
13e vergadering Donderdag 19 maart 1992
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven

- De notulen van de jongste
ring worden ter tafel gelegd.

vergade-

- De vergadering wordt geopend om
14.03 uur.

De Voorzitter : Dames
vergadering is geopend.

en heren, de

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

E. Schuermans, M. Van Peel ; ge-
zondheidsredenen.

L. Dhoore, J. Laverge, F. Sarens, H.
Suykerbuyk ; buitenslands.

P. Berben, E. De Groot, J. Leclercq,
M. Smet ; ambtsverplichtingen.

ACTUELE VRAGEN (Regl. art.
75)

Actuele vraag van de heer J. Cau-
bergs tot de heer T. Kelchtermans,
Gemeenschapsminister van Openba-
re Werken, Ruimtelijke Ordening en
Binnenlandse Aangelegenheden,
over de bouw van een moskee in Be-
ringen

De Voorzitter : Aan de orde is de
actuele vraag van de heer Caubergs
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tot de heer Kelchtermans, Gemeen-
schapsminister van Openbare
Werken, Ruimtelijke Ordening en
Binnenlandse Aangelegenheden,
over de bouw van een moskee in Be-
ringen.

De heer Caubergs heeft het woord.

De heer J. Caubergs : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Minister,
collega’s, zoals u wellicht bekend is,
wordt in Beringen  een moskee, de
grootste van Vlaanderen, gebouwd,
met twee minaretten. In de Islamiti-
sche traditie betekent zulks dat de
Islamieten als heersers in de stad
waar een dergelijke moskee is geves-
tigd, zullen optreden.

Volgens de door de diensten van ste-
debouw verleende bouwvergunning
kon de moskee slechts worden ge-
bouwd op voorwaarde dat de naast
de gebedsruimte geplande vergader-
ruimten niet voor culturele doelein-
den, vergaderingen of bibliotheek
worden gebruikt. Ik vraag mij derhal-
ve af waarom dan nog voorzien wordt
in de inrichting van dergelijke loka-
len. Dat vinden wij overbodig aange-
zien er toch niet mag worden verga-
derd.

De moskee wijkt bovendien af van
de door stedebouw opgelegde voor-
schriften. De bouwheren hebben het
immers nodig geoordeeld om het ge-
bouw acht meter uit de rooilijn weg
te draaien zodat het naar Mekka is
gericht, voorwaarde die moet worden
vervuld als men een moskee wenst
op te trekken. Nadat stedebouw de
bouwheren gewezen had op deze fla-
grante overtreding, hebben deze laat-
sten de werken zelf stilgelegd en na
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onderhandelingen een nieuwe bouw-
aanvraag ingediend. Het antwoord
daarop kwam, eigenaardig genoeg,
bijna onmiddellijk na de verkiezin-
gen. In de toen afgeleverde vergun-
ning werd de bouwovertreding aan-
vaard. Hoe is het mogelijk dat in een
woongebied, dat niet bestemd is voor
de huisvesting van openbare dien-
sten, een moskee wordt opgetrokken
en dat de bouwovertreding die erin
bestond de moskee acht meter in de
richting van Mekka te draaien, ach-
teraf wordt goedgekeurd in een nieu-
we bouwvergunning mits de bouw
van een muur van 2,5 meter op de
rooilijn - waar normaal de voorkant
van de moskee zou komen - ver-
sierd met de nodige beplanting ?

Een derde vraag : hoe komt het dat
iemand zulke flagrante overtredingen
kan begaan ? In andere gevallen
wordt er een meerwaarde geëist als
een bouwvergunning wordt afgele-
verd - waarvoor men normaal ge-
zien geen bouwvergunning kan afle-
veren - én door de diensten van de
gemeente én door stedebouw. Ook
dat is niet gebeurd.

Daarbij komt nog dat de gemeente
Beringen  aan de bouwheer, ten einde
zeker te zijn dat de voorschriften in-
zake stedebouw zouden worden na-
geleefd in verband met het niet ge-
bruiken van de ruimte voor biblio-
theek en vergaderzaal en culturele
doeleinden, aan de bouwheer een
garantie van 5 miljoen voor een duur-
tijd van tien jaar heeft gevraagd. Dit
moet de zekerheid geven dat de Isla-
mieten de lokalen, die weliswaar mo-
gen worden gebouwd, niet zouden
gebruiken voor culturele doeleinden,
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Caubergs

zoals vergaderzalen of bibliotheek.

Mijnheer de Minister, dit zijn enkele
vragen die de bevolking van onze ge-
meente mij stelde en die ik u over-
maak.

De Voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans : Collega,
u stelt een vraag die inderdaad in de
streek en ook daarbuiten heel wat
beroering heeft doen ontstaan. Ik ba-
seer mij op de juiste vaststellingsdata
en op de data waarop bepaalde be-
slissingen werden genomen, dit met
het oog op het verstrekken van een
correct antwoord.

Ten eerste, de bouwvergunning werd
afgeleverd op 1 februari 1991 onder
de uitdrukkelijke voorwaarde dat de
kelderverdieping niet als ontmoe-
tingscentrum - dit zijn de vergader-
lokalen waarvan u spreekt - zou
worden ingericht.

Ingevolge een klacht werd op 10 en
11 juli 1991 door de politie van Berin-
gen een proces-verbaal opgesteld
omdat er een afwijking bestond ten
aanzien van het goedgekeurde plan,
meer bepaald de schuine inplanting.
De werken werden stilgelegd.

Vervolgens werden er gewijzigde
plannen voorgelegd. Op 19 december
1991 werd er, op basis van deze ge-
wijzigde plannen, door de stad Berin-
gen een voorwaardelijke nieuwe
bouwvergunning verleend. De bank-
garantie die daaraan is toegevoegd is
enkel een voorwaarde die door het
gemeentebestuur zelf aan de vergun-
ning is toegevoegd. De werken die
nu zijn uitgevoerd komen overeen
met de laatst goedgekeurde plannen ;
de werken liggen nog steeds stil,
maar de reeds uitgevoerde werken
zijn gebaseerd op de gewijzigde
bouwvergunning. Er is  nog geen
overtreding, nog geen vordering bij
de rechtbank omtrent de bouwover-
treding.

Er werden op 5 februari 1992 ver-
zoekschriften ingediend door de
VZW Turkse Religieuze Islamieti-
sche Stichting van België, gericht aan
de Raad van State, die de schorsing
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en de vernietiging vorderen van de
beslissing omtrent de gewijzigde
bouwvergunning van het college van
burgemeester en schepenen van 19
december 1991, in zoverre de ver-
leende vergunning is onderworpen
aan de voorwaarde dat de bouwwer-
ken slechts mogen worden aangevan-
gen nadat een onvoorwaardelijke
bankgarantie van 5 miljoen over een
periode van minstens tien jaar aan
het stadsbestuur zou overhandigd
zijn, terwijl dan de kwestie van de
bankgarantie van rechtswege en zon-
der ingebrekestelling ten goede zou
komen aan de stad Beringen  indien
de moskee wordt gebruikt voor doel-
einden of activiteiten, andere dan
zuiver religieuze. Dat is de bedoeling
van de bankgarantie.

Welnu, omtrent dit verzoek is er een
betwisting hangende bij de Raad van
State. Tegelijkertijd is bij de behan-
deling daarvan vastgesteld dat om-
trent dezelfde aangelegenheid ook
klacht werd ingediend bij de Besten-
dige Deputatie. Het komt dan ook
toe aan de Bestendige Deputatie -
dit administratief beroep heeft dus
voorrang op het juridische - dat zij
voorafgaandelijk daaromtrent uit-
spraak doet.

U vraagt bovendien : waarom geen
meerwaarde bij een bouwovertreding
die wordt vastgesteld. U weet dat de
gemachtigde ambtenaar de keuze
heeft uit enerzijds een regularisatie
via een gewijzigde bouwvergunning,
met eventueel een transactiesom, de
meerwaarde of de afbraak. Het is dus
de gemachtige ambtenaar, na advies
van het college van burgemeester en
schepenen, die ter zake een voorstel
doet. In deze is dus geen meerwaarde
gevorderd ; het is een gewijzigde
bouwvergunning, die ook de goed-
keuring heeft verkregen. Het stads-
bestuur heeft aan deze gewijzigde
bouwvergunning ook een voorwaar-
de gesteld inzake de zekerheid van
bestemming - de klacht ter zake
loopt nog - door er een bankgaran-
tie aan te koppelen van 5 miljoen.

Dat is dus het precieze verhaal van
een bouwwerk, waarvoor er een ver-
gunning werd afgeleverd, maar waar-
van de werken nog steeds stilliggen.

De Voorzitter : De heer Caubergs
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heeft het woord.

De heer J. Caubergs : Mijnheer de
Minister, men spreekt hier over een
gewijzigde bouwvergunning, terwijl
enkel een muur wordt toegevoegd
aan een gebouw dat reeds tot op een
zekere hoogte werd opgetrokken.
Deze muur wordt op de scheiding
aangebracht en verder blijft het ge-
bouw dus staan volgens de oorspron-
kelij ke plannen. Er kan dus geen
sprake zijn van een gewijzigde bouw-
vergunning. Het gaat enkel om een
bijkomende voorwaarde, met name
het optrekken van een muur van 2,50
meter. Het gebouw is nog steeds ver-
keerd ingeplant. Het gaat hier dus
om een zware bouwovertreding.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Actuele vraag van de heer J. De Mol
tot de heer T. Kelchtermans, Ge-
meenschapsminister van Openbare
Werken, Ruimtelijke Ordening en
Binnenlandse Aangelegenheden,
over de via de brief van 27 februari
1992 georganiseerde enquête bij de
308 Vlaamse colleges van burgemees-
ter en schepenen.

De Voorzitter : Aan de orde is de
actuele vraag van de heer De Mol tot
de heer Kelchtermans, Gemeen-
schapsminister van Openbare
Werken, Ruimtelijke Ordening en
Binnenlandse Aangelegenheden,
over de via de brief van 27 februari
1992 georganiseerde enquête bij de
308 Vlaamse colleges van burgemees-
ter en schepenen

De heer De Mol heeft het woord.

De heer J. De Mol : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Minister,
geachte collega’s, op 27 februari 1992
ontvingen alle gemeentebesturen een
brief gericht aan de schepencolleges,
via dewelke  drie enquêtes werden
georganiseerd. Het doel van deze en-
quêtes was via concrete vragen het
vernieuwde regeerakkoord contact
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De Mol

met de burgers te hebben. Dat was
alleszins de kapstok waar de zaken
werden aan opgehangen !

De enquêtes betroffen ruimtelijke or-
dening, binnenlandse aangelegenhe-
den en infrastructuur. In vele geval-
len echter kan het antwoord op deze
vragen onmiddellijk worden geraden.
Inderdaad, voor zover de schepen-
colleges deze vragen zullen beant-
woorden, kan men meteen weten
welke de antwoorden zullen zijn. Er
bestaan dus twijfels over de weten-
schappelijke kant van de zaak. Vol-
gens mij wil men met deze vragen
niet zozeer peilen naar de mening
van de burger, maar wenst men eer-
der een aantal eigen statements te
onderbouwen.

Wat het departement van Openbare
Werken betreft, komen er een aantal
vragen voor met een waardering van
1 tot 5, naargelang de belangrijkheid
die het gemeentebestuur hecht aan
het onderwerp. Zo wordt bijvoor-
beeld gevraagd welk belang het sche-
pencollege hecht aan de ademha-
lignsproblemen van carapatiënten, te
wijten aan luchtvervuiling. Een vol-
gende vraag is of er belang wordt ge-
hecht aan het feit dat sommige be-
jaarden zich onveilig voelen in het
verkeer.

Op al deze vragen kan het antwoord
dus meteen worden gegeven. Wat is
dan het nut van zo’n enquête ? Bo-
vendien begeeft men zich via deze
vragen op een aantal terreinen die
reeds grondiger werden uitgeput. In
dit verband denk ik bijvoorbeeld aan
het Verkeers- en vervoerplan Vlaan-
deren, waar tenminste een onhoude-
lijk bevraging gebeurde.

Van concrete vragen kan hier geen
sprake zijn en bovendien informeert
men enkel naar het akkoord, niet-ak-
koord of middelmatig akkoord van
de schepencolleges.

De vraag is wat u met zulke antwoor-
den doet. Mooier zelfs, de vragen in-
zake ruimtelijke ordening ondergra-
ven  he t  r egeerakkoord  van  de
Vlaamse Executieve. Zo was er de
vraag of het schepencollege van oor-
deel is dat de gemachtigde ambtenaar
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als enige ambtenaar over een bouw-
dossier mag oordelen. Allereerst zijn
deze zaken niet juist want de gemach-
tigde ambtenaar is niet de enige per-
soon die daarover oordeelt, hij geeft
slechts een advies aan het schepen-
college, waarna het schepencollege
de bouwvergunning aflevert.

In deze enquête staan bepalingen
over BPA’s. Zo wordt de vraag ge-
steld of het schepencollege akkoord
gaat met het feit dat tot op het ogen-
blik dat het Structuurplan Vlaande-
ren wordt opgesteld,  BPA’s en
APA’s van het gewestplan mogen af-
wijken. U schrijft dan zelf tussen
haakjes moratorium. Wat is het doel
van zulke vragen ? In het regeerak-
koord staat duidelijk dat voor de
BPA’s een moratorium geldt. Waar-
om worden daarover bijkomende
vragen gesteld ?

Er worden ook vragen gesteld over
de bevoegdheid van de gemeenten.
In sommige gevallen gaat het over
een bevoegdheid die alleen tot de ge-
meenten behoort. Toch vraagt men
of de gemeenten met de eigen be-

voegdheid akkoord gaan en of zij die
bevoegdheid wel kunnen uitoefenen.

Volgens mij moeten de doelstellingen
van deze enquête worden toegelicht.
Het contact met de burger is hier niet
de doelstelling. De wijze waarop een
aantal van deze zaken naar voor wor-
den gebracht onderbouwen een aan-
tal statements die nadien als middel
gebruikt worden om wijzigingen in de
wetgeving aan te brengen. Volgens
mij is dat niet de juiste manier van
handelen.

Mijn vraag is dan ook zeer duidelijk.
Wat zal u met de resultaten van der-
gelijke enquête doen, in de veronder-
stelling dat de schepencolleges erop
zullen antwoorden ? De onweten-
schappelijkheid van die vragen in
acht nemend, rijst de vraag of het
niet  nut t ig zou zi jn deze enquête,
waarop vermoedelijk een aantal
schepencolleges niet zullen antwoor-
den, in te trekken. Ik stel voor dat
wanneer u de schepencolleges aan
een enquête onderwerpt, u dit op een
grondige wetenschappelijke manier
zou doen.

In zijn actuele vraag tot Cultuurminister H. Weckx (CVP) betoogde PVV-Volks-
vertegenwoordiger M. Verwilghen dat de Minister in de Interparlementaire Com-
missie van de Nederlandse Taalunie voorbarige verklaringen m.b.t. de instelling
van een vaste boekenprijs afgelegd zou hebben
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De Voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans : Mijnheer
de Voorzitter, ik ben het niet eens
met de beoordeling van de heer De
Mol. Ik ga er ook niet van uit dat de
wetenschappelijkheid onder alle
voorwaarden als absolute vereiste
moet worden gesteld. Met deze en-
quête, alsook met een tweede en-
quête die wij via een enquêtebureau
rechtstreeks naar de burger hebben
laten verrichten, waarover u geen
vragen hebt gesteld, willen wij de me-
ning van de gemeentebesturen ken-
nen over de dienstverlening en de re-
laties tussen het Gewest en de lokale
besturen. Ook wensten wij de beoor-
deling te kennen van de lokale bestu-
ren over de rol van deze dienstverle-
ning.

Deze enquête werd opgesplitst in
functie van de opdrachten die ik bin-
nen de Vlaamse Regering heb. Inza-
ke Openbare Werken komen lokale
besturen voor diverse dossiers recht-
streeks in contact met het departe-
ment Openbare Werken. Ik heb een
aantal indicatieve vragen gesteld over
wat ter zake mijn beleidsplan kan
worden. Hetzelfde geldt voor Ruim-
telijke Ordening en mijn voogdij-op-
dracht. Daaruit afleiden dat dit vra-
gen zijn over het regeerakkoord, is
niet correct.

Ik beschouw het regeerakkoord niet
als een bijbel die van bovenuit dic-
teert, maar wel als een constructieve
invulling op basis van de desiderata.
Wij hebben deze enquête ten aanzien
van de lokale besturen en de burgers
uitgevoerd om te vernemen welke
mogelijkheden kunnen worden ge-
creëerd. Ik schat dan ook de oppor-
tuniteit van deze enquête zeer hoog
in, vooral omdat ze nu wordt uitge-
voerd, voordat concrete beleidsmaat-
regelen worden getroffen.

De Voorzitter : De heer De Mol
heeft het woord.

De heer J. De Mol : Mijnheer de Mi-
nister, kan u mij dan verklaren waar-
om er fundamentele fouten tegen de
huidige wetgeving in staan ? Men
vertrekt immers van een aantal vra-
gen waaruit blijkt dat men de wetge-
ving niet kent. Ik geef een voor-
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beeld : één van die vragen bestaat
erin te weten of het schepencollege
al dan niet akkoord gaat om de kos-
ten van een openbaar onderzoek te
verhalen op de burger. In de wetge-
ving staat nochtans duidelijk - ik
denk onder meer aan het mini-de-
creet - dat de gemeente precies ver-
plicht is dat te doen. Zo zijn er nog
tal van andere taken. Een andere
vraag luidt : meent u dat het gewest-
plan moet herzien worden. Achteraf
beg in t  u  ech te r  over  BPA’s en
APA’s.  Ik meen dat u aldus duidelijk
een richting aangeeft waarvoor deze
antwoorden moeten dienen. In de
richtnota’s die de heer Beysen des-
tijds heeft gevraagd met betrekking
tot de ruimtelijke ordening was de
inhoudelijke onderbouwing beter
maar de bedoeling was identiek. Op
die manier een bevraging doen heeft
volgens mij geen enkele zin. Weten-
schappelijk heeft u geen poot om op
te staan : u stelt uw vragen en meteen
geeft u een antwoord. Volgens mij is
dat geen enquête.

De Voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans : Collega
De Mol, het is precies de bedoeling
vragen te stellen. Zelfs als dat een
bepaalde wettelijke procedure met
zich brengen zou, kan men vragen of
het wenselijk is dit te behouden dan
wel wijzigingen aan te brengen. In-
dien er een aanduiding is voor het
aanbrengen van wijzigingen, dan kan
ik in mijn beleidsnota deze wijziging
met argumenten eventueel als inten-
tie formuleren. Ik meen dat dit per-
fect beantwoordt aan de verwachtin-
gen van een beleidsnota. De beleids-
nota zal dus een antwoord geven op
het scepticisme dat u vandaag aan de
dag legt.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Actuele vraag van de heer J. Van
Hauthem tot de heer H. Weckx, Ge-
meenschapsminister van Cultuur en
Brusselse Aangelegenheden, over de
actie van de christelijke en socialisti-

sche vakbonden van de BRTN in het
kader van de betoging van zondag 22
maart 1992.

De Voorzitter : Aan de orde is de
actuele vraag van de heer Van Hau-
them tot de heer Weckx, Gemeen-
schapsminister van Cultuur en Brus-
selse Aangelegenheden, over de actie
van de christelijke en socialistische
vakbonden van de BRTN in het ka-
der van de betoging van zondag 22
maart 1992.

De heer Van Hauthem heeft het
woord.

De heer J. Van Hauthem : Mijnheer
de Voorzitter, mijnheer de Minister,
het zal u niet onbekend zijn dat er
zondag in Brussel een bepaalde beto-
ging doorgaat die in mijn ogen een
anti-Vlaams Blok-betoging is. Daar
gaat het echter niet om. Waar het wel
om gaat is de vraag welke rol de
christelijke en socialistische vakbon-
den binnen de BRTN spelen in de
promotie van deze betoging. Vorige
week heb ik u een fotokopij bezorgd
van een bepaalde affiche die de mu-
ren van het openbaar gebouw, dat
het BRTN-gebouw volgens mij nog
altijd is, siert of ontsiert, waarbij het
logo van de betoging wordt gebruikt
om op te roepen tot een vergadering
die vanmiddag doorgaat op initiatief
van de twee respectieve vakbonden,
vergadering over de opgang van ex-
treem rechts.

Eerste vraag : kan het dat overheids-
vakbonden binnen overheidsgebou-
wen politieke actie voeren ter zake ?

Tweede vraag : blijven de vakbonden
ook promotie maken voor de beto-
ging zelf, want binnen het BRTN-ge-
bouw hangen affiches die oproepen
tot deelname aan de betoging. Met
andere woorden, kan het dat binnen
openbare gebouwen propaganda
wordt gemaakt voor een politieke
manifestatie die deze betoging en el-
ke betoging trouwens toch is. Indien
dat niet kan, indien zou blijken dat
openbare gebouwen daartoe niet
kunnen gebruikt worden, heeft de
Minister dan maatregelen genomen
om die affiches te laten verwijderen ?

Mijnheer de Minister, de christelijke
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en socialistische vakbonden gaan
rond met een petit ie binnen de
BRTN-gebouwen met de doelstel-
ling : vierhonderd en zoveel duizend.
Met die petitie wil men in drie maan-
den zoveel handtekeningen verzame-
len als het Vlaams Blok op één dag
bij de stembusslag heeft veroverd.
Kan het dat vakbonden binnen de
openbare gebouwen dergelijke poli-
tieke actie voeren ? Volgens mij
heeft dit niets meer te maken met
syndicale werking.

Tot slot wil ik uw mening vragen -
als voogdijminister van de BRTN is
u wellicht niet altijd gelukkig met wat
daar gebeurt - over het feit dat in
talloze BRTN-programma’s tijdens
de laatste weken openlijke oproepen
worden gelanceerd, vooral op de ra-
dio, om aan die betoging deel te ne-
men. Gisteren nog lanceerde men
een oproep om deel te nemen aan de
betoging van zondag. Veel ergerlij-
ker vind ik nog het woensdagnamid-
dagprogramma Van Kattekwaad tot
Erger dat zich tot de jeugd richt en
waarin een jeugdjournaal zit verwe-
ven waar letterlijk wordt opgeroepen
om zondag tegen het racisme en de
racisten van het Vlaams Blok te beto-
gen. Kan dit, en zo niet, welke maat-
regelen zal u nemen om dit soort mis-
bruiken van een openbare instelling
eindelijk een halt toe te roepen ?

De Voorzitter : Minister Weckx
heeft het woord.

Minister H. Weckx : Mijnheer de
Voorzitter, geachte collega’s, ik
meen dat de procedure hier niet werd
geëerbiedigd. Mijnheer de Voorzit-
ter, u houdt de hand aan de procedu-
re, maar ik kan u zeggen dat ik, zoals
het hoort, schriftelijk vóór 11 uur een
bepaalde vraag heb gekregen. Ik stel
vast dat de heer Van Hauthem thans
twee nieuwe bijkomende vragen stelt
die mij niet schriftelijk zijn overge-
maakt.

De Voorzitter : U hoeft daarop niet
te antwoorden, mijnheer de Minister.
u antwoordt, indien u dat wenst, al-
leen op de eerste vraag die u is over-
gemaakt.

gemaakte vraag kan ik het volgende
antwoorden. De wet van 19 decem-
ber 1974 op de regeling van de be-
trekkingen tussen de overheid en de
vakbonden is ook van toepassing op
de BRTN. De uitvoeringsbesluiten
van deze wet, daterend van 1984, zijn
ook van toepassing op de personeels-
leden en de vakbonden van de
BRTN. Vertrekkend van deze princi-
pes kan ik zeggen dat het tot de pre-
rogatieven van de representatieve
vakorganisaties behoort berichten
aan te plakken in de lokalen van de
diensten waar het personeel komt of
werkt. De bedoelde affiches hangen
hoofdzakelijk ad valvas, namelijk op
de plaats waar nog andere affiches
voor andere manifestaties, die zelfs
in vele gevallen niets met de BRTN
te maken hebben, worden uitgehan-
gen.

Deze affiches moeten geviseerd wor-
den door de administrateur-generaal
of zijn gedelegeerde. Bij de BRTN
delegeert de administrateur-generaal
dit aan een lagere ambtenaar die zich
bezighoudt met personeelsaangele-
genheden. Voornoemde affiches zijn
geviseerd geweest conform de voor-
ziene procedure. Het viseren mag al-
leen geweigerd worden - dat is wet-
telijk geregeld - wanneer de waar-
digheid van personen, van instellin-
gen of van andere vakorganisaties in
het gedrang zouden komen.

De representatieve vakorganisaties
mogen daarenboven in onderling
overleg met de door de administra-
teur-generaal gemandateerde ambte-
naar vergaderingen beleggen in de lo-
kalen van de administratie, zelfs tij-
dens de diensturen, en de vakbonden
mogen hun leden oproepen deel te
nemen aan manifestaties die zij ofwel
zelf organiseren buiten het gebouw
van de BRTN en buiten de werku-
ren, ofwel samen met andere vereni-
gingen.

De conclusie is dus dat hier alle wet-
telijke en reglementaire beschikkin-
gen perfect werden nageleefd.

De Voorzitter : De heer Van Hau-
them heeft het woord.

de Minister, ik dank u voor uw ant-
woord. Wat uw antwoord in verband
met de procedure betreft, moet ik
zeggen dat ik de informatie in ver-
band met die twee BRTN-program-
ma’s pas een uur geleden heb gekre-
gen. Gezien het verwantschap met
mijn andere vragen, dacht ik ook
daarover een vraag te mogen stellen.
Ik had gehoopt dat u uw mening zou
geven over het feit dat programma’s
van de BRTN worden misbruikt om
op te roepen tot een betoging. Wij
zullen, eventueel in het kader van in-
terpellaties, op deze zaak terug ko-
men.

U zegt dat de vakbond affiches mag
aanplakken. Als dat zo is, zou dit
toch moeten gebeuren op de voorzie-
ne plaatsen. Volgens mijn informatie
hangen er affiches, niet alleen ad val-
vas maar ook aan andere muren, aan
glazen deuren, en dergelijke meer.
Kan dit nog of kan dit niet ?

Minister H. Weckx : Mijnheer Van
Hauthem, wat uw niet-beantwoorde
vragen betreft moet ik zeggen dat het
niet mijn gewoonte is te antwoorden
wanneer ik niet over de nodige infor-
matie beschikt. Ik wens niet te im-
proviseren en ik vraag u dan ook mij
de kans te geven om informatie in te
winnen.

Wat het tweede element betreft heb
ik de diensten van de BRTN onder-
vraagd. Ik heb de gegevens gekre-
gen. U beweert, misschien gratuit
want u hebt het zelf niet vastgesteld,
dat die affiches op allerlei ramen en
deuren zouden hangen. Ik kan u
daarop niet antwoorden. Dat bleek
trouwens ook niet uit de schriftelijke
elementen die u mij hebt overge-
maakt. Ik zal de administrateur-ge-
neraal daarover ondervragen om te
zien of de affiches ofwel niet zouden
geviseerd zijn ofwel zouden zijn op-
gehangen op plaatsen die normaliter
volgens de reglementering die voor
de BRTN van toepassing is niet in
aanmerking kwamen.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Minister H. Weckx : Op de mij over- De heer J. Van Hauthem : Mijnheer

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 13
19 maart 1992 Betoging van zondag 22 maart 1992 319



Actuele vraag van de heer M. Ver-
wilghen tot de heer H. Weckx, Ge-
meenschapsminister van Cultuur en
Brusselse Aangelegenheden, over de
vaste boekenprijs

De Voorzitter :Aan de orde is de ac-
tuele vraag van de heer Verwilghen
tot de heer Weckx, Gemeenschaps-
minister van Cultuur en Brusselse
Aangelegenheden, over de vaste
boekenprijs.

De heer Verwilghen heeft het woord.

De heer M. Verwilghen : Mijnheer
de Voorzitter, mijnheer de Minister,
op maandag 16 maart 1992 hebt u in
Den Haag naar aanleiding van de bij-
eenkomst van de Interparlementaire
Commissie van de Nederlandse Taal-
unie bij de behandeling van het agen-
dapunt meegedeeld dat Vlaanderen
voor een vaste boekenprijs zou opte-
ren. U hebt daarmee ongetwijfeld be-
langrijke verwachtingen opgewekt en
niet in het minst bij de Nederlandse
collega’s.

Ik zal mij niet inlaten met de proble-
matiek van de vaste boekenprijs.
Toch zou ik u drie vragen willen stel-
len die betrekking hebben op het feit
dat u misschien zonder enig voorbe-
houd deze mededeling hebt gedaan.

Ten eerste wens ik te weten of deze
materie, die toch duidelijk een natio-
nale materie is, wel tot uw bevoegd-
heid behoorde op het ogenblik dat u
de mededeling hebt gedaan.

Ten tweede wens ik te weten wat de
Franse Gemeenschap hiervan denkt.
Hebt u de Franse Gemeenschap
dienaangaande een vraag gesteld of
naar haar standpunt geïnformeerd of
hebt u gehandeld zonder hen daar-
over vooraf te spreken ?

Ten derde wens ik te weten of uw
mededeling in verband kan worden
gebracht met de Europese reglemen-
tering die zich in wezen tegen een
dergelijke vaste boekenprijs verzet.

De Voorzitter : Minister Weckx
heeft het woord.

Minister H. Weckx : Mijnheer de
Voorzitter, dames en heren, ten eer-
ste zal ik aan de vraagsteller niet de
geschiedenis uiteenzetten van de tal-

loze keren dat in de Interparlemen-
taire Commissie van de Taalunie
over de vaste boekenprijs is gedebat-
teerd. Mijn achtbare voorganger
werd daarover trouwens herhaalde
malen ondervraagd. Ik wens duide-
lijk te stellen dat het boek in mijn
ogen eveneens een belangrijk cul-
tuurprodukt is en dat derhalve de be-
voegdheden van de opeenvolgende
Ministers van Cultuur dan ook vast-
staan.

Ten tweede, voor de zoveelste keer
stond de zaak van de vaste boeken-
prijs op de dagorde van de Interpar-
lementaire Commissie. Men heeft
uitdrukkelijk de vraag gesteld naar
de houding van het Comité van Mi-
nisters en meer bepaald of het Co-
mité van Ministers zijn houding inza-
ke de vaste boekenprijs handhaafde.

Wij hadden die ochtend in Den Haag
een vergadering met vier Ministers.
De vier Ministers waren trouwens in
die Interparlementaire Commissie
aanwezig. Wij hebben dat punt voor-
bereid. Als Voorzitter van het Co-
mité van Ministers heb ik namens het
Ministercomité kunnen antwoorden
dat er ditmaal unanimiteit bestaat in
het Ministercomité om te zeggen dat
de vaste boekenprijs er moet komen.
Trouwens, in het regeerakkoord van
deze Vlaamse Regering staat de boe-
kenprijs  ingeschreven.

Tegelijkertijd heb ik aan de Interpar-
lementaire Commissie gezegd dat dit
in ons huidig staatsbestel nog altijd
een federale bevoegdheid is en dat er
hoe dan ook een wet tot stand moet
komen.

U weet ook dat reeds onder de vorige
Executieve, deze zaak in het Over-
legcomité is besproken in juli 1991 en
dat door het Overlegcomité een ge-
mengde werkgroep werd samenge-
steld tussen de Executieven en de na-
tionale Regering om deze problema-
tiek, ook in het licht van, en niet in
het minst, de Europese richtlijn, of
richtlijn in wording, te bekijken.
Door de politieke crisis is die werk-
groep stilgevallen. Ik heb duidelijk
gezegd dat er een federaal wettelijk
initiatief moest worden genomen.

Ik heb ook gezegd dat ik weet dat
er, naast de procedure in het overleg-

comité, ook parlementaire initiatie-
ven zijn, onder meer in de Senaat -
de heer Suykerbuyk was trouwens op
deze Interparlementaire Commissie
aanwezig - en dat ik hoopte dat, wat
de Belgische wetgeving betreft dit
voor het einde van het jaar zou kun-
nen worden afgerond.

Ziedaar mijnheer de Voorzitter - u
was trouwens in de Interparlementai-
re Commissie aanwezig - wat ik heb
geantwoord. Het enige nieuwe punt
daarin is dat er voor de eerste keer
unanimiteit is in het Comité van Mi-
nisters - de twee Nederlandse en de
twee Vlaamse Ministers - in ver-
band met deze problematiek.

Wat de Franse Gemeenschap betreft,
weet ik dat op dit ogenblik de Conseil
du Livre, die decretaal binnen de
Franse Gemeenschap werd opge-
richt, zich over deze problematiek
buigt. Ook zij hebben belangstelling
- en zelfs meer dan dat - om tot
een regeling te komen in het grens-
overschrijdend verkeer met Frank-
rijk.

De kleine landen en kleine volkeren
in Europa hebben er alle belang bij
de Europese Gemeenschap te laten
inzien dat het inzake cultuurpolitiek
niet alleen gaat om economische
maar in de eerste plaats om culturele
belangen.

Namens de Vlaamse Executieve
schrijf ik mij in deze context in, wat
trouwens ook met zoveel woorden in
het regeerakkoord is vermeld.

De Voorzitter : De heer Verwilghen
heeft het woord.

De heer M. Verwilghen : Mijnheer
de Voorzitter, in de eerste plaats
dank ik de Minister voor zijn ant-
woord. Toch wil ik nog een bijko-
mende opmerking maken. Ik heb
duidelijk de indruk dat er nog geen
concertatie bestaat tussen Vlaande-
ren en de Franse Gemeenschap ten
einde te weten of een gezamenlijk
standpunt kan worden ingenomen.

Ik meen dat de mededeling van de
Minister misschien wel voorbarig is
geweest, waar hij zich voor de Neder-
landse collega’s ertoe heeft verbon-
den een en ander te regelen. Ik citeer
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Verwilghen

hem letterlijk : . . . zo mogelijk vóór
het zomerreces, ten laatste en in elk
geval tegen het einde van het huidig
kalenderjaar. Einde citaat. Zoals ge-
zegd meen ik dat deze uitspraak in
de huidige toestand voorbarig is.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Acuele vraag van de heer L. Peeters
tot de heer H. Weckx, Gemeen-
schapsminister van Cultuur en Brus-
sels Aangelegenheden, over de huis-
vesting van het Museum voor Heden-
daagse Kunst te Gent

De Voorzitter : Aan de orde is de
actuele vraag van de heer Leo Pee-
ters tot de heer Weckx, Gemeen-
schapsminister van Cultuur en Brus-
selse Aangelegenheden, over de
huisvesting van het Museum voor
Hedendaagse Kunst te Gent.

De heer Leo Peeters heeft het woord

De heer L. Peeters : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Minister, uw
achtbare voorganger heeft als het wa-
re op de valreep een beslissing geno-
men om een einde te stellen aan het
huisvestingsprobleem van het Mu-
seum voor Hedendaagse Kunst te
Gent.

Ik meen dat deze beslissing een goe-
de en vrij evenwichtige beslissing
was, in die zin dat met het stadsbe-
stuur een overeenkomst werd geslo-
ten inzake erfpacht voor het ter be-
schikking stellen van het gebouw aan
de Vlaamse Gemeenschap en tegelij-
kertijd het inschrijven van de nodige
kredieten op de begroting 1992 voor
een bedrag van 35 miljoen frank
waarmee de nodige verbouwingswer-
ken kunnen worden uitgevoerd. De-
ze beslissing stelt in ieder geval een
einde aan de jarenlange discussie om-
trent dit huisvestingsprobleem.

Mijnheer de Minister, u zal samen
met mij aanvoelen dat momenteel de
onzekerheid toeneemt, onder meer
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omdat één van uw kabinetsmedewer-
kers blijkbaar een uitlating heeft ge-
daan dat er geen absolute zekerheid
is dat de beslissing ook op deze ma-
nier zou worden uitgevoerd.

Nog belangrijker was de discussie in
de Gentse gemeenteraad waarbij on-
der meer leden van de CVP hebben
gezegd dat het historische kader van
de Sint-Pietersabdij min of meer on-
verenigbaar is met de uitingen van de
hedendaagse kunst. Ik meen dat wij
het museumbeleid in ons landje niet
op deze manier mogen laten bepalen.

Mijnheer de Minister, mijn concrete
vraag is of u de beslissing van uw
voorganger al dan niet zal uitvoeren ;
zo neen, welke argumentatie brengt
u daarvoor in. Waarom wenst u even-
tueel op die beslissing terug te ko-
men ?

Ik meen in ieder geval dat het van
het allergrootste belang is dat er op
dit ogenblik duidelijkheid komt voor
degenen die in deze sector met deze
vorm van kunst bezig zijn.

De Voorzitter : Minister Weckx
heeft het woord.

Minister H. Weckx : Mijnheer Pee-
ters, de problemen in het Museum
voor Hedendaagse Kunst in Gent sle-
pen reeds lang aan.

Mijn voorganger, de heer Dewael,
heeft op 3 januari 1992 een brief ge-
richt tot de schepen van cultuur van
de stad Gent, waarin hij uitdrukkelijk
stelde dat met de Vlaamse Gemeen-
schap voor een gedeelte van de Sint-
Pietersabdij e e n  erfpachtovereen-
komst zou worden afgesloten, aange-
zien de stad Gent eigenaar is van het
ganse gebouw. Bovendien deelde hij
in die brief mede dat hij opdracht gaf
een bedrag van 35 miljoen als bijdra-
ge van de gemeenschap op de begro-
ting 1992 vast te leggen, die welis-
waar nog niet is goedgekeurd, maar
wat nog precies kon in het kader van
de voorlopige twaalfden.

Waarschijnlijk is het gemakkelijker
een dergelijke brief te schrijven dan
de zaken op juridisch vlak te regelen,
maar ik wil in de eerste plaats geen
misverstand laten bestaan over de
continuïteit van deze beslissing. Het

Museum voor Hedendaagse Kunst in
Gent verdient een ander onderdak
dan dat waar het op dit ogenblik is
gevestigd. Ik ken de waarde van dit
museum en de reputatie van zijn con-
servator, die verleden week nog in
een bekende Vlaamse krant een uit-
gebreid interview heeft gegeven. Gis-
teren had ik met hem nog een ge-
sprek over deze problematiek.

Strevend naar een oplossing voor het
juridisch probleem, heb ik de juridi-
sche dienst van de Vlaamse Gemeen-
schap opdracht gegeven om de moda-
liteiten en de procedure vast te leg-
gen met het oog op de aansprakelijk-
heid van de bouwheer en de plichten
van de erfpachthouder. Immers, aan-
gewezen op eigen kredieten zullen
wij niet anders kunnen tewerk gaan
dan via de erfpacht.

Wij zouden er kunnen vanuit gaan
dat de stad Gent ook haar verant-
woordelijkheid opneemt en in het ka-
der van het Investeringsfonds bepaal-
de culturele prioriteiten zou leggen,
maar wij weten allemaal dat de stad
Gent, zowel als de stad Antwerpen,
met financiële moeilijkheden te kam-
pen heeft. Ik begrijp dan ook dat het
voor de stad Gent op financieel vlak
tamelijk moeilijk lag.

Ik wens deze beslissing dus uit te voe-
ren, maar ik kan dat pas doen wan-
neer er inderdaad een juridische
overeenkomst - waarschijnlijk zul-
len het er meerdere zijn - is tot
stand gekomen.

In de tweede plaats zal ik in ieder
geval voorafgaandelijk advies vragen
aan het Rekenhof, opdat er nadien,
wanneer het om ordonnanceren en
betalen gaat, geen moeilijkheden
zouden rijzen.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Actuele vraag van de heer L. Barbé
tot de heer N. De Batselier, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van Leef-
milieu en Huisvesting, over de beno-
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digde bedragen om de beloofde wa-
terkwaliteit in de Schelde te halen

De Voorzitter : Aan de orde is de
actuele vraag van de heer Barbé tot
de heer De Batselier, Vice-Voorzit-
ter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van Leefmilieu
en Huisvesting, over de benodigde
bedragen om de beloofde waterkwa-
liteit in de Schelde te halen.

De heer Barbé heeft het woord.

De heer L. Barbé : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Minister, de
vorige Regering heeft de firma Aqua-
fin opgericht. Deze zou 50 à 60 mil-
jard frank investeren in de komende
vijf jaar om in 1995 de vooropgestel-
de doelstellingen en normen te halen.
Nu heb ik het jaarverslag van de
VMM van 1990 doorgenomen en
daarin gelezen dat deze norm in 1995
wellicht niet zal worden gehaald. In
een artikel in Het Volk van vorig
weekend lees ik dat u, mijnheer de
Minister, verklaart dat alleen al voor
het bereiken van de beloofde water-
kwaliteit van de Schelde 100 tot 150
miljard nodig is. Ik heb dan ook de
volgende vragen.

cijfer van mijn voorganger, namelijk
een bedrag van 55 miljard voor riool-
waterzuiveringsinfrastructuur. Daar-
in waren echter niet begrepen de
BTW en de algemene kosten, die sa-
men op zowat 33 ten honderd ko-
men. Dit betekent dat het eigenlijk
om 82,5 miljard gaat. U weet intus-
sen wellicht ook dat Aquafin reeds
voor bijna 22 miljard werken heeft
uitgevoerd. Op het ogenblik stellen
wij echter vast dat in de aannemers-
wereld de concurrentie blijkbaar niet
zo erg meer speelt en dan druk ik mij
nog voorzichtig uit. Dit betekent dat
de prijzen de hoogte kunnen ingaan,
zodat de afgevaardigd bestuurder van
NV Aquafin reeds heeft gedreigd on-
ze grenzen open te zetten voor in-
schrijvingen.

Op die manier proberen wij ervoor
te zorgen dat er terug enige doorzich-
tigheid in de markt komt. Daarom
ook noemen wij een cijfer dat iets
hoger ligt dan wat in het Mina-plan
werd opgenomen.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

vergunning verleend voor een perio-
de van 5 jaar om het voormelde stort
te Burst-Borsbeke verder uit te ba-
ten, ondanks alle negatieve adviezen
ter zake en ondanks een negatief mi-
lieu-effectenrapport. Er werd daarte-
gen een reeks beroepen ingesteld, de
periode is voorbij, waardoor het dos-
sier aan de Minister zal worden toe-
vertrouwd om ter zake een standpunt
in te nemen.

Ik vraag de aandacht van de Minister
voor de heel zware bodemvervuiling
die daar is opgetreden, onder meer
door de zware metalen en gevaarlijke
stoffen als cadmium en lood. Boven-
dien moeten de verantwoordelijken
verplicht worden de eerder verontrei-
nigde sites op hun kosten te saneren.
Dit mag immers niet ten laste worden
gelegd van de Vlaamse Gemeen-
schap. Tot slot vraag ik de Minister
niet toe te geven aan de druk en de
chantage van de NV Danckaert
Stortbeheer, die zegt enkel de voor-
gaande verontreinigde sites te willen
saneren wanneer zij een nieuwe ver-
gunning krijgt.

De Voorzitter : Minister De Batse-
lier heeft het woord.

Over welke norm gaat het wanneer
u spreekt over de beloofde water-
kwaliteit van de Schelde ?

U zegt u dat enkel voor het zuiveren
van de Schelde reeds 100 tot 150 mil-
jard nodig is. Betekent dit dat de 50
à 60 miljard die Aquafin de volgende
vijf jaar over heel Vlaanderen zal in-
vesteren, ontoereikend zijn ?

De Voorzitter : Minister De Batse-
lier heeft het woord.

Minister N. De Batselier : Mijnheer
de Voorzitter, ik ga mij niet vastpin-
nen op bedragen of data. Het is voor-
zichtiger niet te verklaren dat tegen
een bepaalde datum een bepaald iets
zal gesaneerd zijn. Ik heb aan mijn
Nederlandse collega, mevrouw Maaj-
Weggen inderdaad verklaard dat
voor het bereiken van een kwaliteit
van het Scheldewater die de Neder-
landers wensen, een bedrag van 100
tot 150 miljard volgens de ramingen
noodzakelijk is. U verwijst naar een

Actuele vraag van de heer J. Tim-
mermans tot de heer N. De Batselier,
Vice-Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve, Gemeenschapsminister van
Leefmilieu en Huisvesting, over het
beroep tegen de uitbreiding van de
stortplaats te Burst-Borsbeke

De Voorzitter : Aan de orde is de
actuele vraag van de heer Timmer-
mans tot de heer De Batselier, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van Leef-
milieu en Huisvesting, over het be-
roep tegen de uitbreiding van de
stortplaats te Burst-Borsbeke.

De heer J. Timmermans heeft het
woord.

De heer J. Timmermans : Mijnheer
de Voorzitter, mijnheer de Minister,
geachte collega’s, de Bestendige De-
putatie van de provincie Oost-Vlaan-
deren heeft op 30 januari 1992 een

Minister N. De Batselier : Mijnheer
de Voorzitter, geachte collega’s, het
is inderdaad juist dat de Bestendige
Deputatie van de provincie Oost-
Vlaanderen een vergunning heeft af-
geleverd aan de NV Danckaert voor
een stortplaats de Burst-Borsbeke.
Er zijn daar inderdaad een aantal in-
dividuele en enkele honderden be-
roepen op een collectieve lijst voor
binnengekomen. De procedure voor
het beroep is pas gestart. Het admini-
stratieve dossier is nog niet bij mij,
maar ik kan u wel zeggen dat, wan-
neer er inderdaad verontreiniging
zou zijn bij andere stortsites, ik dat
onafhankelijk van deze nieuwe ver-
gunning zal bekijken. We zullen
OVAM de opdracht geven te onder-
zoeken of er verontreiniging is. Wan-
neer er verontreiniging is, dan zal de
eigenaar de sanering moeten betalen.

Ik zal bovendien onder geen enkel
beding aanvaarden dat deze sanering
wordt gekoppeld aan een nieuwe ver-
gunning.
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De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

moeten worden vermeden.

Actuele vraag van mevrouw M. Ael-
voet tot de heer N. De Batselier, Vi-
ce-voorzitter van de Vlaamse Execu-
tieve, Gemeenschapsminister van
Leefmilieu en Huisvesting, over de
recyclage van wegwerpverpakking in
het kader van EKOL

In het kader van EKOL participeert
één enkele private firma die twee
keer van de operatie profiteert. De
Limburgse Vinylmaatschappij ver-
dient één keer met de produktie van
vinylchloride als toeleveringsbedrijf
van de PVC-producent Solvay en een
tweede keer met de verwerking van
afval waarin onder andere PVC zit.
PVC mag volgens het afvalstoffen-
plan niet worden gerecycleerd en
moet worden vermeden.

In het afvalstoffenplan wordt geen
enkele optie tegen PVC-verpakkin-
gen verdedigd. Wel wordt daarin ge-
zegd dat het bedrijfsleven, in casu de
verpakkingsindustrie, zich tegen 1995
ertoe moet verbinden om alleen nog
recycleerbare verpakkingen op de
markt te brengen.

De Voorzitter : Aan de orde is de
actuele vraag van mevrouw Aelvoet
tot de heer De Batselier, Vice-Voor-
zitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van Leefmi-
lieu en Huisvesting, over de recycla-
ge van wegwerpverpakking in het ka-
der van EKOL.

Mijn tweede vraag is verbonden met
het probleem van het tekort aan pre-
ventiebeleid. Door het huidig recy-
clagebeleid wordt de economische
kringloop gesloten, maar de ecologi-
sche kringloop niet .

Mevrouw Aelvoet heeft het woord.

Mevrouw M. Aelvoet : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Minister,
geachte collega’s, op dit ogenlik  wor-
den door EKOL overeenkomsten ge-
sloten met verschillende steden en
gemeenten.

EKOL is een aandeelhoudersmaat-
schappij waarin onder andere
OVAM met 25 ten honderd van de
aandelen participeert. In deze over-
eenkomst valt het ophalen, het ver-
voer en het gratis leveren van de
kunststofafval aan de vestigingspoort
van het bedrijf ten laste van de ge-
meenschap. De winstgevende activi-
teiten komen evenwel ten goede van
EKOL.

Mijn tweede vraag heeft dus ook een
meer algemene draagwijdte : welke
extra inspanningen heeft de Execu-
tieve op het oog om dit soort recycla-
ge te vermijden. Hier dient een ant-
woord gezocht op het niveau van pre-
ventie en daarover wou ik graag we-
ten welke plannen de Executieve
heeft om op korte termijn werk te
maken van de terugnameplicht door
producenten. In andere landen,
waaronder Duitsland, worden de
producenten bij wet effectief ver-
plicht om verantwoordelj kheid te
dragen voor de wegwerpverpakkin-
gen en dit van in het begin tot aan
het einde van de cyclus. Alleen op
die manier kan men tot een reële ver-
mindering komen.

Als antwoord op het tweede deel van
uw vraag voeg ik hieraan toe dat de
VZW  PRO,  waarvan  de  verpak-
kingsindustrie en OVAM deel uitma-
ken, in Vlaams Brabant een sorteer-
centrum zal opstarten, waar de ver-
pakkingen zoveel mogelijk naar hun
basiscomponenten zullen worden ge-
sorteerd. De financiële kosten daar-
van, inbegrepen de eventuele verlie-
zen, zullen door de privé-partner
worden gedragen. Daarmee realiseer
ik dus het idee van mevrouw Aelvoet
dat de gemeenschap daarvoor niet
mag opdraaien en dat de hele cyclus
moet worden gesloten op kosten van
de privé-sector. Het is waar dat het
hier slechts over één installatie gaat,
maar zij bestrijkt toch een gebied van
500.000 inwoners of 10 ten honderd
van heel Vlaanderen. Ik hoop dat wij
op andere plaatsen in Vlaanderen ge-
lij ksoortige initiatieven kunnen reali-
seren.

Op deze manier realiseer ik dus het
principe waarover wij beiden het
eens zijn, namelijk dat de terugname-
plicht van de bedrijven moet worden
vastgelegd. Wij zullen dit met de ver-
pakkingsindustrie nog verder bedis-. . .cussieren.

De Voorzitter : Minister De Batse-
lier heeft het woord.

De Voorzitter : Mevrouw Aelvoet
heeft het woord.

Het stoort ons bovendien bijzonder
dat er in EKOL verpakkingen wor-
den gerecycleerd en gecommerciali-
seerd waarin onder andere PVC is
verwerkt. Volgens de verpakkings-
convenant en volgens het afvalstof-
fenplan moet dit worden voorkomen.

Mevrouw M. Aelvoet : Mijnheer de
Voorzitter, ik wil de Minister twee
zaken antwoorden.

Mijnheer de Minister, bent u het er
mee eens dat OVAM, die toch een
parastatale A is en onder uw verant-
woordelijkheid werkzaam is, mee te-
kent voor een bedrijfsbeleid waarbij
bepaalde wegwerpverpakkingen wor-
den gerecycleerd en gecommerciali-
seerd die volgens het afvalstoffenplan

Minister N. De Batselier : Mijnheer
de Voorzitter, ik meen dat het hoog
tijd is dat wij uit de polemiek over
de PVC geraken. Ik krijg hiervoor
een heleboel wetenschappelijke rap-
porten, zowel pro als contra. Aan de
BBL en aan de arbeiders uit deze
sector, die mij op dezelfde dag heb-
ben opgezocht, heb ik voorgesteld
dat wij samen met deskundigen en in
hun aanwezigheid, tot één standpunt
rond PVC zouden komen. Alle par-
tijen hebben zich daarvoor geënga-
geerd ; alleen de BBL heeft hierbij
een terechte voorwaarde gesteld,
waarop ik nu niet nader inga.

Ik begrijp dat in het kader van deze
vraag de discussie ten gronde over de
PVC niet kan worden gevoerd. Ech-
ter, andere aspecten van PVC, zoals
de wijze van aanmaak en het hoge
energieverbruik bij de produktie er-
van, maken de keuze voor PVC tot
een zeer nadelige voor het milieu. De
discussie onder wetenschappers over
de schadelijkheid van PVC voor de
gezondheid laat ik hier dan nog in
het midden. Ik herinner er echter aan
dat een belanghebbende industrie al-
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tijd wel genoeg wetenschappers zal
vinden om voor haar nadelige studie-
resultaten te betwijfelen en te betwis-
ten. Dat is een gekende taktiek.

Ten tweede heb ik er moeite mee dat
u in uw antwoord, zoals in het afval-
stoffenplan, zoveel nadruk blijft leg-
gen op de recyclage. Natuurlijk is re-
cyclage beter dan niets, maar het vol-
le pond moet worden gegeven aan de
preventie. Precies in de sector van de
wegwerpverpakking wijzen verschil-
lende studies erop dat één vierde van
dat soort wegwerpverpakking vrij
eenvoudig kan worden vermeden.
Daarom bevredigt uw antwoord mij
niet.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Actuele vraag van de heer J. Geysels
tot de heer N. De Batselier, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van Leef-
milieu en Huisvesting, over de plicht
van de gezinnen om melding te ma-
ken van het lozen van afvalwater

De Voorzitter : Aan de orde is de
actuele vraag van de heer Geysels tot
de heer De Batselier, Vice-Voorzit-
ter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van Leefmilieu
en Huisvesting, over de plicht van de
gezinnen om melding te maken van
het lozen van afvalwater.

De heer Geysels heeft het woord.

De heer J. Geysels : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Minister,
collega’s, ik zie dat de Minister de
jongste weken nogal eens achter-
volgd werd met vragen, opmerkin-
gen, interpellaties enzovoort die be-
trekking hebben op de uitvoering van
het beleid van zijn voorganger. Wij
hebben onlangs nog meegemaakt dat
een niet onbelangrijke landbouwers-
organisatie kritiek uitte op het mi-
lieubeleid dat in de vorige legislatuur
gestalte heeft gekregen.

Mijnheer de Minister, u wordt blijk-
baar niet alleen achtervolgd door
personen uit de milieubewegingen,
maar ook door personen die vroeger
tot de kabinetten behoorden. Ik denk
hier vooral aan een kabinetsmede-
werker van uw voorganger, minister
Kelchtermans, die mede-auteur is
van het VLAREM.

Deze zegt in de Financieel Ekonomi-
sche Tijd van 14 maart dat wat de
Minister aan de gezinnen heeft gege-
ven, namelijk het uitstel voor de mel-
dingsplicht voor afvalwaterlozingen,
zonder voorwerp is.

Ik verklaar mij nader. Het uitstel
heeft alleen betrekking op die secto-
ren die pas meldingsplichtig zouden
zijn vanaf VLAREM, dus vanaf 1
september. Zulks betekent dat de
gratieperiode voor gezinnen die vroe-
ger al meldingsplichtig zouden zijn
geweest, geen betekenis heeft.

Wie heeft er nu gelijk ? Dit is geen
triviale vraag omdat wij, zoals u
weet, de jongste jaren werden bedol-
ven door een stortvloed van regle-
menteringen, heffingen en belastin-
gen in de milieusector. De gezinnen
en bedrijven weten nauwelijks nog
waar ze aan toe zijn.

De Minister verklaarde onlangs dat
er een uitstel komt tot 1 maart 1993.
Een vroegere mede-auteur van het
betreffende reglement zegt nu dat dit
nu zonder voorwerp wordt. De gezin-
nen hadden hierover graag uitsluit-
sel. Volgens de kranten moesten de
gezinnen vóór 1 maart 1992 toch aan
hun meldingsplicht voldaan hebben.
Geef Franz Kafka alstublieft uitleg
over deze toestand.

De Voorzitter : Minister De Batse-
lier heeft het woord.

Minister N. De Batselier : Mijnheer
de Voorzitter, als men mij in inter-
views vraagt te oordelen over wat
mijn voorganger deed, weiger ik dat.
Ik hoop dat iedereen dezelfde deon-
tologie aanneemt, zeker de kabinets-
medewerkers.

Voorts wens ik erop te wijzen dat het
de bedoeling was met deze maatregel
klaarheid te scheppen. Als er in de
Financieel Ekonomische Tijd dan op-

nieuw wordt gediscussieerd over de
interpretatie van die maatregel, zeg
ik dat deze kabinetsmedewerker
blijkbaar niet op de hoogte is van wat
er in de Executieve op 27 februari is
beslist.

Het is juist dat de wijziging van arti-
kel 74 geen betrekking heeft op de
lozing van de afvalwaters van particu-
lieren en dat ze dus nog altijd, net
zoals vroeger, meldingsplichtig zou-
den zijn. Vroeger was daarvoor im-
mers geen vergunning vereist. Ik heb
dit trouwens nog geantwoord op een
interpellatie van de heer Tant op 4
maart 1992. Ik heb hem toen reeds
gezegd dat dit niet gewijzigd is. Zo-
wel de journalisten als de kabinets-
medewerkers hadden moeten weten
wat er in het Parlement gebeurt. Ik
heb ook gezegd dat indien bepaalde
hinderlijke inrichtingen dan niet
meer worden opgenomen in de lijsten
- ik citeerde daar zelfs huishoudens
die lozen op riolen - de meldings-
plicht automatisch verdwijnt.

De enige manier om te corrigeren is
immers de lijst die achteraan als bijla-
ge is gepubliceerd te wijzigen. Vol-
gens mij moesten dus zowel de stook-
olietanks als de afvalwaterlozingen in
deze lijsten worden geschrapt. Mijn
voorganger was het daarmee ook
eens, wanneer we deze lijst op 27 fe-
bruari wilden wijzigen, maar het
bleek onmogelijk puntje voor puntje
aan te pakken. Wij hebben toen afge-
sproken samen een omzendbrief te
sturen aan de gemeentebesturen,
waarin duidelijk wordt uitgelegd wat
het artikel 74 van VLAREM bete-
kent, en dat er in de tussenperiode
tot de evaluatie - dat is dus het jaar
uitstel - niets meer zou veranderen
ten opzichte van deze kleine misdrij-
ven. Er is trouwens momenteel ner-
gens in sancties voorzien. Het zou
bijgevolg absurd zijn dit op die ma-
nier te introduceren. Eerstdaags zal
de omzendbrief worden verstuurd.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Hiermede zijn wij aan het einde ge-
komen van de actuele vragen.
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INTERPELLATIES (Regl. art. 76)
(Voortzetting)

Interpellatie van de heer J. Ulburghs
tot de heer L. Van den Brande,
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van Eco-
nomie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen,
over de herstructurering en de recon-
versie van de Kempense Steenkool-
mijnen

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Ulburghs tot
de heer Van den Brande, Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen, over de
herstructurering en de reconversie
van de Kempense Steenkoolmijnen.

De heer Ulburghs heeft het woord.

De heer J. Ulburghs (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, in 1986 be-
sliste de regering 100 miljard frank te
besteden aan de exploitatie en de
herstructurering van de Limburgse
steenkoolmijnen waar ongeveer
20.000 mijnwerkers tewerkgesteld
waren. Begin 1987 waren er nog
17.000 over. Gezien er in een door
relatief hoge werkloosheid geteister-
de provincie met een hoge demogra-
fische aangroei onvoldoende vervan-
gende tewerkstelling was, zou die 100
miljard de exploitatiekosten dekken
tot 1996. De regering stelde een ma-
nager aan, de heer Gheyselinck, die
zijn opdracht tot een goed einde
moest brengen.

In tegenstelling tot zijn opdracht ont-
wikkelde de heer Gheyselinck een
volgens hem geniaal plan. Tegen de
afspraken in zou hij de mijnen ver-
vroegd sluiten waardoor belangrijke
sommen overbleven voor de inder-
daad zo broodnodige reconversie.
Het was echter niet gepland deze
sommen te sparen op de kap van de
mijnwerkers.

De laatste fase bestond in een slui-
tingsplan. In Limburg is er een ooste-
lijk en een westelijk mijnbekken. De
drie mijnen van het oostelijk bekken
werden in snel tempo gesloten.

Mijnheer de Eerste Minister, men

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 13
19 maart 1992

moet dag en nacht tussen de mijnwer-
kers hebben gestaan, voor de poor-
ten van de mijnen, om zich reken-
schap te geven van de wanhoop en
de sociale ellende van de 10.000 mijn-
werkers vooral in het oostelijk bek-
ken die letterlijk op straat werden ge-
zet zonder enige toekomst. Om deze
mijnen te sluiten heeft de heer Ghey-
selinck de mijnwerkers misleid. Dit
zijn de woorden die hij zelf gebruikte
op een hoorzitting in de Vlaamse
Raad in 1988. De verslagen van die
hoorzitting bestaan. Hij zei toen dat
hij de mijnwerkers van het oostelijk
bekken heeft misleid opdat zij de pre-
mie zouden aanvaarden en de mijn
zouden verlaten zodat de mijnen
konden worden gesloten en hij over
een overschot aan geld zou beschik-
ken.

De mijnwerkers van het westelijk
bekken kregen achteraf een voordeli-
ger pensioenregeling. Wij verheugen
ons daarover. Door deze bruuske
sluiting en grondige verdeeldheid
werd echter het sociale klimaat in
Limburg grondig verstoord.

Ik spaar u de rest van het verhaal. Ik
spaar u ook de technische details be-
treffende de besteding van de 100 of
juister, de 99 miljard. Mijnheer de
Eerste Minister, u beschikt over de
tabellen.

Van de 28 miljard die werden inge-
schreven voor het oosten, werden er
11 miljard uitgespaard voor de recon-
versie. Deze 11 miljard werden opge-
splitst in drie posten. 1 miljard voor
de diversificatie, 3 miljard voor de
LIM en 7 miljard voor het ERC.
Voeg daarbij 7 miljard van de privé-
ondernemingen en dan komt u tot
een totaal van 14 miljard voor dit
laatste.

Ik ga niet uitweiden over de twijfel-
achtige resultaten in verband met de
tewerkstelling, de diversificatie, de
LIM en de SIM.

Ik beperk mij tot het ERC. Van de
7 miljard die aanvankelijk waren in-
geschreven, zouden er nog 3,2  mil-
jard ter beschikking zijn. Wil men in-
vesteren zoals gepland, dan moet
men bij de banken gaan lenen. Waar
is dat geld gebleven ? Van de 7 mil-
jard is nog 3,2  miljard over.

Herstructurering en reconversie van KS

Van Minister Claes weten wij dat 1,3
miljard verdween in nutteloze studies
met resultaat nul. Wij weten ook dat
1,35  tot 1,7  miljard verdween in Su-
per Club. De heer Gheyselinck heeft
die enorme som niet toevertrouwd
aan Super Club maar wel aan de heer
De Prins, directeur van Super Club
die ontslagen werd en verdween in
het buitenland maar wel een schul-
denlast naliet van 16 miljard.

Zoals u weet, werd de heer Gheyse-
linck ontslagen. Hij is nu de betwiste
sluitingsmanager in Tsjecho-Slowa-
kije. Wij zijn ginds op bezoek ge-
weest en de mijnwerkers van Tsje-
cho-Slowakije  waren  h ie r  vor ige
week te gast.

De heer Gheyselinck wordt nu eens-
gezind nagetrapt - ik vind het zielig
- door alle instanties die hem noch-
tans feestelijk hadden ingehaald. Ik
deed dat echter niet ; ik stond tussen
de mijnwerkers en vermoedde wat er
zou gebeuren.

Dat is nog niet alles. KS koopt 50 ten
honderd van de aandelen van de
bouwmaatschappij Pieters-De Gel-
der in Wetteren  die is gespecialiseerd
in spoor- en kabelwerk. Hiervoor be-
taalt KS 650 miljoen.

De bouwfederatie beweert nochtans
dat de NV Pieters-De Gelder nauwe-
lijks 500 miljoen waard is. KS zou dus
maar de helft van 500 miljoen, of 250
miljoen, moeten betalen. 400 miljoen
verdween dus in een bodemloze put.

Pieters-De Gelder - zeg maar KS -
sticht de holding Belcom die op haar
beurt aandelen heeft in de NV Euro-
Station, dat men in Brussel zal bou-
wen, samen met CODEP, BAC  en
ASLK. De fondsen voor de Limburg-
se reconversie worden nu ingeschre-
ven voor het Euro-Station terwijl
Limburg de SST niet wil.

Na de sluiting van het oostelijk bek-
ken en de reconversie waarvoor 28
miljard gepland was, begint de heer
Gheyselinck met de sluiting en recon-
versie van het westelijk mijnbekken.
Hiervoor werd 71 miljard ingeschre-
ven.

Van deze 71 miljard werden 45 mil-
jard besteed aan de dekking van de
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verliezen en 26 miljard aan de recon-
versie. Deze 26 miljard werden via
een 50/50 regeling verdeeld onder de
Vlaamse Regering en de KS. Beide
kregen 13 miljard.

De 13 miljard voor de Vlaamse Rege-
ring werden als volgt verdeeld : 3,5
miljard voor de pensioenen van KS-
West, 1,2  miljard voor leningen van
mijnwerkers van zowel het Oosten
als het Westen en 2,5 miljard voor de
begroting van de Vlaamse Executie-
ve. Deze 2,5 miljard, bedoeld voor
de reconversie van Limburg, werden
voor andere doelstellingen gebruikt.
Graag hadden we geweten welke be-
stemming hieraan precies gegeven
werd. Verder werd nog 2 miljard be-
steed voor impulsgebieden in Lim-
burg, 1,4  miljard voor Rechar en ten-
slotte nog 2,5 miljard voor de tweede
fase van het toekomstcontract voor
Limburg.

Mijnheer de Eerste Minister, de 100
miljard waren dus bestemd voor de
reconversie van Limburg en de her-
structurering van de mijnen.

De werkloosheid blijft echter groeien
- ook in relatieve cijfers ten opzich-
te van de Vlaamse Gemeenschap.
Een groot aantal mijnwerkers blijft
werkloos ondanks de opleidingspro-
gramma’s. Er is groot ongenoegen bij
de mijnwerkers van het Oosten die
misleid werden. Hoewel de mijnwer-
kers van zowel het Oosten als het
Westen behoren tot eenzelfde onder-
neming, namelijk KS, hebben zij an-
dere statuten en een ander pensioen-
stelsel.

Van de 28 miljard, bestemd voor het
Oosten, verdween zoals ik reeds zei,
3 miljard in nutteloze studies, in de
bedenkelijke Super Club en in Pie-
ters-De Gelder. Met deze 3 miljard
had men het sociaal onrecht, vooral
ten opzichte van de mijnwerkers van
het Oosten, ongedaan kunnen maken
en de gelijkschakeling van alle mijn-
werkers kunnen realiseren. Op die
wijze zou het zo belangrijk sociaal
klimaat hersteld kunnen worden, wat
in het voordeel is van de reconversie
van Limburg waaraan alle betrokke-
nen meewerken.
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Mijnheer de Voorzitter van de Exe-
cutieve, graag kreeg ik een antwoord
op de volgende concrete vragen :

Ten eerste, wat is de nauwkeurige
besteding van deze 99 miljard ? Ten
tweede, hoeveel geld is hiervan ge-
gaan naar de exploitatiedienst ? Ten
derde, hoeveel werd er besteed aan
studie-opdrachten ? Ten vierde, hoe-
veel werd besteed aan projecten zoals
Super Club en de operatie Peeters-
De Gelder ? Wat is de rendabiliteit
hiervan ? Ten vijfde, hoeveel geld
werd er geïnvesteerd in holdings en
instellingen als GIM, LIM, SIM,
BLM enzovoort ? Wat zijn de resul-
taten hiervan ? Ten zesde, welk soort
tewerkstelling kwam uit al deze in-
vesteringen voort ? Ten zevende, wat
is de stand van zaken van het toe-
komstcontract van Limburg ? Wat is
de betrokkenheid van KS hierin en
wat zijn de resultaten ? Ten achtste,
hoeveel van die honderd miljard ging
naar de Vlaamse Gemeenschap en
wat is hiermee gebeurd ?

Mijnheer de Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, wij overwegen
in de Vlaamse Raad een motie in te
dienen tot instelling van een onder-
zoekscommissie betreffende de be-
steding van de honderd miljard. Wij
hopen dat er duidelijkheid komt om-
trent de besteding van de reusachtige
gemeenschapssommen. Wij vragen
dat deze gemeenschapsgelden gecon-
troleerd worden door de gemeen-
schap, maar ter beschikking blijven
voor reconversie in Limburg.

De Voorzitter : De heer Vermassen
heeft het woord.

De heer G. Vermassen (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, naar
aanleiding van de sluiting van de
steenkoolmijnen in Limburg, kwam
in 1987 het toekomstcontract tot
stand. Dit contract werd afgesloten
tussen de Europese Commissie, de
nationale overheid, de Vlaamse over-
heid en de provincie en had als doel-
stelling het werkloosheidssurplus in
Limburg op 10 jaar tijd terug te drin-
gen tot het werkloosheidsgemiddelde
van de andere streken in Vlaanderen.

Eind december 1991 blijkt dat Lim-
burg nog steeds een surplus van
ll .  131 werklozen heeft weg te
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werken. In april 1987 bedroeg dat
surplus 15.429. Dat surplus steeg tot
19.140 eind februari 1988 maar daal-
de tot ll. 131 werklozen eind decem-
ber 1991.

Alles laat vermoeden dat wij het sur-
plus dus niet op tien jaar gaan weg-
werken, temeer omdat er zich de
laatste maanden opnieuw een stijging
van dit surplus aftekent.

Inderdaad, eind december 1991 was
15 ten honderd van de tegen werk-
loosheid verzekerden werkloos, na-
melijk 8,3 ten honderd van de man-
nen en 24,2  ten honderd van de vrou-
wen. Dit betekent tegenover vorige
maand een stijging met 0,8  ten hon-
derd, terwijl wij in de rest van Vlaan-
deren een toename zien van 10 naar
10,4  ten honderd, met andere woor-
den een stijging van 0,4  ten honderd.

Verontrustend daarbij is vast te stel-
len dat de werkloosheid van vrouwen
met nagenoeg 1 ten honderd steeg,
van 23,3  in november naar 24,2  ten
honderd in december en ook dat het
aandeel van de jeugdwerkloosheid in
de totale werkloosheid steeg naar
20,2  ten honderd.

De huidige tewerkstelling bij KS be-
droeg eind december nog 2.355 per-
sonen. In 1987 waren dat nog nage-
noeg 17.000 mensen. Ongetwijfeld
zijn er de jongste jaren ingevolge de
gebundelde inspanningen van de Eu-
ropese Commissie, van de nationale
overheid, van de Vlaamse Executie-
ve en de provincie positieve resulta-
ten geboekt. In de eerste jaren van
het toekomstcontract steeg de RSZ-
tewerkstelling, daalde de werkloos-
heid, werd er bijzonder veel indus-
triegrond verkocht en werd er in
Limburg bijzonder veel geïnvesteerd.

Vele projecten kwamen tot stand met
een positieve economische weerslag
dankzij de ondersteuning van diverse
Europese fondsen zoals EFRO, ESF,
RECHAR, INTERREG, STRIDE,
EUROFORM, NOW, HORIZON
enz... Bovendien werden een aantal
structuren gecreëerd die in reconver-
sie op efficiënte wijze stuurden. Den-
ken we maar aan de SIM, de diverse
coördonatiecomités, de LIM enz.. .
Momenteel stellen we echter een
stagnatie, zoniet  een achteruitgang
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vast in het reconversiegebeuren.
Nochtans kunnen de naar aanleiding
van de reconversiediscussie gecreëer-
de middelen nog lang niet uitgeput
zijn.

Zowel van de eerste actualisatie als
van de tweede actualisatie van het
toekomstcontract zijn er ongetwijfeld
middelen die nog niet werden be-
steed. Het ware dan ook nuttig, zo-
niet noodzakelijk, dat aan de hand
van een globaal overzicht van de
door de overheid geïnvesteerde mid-
delen binnen de Vlaamse Raad een
inhoudelijke discussie tot stand zou
komen, zowel wat betreft de gevoer-
de politiek, in het verleden als wat
betreft - en het lijkt me gelet op de
evolutie van de werkloosheidscijfers
in Limburg nog belangrijker - de
toekomstige aanpak van het recon-
versiegebeuren i n  L i m b u r g .  D e
werkloosheid in Limburg bedraagt
momenteel 15 ten honderd, waarvan
24,2  ten honderd vrouwen, terwijl de
werkloosheid in de rest van Vlaande-
ren 10, 4 ten honderd bedraagt met
een gemiddelde van 15, 6 ten hon-
derd voor de vrouwen.

Het lijkt me dan ook voor de hand
liggend dat er vooral inspanningen
worden geleverd om de vrouwen-
werkloosheid fundamenteel te be-
strijden. Ik meen te weten dat er in
de tweede actualisatie van het toe-
komstcontract 200 miljoen was uitge-
trokken, onder meer voor de organi-
satie van beroepsopleiding en kinde-
ropvang ter bestrijding van de vrou-
wenwerkloosheid. Graag had ik ver-
nomen welk bedrag reeds werd be-
steed en welke concrete projecten ter
tafel liggen.

Bovendien kan niet ontkend worden
dat Limburg nog een grote economi-
sche achterstand kent ; onder meer
op het vlak van de sociale huisvesting
wordt onze provincie tot op heden
stiefmoederlijk behandeld. De cijfers
uit 1991 met betrekking tot de verde-
ling van de vastgelegde subsidiekre-
dieten voor de sociale woningen spre-
ken boekdelen. In de provincie Ant-
werpen werden 190 woningen gesub-
sidieerd met een totaal subsidiekre-
diet van 381,4  miljoen ; in de Provin-
cie Vlaams Brabant 83 woningen met

155,l  miljoen subsidiekrediet ; in de
Provincie West-Vlaanderen 84 wo-
ningen met 148,l  miljoen subsidie-
krediet ; in de Provincie Oost-Vlaan-
deren 324 woningen met 675,l  mil-
joen subsidiekrediet ; in de Provincie
Limburg 89 woningen met 137,8  mil-
joen subsidiekrediet. Daarbij weze
onderstreept dat het jaar 1991 voor
Limburg in vergelijking met voor-
gaande jaren nog een gunstig jaar
was.

Ook de ontwikkeling van het ERC-
dossier verontrust mij in hoge mate.

Tot op heden ben ik persoonlijk en
is ook mijn partij steeds verdediger
geweest van dit project, al was het
maar omwille van de positieve weer-
slag op de tewerkstelling van langdu-
rig werklozen en van vrouwen. Wel-
iswaar hadden we enige bedenkingen
bij de aspecten ruimtebeslag, verkeer
en milieu in het algemeen.

De visie rond dit ERC-project  is
reeds diverse malen gewijzigd. De
jongste ontwikkelingen zijn zelfs van
die aard dat we de vraag stellen of
het, zoals vooropgezet, een cultureel,
educatief en recreatief centrum zal
zijn, of dat het in tegendeel een gi-
gantisch shopping-center zal worden.
De plannen van Stadium zijn in ieder
geval zeer duidelijk. Men zoekt een
combinatie van recreatieve elemen-
ten en shopping. Het onderdeel
shopping  alleen al zou een opper-
vlakte van 100.000 vierkante meter
in beslag nemen, wat overeen stemt
met de totale winkeloppervlakte op
het ogenblik in Hasselt. Nog steeds
volgens de promotoren zal de aan-
trekking van het publiek wel van het
geheel moeten uitgaan, doch de be-
langrijkste aantrekkingspool moet de
shopping  worden. Daarbij zullen de
verkoop van dagdagelij kse goederen,
kleding, schoenen, speciaalzaken en
horeca de hoofdmoot uitmaken. Er
wordt duidelijk gemikt op de mid-
denklasse-consument die het gros
van de consumptie uitmaakt. Vanuit
deze optiek is het begrijpelijk dat de
Limburgse middenstand en meer be-
paald het NCMV op zijn zachtst uit-
gedrukt, meer dan ongerust is.

Het lijkt mij bijgevolg hoogst noodza-
kelijk dat de Vlaamse Executieve
zeer snel een duidelijk en eenduidig

standpunt inzake dit voor Limburg
zeer belangrijke dossier inneemt, te
meer daar in het verleden reeds veel
tijd en vooral geld is verloren gegaan.

De Voorzitter van de Executieve
moet duidelijkheid brengen in ver-
band met de volgende vragen. Ten
eerste, is de Vlaamse Executieve be-
reid een globale discussie over de
problematiek van de reconversie in
Limburg en de toekomstige aanpak
ter zake te voeren ? Ten tweede, wat
is gelet op de meest recente ontwik-
kelingen de visie van de Executieve
aangaande het ERC-project  ? Ten
derde, hoe denkt de Vlaamse Execu-
tieve het door KS in de failliete on-
derneming Super Club geïnvesteerde
risicokapitaal ten bedrage van 1,4
miljard te recupereren ? Ten slotte,
welk bedrag werd gespendeerd aan
studiekosten in dit dossier ? (Applaus
bij de SP-fractie)

De Voorzitter : De heer
heeft het woord.

Vautmans

De heer V. Vautmans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, degenen
onder ons die de reconversie in Lim-
burg van nabij hebben gevolgd, zul-
len zeker niet verrast zijn door de
ongerustheid die er momenteel in be-
paalde Limburgse middens heerst.
Deze vertaalt zich in diverse commu-
niqués en verklaringen in de pers en
is aanleiding tot de interpellatie van
de heer Ulburghs.

Vooraleer dieper in te gaan op de
specifieke problematiek van de re-
conversie, moeten wij toch herhalen
dat de problemen waarmee Limburg
vandaag wordt geconfronteerd, hun
grondslag vinden in het voor zich uit-
schuiven van politieke beslissingen.
De mijnsluitingen waren onvermijde-
lijk. Men had er dus alle belang bij
om voor eens en voor altijd te stop-
pen met het vullen van bodemloze
putten.

Het uitblijven van deze beslissing was
er mede de oorzaak van dat wij nu
worden geconfronteerd met de re-
conversieproblematiek. De  v raag
hoeveel miljarden overheidsgelden
en welke de juiste gevolgen zijn voor
de tewerkstelling van de laattijdige
sluitingsbeslissing kunnen wij van-
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Vautmans

daag de dag niet beantwoorden.

Collega’s, de PVV heeft reeds jaren
geleden ondubbelzinnig gesteld dat
het moet gedaan zijn om de artificiële
tewerkstelling in de mijnen in stand
te houden. Wie onder ons kan zeggen
wat de huidige economische struc-
tuur van de provincie Limburg ge-
weest zou zijn bij een vroegere slui-
ting van de mijnen ? Zouden wij nu
nog spreken over een reconversie-
probleem in Limburg ?

Wat de mijnsluitingen zelf betreft,
kunnen wij enkel vaststellen dat deze
enerzijds zijn gebeurd met een mini-
male sociale onvrede en anderzijds
vlugger dan voorzien. De snellere
sluiting bracht met zich mee dat er
veel méér middelen werden gegene-
reerd voor de reconversie dan de
grootste optimist had gedacht of zelfs
gehoopt.

Ik denk dat degenen die in 1976 het
contract met KS hebben gesloten en
daaraan een prijskaartje van 99 mil-
jard aan verbonden hebben, nooit
hebben gedacht dat er ook maar één
frank zou overblijven na de sluiting
van de mijnen.

De werkloosheid is niet de pan uit
gerezen ten aanzien van de andere
provincies. Nochtans is er in Limburg
een structureel  werkloosheidspro-
bleem, vooral de werkloosheid van
laaggeschoolden, vrouwen en mi-
granten. In het licht hiervan kan een
toeristisch project op een substantiële
wijze bijdragen tot de tewerkstelling
van die categorieën.

Een toeristisch project kan de motor
zijn van een nieuw dynamisme waar
de duizenden werkzoekenden in
Limburg op wachten.

Collega’s, het is de verdienste van
mijn streek- en partijgenoot Patrick
Dewael geweest om als eerste deze
analyse te vertalen in een concreet
idee, met name het ERC-project.  Tot
op vandaag zijn er reeds vele com-
mentaren, beschouwingen en stand-
punten verschenen over het ERC-
project. De naam ERC is een eigen
leven gaan leiden. Het is verworden
tot een pijnstiller waarvan men de

bijsluiter niet meer kan vinden.

Welk ERC-project  heeft Limburg
nodig ? Het moge klaar en duidelijk
zijn. Wat Limburg niet nodig heeft is
een ERC-project  dat zich louter zou
beperken tot een mega-shopping.
Een copie van Sheffield kan zeker
geen antwoord zijn op de noden van
onze provincie. Enkel een project
waarbij er een samensmelting is van
enerzijds het educatieve luik en an-
derzijds het recratieve kan volgens
mij een motorfunctie hebben.

Maar niet alleen de inhoudelijke in-
vulling van een ERC-project  is fun-
damenteel, ook het kader, de struc-
tuur waarbinnen een ERC-project
kan worden ontwikkeld, vormt een
essentieel onderdeel in de aanpak
van de reconversie in Limburg.

Collega’s, meer dan een jaar geleden .
heeft mijn fractie gepleit om de KS
te privatiseren. Men mag niet uit het
oog verliezen dat de NV KS nog
steeds een zuiver privaatrechtelijke
NV is, zij het dat alle aandelen in
handen van de GIMV zijn.

Reeds meer dan een jaar geleden
vroegen wij dat de KS een holding
zou worden die zich zou toeleggen op
minderheidsparticipaties in uiteenlo-
pende sectoren, met substantiële
deelname van de privé-sector. Te-
vens heeft de PVV steeds gepleit om
de middelen die aan de SIM werden
toevertrouwd en die gebruikt worden
voor de normale overheidstaken, zo-
dat de normale parlementaire en an-
dere controles volledig kunnen spe-
len.

Laat mij nu dan eens zeer duidelijk
het PVV-standpunt herhalen : bedra-
gen die in het kader van de mijnslui-
tingen  in Limburg gegenereerd wor-
den dienen volgens de 50 % regeling
in Limburg te blijven ; die bedragen
dienen gebruikt voor een zinvolle en
duurzame reconversie die vooral te-
werkstelling moet creëren voor vrou-
wen, migranten en ongeschoolden ;
een eventueel ERC dient in alle geval
een rendabel project te zijn en mag
zeker geen mijn boven de grond wor-
den ; ERC mag in geen geval een
mega-shopping, zoals Sheffield, wor-
den. Men moet dan ook maar stop-
Pen met allemaal naar

Sheffield te gaan en Sheffield als
voorbeeld te nemen ; ERC mag ook
geen vastgoedoperatie worden, waar-
bij de meerwaarde, die het gevolg is
van de gewestplanwijziging en die
met een nieuw aangevraagde wijzi-
ging door Stadium kan worden be-
groot op een ruwe 2 miljard, zodat
de gevolgen van de gewestplanwijzi-
ging door KS en Stadium gereali-
seerd worden, zonder dat er positief
iets terugvloeit naar de Limburgse
bevolking.

De PVV is voorstander van een snel-
le, volledige of gedeeltelijke privati-
sering van KS, waarbij een holding-
structuur zou toelaten minderheids-
participaties te nemen in uiteenlo-
pende sectoren.

De Voorzitter : De heer Arts heeft
het woord.

De heer A. Arts (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, het lijkt
erop dat wij met een groot Limburgs
debat begonnen terwijl de oorspron-
kelijke interpellatie zich beperkte tot
het gevoel dat collega Ulburghs heeft
wanneer hij het had over het samen-
leven met de mijnwerkers, gevoel dat
hem trouwens siert.

Het moet mij van het hart dat het de
overheid was, daarin gevolgd door de
Vlaamse Raad, die besliste dat de
mijnsluiting zou geschieden via een
systeem waarbij de privaatrechtelijke
eigenheid van de NV KS zou worden
gehandhaafd. Er werd inderdaad een
beroep gedaan op managers die heb-
ben uitgevoerd wat van hen werd ver-
wacht ; noch min noch meer. De ene
zal dat een succes noemen vermits dit
het einde betekent van het vullen van
de putten en de andere zal het als
een merkwaardige opdracht beschou-
wen, bekroond met een succes omdat
de sluiting werd vervroegd. De slui-
ting als dusdanig werd echter niet
vervroegd. Enkel de opzegregeling
van de mijnwerkers werd vervroegd.
De einddatum van de operatie is en
blijft 1996. Het persoonlijk leed van
deze personen zal niet door duizend,
en zelfs niet door een miljoen frank
kunnen worden vergoed. Inderdaad,
het is nogal evident dat het leed van
de mijnwerkers die in hun werk en
in de mijn geloofden, moeilijk met
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geld kan worden goedgemaakt.
Nochtans gebiedt de eerlijkheid ons
te zeggen dat in heel Vlaanderen met
een merkwaardig oog werd gekeken
naar de vergoedingen ten gunste van
de mijnwerkers. Naar mijn oordeel
was geen enkele vergoeding belang-
rijk genoeg voor deze eerste burgers
van het land waarvan velen de keuze
van hun werk met hun leven hebben
bekocht.

Het gaat hier dus om een privaat-
rechtelijke aangelegenheid. De
GIMV, dus de overheid, is de enige
aandeelhouder van de NV KS. In pri-
vaatrechtelijke aangelegenheden
moeten de aandeelhouders op de
hoogte worden gesteld van het wel,
het wee en de toekomstplannen van
de NV. Vermits in dit geval de
GIMV de enige aandeelhouder is, is
het dus evident dat de overheid en
de Vlaamse Raad formeel in kennis
kunnen worden gesteld van alle gege-
vens.

De eerst aangeduide manager, de
heer Geyselinck, bracht een groot
businessplan naar voren waarmee
niet alleen de overheid, maar ook de
publieke opinie en Groot-Limburg
instemden. Er werd een optie geno-
men en beslist dat het overschot van
de door de overheid toegekende hon-
derd miljard zo goed mogelijk zou
worden besteed. Bovendien werden
er vier peilers gezocht. Ten eerste,
de handhaving van de mijnbouw met
de know-how,  waarvan morgen mis-
schien in de Eurotunnel gebruik zal
worden gemaakt. Ten tweede, het
milieu, het eigentijdse waarvan heel
wat engineering uit het mijnwezen
naar waarde kan worden gebruikt.
Ten derde, de peiler van de bouwsec-
tor. In dit verband werd verwezen
naar Pieter De Gelder. Het is toch
het vermelden waard dat er momen-
teel 306 personen werkzaam zijn.
Ten vierde, de peiler van het toeris-
me.

In afwachting dat industriële projec-
ten die tewerkstelling als gevolg zou-
den hebben, tot stand worden ge-
bracht met deze fondsen, hebben
sommigen de indruk dat KS met de
ter beschikking zijnde fondsen naar
een holding zou moeten evolueren.
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De heren Vautmans en Vermassen
behandelden dit dossier als kabinets-
medewerkers tijdens de vorige legis-
latuur en pleitten volgens mij voor
het verleden, maar niet voor een toe-
komstig beleid.

Er wordt tot privatisering opgeroe-
pen. Ik meen te weten dat in diezelf-
de kringen wordt gesproken over een
ter beurze  genoteerde holding. Ik
denk niet dat wij dan nog veel moe-
ten spreken over privatisering. Als
met deze hypothese KS, zoals Barco,
ter beurze  zou gaan, dan is het debat
over privatisering gedaan want dan
kan u of ik inschrijven.

Sta mij toe enkele vragen die verband
houden met de actualiteit te stellen.
Er is een groot probleem aangaande
de kaders. Op dit ogenblik zijn er nog
105 ingenieurs waarvan de plannen
van KS vermelden dat zij er ook in
1996 zullen zijn. Deze 105 ingenieurs
zijn totaal gedemotiveerd. Als u ooit
via de GIMV KS een impuls kan ge-
ven, vraag hen deze mensen te hel-
pen motiveren. Het is niet de over-
heid of het geld, maar het zijn perso-
nen die impulsen moeten geven tot
nieuwe tewerkstelling en tot de crea-
tie van tewerkstelling.

Hoe kan KS ervoor zorgen dat er
terug een ondernemersklimaat
komt ? Ik verwijs opnieuw naar het
voorbeeld van Barco. Men is fier in
Barco te werken. Men trekt een
scheef gezicht als het aandeel van
Barco daalt. Dat bewijst het echte
ondernemersklimaat. Zowel het ka-
derpersoneel als het uitvoerend per-
soneel zijn Barco-mensen. Konden
wij maar opnieuw KS-mensen krij-
gen.

Ik verzoek u uw politiseringshanden
af te houden van een industrieel dos-
sier. Misschien hebben wij allemaal
iets te veel boter op ons hoofd. Kan
een n.v. die over zulk kapitaal be-
schikt, die over zulke groep van men-
selijk potentieel beschikt, niet zelf
voorstellen aanbrengen zodat wij er
slechts beamend op moeten reage-
ren ?

Een laatste woord betreft het ERC.
Ik dank de voorgaande collega’s dat
zij kritiek hebben op het beperkte
Sheffield-ERC-dossier. Zij nemen de
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kritiek over die het NCV-Limburg als
eerste heeft geuit. Als het resultaat
één groot shopping-gedoe zal zijn,
dan kunnen wij dat niet goedkeuren,
als was het maar om maatschappelij-
ke redenen. Een grote winkel bij kan
geen meerwaarde geven aan Lim-
burg, noch aan onze mensen. Dat
kan niet.

Mijn laatste vraag haakt in op mijn
woorden over de n.v. Uit de cijfers
die door de vorige sprekers werden
aangebracht, blijkt dat er heel wat
openheid is. De cijfers worden mee-
gedeeld. Kan u ons waarborgen dat
ook in de toekomst alle cijfers zullen
worden medegedeeld ?

De Voorzitter : De heer Olaerts
heeft het woord.

De heer H. Olaerts (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, collega’s, het kan niet de bedoe-
ling zijn dat wij als Limburgers één
voor één onze stroofjes komen debi-
teren en dan samen in een refrein de
oplossing die wij graag zouden heb-
ben, zouden zingen. Ik wil de discus-
sie over het Limburgs aspect niet
over de grenzen heen voeren. Waar
het mij als Genkenaar in eerste in-
stantie om te doen is, is dat de mijn-
terreinen analoog met de Zwarts-
bergse toestand worden gesaneerd,
dat zij in hun oorspronkelijke staat
worden hersteld zodanig dat zij vat-
baar zijn voor een waaier van moge-
lijkheden. Als wij dan vernemen dat
de uiteindelijke opzet zou zijn een
groot shopping-centrum, dan zeggen
wij daarop neen als het alleen in-
houdt dat Genk en omliggende daar-
mee verder worden uitverkocht.

Er werd hier reeds verscheidene ma-
len verwezen naar de fameuze mis-
bruiken. Denk maar aan de prinselij-
ke gebaren in verband met Super
Club, denk maar aan het steentje dat
al is gemetst in verband met de bouw-
maatschappijen, denk maar aan de
plantrekkerij - zo zal ik het maar
noemen want plannenmakerij is iets
anders - en de resultaten die wij
vandaag kennen.

Collega’s, ik vraag uw bijzondere
aandacht voor één van de belangrijk-
ste aspecten van het probleem : de
kansarmoede in de Genkse con-
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Olaerts

treien. Die kansarmoede vloeit voort
uit feit dat een aantal oud-mijnwer-
kers en vooral hun kinderen, de laag-
geschoolden, dieper in de put zitten
dan dit ooit het geval was. Wij con-
stateren dat er in de begeleidings-
dienst heel wat bijscholingscursussen
worden gegeven. Wat schort er dan ?
De oorzaak ligt hem hierin dat wij
een staat zijn die heel wat nepdiplo-
ma’s aflevert waardoor echter nie-
mand beter wordt op het vlak van de
arbeidsmarkt.

In verband met het fameuze saldo
dienen wij een onderscheid te maken
tussen de middelen waaraan wij al
dan niet nog iets hebben te zeggen
en deze die al dan niet werden opge-
bruikt. Wij hopen dat de Minister ons
daar straks zal op antwoorden. Wel-
ke plannen er ook in het vooruitzicht
worden gesteld, wij moeten in Lim-
burg terugkeren naar wat er oor-
spronkelijk was gepland, met name
sanering van de mijnterreinen en het
naleven van de opzet die erin bestond
nieuwe kansen te geven aan de talrij-
ke laaggeschoolden. Ik ben er mij wel
degelijk van bewust dat dit fenomeen
ook aanwezig is bij de kaderleden,
maar dan wel in mindere mate. Wij
houden dus een warm pleidooi voor
een snelle oplossing inzake de ERC-
problematiek.

De Voorzitter : De Minister-Presi-
dent heeft het woord.

Minister L. Van den Brande (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
collega’s, met veel belangstelling heb
ik geluisterd naar de interpellant en
ook naar de andere collega’s die hun
bezorgdheid hebben geuit omtrent de
tweede fase van het toekomstcon-
tract.

In de huidige stand van zaken wens
ik mijn antwoord toe te spitsen op de
vragen naar voren gebracht door de
heer Ulburghs.

Ik moet de Raad niet herinneren aan
de oorspronkelijke beslissing van de
nationale Regering van 31 december
1986, waar het plan van de heer
Gheyselinck werd goedgekeurd.

Een eerste doelstelling van dat plan
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was de beëindiging van de KS-activi-
teiten in het oostelijke mijnbekken
en de terbeschikkingstelling aan KS
van een enveloppe van 28 miljard
frank vanaf 1 januari 1987, teneinde
volgende kosten te dekken : ten eer-
ste, de exploitatieverliezen voor de
drie betrokken mijnen tot de slui-
ting ; ten tweede, de sociale afvloei-
ingskosten ten laste van de KS en,
ten derde, de reconversie-investerin-
gen in de mijngemeenten.

Een tweede doelstelling was de her-
structurering van de KS-activiteiten
in het westen van de concessie tot
één zetel en de terbeschikkingstelling
van jaarlijkse enveloppes voor het fi-
nancieren van de maximum aan-
vaardbare jaarlijkse exploitatieverlie-
zen, gaande van 8 miljard frank de
eerste vier jaar en degressief tot 4
miljard frank in 1996. Samenvattend
betekent dit 65 miljard, gespreid over
10 jaar.

De KS beschikt dus momenteel niet
over 100 miljard, zoals de heer Ul-
burghs het heeft laten uitschijnen.
Deze cijfers tonen aan dat het pro-
bleem over een langere periode moet
worden bekeken. Wel kunnen er
prognoses worden gemaakt, waarbij
rekening wordt gehouden met een
bijkomende enveloppe voor investe-
ringen en sociale lasten tot ongeveer
6 miljard frank, hetgeen de globale
enveloppe voor KS-West op 71 mil-
jard frank brengt op tien jaar.

Mijnheer de Voorzitter, collega’s, ik
meen dat het onmogelijk is alle reali-
saties in het kader van de uitvoering
van het toekomstcontract voor Lim-
burg en van het plan Gheyselinck be-
treffende de KS weer te geven in dit
korte tijdsbestek.

Ingaande op de bedenkingen ge-
maakt door de heer Arts, kan ik zeg-
gen dat waar er openheid was in het
verleden, er dubbele openheid zal
zijn in de toekomst. Er bestaan uit-
voerige activiteitsverslagen en eva-
luatiestudies, die vrij kunnen ingeke-
ken worden.

Wat KS-Oost betreft, is, als gevolg
van een snelle sluiting en een grote
verantwoordelijkheidszin van de
mijnwerkers - dit wens ik te onder-
strepen - , de vakbonden en de mijn-
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gemeenten, 11 miljard uitgespaard en
beschikbaar voor reconversie en di-
versificatie. Drie miljard daarvan zijn
bestemd voor de Limburgse Investe-
ringsmaatschappij die midden 1987
werd opgericht samen met de GIMV
die 2 miljard frank inbrengt. De LIM
verschaft, zoals u weet, risicokapitaal
aan nieuwe en uitbreidende bedrij-
ven in Limburg. Tot op heden werd
reeds 2.731 miljard besteed ten gun-
ste van 186 bedrijven, hetzij 2.065
miljard aan participaties in 54 bedrij-
ven en 423 miljoen aan leningen aan
192 KMO’s en opstartende bedrij-
ven. Het geschatte tewerkstellingsef-
fect - en het is niet altijd eenvoudig
om de rechtstreeks relatie aan te dui-
den - bedraagt ten minste tweedui-
zend banen. De overige 8 miljard in
de KS-Oost enveloppe is bestemd
voor de aankoop van de mijnterrei-
nen van de stichtende vennootschap-
pen, de aankoop van de industrie-
gronden Oude Bunders in Maasme-
chelen,  de bouw van het stadion van
KRC Genk en voornamelijk de reali-
satie van het vaak aangehaalde ERC-
project.

Mijnheer Ulburghs, het door u ge-
noemde bedrag voor studieopdrach-
ten is sterk overdreven. Het behoort
nochtans tot de normale interne be-
drijfswerking van KS. Een omvang-
rijke investering zoals het ERC-pro-
ject maakt de nodige studie- en ont-
wikkelingskosten noodzakelijk.

In het vooruitzicht van de realisatie
van ERC werden overeenkomsten
gemaakt met Super Club en aandelen
gekocht ter waarde van 1,3  miljard
frank. Deze overeenkomsten in ver-
band met audio-visuele projecten
werden niet gehonoreerd zodat KS
het recht op terugkoop van de Super
Club-aandelen laat gelden.

Er is een vierde element dat ik even
wil aanhalen. Wat de KS-West be-
treft, is er een belangrijke dynamiek
ontstaan die een grote invloed heeft
op de enveloppe van ongeveer 71
miljard die aanvankelijk alleen be-
stemd was voor de financiering van
de verliezen tot 1997. Vooreerst is er
de beslissing van oktober 1987 over
de aanwending van de exploitatie- en
investeringsenveloppe die stelt dat
het verschil tussen de voorziene jaar-
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lijkse enveloppe en de werkelijke ex-
ploitatieverliezen en investeringen
voor de helft ter beschikkking  wordt
gesteld van KS. De Vlaamse Rege-
ring beslist uiteindelijk over de ande-
re helft. Op deze 50/50-regeling kom
ik onmiddellijk terug.

Ten tweede is er de beslissing van de
Vlaamse Regering van 26 mei 1989
om tot de vervroegde sluiting van de
westelijke mijnzetels, met name voor
1993, over te gaan maar eigenlijk in
de context die door de heer Arts
werd uiteengezet. Daardoor zal de
KS-West enveloppe van 71 miljard
BF beperkt worden tot ongeveer 45
miljard voor de exploitatieverliezen
zodat er naar alle waarschijnlijkheid
26 miljard overblijft voor de eigenlij-
ke reconversie.

Ten derde is er de beslissing van de
Vlaamse Regering om het toekomst-
contract te actualiseren, vooral inza-
ke de sociale aspecten, en het active-
ren van de economische aspecten.
Als gevolg hiervan werd in maart
1990 de Sociale Investeringsmaat-
schappij voor Limburg, de SIM, op-
gericht.

Ten vierde zijn er bijkomende initia-
tieven en programma’s vanuit de Eu-
ropese Commissie in het kader van
de hervorming van de structuurfond-
sen en de eengemaakte binnenmarkt
van 1992. Vooral het Rechar-pro-
gramma  voor de steenkoolregio Lim-
burg is hier van groot belang.

Al deze elementen zijn voldoende
bekend maar toch wil ik ze nog even
op een rijtje zetten. In het kader van
de 50/50  regeling betreffende de en-
veloppe van KS-West zal ongeveer
13 miljard ter beschikking komen van
KS. Deze middelen zijn bestemd
voor verschillende doeleinden zoals
voor de aankoop en de aanleg van
industrieterreinen in Limburg ter
waarde van 1 miljard. Daarvan is 460
miljoen reeds toegewezen voor elf
terreinen en dit voor een oppervlakte
van 176 hectaren. Voor de SIM is 3
miljard voorzien. Voor de schulden
uit het verleden is er 2,5  miljard en
voor de diversificatie is er 6,5 miljard
voorzien.
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De andere 13 miljard die ter beschik-
king van de Vlaamse Regering ko-
men zijn bestemd voor de financie-
ring van de pensioenen van de mijn-
werkers van KS-West ten belope van
3,5 miljard ; voor de leningen van de
mijnwerkers 1,2 miljard ; voor de be-
groting van de Vlaamse Regering 2,5
miljard ; voor de impulsgebieden 2
miljard ; de co-financiering  van het
Europees Rechar-programma 1,4
miljard ; de tweede fase in de actua-
lisering van het toekomstcontract
Limburg ongeveer 2,5 miljard. De
jaarlijkse schijf van de KS-enveloppe
voor het toekomstcontract wordt ver-
deeld over de SIM, de GOM-Lim-
burg en de Vlaamse Regering.

Mijnheer de Voorzitter, collega’s, ik
zou toch iets dieper willen ingaan op
datgene wat wordt beschouwd als de
al dan niet voldoende en nuttige im-
pact van de werkgelegenheid- en
werkloosheidsevolutie.

Ik denk dat wij een belangrijk onder-
scheid moeten maken tussen de alge-
mene conjuncturele evolutie die wij
in ons land, in Vlaanderen, in Euro-
pa en ook op het internationale vlak
kennen, en op wat wij zouden kun-
nen noemen de toestand voor en na
de eerste fase sedert 1987.

Aan de hand van de cijfers moet ik
vaststellen dat over de periode janua-
ri 1987 tot februari 1992 de werkloos-
heidsevolutie uiteindelijk ten goede
is gekeerd, maar ik treed die collega’s
bij die zeggen dat, in een veel ruimer
verband, Limburg structureel gecon-
fronteerd blijft met de werkloosheid
bij de vrouwen en dat ook de con-
junctuur zich laat voelen.

Het werkloosheidsoverschot, zijnde
het aantal werklozen dat Limburg
meer heeft dan wanneer Limburg de-
zelfde werkloosheidsgraad zou ken-
nen als de rest van Vlaanderen, is
afgenomen met meer dan 5.000 een-
heden, van bijna 16.172 in 1987 tot
11.508 in 1992, dit niettegenstaande
een gelijktijdig verlies van 14.280 ar-
beidsplaatsen in de KS.

De mannelijke werkloosheidsgraad
ligt nu lager dan voor de sluiting van
de mijnen in 1987, met name 8,7 ten
honderd in 1992, ten overstaan van
10 ten honderd in 1987.

Herstructurering en reconversie van KS

Mijnheer Ulburghs, ik kan onmoge-
lijk uw negatief besluit delen omdat
de resultaten van alle inspanningen
van de betrokken bedrijven, overhe-
den, instellingen gaande van welzijn
tot zuivere economische, aantonen
dat in Limburg de visu bepaalde ont-
wikkelingen zijn waar te nemen. Het
is overbodig te verwijzen naar statis-
tieken inzake investeringen, verkoop
van industrieterreinen, werkgelegen-
heid en werkloosheid ; het volstaat
te kijken naar de nieuwe bedrijven
die als paddestoelen uit de grond rij-
zen, bedrijfsterreinen die worden
aangelegd, infrastructuur die wordt
opgezet of gerenoveerd zoals in de
mijnsites en op de mijnterreinen, en
niet te vergeten de inzet van velen in
het mijngebied en heel Limburg.

Enkele weken geleden had ik de ge-
legenheid de vernieuwde permanente
Werkgroep Limburg te installeren.
Ik heb een groot deel van de vergade-
ring bijgewoond en heb mijn vertrou-
wen geuit in al degenen die zich wil-
len inzetten voor het tweede deel van
het tienjarenprogramma. Ik meen
dat niet in een defensieve stijl moet
worden gesproken en gehandeld. Er
bestaat inderdaad een grote solidari-
teit in de Vlaamse Gemeenschap en
ook in de komende jaren zal aan
Limburg alle aandacht worden be-
steed. Vanzelfsprekend wil ik dit
doen als rechtstreeks verantwoorde-
lijk Minister, evenwel met respect
voor de eigen structuur van KS. In-
derdaad, uit een aantal uiteenzettin-
gen is gebleken dat niet altijd het juis-
te onderscheid wordt gemaakt tussen
de verantwoordelijkheid van de Ge-
meenschap en deze van KS. Het gaat
hier om een naamloze vennootschap
waarbij de beslissingen van bedrijfse-
conomische en rationele benaderin-
gen aan de oorsprong moeten liggen.
Zoals wij een aantal jaren geleden als
overheid de verstandige beslissing
hebben genomen om niet zelf kolen-
baas te spelen of niet zelf staalver-
werker te willen zijn, zou het nu een
grote vergissing zijn indien wij ons
niet zouden steunen op de structuren
en mogelijkheden die aanwezig zijn.
Dit wil zeggen dat wij, in symbiose
met al degenen  die zich voor KS wil-
len inzetten, meer dan bijzondere
aandacht aan dit probleem willen be-
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steden, uiteraard in overleg met de
Vlaamse Raad. (Applaus bij de leden
van de meerderheid)

De Voorzitter : De heer Ulburghs
heeft het woord.

De heer J. Ulburghs (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, ik dank u voor dit debat. Het is
belangrijk dat dit debat niet enkel tot
Limburg beperkt blijft, maar wordt
opengegetrokken tot de ganse
Vlaamse gemeenschap.

Dit debat komt evenwel zeer laat ;
in feite had men hiermee moeten be-
ginnen. Wij hadden dan grotendeels
de miserie en de ellende kunnen ver-
mijden.

Mijnheer de Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, volgens u kan
KS van de zeven stichtende vennoot-
schappen in Limburg mijnterreinen
aankopen. In Limburg werd een zeer
subtiel mechanisme gehanteerd, aan-
gezien de verliezen van KS gesociali-
seerd werden en de Gemeenschap
geld diende in te brengen, terwijl de
winsten geprivatiseerd bleven. Toen
de put gedempt werd, hebben deze
stichtende vennootschappen inder-
daad nog zeer winstgevende activitei-
ten gekend. Opdat deze operatie on-
der controle van de gemeenschap zou
gebeuren, leek het ons belangrijk dat
de gemeenschap het geheel van KS
en van de stichtende vennootschap-
pen zou socialiseren.

Het is correct dat de LIM risicodra-
gend kapitaal in een groot aantal
kleine bedrijven heeft geïnvesteerd.
Het ging vooral om risicobedrijven
en velen van hen zijn over de kop
gegaan, zij hebben het geld opgesou-
peerd en zijn verdwenen.

Uw bewering dat de studieopdracht
1,3  miljard zou kosten vind ik sterk
overdreven. Minister Claes heeft dat
nochtans tweemaal bevestigd, een
eerste keer voor de afgevaardigden
van de mijnwerkersorganisaties in
Hasselt en een tweede keer publiek,
in een pannelgesprek op 18 novem-
ber in het Cultureel Centrum, waar
ik ook aanwezig was. Doorgaans
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weet Minister Claes zeer goed waar-
over hij spreekt. Volgens hem ging
in Limburg 3 miljard in een bodemlo-
ze put verloren. Wij hadden deze 3
miljard in Limburg op het sociale
vlak kunnen investeren, zodanig dat
de ongelijkheid tussen oost en west
kon worden weggewerkt.

Blijkbaar wordt thans het ERC-pro-
ject opgegeven. Het  educatieve-re-
creatieve ervan is weg en enkel het
shoppingproject blijft over. Men is in
Sheffield gaan kijken en Stadium is
ter zake zeer geïnteresseerd. Geluk-
kig maar dat de NCMV de alarmklok
heeft geluid, zoniet  zou dat een ramp
voor Midden-Limburg hebben bete-
kend. Inderdaad, Genk-centrum en
Hasselt zouden als middenstandsste-
den ten gevolge van dat superproject
van Stadium grote verliezen lijden.

Bovendien is het best mogelijk dat
KS samen met Stadium aan grond-
speculatie zou doen. Immers, KS
heef t  aan Gemeenschapsminister
Kelchtermans gevraagd de bestem-
ming van recreatie in dienstverlening
te veranderen. Blijkbaar kan de be-
voegde Minister dit beslissen zonder
consultatie van de Executieve. Op
dat ogenblik staat het licht op groen
voor een reuze grondspeculatie, die
opnieuw miljarden zal opbrengen
voor KS.

Limburg verdient alle aandacht en de
reconversie aldaar dient ergens te
worden aangepakt. De verdoken
groeiende werkloosheid dient gelei-
delijk en samen met de betrokken
Limburgers te worden opgelost. (Ap-
plaus bij AGALEV en ROSSEM)

benoeming van de op grond van de
evenredige vertegenwoordiging door
de fracties voorgedragen leden van
de Raad van Bestuur van de Neder-
landse Radio- en Televisie-uitzendin-
gen in België, Omroep van de
Vlaamse Gemeenschap.

De lijst met de door de fracties voor-
gedragen kandidaten werd in de zaal
rondgedeeld.

Vraagt iemand daaromtrent het
woord ? (Neen)

Er zijn geen andere voorstellen.

Aangezien het aantal door de fracties
voorgedragen kandidaten het aantal
toe te wijzen mandaten niet over-
treft, verklaar ik respectievelijk be-
noemd tot titelvoerende leden en tot
plaatsvervangende leden van de
Raad van Bestuur van de BRTN :

de heer Petrus Thys met als le plaats-
vervanger de heer Christian Taes en
als 2e plaatsvervanger de heer Dirk
Vanhegen,

de heer Leo Pauwels met als le
plaatsvervanger de heer Luc Delang-
he en als 2e plaatsvervanger de heer
Carl Decaluwe,

de heer Andreas Smout met als le
plaatsvervanger de heer Jan De
Groof en als 2e plaatsvervanger de
heer Paul Cooreman,

de heer Marcel Benoit met als le
plaatsvervanger de heer Mathijs Win-
ters en als 2e plaatsvervanger de heer
Theo Schuurmans,

mevrouw Elsa Witte met als le
plaatsvervanger de heer Mario Ver-
straete en als 2e plaatsvervanger me-
vrouw Linda Blomme,

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

mevrouw Carla Galle met als le
plaatsvervanger mevrouw Linda
Blomme en als 2e plaatsvervanger de
heer Mario  Verstraete,

NEDERLANDSE RADIO- EN TE-
LEVISIE-UITZENDINGEN IN
BELGIE, OMROEP VAN DE
VLAAMSE GEMEENSCHAP

Benoeming van de leden van de
Raad van Bestuur

De Voorzitter : Aan de orde is de

Herstructurering en reconversie van KS
Benoeming leden Raad van Bestuur BRTN

de heer Guido Peeters met als le
plaatsvervanger de  hee r  Rober t
Voorhamme en als 2e plaatsvervan-
ger mevrouw Maria Vanhaegendo-
ren,

de heer Jan Kerremans met als le
plaatsvervanger de heer Jan Kempi-
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naire en als 2e plaatsvervanger de
heer Patrick Matthys,

de heer Guy Vanhengel met als le
plaatsvervanger de heer Jan Kempi-
naire en als 2e plaatsvervanger de
heer Patrick Matthys,

de heer Gerhard Versnick met als le
plaatsvervanger de heer Jan Kempi-
naire en als 2e plaatsvervanger de
heer Patrick Matthys,

de heer Jozef Elbers met als le
plaatsvervanger de heer Jurgen Ce-
der en als 2e plaatsvervanger de heer
Mare Joris,

de heer Walter Luyten met als le
plaatsvervanger de heer Paul Mar-
tens en als 2e plaatsvervanger de heer
Luc Bral.

ONTWERP VAN DECREET waar-
bij voor de maanden april, mei en
juni 1992 voorlopige kredieten wor-
den geopend die in mindering komen
van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar
1992
- 27 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 7

Aangehouden stemmingen

De Voorzitter : Aan de orde zijn de
aangehouden stemmingen over be-
paalde artikelen en de amendemen-
ten van het ontwerp van decreet
waarbij voor de maanden april, mei
en juni 1992 voorlopige kredieten
worden geopend die in mindering ko-
men van de begroting van de Vlaam-
se Gemeenschap voor het begrotings-
jaar 1992.

Aan de orde is de hoofdelijke stem-
ming over het amendement van de
heer De Vlieghere om een artikel
3bis in te voegen.

De heer Van Hauthem heeft het
woord.

De heer J. Van Hauthem (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, le-
den van de Executieve, dames en he-

ren, naar aanleiding van de stem-
ming, niet alleen over de amende-
menten, maar ook over het ontwerp
van decreet en de bijkomende motie,
wens ik de aandacht te vestigen op
een specifiek probleem. Het werd
reeds tijdens de vorige vergadering
door mijn fractieleider aangekaart.
De Brusselaars, mensen dus die op
de dag van hun verkiezing hun woon-
plaats in Brussel-Hoofdstad hadden,
mogen niet meestemmen over gewes-
taangelegenheden. Wij vinden dat
een soort discriminatie ten opzichte
van de Brusselaars, omdat zij daar-
door tweederangs Vlamingen zijn en
blijven. Bovendien werden zij ook
verkozen door kiezers uit Halle-Vil-
voorde, die inzake gewestaangele-
genheden dus niet vertegenwoordigd
zijn. Dit gedeeltelijk stemverbod ten
slotte wijzigt in de Vlaamse Raad ook
de politieke verhoudingen die door
de kiezers zijn gewild.

Bij de stemming over het ontwerp-
decreet voor de voorlopige kredieten
en de motie van aanbeveling van de
heer Denys, rijst een zeer specifiek
probleem, aangezien het hierbij zo-
wel over gemeenschaps-  als over ge-
westaangelegenheden gaat. De vraag
is nu wat de Brusselaars in de Vlaam-
se Raad moeten doen. Stemmen zij
niet, dan overtreedt de Vlaamse
Raad de bijzondere wet van 8 augus-
tus 1980. Stemmen zij wel, dan over-
treedt zij eveneens deze bijzondere
wet, aangezien Brusselaars dan stem-
men over gewestaangelegenheden.
Het is duidelijk dat er stilaan klaar-
heid moet komen. Het Vlaams Blok
heeft dan ook een voorstel van bij-
zondere wet ingediend om aan deze
onduidelijke situatie een einde te ma-
ken. Ik hoop dat alle fracties dit
voorstel van bijzondere wet zullen
steunen. (Applaus bij het VB)

De Voorzitter : Mag ik de heer Van
Hauthem geruststellen met de mede-
deling dat iedereen mag meestem-
men en dat de automatische en elek-
tronische stemopneming gesplitst zal
geschieden.

De heer Van Hauthem heeft het
woord.

De heer J. Van Hauthem : Mijnheer
de Voorzitter, in tegenstelling tot de
vorige zitting, rijst hier een specifiek

probleem, meer bepaald dat het ont-
werp van decreet waarover wij nu
zullen stemmen, zowel over gewest-
als over gemeenschapsaangelegenhe-
den handelt en zowel over artikel 107
quater  als over artikel 59bis van de
Grondwet. Wanneer ik de logica van
de Belgische wet wil volgen, dan zijn
wij - als wij al dan niet neen stem-
men - altijd in overtreding met die
wet. Dit is juist het absurde van deze
regeling.

De Voorzitter : De stemming wordt
elektronisch opgenomen. Iedereen
stemt mee en naargelang het geval
vertaalt de elektronische stemmachi-
ne zowel het ene als het andere.

De heer Decorte  heeft het woord.

De heer J. Decorte : Mijnheer de
Voorzitter, als Brusselaar wens ik
niet vertegenwoordigd te worden
door de heer Van Hauthem.

De Voorzitter : Wordt het amende-
ment gesteund ? (Ja)

Begin van de stemming.

Heeft iedereen gestemd ? (Ja)

Einde van de stemverrichtingen.

Ziehier het resultaat van de stem-
ming voor de aangelegenheden be-
doeld in Grondwetsartikel 59bis :

147 leden hebben aan de stemming
deelgenomen ;
32 leden hebben ja geantwoord ;
94 leden hebben neen geantwoord ;
21 leden hebben zich onthouden.

Ziehier het resultaat van de stem-
ming voor de aangelegenheden be-
doeld in Grondwetsartikel 107qua-
ter :

141 leden hebben aan de stemming
deelgenomen ;
28 leden hebben ja geantwoord ;
92 leden hebben neen geantwoord ;
21 leden hebben zich onthouden.

JA hebben gestemd :

Aelvoet Magda
Annemans Gerolf
Barbé Luc
Bosman Roger
Buisseret Xavier
Caubergs Jan
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Decorte  Jan
De Man Filip
De Vlieghere Wilfried
Dewinter Filip
Dierickx Ludo
Dua Vera
Geysels Jos
Gijsbrechts-Horckmans Amelia
Goossens Willy
Harnie Cecile
Maertens Michiel
Platteau Stefaan
Raes Roland
Spinnewyn John
Standaert Louis
Tavernier Josef
Ulburghs Jef
Van den Eynde Francis
Van Dienderen Hugo
Van Hauthem Joris
Van Nieuwenhuysen Luc
Van Overmeire Karim
Van Walleghem Roeland
Verreycken Willem
Vogels Mieke
Wymeersch Frans

NEEN hebben gestemd :

Ansoms Jos
Arts Alex
Baldewijns Eddy
Bartholomeeussen Marcel
Bourgeois André
Bourgois Maurice
Breyne Paul
Brouns Hubert
Candries Herman
Capoen Michel
Cardoen Georges
Caudron Jan
Cauwenberghs Frans
Chevalier Pierre
Coveliers Hugo
Creyf Simonna
De Batselier Norbert
De Bremaeker Jos
De Clerck Stefaan
Demeester-De Meyer Wivina
De Meyer Georges
De Mol Johan
Demuyt Ward
Deprez Paul
De Roo Johan
Derycke Erik
De Seranno Jozef
Desmet Peter
Detiège Leona
De Wulf Roger

Didden Maurice
Dielens Fred
Dupré Jozef
Geens Gaston
Ghesquière Fernand
Goutry Luc
Hancké Lode
Hostekint Patrick
Kelchtermans Theodoor
Landuyt Renaat
Lauwers Herman
Lenssens Jan
Lisabeth Carlos
Logist Marcel
Marsoul Hugo
Martens Luc
Maximus Lydia
Merckx-Van Goey Trees
Moens Guy
Moors Christiaan
Nelis-Van Liedekerke Lisette
Olaerts Hugo
Olivier Mare
Peeters Jan
Peeters Le0
Pinoie Eric
Pinxten Karel
Sauwens Johan
Schellens André
Schiltz Hugo
Seeuws Willy
Sleeckx Jozef
Swaelen Frank
Swennen Guy
Swinnen René
Tant Paul
Taylor John
Timmermans Jacques
Tyberghien-Vandenbussche Maria
Valkeniers Jozef
Vande Lanotte Johan
Van den Brande Luc
Vandenbroucke Frank
Vandendriessche Bart
Van der Maelen Dirk
Van der Poorten Mark
Van der Sande Jean
Van Eetvelt Jozef
Van Grembergen Paul
Van Hecke Johan
Van Hooland Robert
Vankeirsbilck Erik
Vanleenhove Gilbert
Vanlerberghe Robert
Van Looy Jef
Van Parys Tony
Van Rompaey Robert
Van Rompuy Eric
Van Vaerenbergh Etienne
Vanvelthoven Louis
Van Wambeke Hubert

Verleyen Ivan
Vermassen Ghislain
Weckx Hugo

Zich ONTHOUDEN hebben :

Appeltans Laurent
Beysen Edward
Cordeel Mare
De Croo Herman
De Maght-Aelbrecht Anny
Demeulenaere Juliaan
Denys André
Deswaene Roland
Devolder Jacques
Dewael Patrick
Eeman Jan
Monset Ludo
Pede Jean
Pierco Leon
Taelman Willy
Vandersmissen Eloi
Van Mechelen Dirk
Vautmans Valere
Vergote Fons
Verlinden Amandus
Verwilghen Mare

Het
men

amendement is niet aangeno-

Geen opmerkingen meer ? (Neen)

Dan is artikel 3bis niet aangenomen.

Aan de orde is de hoofdelijke stem-
ming over het amendement van de
heer Platteau op artikel 13.

Wordt het amendement gesteund ?
CJa)
Begin van de stemming.

Heeft iedereen gestemd ? (Ja)

Einde van de stemverrichtingen.

Ziehier het resultaat :

144 leden hebben aan de stemming
deelgenomen ;
51 leden hebben ja geantwoord ;
93 leden hebben neen geantwoord.

JA hebben gestemd :

Aelvoet Magda
Annemans Gerolf
Barbé Luc
Beysen Edward
Bosman Roger
Buisseret Xavier
Caubergs Jan
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Voorzitter

Cordeel Mare
Decorte  Jan
De Croo Herman
De Maght-Aelbrecht Anny
De Man Filip
Demeulenaere Juliaan
Denys André
Deswaene Roland
De Vlieghere Wilfried
Devolder Jacques
Dewael Patrick
Dewinter Filip
Dierickx Ludo
Dua Vera
Eeman Jan
Gijsbrechts-Horckmans Amelia
Goossens Willy
Harnie Cecile
Maertens Michiel
Monset Ludo
Pede Jean
Pierco Leon
Platteau Stefaan
Raes Roland
Spinnewyn John
Standaert Louis
Taelman Willy
Tavernier Josef
Ulburghs Jef
Van den Eynde Francis
Vandersmissen Eloi
Van Dienderen Hugo
Van Hauthem Joris
Van Mechelen Dirk
Van Nieuwenhuysen Luc
Van Overmeire Karim
Van Walleghem Roeland
Vautmans Valere
Vergote Fons
Verlinden Amandus
Verreycken Willem
Verwilghen Mare
Vogels Mieke
Wymeersch Frans

NEEN hebben gestemd :

Ansoms Jos
Appeltans Laurent
Arts Alex
Baldewijns Eddy
Bartholomeeussen Marcel
Bourgeois André
Bourgois Maurice
Breyne Paul
Brouns Hubert
Candries Herman
Capoen Michel
Cardoen Georges

Caudron Jan
Cauwenberghs Frans
Chevalier Pierre
Coveliers Hugo
Creyf Simonna
De Bremaeker Jos
De Clerck Stefaan
De Keersmaeker Paul
Demeester-De Meyer Wivina
De Meyer Georges
De Mol Johan
Demuyt Ward
Deprez Paul
De Roo Johan
Derycke Erik
De Seranno Jozef
Desmet Peter
Detiège Leona
De Wulf Roger
Didden Maurice
Dielens Fred
Dupré Jozef
Geens Gaston
Ghesquière Fernand
Goutry Luc
Hancké Lode
Hostekint Patrick
Kelchtermans Theodoor
Landuyt Renaat
Lauwers Herman
Lenssens Jan
Lisabeth Carlos
Logist Marcel
Marsoul Hugo
Martens Luc
Maximus Lydia
Merckx-Van Goey Trees
Moens Guy
Moors Christiaan
Nelis-Van Liedekerke Lisette
Olaerts Hugo
Olivier Mare
Pee ters Jan
Peeters Le0
Pinoie Eric
Pinxten Karel
Sauwens Johan
Schellens André
Schiltz Hugo
Seeuws Willy
Sleeckx Jozef
Swaelen Frank
Swennen Guy
Swinnen René
Tant Paul
Taylor John
Timmermans Jacques
Valkeniers Jozef
Vande Lanotte Johan
Vandenbroucke Frank
Vandendriessche Bart

Van der Maelen Dirk
Van der Poorten Mark
Van der Sande Jean
Van Eetvelt Jozef
Van Grembergen Paul
Van Hecke Johan
Van Hooland Robert
Vankeirsbilck Erik
Vanleenhove Gilbert
Vanlerberghe Robert
Van Looy Jef
Van Parys Tony
Van Rompaey Robert
Van Rompuy Eric
Van Vaerenbergh Etienne
Vanvelthoven Louis
Van Wambeke Hubert
Verleyen Ivan
Vermassen Ghislain
Weckx Hugo

Het
men.

amendement is niet aangeno-

Geen opmerkingen meer ? (Neen)

Dan is artikel 13 aangenomen.

Aan de orde is de hoofdelijke stem-
ming over het amendement van de
heer De Vlieghere op artikel 21.

Wordt het amendement gesteund ?
CJa)
Begin van de stemming.

Heeft iedereen gestemd ? (Ja)

Einde van de stemverrichtingen.

Ziehier het resultaat van de stem-
ming voor de aangelegenheden be-
doeld in Grondwetsartikel 59bis :

142 leden hebben aan de stemming
deelgenomen ;
47 leden hebben ja geantwoord ;
92 leden hebben neen geantwoord ;
3 leden hebben zich onthouden.

Ziehier het resultaat van de stem-
ming voor de aangelegenheden be-
doeld in Grondwetsartikel 107qua-
ter.

137 leden hebben aan de stemming
deelgenomen ;
44 leden hebben ja geantwoord ;
90 leden hebben neen geantwoord ;
3 leden hebben zich onthouden.

JA hebben gestemd :

Aelvoet Magda
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Voorzitter

Annemans Gerolf
Barbé Luc
Beysen Edward
Bosman Roger
Buisseret Xavier
Caubergs Jan
Cordeel Mare
De Croo Herman
De Maght-Aelbrecht Anny
De Man Filip
Demeulenaere Juliaan
Denys André
Deswaene Roland
De Vlieghere Wilfried
Devolder Jacques
Dewael Patrick
Dewinter Filip
Dierickx Ludo
Dua Vera
Geysels Jos
Gijsbrechts-Horckmans Amelia
Harnie Cecile
Maertens Michiel
Monset Ludo
Pede Jean
Pierco Leon
Platteau Stefaan
Raes Roland
Spinnewyn Jo’hn 
Standaert Louis.’
Taelman Willy
Tavernier Josef
Ulburghs Jef
Van den Eynde Francis
Vandersmissen Eloi
Van Dienderen Hugo
Van Hauthem Joris
Van Mechelen Dirk
Van Nieuwenhuysen Luc
Van Overmeire Karim
Van Walleghem Roeland
Verlinden Amandus
Verreycken Willem
Verwilghen Mare
Vogels Mie ke
Wymeersch Frans

NEEN hebben gestemd :

Ansoms Jos
Appeltans Laurent
Arts Alex
Baldewijns Eddy
Bartholomeeussen Marcel
Bourgeois André
Bourgois Maurice
Breyne Paul
Brouns Hubert
Candries Herman

Capoen Michel
Cardoen Georges
Caudron Jan
Cauwenberghs Frans
Chevalier Pierre
Coveliers Hugo
Creyf Simonna
De Batselier Norbert
De Bremaeker Jos
De Clerck Stefaan
Demeester-De Meyer Wivina
De Meyer Georges
De Mol Johan
Demuyt Ward
Deprez Paul
De Roo Johan
Derycke Erik
De Seranno Jozef
Desmet Peter
Detiège Leona
De Wulf Roger
Didden Maurice
Dielens Fred
Dupré Jozef
Geens Gaston
Ghesquière Fernand
Goutry Luc
Hancké Lode
Hostekint Patrick
Kelchtermans Theodoor
Landuyt Renaat
Lauwers Herman
Lenssens Jan
Lisabeth Carlos
Logist Marcel
Marsoul Hugo
Martens Luc
Maximus Lydia
Merckx-Van Goey Trees
Moens Guy
Nelis-Van Liedekerke Lisette
Olaerts Hugo
Olivier Mare
Peeters Jan
Peeters Le0
Pinoie Eric
Pinxten Karel
Sauwens Johan
Schellens André
Schiltz Hugo
Seeuws Willy
Sleeckx Jozef
Swaelen Frank
Swennen Guy
Swinnen René
Tant Paul
Taylor John
Timmermans Jacques
Valkeniers Jozef
Vande Lanotte Johan
Van den Brande Luc

Vandenbroucke Frank
Vandendriessche Bart
Van der Maelen Dirk
Van der Poorten Mark
Van der Sande Jean
Van Eetvelt Jozef
Van Grembergen Paul
Van Hecke Johan
Van Hooland Robert
Vankeirsbilck Erik
Vanleenhove Gilbert
Vanlerberghe Robert
Van Looy Jef
Van Parys Tony
Van Rompaey Robert
Van Rompuy Eric
Van Vaerenbergh Etienne
Vanvelthoven Louis
Van Wambeke Hubert
Verleyen Ivan
Weckx Hugo

Zich ONTHOUDEN hebben :

Eeman Jan
Vautmans Valere
Vergote Fons

Het
men.

amendement is niet aangeno-

Geen opmerkingen meer ? (Neen)

Dan is artikel 21 aangenomen.

Aan de orde is de hoofdelijke stem-
ming over het amendement van de
heer De Vlieghere op artikel 22.

Wordt het amendement gesteund ?
CJa)
Mag de uitslag van de vorige stem-
ming ook voor deze stemming gel-
den ? (Instemming)

Het amendement is dus niet aange-
nomen.

Geen opmerkingen meer ? (Neen)

Dan is artikel 22 aangenomen.

Aan de orde is de hoofdelijke stem-
ming over het amendement van de
heren Hancké, Denys, Van Rompuy,
Candries om een nieuw artikel 33 in
te voegen.

Wordt het amendement gesteund ?
CJa)
Begin van de stemming.

Heeft iedereen gestemd ? (Ja)
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Voorzitter

Einde van de stemverrichtingen.

Ziehier het resultaat :

146 leden hebben aan de stemming
deelgenomen ;
146 leden hebben ja geantwoord

JA hebben gestemd :

Aelvoet Magda
Annemans Gerolf
Ansoms Jos
Appeltans Laurent
Arts Alex
Baldewijns Eddy
Barbé Luc
Bartholomeeussen Marcel
Beysen Edward
Bosman Roger
Bourgeois André
Bourgois Maurice
Brouns Hubert
Buisseret Xavier
Candries Herman
Capoen Michel
Cardoen Georges
Caubergs Jan
Caudron Jan
Cauwenberghs Frans
Chevalier Pierre
Cordeel Mare
Coveliers Hugo
Creyf Simonna
De Batselier Norbert
De Bremaeker Jos
De Clerck Stefaan
Decorte  Jan
De Croo Herman
De Keersmaeker Paul
De Maght-Aelbrecht Anny
De Man Filip
Demeester-De Meyer Wivina
Demeulenaere Juliaan
De Meyer Georges
De Mol Johan
Demuyt Ward
Denys André
Deprez Paul
De Roo Johan
Derycke Erik
De Seranno Jozef
Desmet Peter
Deswaene Roland
Detiège Leona
De Vlieghere Wilfried
Devolder Jacques
Dewael Patrick
Dewinter Filip
De Wulf Roger

Didden Maurice
Dielens Fred
Dierickx Ludo
Dua Vera
Dupré Jozef
Eeman Jan
Geens Gaston
Geysels Jos
Ghesquière Fernand
Gijsbrechts-Horckmans Amelia
Goossens Willy
Goutry Luc
Hancké Lode
Harnie Cecile
Hostekint Patrick
Kelchtermans Theodoor
Landuyt Renaat
Lauwers Herman
Lenssens Jan
Leysen Annie
Lisabeth Carlos
Maertens Michiel
Marsoul Hugo
Martens Luc
Maximus Lydia
Merckx-Van Goey Trees
Moens Guy
Monset Ludo
Moors Christiaan
Nelis-Van Liedekerke Lisette
Olaerts Hugo
Olivier Mare
Pede Jean
Peeters Jan
Peeters Le0
Pierco Leon
Pinoie Eric
Pinxten Karel
Platteau Stefaan
Raes Roland
Sauwens Johan
Schellens André
Schiltz Hugo
Seeuws Willy
Sleeckx Jozef
Spinnewyn John
Standaert Louis
Swaelen Frank
Swennen Guy
Taelman Willy
Tant Paul
Tavernier Josef
Taylor John
Timmermans Jacques
Tyberghien-Vandenbussche Maria
Ulburghs Jef
Valkeniers Jozef
Vande Lanotte Johan
Van den Brande Luc
Vandenbroucke Frank
Vandendriessche Bart

Van den Eynde Francis
Van der Maelen Dirk
Van der Poorten Mark
Van der Sande Jean
Vandersmissen Eloi
Van Dienderen Hugo
Van Eetvelt Jozef
Van Grembergen Paul
Van Hauthem Joris
Van Hecke Johan
Van Hooland Robert
Vankeirsbilck Erik
Vanleenhove Gilbert
Vanlerberghe Robert
Van Looy Jef
Van Mechelen Dirk
Van Nieuwenhuysen Luc
Van Overmeire Karim
Van Parys Tony
Van Rompaey Robert
Van Rompuy Eric
Van Vaerenbergh Etienne
Vanvelthoven Louis
Van Walleghem Roeland
Van Wambeke Hubert
Vautmans Valere
Vergote Fons
Verleyen Ivan
Verlinden Amandus
Vermassen Ghislain
Verreycken Willem
Verwilghen Mare
Vogels Mieke
Weckx Hugo
Wymeersch Frans

Het amendement is aangenomen.

Geen opmerkingen meer ? (Neen)

Dan is artikel 33 aangenomen.

Hoofdelijke stemming

De Voorzitter : Aan de orde is de
hoofdelijke stemming over het ont-
werp van decreet waarbij voor de
maanden april, mei en juni 1992
voorlopige kredieten worden ge-
opend die in mindering komen van
de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar
1992.

Begin van de stemming.

Heeft iedereen gestemd ? (Ja)

Einde van de stemverrichtingen.

Ziehier het resultaat van de stem-
ming voor de aangelegenheden be-
doeld in Grondwetsartikel 59bis :

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 13
19 maart 1992 Begroting 337



Voorzitter

148 leden hebben aan de stemming
deelgenomen ;
98 leden hebben ja geantwoord ;
50 leden hebben neen geantwoord.

Ziehier het resultaat van de stem-
ming voor de aangelegenheden be-
doeld in Grondwetsartikel 107qua-
ter :

142 leden hebben aan de stemming
deelgenomen ;
95 leden hebben ja geantwoord ;
47 leden hebben neen geantwoord ;

JA hebben gestemd :

Ansoms Jos
Appeltans Laurent
Arts Alex
Baldewijns Eddy
Bartholomeeussen Marcel
Bourgeois André
Bourgois Maurice
Breyne Paul
Brouns Hubert
Candries Herman
Capoen Michel
Cardoen Georges

Minister N. De Batselier (SP), Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executieve
en Gemeenschapsminister van Leef-
milieu en Huisvesting, werd tijdens het
vragenuurtje door AGALEV-fractie-
leider J. Geysels ondervraagd over de
meldingsplicht voor afvalwater door
gezinnen

Caudron Jan
Cauwenberghs Frans
Chevalier Pierre
Coveliers Hugo
Creyf Simonna
De Batselier Norbert
De Bremaeker Jos
De Clerck Stefaan
Decorte  Jan
De Keersmaeker Paul
Demeester-De Meyer Wivina
De Meyer Georges
De Mol Johan
Demuyt Ward
Deprez Paul
De Roo Johan
Derycke Erik
De Seranno Jozef
Desmet Peter
Detiège Leona
De Wulf Roger
Didden Maurice
Dielens Fred
Dupré Jozef
Geens Gaston
Ghesquière Fernand
Goossens Willy
Goutry Luc
Hancké Lode
Hostekint Patrick
Kelchtermans Theodoor
Landuyt Renaat
Lauwers Herman
Lenssens Jan
Leysen Annie
Lisabeth Carlos
Marsoul Hugo
Martens Luc
Maximus Lydia
Merckx-Van Goey Trees
Moens Guy
Moors Christiaan
Nelis-Van Liedekerke Lisette
Olaerts Hugo
Olivier Mare
Peeters Jan
Peeters Le0
Pinoie Eric
Pinxten Karel
Sauwens Johan
Schellens André
Schiltz Hugo
Seeuws Willy
Sleeckx Jozef
Swaelen Frank
Swennen Guy
Swinnen René
Tant Paul
Taylor John
Timmermans Jacques
Tyberghien-Vandenbussche Maria

Valkeniers Jozef
Vande Lanotte Johan
Van den Brande Luc
Vandenbroucke Frank
Vandendriessche Bart
Van der Maelen Dirk
Van der Poorten Mark
Van der Sande Jean
Van Eetvelt Jozef
Van Grembergen Paul
Van Hecke Johan
Van Hooland Robert
Vankeirsbilck Erik
Vanleenhove Gilbert
Vanlerberghe Robert
Van Looy Jef
Van Parys Tony
Van Rompaey Robert
Van Rompuy Eric
Van Vaerenbergh Etienne
Vanvelthoven Louis
Van Wambeke Hubert
Verleyen Ivan
Vermassen Ghislain
Weckx Hugo

NEEN hebben gestemd :

Aelvoet Magda
Annemans Gerolf
Barbé Luc
Beysen Edward
Bosman Roger
Buisseret Xavier
Caubergs Jan
Cordeel Mare
De Croo Herman
De Maght-Aelbrecht Anny
De Man Filip
Demeulenaere Juliaan
Denys André
Deswaene Roland
De Vlieghere Wilfried
Devolder Jacques
Dewael Patrick
Dewinter Filip
Dierickx Ludo
Dua Vera
Eeman Jan
Geysels Jos
Gijsbrechts-Horckmans Amelia
Harnie Cecile
Maertens Michiel
Monset Ludo
Pede Jean
Pierco Leon
Platteau Stefaan
Raes Roland
Spinnewyn John
Standaert Louis
Taelman Willy
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Voorzitter

Tavernier Josef
Ulburghs Jef
Van den Eynde Francis
Vandersmissen Eloi
Van Dienderen Hugo
Van Hauthem Joris
Van Mechelen Dirk
Van Nieuwenhuysen Luc
Van Overmeire Karim
Van Walleghem Roeland
Vautmans Valere
Vergote Fons
Verlinden Amandus
Verreycken Willem
Verwilghen Mare
Vogels Mieke
Wymeersch Frans

Dientengevolge neemt de Raad het
ontwerp van decreet aan ; het zal aan
de Vlaamse Executieve ter bekrachti-
ging worden overgezonden.

MOTIE VAN AANBEVELING van
de heer A. Denys tot besluit van de
op 3 maart 1992 door de heer F. De-
winter gehouden interpellatie tot de
heer L. Van den Brande, Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen, over de
verdere uitvoering van de Staatsher-
vorming
- 146 (BZ 1992) - Nr. 1

Hoofdelijke stemming

De Voorzitter : Aan de orde is de
hoofdelijke stemming over de motie
van aanbeveling van de heer Denys
tot besluit van de op 3 maart 1992
door de heer Dewinter gehouden in-
terpellatie tot de heer Van den Bran-
de, Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve, Gemeenschapsminister van
Economie, KMO, Wetenschapsbe-
leid, Energie en Externe Betrekkin-
gen, over de verdere uitvoering van
de Staatshervorming.

De heer Denys heeft het woord.

De heer A. Denys (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, toen de heer

Van den Brande antwoordde op de
interpellatie over de dialoog van ge-
meenschap tot gemeenschap en over
het kijk- en luistergeld, bleek dit pro-
bleem plotseling weer erg delicaat.
De Minister-president moest passen
voor mijn vraag over de maaltijdche-
ques.

Iedereen kent de onwettige situatie
waarbij zowel de Franse Gemeen-
schap als de Vlaamse overheid aan
ontwijking doen van sociale bijdra-
gen en bedrijfsvoorheffing. Bij het
debat van vorige week over de natio-
nale Regeringsverklaring werd deze
zaak nog onduidelijker. De CVP
heeft toen gezegd dat de maaltijdche-
ques moeten verdwijnen of moeten
worden beschouwd als een soort
voorschot op het kijk- en luistergeld.
Premier Dehaene daarentegen sprak
over het behouden van de status quo
zoals door het Overlegcomité in 1991
vastgelegd.

Onze motie over de maaltijdcheques
heeft de bedoeling duidelijkheid te
brengen en doet dat via het uitdruk-
kelijk verzoek aan de Vlaamse Exe-
cutieve om die problematiek op-
nieuw aan het Overlegcomité voor te
leggen en om een einde te stellen aan
deze onwettige praktijken.

Op het CVP-congres kon over een
dergelijke resolutie over de maaltijd-
cheques van de CVP-jongeren niet
worden gestemd. De Raadsleden,
ook deze van de CVP krijgen hier-
voor nu wel de kans. De heer Eys-
kens parafraserend voeg ik hier aan
toe : dit wordt de eerste leugentest
voor de CVP. (Rumoer) Nu zal blij-
ken hoever het staat met de nieuwe
stijl, hoe groot de afstand is tussen
de woorden en de daden van de
CVP. (Levendig applaus)

De Voorzitter : De heer Van Rom-
puy heeft het woord.

De heer E. Van Rompuy (op de tri-
bune) : (Rumoer) Mijnheer de Voor-
zitter, mijnheer Denys, in de debat-
ten in Kamer en Senaat hebben de 4
sprekers van de CVP, de heer De
Roo in de Senaat en de heren Tant,
Van Hecke en Pinxten in de Kamer,
een tekst voorgelezen die op het na-
tionaal partijbestuur ook door de
Voorzitter van de CVP-jongeren

werd ondertekend en die perfect het
unanieme standpunt van de hele
CVP weergeeft. (Rumoer) Ook Eer-
ste Minister Dehaene gaat akkoord
met deze tekst. (Hevig rumoer)

Ik citeer : De CVP is van oordeel dat
de maaltijdcheques zowel in de privé-
als in de publieke sector moeten her-
leid worden tot datgene waarvoor ze
in feite dienen, namelijk het verstrek-
ken van een sociaal voordeel voor de
werknemers die geen maaltijd kun-
nen gebruiken in het restaurant van
hun bedrijf of instelling en die daar-
om aangewezen zijn op een eetgele-
genheid buiten de werkplaats. Dit
impliceert tegelijkertijd dat, zoals
aangekondigd in het regeerakkoord
waarin staat dat wij voorstanders zijn
van de uitschakeling van de ontwij-
kingsmechanismen die de bijdrageba-
sis aantasten in de Sociale Zekerheid
en die kunnen aanleiding geven tot
minderontvangsten, een einde moet
worden gesteld aan het ontduiken
van de fiscale en sociale bijdragen in
de privé- en publieke sector in beide
landsgedeelten en ook in het Fransta-
lig onderwijs. Dit geldt inzonderheid
voor het oneigenlijk gebruik van de

  m a a l t ijdcheque s  waaraan  e e n e i n d e
moet worden gesteld. Einde citaat.

Daarom zullen wij niet stemmen voor
uw motie van aanbeveling. Op dit
ogenblik worden reeds maaltijdche-
ques uitbetaald in Wallonië, in het
Franstalige onderwijs. Het zou bijge-
volg getuigen van een grote naïviteit
vanwege de Vlamingen een ander
systeem te gaan toepassen. U weet
dat wij retorsiemaatregelen hebben
genomen in verband met de einde-
jaarspremie die voor ons ook vrijge-
steld is van sociale bijdragen en be-
lastingen. Wij zijn van oordeel dat er
vanaf de begroting 1993, dus ten laat-
ste met het ingaan van het eerstko-
mende jaar, geen sprake meer kan
zijn van het systeem van de maaltijd-
cheques en het ontduiken van sociale
bijdragen en fiscale ontvangsten. Dat
is ook het standpunt van de SP. Wij
zullen dus niet ingaan op de motie
van aanbeveling die u ons voorlegt.
(Applaus bij CVP en SP)

De Voorzitter : Begin van de stem-
ming.

Heeft iedereen gestemd ? (Ja)
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Voorzitter

Einde van de stemverrichtingen.

Ziehier het resultaat van de stem-
ming voor de aangelegenheden be-
doeld in Grondwetsartikel 59bis :

146 leden hebben aan de stemming
deelgenomen ;
64 leden hebben ja geantwoord ;
75 leden hebben neen geantwoord ;

7 leden hebben zich onthouden.

Ziehier het resultaat van de stem-
ming voor de aangelegenheden be-
doeld in Grondwetsartikel 107qua-
ter :

140 leden hebben aan de stemming
deelgenomen ;
61 leden hebben ja geantwoord ;
74 leden hebben neen geantwoord ;

5 leden hebben zich onthouden.

JA hebben gestemd :

Aelvoet Magda
Annemans Gerolf
Appeltans Laurent
Barbé Luc
Beysen Edward
Bosman Roger
Buisseret Xavier
Candries Herman
Capoen Michel
Caubergs Jan
Caudron Jan
Cordeel Mare
Coveliers Hugo
Decorte  Jan
De Croo Herman
De Maght-Aelbrecht Anny
De Man Filip
Demeulenaere Juliaan
Denys André
Deswaene Roland
De Vlieghere Wilfried
Devolder Jacques
Dewael Patrick
Dewinter Filip
Dierickx Ludo
Dua Vera
Eeman Jan
Gabriëls Jaak
Geysels Jos
Gijsbrechts-Horckmans Amelia
Goossens Willy
Lauwers Herman
Maertens Michiel
Monset Ludo
Olaerts Hugo
Pede Jean

Pierco Leon
Platteau Stefaan
Raes Roland
Schiltz Hugo
Spinnewyn John
Standaert Louis
Taelman Willy
Tavernier Josef
Ulburghs Jef
Valkeniers Jozef
Van den Eynde Francis
Vandersmissen Eloi
Van Dienderen Hugo
Van Grembergen Paul
Van Hauthem Joris
Van Hooland Robert
Van Mechelen Dirk
Van Nieuwenhuysen Luc
Van Overmeire Karim
Van Vaerenbergh Etienne
Van Walleghem Roeland
Vautmans Valere
Vergote Fons
Verlinden Amandus
Verreycken Willem
Verwilghen Mare
Vogels Mieke
Wymeersch Frans

NEEN hebben gestemd :

Ansoms Jos
Arts Alex
Baldewijns Eddy
Bartholomeeussen Marcel
Bourgeois André
Bourgois Maurice
Breyne Paul
Brouns Hubert
Cardoen Georges
Cauwenberghs Frans
Chevalier Pierre
Creyf Simonna
De Bremaeker Jos
De Clerck Stefaan
Demeester-De Meyer Wivina
De Meyer Georges
De Mol Johan
Demuyt Ward
Deprez Paul
De Roo Johan
Derycke Erik
De Seranno Jozef
Desmet Peter
De Wulf Roger
Didden Maurice
Dielens Fred
Dupré Jozef
Geens Gaston
Ghesquière Fernand
Goutry Luc

Hancké Lode
Hostekint Patrick
Landuyt Renaat
Lenssens Jan
Leysen Annie
Lisabeth Carlos
Marsoul Hugo
Martens Luc
Maximus Lydia
Merckx-Van Goey Trees
Moens Guy
Moors Christiaan
Nelis-Van Liedekerke Lisette
Olivier Mare
Peeters Jan
Pinoie Eric
Pinxten Karel
Schellens André
Seeuws Willy
Sleeckx Jozef
Swaelen Frank
Swennen Guy
Swinnen René
Tant Paul
Taylor John
Timmermans Jacques
Vande Lanotte Johan
Vandenbroucke Frank
Vandendriessche Bart
Van der Maelen Dirk
Van der Poorten Mark
Van der Sande Jean
Van Eetvelt Jozef
Van Hecke Johan
Vankeirsbilck Erik
Vanleenhove Gilbert
Vanlerberghe Robert
Van Looy Jef
Van Parys Tony
Van Rompaey Robert
Van Rompuy Eric
Vanvelthoven Louis
Van Wambeke Hubert
Verleyen Ivan
Vermassen Ghislain

Zich ONTHOUDEN hebben :

De Batselier Norbert
Detiège Leona
Harnie Cecile
Kelchtermans Theodoor
Sauwens Johan
Van den Brande Luc
Weckx Hugo

Dientengevolge neemt de Raad de
motie niet aan.
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INTERPELLATIES (Regl. art. 76)
(Voortzetting)

Interpellatie van de heer H. Candries
tot de heer L. Van den Brande,
voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, *Gemeenschapsminister  van Eco-
nomie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen,
over de groeiende invloed van Franse
bedrijven in de Vlaamse economie

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Candries tot
de heer Van den Brande, Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen, over de
groeiende invloed van Franse bedrij-
ven in de Vlaamse economie.

De heer Candries heeft het woord.

De heer H. Candries (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, bij vorige ge-
legenheden, vooral naar aanleiding
van de bespreking van de begroting,
heb ik in deze Raad gepleit voor ter-
reinbezetting. Wat was mijn bedoe-
ling ? Ik wenste de Vlaamse Execu-
tieve aan te sporen tot een totale in-
vulling van haar bevoegdheden,
vooral op het vlak van de economie,
het wetenschapsbeleid en de buiten-
landse handel, drie hefbomen voor
Vlaamse welvaart en welzijn.

Daarbij heb ik dan gepleit voor de
verovering van het braakliggend ter-
rein, de grijze zone van de soms el-
kaar overlappende, soms nog ondui-
delijk afgebakende verantwoordelijk-
heidszones.

Wanneer wij opteren voor een pre-
ventief economisch beleid - dat
blijkt toch uit de Regeringsverklaring
van deze Vlaamse Regering - zullen
wij sneller moeten inspelen op een
aantal problemen die ons parten drei-
gen te spelen voor de toekomst. Het
gaat dus om een Vlaamse strategie,
namelijk ons vermogen de economi-
sche factoren te optimaliseren om
welvaart veilig te stellen.

De betekenis en de gevolgen van de
Europese economische eenmaking,
het  onomkeerbaar proces 1992,
dringt traag maar zeker door tot de
burger : de geruisloze grensverva-
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ging, de schaalaanpassing, soms
schoksgewijs. Het overnamebod van
de heer de Benedetti op de Generale
was zo’n schok, een echte aardbeving
die nog steeds natrilt. De politieke
opinie wenst maatregelen tegen deze
vorm van agressie. De Regering for-
muleerde een ontwerp tegen onvrien-
delijke overnamepogingen. Het par-
lement maakte er, in recordtijd, een
wet van.

Deze reacties waren meer dan een
spontane vertolking van de zorg om
een nationale verankering. Ze waren
evenzeer een vraag naar een strate-
gisch concept om het beslissingsver-
mogen in België veilig te stellen.

Dit belette echter niet dat de Fransen
ondertussen hun slag hebben thuisge-
haald. Was het een keuze tussen pest
en cholera ? Inderdaad, wat baat het
over concurrentievermogen te pra-
ten, als men geen beslissingsvermo-
gen meer heeft. Dat wordt dweilen
met de kraan open. Is de ijver voor
een eigen beslissingsvermogen, voor
bedrijfsverankering, een op voor-
hand verloren achterhoedegevecht ?
Is het vervagen in grotere gehelen het
onafwendbaar gevolg van de door de
Europese eenheidsmarkt opgedron-
gen schaalaanpassingen ? Ik weiger
dit te geloven.

Er zijn immers samenwerkingsformu-
les die het eigen beslissingsvermogen
niet ondermijnen. Bovendien is er
ook de mogelijkheid selectief te zijn
bij de keuze van de instelling of het
bedrijf waarmee men wil samenwer-
ken.

De economie heeft haar eigen wet-
matigheden. De economische spelre-
gels echter worden steeds meer van-
op Europees vlak bepaald en opge-
drongen. De economie is dus een
grensoverschrijdend gebeuren, zodat
de Europese economische eenma-
king, de afbouw van de binnengren-
zen, een onafwendbaar en een lo-
gisch gevolg zijn. Bij dit alles blijft
het Vlaamse Gewest zelf verantwoor-
delijk voor zijn economie, het voor-
naamste instrument voor de verzeke-
ring van welvaart en welzijn.

Vlaanderen is dus zelf verantwoorde-
lijk voor zijn welvaart. Daarbij rijst
dan de vraag over welk beslissings-
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vermogen Vlaanderen kan beschik-
ken. Dit is een terechte vraag omdat
de multinationalisering van ons be-
drijfsleven, op zich geen slechte zaak,
toch een aantal risico’s meebrengt.
Waar worden beslissingen getrof-
fen ? Wie beslist ? Wordt voldoende
rekening gehouden met lokale facto-
ren, met de mensen die het resultaat
moeten maken, met lokale elemen-
ten als omgeving, infrastructuur, cul-
turele identiteit ?

Wij zijn niet de enigen met vragen
hieromtrent in België. De Koning
Boudewijnstichting heeft verleden
jaar een onderzoek ingesteld. Emi-
nente bedrijfsleiders en wetenschap-
pers hebben uitspraken gedaan waar-
uit duidelijk een ernstige bezorgd-
heid blij kt.

Bijna de helft van de toegevoegde
waarde in de Belgische economie
wordt door buitenlandse onderne-
mingen gecreëerd. Over de laatste
vijf jaar waren buitenlanders meer
dan dubbel zo actief in de overname
van Belgische bedrijven, dan omge-
keerd. En dit is relatief meer waar
voor Vlaanderen dan voor België.

Dit stemt tot nadenken, vooral wan-
neer men daar nog een aantal andere
conclusies aan koppelt : er bestaat
een nauwe band tussen de autonomie
van een samenleving en de beheer-
sing van de factoren die haar econo-
mische welvaart bepalen ; de identi-
teit van een onderneming wordt deels
bepaald door de nationaliteit van de
dominerende aandeelhouder. En
waarom dit niet doortrekken tot de
aandeelhouders met een blokkerings-
vermogen in het beslissingsproces ?
Alle multinationale ondernemingen
hebben een zekere graad van natio-
nale verankering.

In de Vlaamse Raad komt het woord
autonomie herhaaldelijk aan bod.
Het streven naar een zo groot moge-
lijke Vlaamse autonomie wordt hier
door iedereen beleden.

In het bedrijfsleven groeit de weder-
zijdse afhankelijkheid. Samenwer-
king is de regel en dit stopt niet aan
de traditionele grenzen, wezen ze
Belgisch of Vlaams. Wat geldt voor
het bedrijfsleven, dringt zich ook op
aan de politieke en maatschappelijke

341



Candries

structuren. Het Europese ontgren-
zingsproces gaat zijn gang.

Is dit in tegenstrijd met ons streven
naar autonomie ? Neen, maar het
houdt toch een aantal beperkingen
in. Deze beletten echter niet dat
maatregelen zullen worden genomen
om de optimale integratie van bedrij-
ven, ook multinationale bedrijven, in
het Vlaamse land mogelijk te maken,
en waar nodig, te begeleiden.

De economie zal in ieder geval een
belangrijke, een essentiële dimensie
blijven van onze Vlaamse autonomie
en van onze Vlaamse identiteit. Wie
beslist er bijvoorbeeld over onze eco-
nomische prioriteiten ? Dit is niet al-
leen een overheidsopdracht, maar
het resultaat van voortdurend over-
leg tussen alle sociaal-economische
partners, dus ook met de multinatio-
nale bedrijfswereld.

Wat de overheid betreft, hebben wij
ons verheugd verklaard met het voor-
nemen van de Vlaamse Regering om
de GIMV door te lichten naar onder
meer zijn vermogen om als veranke-
ringsinstrument te fungeren. De
GIMV heeft op dit vlak reeds enkele
gelukkige referenties. Dit toont te-
vens aan voor welke nieuwe uitdagin-
gen de GIMV zal gesteld worden.

Wanneer rijst het verankeringspro-
bleem ? Welke multinationaliserings-
processen ondermijnen onze autono-
mie, onze identiteit ?

Wanneer de beslissingscentra, waar
de strategische concepten worden
uitgewerkt en worden goedgekeurd,
waar wordt beslist over belangrijke
investeringen, over groei of afbouw,
ver liggen van de plaats van het be-
slissingsimpact, dan is er een risico.

Er is een tijd geweest dat de Vlaamse
zorgen zich bleken te beperken tot
de mogelijke aantasting van de cultu-
rele identiteit. Het heeft geleid tot
wettelijke reglementering van het
taalgebruik in de onderneming. Dit
gevecht is nog niet gewonnen. Dit
blijft belangrijk en toezicht is meer
dan verantwoord.

Vandaag worden ook andere bedrei-
gingen gevoeld. Dit blijkt uit het ge-
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wichtsverlies bij de nodige druk inza-
ke tewerkstelling. Inderdaad, een
multinationale onderneming kan ves-
tigingsplaatsen tegen mekaar uitspe-
len en beschikt voor de lokalisering
van haar activiteiten over een grote
flexibiliteit.

De Vlaamse produktiviteit en kwali-
teit zijn goede troeven. Zullen ze
echter volstaan wanneer het hemde-
ke soms nader is dan het rokje ? Een
aantal multinationale ondernemin-
gen hebben het intellectueel en crea-
tief vermogen van de Vlamingen ont-
dekt en hier belangrijke R&D - ac-
tiviteiten op gang gebracht. Dit
creëert een band met andere onder-
zoekscentra, met universiteiten en
gespecialiseerde hogescholen. Dit
werkt verankerend. Vooral de Ame-
rikaanse multinationals blijken hier-
op in te spelen.

Wanneer het beslissingscentrum ver
van de belsissingsimpacten ligt,
wordt ook moeilijker meegevoeld
met de omgevingsproblemen, zoals
de mogelijke milieuhinder, en de in-
tegratie in de infrastructuur, de mo-
biliteitsproblemen en dergelijke -
economische factoren die alle aan be-
lang winnen.

Dit alles pleit voor een reële veranke-
ring, niet alleen geografisch, maar
ook in het beslissingsvermogen en in
het moreel en maatschappelijk enga-
gement.

De toenemende invloed van Frank-
rijk veroorzaakt onrust in Vlaande-
ren. In sommige kringen wordt dit
weggewuifd als een emotionele re-
flex.

Er bestaat immers een zeer sterk pro-
Franse lobby in ons land en wegens
de nog steeds bestaande sociale druk
vindt men steeds wel Vlamingen die
te koop zijn voor een bord linzen-
soep. Zij spelen het eigenbelang, de
korte termijn. Zo leggen ze een hy-
potheek op het algemeen Vlaams be-
lang en op onze kansen op lange ter-
mijn. Zij brengen onze toekomst in
gevaar.

De achterdocht ten opzichte van de
Franse inmenging, inpalming zelfs,
van ons bedrijfsleven is sterk ge-
groeid naar aanleiding van de plan-
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nen voor de fusie tussen SABENA
en Air France. Er is terechte vrees
voor een nieuw Frans bastion in
Vlaams  Braban t ,  waardoor  de
Vlaamse identiteit in deze regio nog
feller bedreigd wordt. Er is terechte
vrees voor de ondermijning van de
kansen tot tewerkstelling, recht-
streeks en onrechtstreeks, want Air
France biedt op dit vlak geen enkele
garantie en wordt zelf gedwongen af
te slanken. Er is vrees voor een af-
remming op de normale ontwikke-
ling, met rooskleurige tewerkstel-
lingsperspectieven, van de luchtha-
ven Zaventem. Er is vrees voor de
overbrenging van hoogtechnologi-
sche activiteiten van hier naar Parijs,
waarbij wordt gedacht aan een aantal
technische diensten, commerciële ac-
tiviteiten, het reserveringssysteem en
dergelijke.

Het samengaan tussen SABENA en
Air France blijkt een nieuwe schok-
golf te veroorzaken. Het probleem
krijgt een symbolische betekenis. Is
het inderdaad zo dat Frankrijk zich
ter zake agressief opstelt ? Is het niet
eigenaardig dat Frankrijk zelf een
reeks blokkeringsmechanismen heeft
uitgewerkt om ongewenste bedrijfs-
overnames te verhinderen ?

Komt het gevaar niet veeleer van een
aantal frankofiele Belgen, die door
de vergroting van de Franse aanwe-
zigheid hun eigen positie wensen te
verstevigen ?

Heeft Frankrijk ter zake een strate-
gie ? Ongetwijfeld, maar wie kent die
met zekerheid ? Frankrijk voert een
eigen geopolitiek. Een van de con-
stante elementen daarin is la Fran-
cité, een meer dan culturele wereld-
strategie. Vele Belgen, ook Vlamin-
gen, spelen daar maar al te graag op
in.

Onze relaties met Quebec zou men
in zekere mate in deze context kun-
nen plaatsen. Is dat trouwens geen
mogelijke uitleg om, tegen alle eco-
nomische logica in, de SABENA-
luchtverbinding met Quebec te hand-
haven ? Heeft Frankrijk een België-
politiek, een economische België-po-
litiek ? Wie zal dat zeggen, maar het
ziet er alleszins zo uit.

Frankrijk heeft België herhaaldelijk
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gebruikt en misbruikt in internationa-
le context. Een mooi voorbeeld hier-
van is de zogenaamd pro-Europese
stelling in de NAVO, waar ons land
de overgang van de Eurogroup naar
de IEPG moest helpen doordruk-
ken : Franse belangen eerst.

Waar het meer specifiek de politiek-
economische terreinbezetting in ons
land betreft, kan men een aantal
krachtlijnen identificeren. Zijn ze
toevallig ?

De bedrijven die door de Fransen ge-
viseerd worden zijn bedrijven die
meestal nauw aanleunen bij de poli-
tiek. Het zijn meestal dragers van
hoogtechnologie, strategische bedrij-
ven, waar de wisselwerkende invloed
tussen bedrijf en politiek zeer groot
is. Ik denk hierbij aan de wapenin-
dustrie, de transportindustrie, de te-
lecommunicatiesector, de elektroni-
ca, de milieutechnologie en de ener-
giesector.

Dit zijn bedrijven die in hoofdzaak
inspelen op de grote overheidsbestel-
lingen. Ook bedrijven die over een
groot drukkingsvermogen beschik-
ken vallen onder de aandacht. Daar-
bij denke men aan banken, financiële
instellingen, aan verzekeringsmaat-
schappijen en dergelijke,

Speciale aandacht gaat ook naar be-
drijven die ervaring hebben inzake
overheidssteun, die kans maken op
subsidies op zowel Europees als op
Belgisch vlak, die vertrouwd zijn met
het bekomen van speciale overheids-
vergunningen. Het moet ons dan ook
niet verwonderen dat ons land al eens
gebruikt wordt als doorvoergebied.

Er is dus achterdocht in Vlaanderen.
De Franse invloed is groot in ons
land en is gestructureerd. Geen enkel
ander land zou zich zoiets kunnen
permitteren. Geen enkel ander be-
schaafd land zou zoiets toelaten.

Ik kan het voorbeeld geven van de
planningsafdelingen in bepaalde de-
partementen. Vanuit die afdelingen
stapt men met de plannen naar quasi
Franse overheidsdiensten zodat men
de vraag kan stellen wie de plannen
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maakt en wie er beslist over wat er
bij ons op economisch vlak moet en
zal gebeuren.

De uitdaging waar we voor staan, is
de verzoening tussen de groeiende en
noodzakelijke internationale samen-
werking enerzijds en het behoud van
en respect voor onze identiteit ander-
zijds. Dit Vlaanderen kan zich niet
veroorloven de optimalisering en de
controle op zijn economische en cul-
turele factoren uit de hand te geven.

Mijnheer de Voorzitter, wij zullen
een motie van aanbeveling indienen
waarmee wij u uitnodigen een
Vlaamse strategie voor economische
verankering en procedures uit te
werken om de Vlaamse belangen vei-
lig te stellen wanneer die zouden
worden bedreigd. Ik vrees dat onze
belangen werkelijk bedreigd worden
door de ondoordachte en emotioneel
gestuurde plannen SABENA-Air-
France. (Applaus bij de VU)

De Voorzitter :
heeft het woord.

De heer Lisabeth

De heer C. Lisabeth (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter,  aan de
Vlaamse verankering van een aantal
sectoren van onze economie zijn heel
wat aspecten verbonden. In zijn in-
terpellatieverzoek heeft de heer Can-
dries onder meer verwezen naar een
nota van het kabinet van de Voorzit-
ter van de Executieve waaruit be-
zorgdheid blijkt voor deze Vlaamse
verankering, overigens terecht meen
ik. Op het ogenblik kennen we de
precieze draagwijdte van die nota
nog niet. Voor zover ik weet is ze
ook nog niet aan de Executieve voor-
gelegd. Men zou eerder kunnen spre-
ken van een beleidsnota-in-voorbe-
reiding  die echter wel al de pers heeft
gehaald. Het lijkt mij wel belangrijk
dat er in de nabije toekomst over de-
ze nota van gedachten zou kunnen
worden gewisseld.

Volgens de pers gaat deze nota uit
van de vaststelling dat een aantal sec-
toren waarover de overheid in feite
strategische beslissingsmacht zou
moeten hebben, reeds voor een deel
onder controle zijn van buitenlandse
maatschappijen, meer bepaald Fran-
se maatschappijen waarvan de heer
Candries er een paar heeft opge-
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somd. Die nota stelt ook vast dat een
aantal andere sectoren via privatise-
ring onder buitenlandse of Franse in-
vloed dreigen te komen. Er wordt
verwezen naar transport, openbaar
krediet, naar de milieumarkt, meer
bepaald naar de watervoorziening.
Op dat laatste kom ik straks terug.

Die vaststellingen baren inderdaad
zorgen omdat het hier vooral gaat
over sommige sectoren die voorzien
in de basisbehoeften van de Vlaamse
burger. Vanuit die bezorgdheid
wordt gepleit voor een wetgeving
voor een Vlaamse verankering in een
aantal sleutelsectoren en voor syner-
gieën tussen de GIMV en Vlaamse
privé-belangen. Ik meen dat die dis-
cussie niet vanuit een ideologisch of
doctrinair standpunt moet worden
gevoerd. We moeten ons wel afvra-
gen waar en hoe die Vlaamse veran-
kering het best gebeurt.

Mijnheer de Voorzitter van de Exe-
cutieve, wat zijn de doelstellingen
van die Vlaamse verankering ? De
nota formuleert een aantal algemene
voorstellen, maar ik zou het op prijs
stellen mochten wij naar aanleiding
van bijvoorbeeld een beleidsbrief de
kans krijgen concreet van gedachten
te wisselen over een wetgeving en
praktische maatregelen ter zake.

De heer Candries heeft hier vandaag
verwezen naar het dossier SABENA
dat voor een stuk toch tot de nationa-
le verantwoordelijkheid behoort.
Voor de watervoorziening ligt alle
beslissingsmacht bij de Vlaamse Re-
gering. Het verontrust mij dat er in
de sector van de watervoorziening de
jongste jaren heel wat pogingen wer-
den ondernomen door bepaalde
groepen die tot de Franse invloed-
sfeer behoren, om een deel van de
markt voor watervoorziening in te
nemen. Aangezien watervoorziening
te maken heeft met een basisbehoef-
te, vraag ik mij af hoe die Vlaamse
verankering in die sector zal worden
verzekerd. Het verheugt mij dat het
regeerakkoord van de Vlaamse Exe-
cutieve zegt dat het publiek karakter
van de watervoorziening zal worden
gevrijwaard, evenals de Vlaams? ver-
ankering.

Een ander element dat ook in de nota
van het kabinet naar voren komt is

343



Lisabeth

het streven naar meer integratie van
de exploitatiestructuren. De Vlaamse
Executieve pleit ervoor om verdere
versnippering in die sector tegen te
gaan. Het is  posit ief dat in het
Vlaams regeerakkoord een aanzet
wordt gegeven om de Vlaamse veran-
kering in die sector te waarborgen.
Het verheugt ons bovendien dat de
Vlaamse Executieve gisteren inzake
de watervoorziening een aantal prin-
cipes bevestigd heeft. Wij hopen dan
ook dat zij consequent zal zijn en dat
spoedig beslissingen zullen volgen.
Toch verontrust het ons wanneer wij
vandaag in de Financieel Ekonomi-
sche Tijd vaststellen dat een van de
Vlaamse Ministers het principe van
de Vlaamse verankering toch enigs-
zins relativeert. Indien het bericht
juist is, zou de Vlaamse Minister van
Binnenlandse Aangelegenheden ver-
klaard hebben dat een gemengde in-
tercommunale en Vlaamse veranke-
ring niet tegenstrijdig zijn.

De Voorzitter : Minister Van den
Brande heeft het woord.

Minister L. Van den Brande : Mijn-
heer de Voorzitter, sta mij toe op te
merken dat de thema’s die de heer
Lisabeth hier ontwikkelt en de vra-
gen die hij stelt, buiten het kader val-
len van de interpellatie van de heer
Candries die slechts slaat op een, zij
het belangrijk, deelaspect van die
problematiek. Ik veronderstel niet
dat het de bedoeling is om naar aan-
leiding van een interpellatie uiteenlo-
pende onderwerpen te bespreken,
anders moet ik in alle openheid zeg-
gen dat ik daar niet wens op te ant-
woorden.

De heer C. Lisabeth : Mijnheer de
Voorzitter van de Vlaamse Regering,
ik kan u gedeeltelijk volgen waar u
stelt dat wij ons hier niet mogen toe-
spitsen op een bepaald aspect of op
een bepaalde sector. Ik heb er daar-
straks trouwens op gewezen dat wij
deze problematiek in een ruimer ka-
der moeten bekijken. Wellicht kun-
nen wij het naar aanleiding van een
beleidsbrief nog uitvoerig hebben
over sectoren die bedreigd zijn of het
gevaar lopen bedreigd te worden om
dan de algemene principes door te
trekken in concrete dossiers. Ik zal,
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indien dit nodig mocht blijken, te ge-
legener tijd, de Minister van Binnen-
landse Aangelegenheden over dit
concreet dossier interpelleren.

Vandaag vraag ik dat u, als Voorzit-
ter van de Vlaamse Executieve, mee
zou waken over de concrete toepas-
sing van het principe van de Vlaamse
verankering inzake de watervoorzie-
ning zoals dit in het regeerakkoord is
vermeld. Over SABENA moet op
nationaal vlak worden beslist, maar
het dossier dat hier aan de orde is, is
een testcase  voor het Vlaams beleid.
Ik kan mij niet aansluiten bij de ver-
klaring van sommigen in de media
dat het van minder belang is of een
sector in Vlaamse handen is dan wel
of hij efficiënt wordt beheerd. Voor
bepaalde sectoren is het wel belang-
rijk dat de beslissingsmacht, zij het
gedeeltelijk, in Vlaamse handen
blijft. Ik hoop dat wij de gelegenheid
zullen hebben op deze problematiek
verder in te gaan in de Commissie
voor Economie naar aanleiding van
uw beleidsbrief. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister-president, collega’s, aller-
eerst laat ik u opmerken dat ik met
mijn pleidooi wellicht dezelfde objec-
tieve bedoeling heb als de heren Can-
dries en Lisabeth, met name een ster-
ke Vlaamse economische veranke-
ring. De middelen die zij echter daar-
toe aangeven, verschillen compleet
van deze die de PVV voorstelt.

Immers, de heer Candries heeft het
over een Vlaamse verankering via
het hernationaliseren met monopo-
lievorming. U begrijpt dat de liberale
partij hem daarin op een ogenblik dat
de echte gedemonopoliseerde vrije
markt overal in Europa furore
maakt, niet kunnen volgen. De uit-
eenzetting van collega Candries sluit
nauw aan bij de ACW-nota van de
kabinetschef van de Minister die on-
langs in de pers verscheen en die ik
inhoudelijk hoegenaamd niet kan on-
derschrijven, vooral omdat deze dui-
delijk elke vorm van echte privatise-
ring tegengaat en gebruik maakt van
een valse vrees voor een kolonialise-
ring vanuit Frankrijk om een schijn-
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privatisering te verdedigen. Ik herin-
ner eraan dat dergelijke schijnprivati-
seringen reeds bestaan - denk maar
aan de verankering van de GIMV
met Aquafin - die tot doel hebben
grote pakketten overheidsopdrach-
ten te laten uitvoeren, niet door con-
currerende privé-bedrijven, maar
door gemengde ondernemingen
waarin de GIMV een meerderheids-
aandeel en de privé-sector de rest be-
zit en die een monopolie krijgen.

De Voorzitter : De heer Schiltz heeft
het woord.

De heer H. Schiltz : Mijnheer Denys,
u moet toch bekennen dat een aantal
belangrijke privé-ondernemingen,
die kampioen zijn van de vrije markt-
economie en dat via het VBO en der-
gelijke promoten, helemaal niet wars
zijn van participatie samen met de
GIMV en andere. Zij staan integen-
deel aan te schuiven om te kunnen
meedoen.

De heer A. Denys : Mijnheer Schiltz,
ik pleit zeker niet voor het VBO of
het VEV.

De heer H. Schiltz : Mag ik mijn idee
afmaken. Dit schijnt erop te wijzen
dat zij enig vertrouwen hebben in de
managementkwaliteiten die zelfs in
een overheidsholding aanwezig kun-
nen zijn.

De heer A. Denys : Mijnheer Schiltz,
het zal u misschien verrassen, maar
ik hou hier hoegenaamd geen plei-
dooi voor de VBO- of VEV-bedrij-
ven. Immers, de bedrijven die in aan-
merking komen om de privé-partner
in een gemengde constellatie te spe-
len, krijgen een monopolie en alle
daaruit voortvloeiende voordelen.

Wij zijn dus niet voor deze vorm van
privatisering. Wij pleiten voor een
echte privatisering waar de concur-
rentie op gelijk welk niveau speelt,
het weze op het niveau van het verle-
nen van de concessie of bij de toepas-
sing van de wet op de openbare aan-
bestedingen.

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister-president, collega’s, de
nood aan Vlaamse verankering is een
valse problematiek. Ik herhaal dat de
bovengenoemde nota vertrekt van
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een valse vrees, een vrees die naar
ons gevoel kunstmatig wordt opge-
klopt vanuit een zogenaamde com-
plottheorie dat Frankrijk om geopoli-
tieke redenen een grote invloed op
de Vlaamse en Belgische economie
wil uitoefenen en deze zelfs annexe-
ren. (Protest van de heer fl. Can-
dries)

Een studie die weldra zal verschijnen
van professor De Grauwe, onze col-
lega in de Senaat, toont aan dat de
Franse directe investeringen in Bel-
gië gedurende 1980 en 1990 nauwe-
lijks groter zijn dan de Duitse, en dat
ze zelfs sinds de Generale-affaire
sterk zijn gedaald. Zij kenden welis-
waar een piek in 1989 met de Suez-
overname, maar daalden daarna op-
nieuw.

Bovendien bereikt het aandeel van
deze Franse directe investeringen in
het geheel van de kapitaalvorming
door Belgische particuliere onderne-
mingen nog geen 6 ten honderd, ter-
wijl het aantal ondernemingen in Bel-
gië dat in Franse handen is nauwe-
lijks 5 ten honderd bedraagt, wat la-
ger is dan het aandeel van Ameri-
kaanse en Nederlandse aandelen in
Belgische ondernemingen.

Diegenen die het dus willen dramati-
seren tot een kolonisatiedrang, moe-
ten dus evenzeer spreken van een
Amerikaanse, een Nederlandse en
een Duitse kolonisatiedrang. Dat is
echter een woord dat de Vlaamse li-
beralen zeker niet willen gebruiken.

Wij zouden het eerder verontrustend
noemen, indien er geen buitenlandse
investeringen zouden zijn in Vlaan-
deren en in ons land. Dat zou immers
betekenen dat het investeringskli-
maat ziek is zoals bijvoorbeeld in het
socialistische Zweden. Verkeerdelijk
wordt hier ook voorgesteld dat bui-
tenlandse overnames minder econo-
mische en tewerkstellingswaarborgen
bieden dan kunstmatig Vlaams ver-
ankerde ondernemingen.

Het is duidelijk dat een door de over-
heid gerichte verankering een andere
vorm van een niet-marktconforme
nationalisering is, wat steeds kunst-
matig is.

Vlaamse aandeelhouders die verko-

pen aan vreemde investeerders sto-
ten daarmee niet de onderneming af,
want het fysisch en menselijk kapitaal
blijft behouden. Bovendien weet elke
buitenlandse investeerder zeer goed
dat de lokale mensen en het lokale
apparaat van essentieel belang zijn
om de lokale markt te behouden.

Mijnheer de Voorzitter, de ACW-no-
ta van kabinetschef Cornillie is te
kwader trouw. Men gebruikt valse
argumentatie om echte privatisering
tegen te gaan en het eigen machtsbas-
tion via gemonopoliseerde schijnpri-
vatisering in stand te houden. Het
pleidooi voor de synergie met de
GIMV als verankeringsbasis is te
doorzichtig.

Drie jaar geleden voorspelde ik de
GIMV-isering en toen werd er gela-
chen. Vandaag blijkt het echter toch
waar te zijn dat men de GIMV wil
gebruiken - al noem ik dat misbrui-
ken - voor allerlei constructies. Ik
denk in dat verband aan al wat er
gebeurt met de waterzuivering -
Aquafin - en aan hetgeen op stapel
staat met de afvalverbranding, de wa-
tervoorziening, Indaver enzovoort.
Dit alles is veel te doorzichtig. Er is
zelfs een stukje economische verzui-
ling mee gepaard gegaan. Dat blijkt
onder meer uit het feit dat de spaar-
kassen van bepaalde zuilen optreden
als financiële partners, met een gega-
randeerde opbrengst van dividend.

Daarom ondernam de PVV een
kruistocht op Europees vlak en zelfs
bij de Europese Commissie tegen
dergelijke monopolies en construc-
ties.

Mijnheer Lisabeth, wij mogen niet
naïef zijn en ons niet laten verleiden
door de stoere verklaringen van
TMVW tegen Electrabel of van de
openbare sector tegen de privé-sec-
tor. De beslissing die gisteren werd
genomen met de oprichting van het
financieringsfonds gaat opnieuw in
dezelfde richting : Wij weten wel wie
daarvoor in aanmerking komt en op-
nieuw een monopolie zal krijgen.

Een monopolie van de overheid of
van een dergelijk gemengd bedrijf is
voor ons hetzelfde. Alleen door prijs-
vergelijking, alleen door de concur-
rentie te organiseren, zullen de ge-
meenten en de verbruikers de zeker-
heid hebben dat zij het beste water

aan de laagste prijs krijgen. De
Vlaamse Regering had daarom ook
beter een beslissing genomen die toe-
laat de infrastructuur te privatiseren
waarbij de bedeling in volle concur-
rentie kan gebeuren tussen alle maat-
schappijen die hierin geïnteresseerd
zijn. Ik denk aan een maximale con-
cessie van 10 jaar, zodat de betrok-
ken maatschappij op vrij korte ter-
mijn opnieuw moet concurreren en
aldus vrij vlug wordt geëvalueerd.

Mijnheer de Voorzitter, ons stand-
punt is duidelijk : overheidsopdrach-
ten moeten zelf in de vorm van con-
cessies beperkt zijn in tijd en onder-
hevig zijn aan een openbare aanbe-
steding op basis van een lastenboek.

De beste en meest marktconforme
manier om onze echte Vlaamse be-
drijven te beschermen is de opdrach-
ten een kleinschalig karakter te ge-
ven. Nergens heeft men kunnen be-
wijzen dat de grootschalige aanpak
voordelen biedt. De nood aan groot-
schaligheid wordt vals misbruikt om
monopolies uit te werken en de wet-
geving op de openbare aanbesteding
te omzeilen.

In plaats van een klimaat van koloni-
satievrees te creëren, zouden we veel
beter een klimaat creëren van ver-
trouwen in de concurrentiekracht van
onze Vlaamse bedrijven en de werk-
kracht van onze Vlaamse bevolking.
Daarom zou de Vlaamse overheid er
veel beter aan doen dat de open con-
currentie bij overheidsaanbestedin-
gen, zowel in Vlaanderen, als in Wal-
lonië en België correct wordt toege-
past.

En in dat verband zou onze Vlaamse
Regering veel beter eens de toepas-
sing van de wet op de overheidsop-
drachten in het Waals Gewest onder
de loupe nemen.
Daar blijkt het namelijk dat méér
openbare werken onderhands ge-
gund worden, dit met de bedoeling
om onze Vlaamse aannemers uit te
schakelen. De cijfers daaromtrent
spreken boekdelen : bij openbare
aanbestedingen slepen de Vlaamse
aannemers méér dan 60 ten honderd
van de werken in de wacht. Bij de
onderhandse nog geen 20 ten hon-
derd. Het verschil is al te groot om
daar niets achter te vermoeden. De
wet op de overheidsopdrachten is
Belgisch en
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Denys

de toepassing ervan moet in overeen-
stemming zijn met de Europese richt-
lijnen. De Vlaamse Regering zou be-
ter dit dossier eens aankaarten bij de
bevoegde instanties. Maar natuurlijk
moet deze dan zelf recht in haar
schoenen staan en afstappen van het
omzeilen van deze wet door conces-
sies te geven van 30 jaar, zonder eni-
ge vorm van mededinging, zoals dit
met Aquafin is gebeurd.

Mijnheer de Voorzitter, ons besluit
is eenvoudig : Vlaanderen, de
Vlaamse bedrijven en de Vlaamse te-
werkgestelde bevolking hoeven geen
schrik te hebben van een marktcon-
forme met gemeenschapsbesluit ge-
privatiseerde economie. Vlaanderen
moet wel schrik hebben van zuil- en
belangengroepen die valse theorieën
verkopen om hun eigen economische
privileges in stand te houden.

De Voorzitter : De heer Verreycken
heeft het woord.

De heer W. Verreycken : Mijnheer
de Voorzitter, mijnheer de Voorzit-
ter van de Executieve, heren Minis-
ters, collega’s, de argumentatie van
daarnet deed mij sterk terugdenken
aan een BRTN-debat van vorige
week in De Zevende Dag waarin de
heer Leysen zegde : Het kan mij niet
schelen dat mijn telefoon Chinees is,
als hij maar niet kraakt in Mortsel.
Deze enormiteit konden wij horen uit
de mond van één van de vroeger
toonaangevende bedrijfsleiders tij-
dens een publiek tv-debat, nota bene
dezelfde bedrijfsleider die het erf-
goed van Lieven Gevaert zou moeten
uitdragen. Lieven Gevaert zou zich
echter omdraaien in zijn graf wan-
neer hij een dergelijke enormiteit
hoorde, die helemaal in tegenspraak
is met hetgeen hij altijd heeft bele-
den. Voor de heer Leysen is een
Vlaamse verankering van de eigen
economie blijkbaar onbelangrijk. Ik
weiger aan te nemen dat deze denk-
wijze gelijklopend is voor alle Vlaam-
se bedrijfsverantwoordelijken.

Mijnheer de Voorzitter van de Exe-
cutieve, uw antwoord tijdens hetzelf-
de debat voor de BRTN wees erop
dat voor u wel degelijk een Vlaamse
verankering nodig is. Ook de reeds
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verschillende malen vernoemde of
persgelekte nota die één van uw ka-
binetsmedewerkers blijkbaar debi-
teerde, schijnt eveneens te pleiten
voor een degelijke Vlaamse veranke-
ring, een Vlaamse verankering die
volgens mij nu moet worden gezocht.

De heer A. Denys : Mijnheer de
Voorzitter, met uw akkoord zou ik
hierop even willen repliceren.

Het is natuurlijk mooi te spreken
over Vlaamse verankering maar ik
dacht dat het Vlaams Blok ook voor
de vrije markteconomie was. Mijn-
heer Verreycken, op welke wijze
kunt ge aan verankering doen zonder
de overheid daarbij op één of andere
wijze in te schakelen ?

De heer W. Verreycken : Mijnheer
Denys, u zal van mij aannemen dat
ik ondanks de beperkte spreektijd
van vijf minuten de gelegenheid zal
aangrijpen om uw vragen toch te
beantwoorden, in de loop van deze
tussenkomst.

Ik herhaal dat de Vlaamse veranke-
ring volgens mij nu moet worden ge-
zocht, niet morgen, want de Bel-
gische francofilie dreigt nu geheel
Vlaanderen uit te verkopen. Ik ver-
wijs hier opnieuw naar Electrabel,
privé-producent van elektriciteit en
bevoorrechte, om niet te zeggen op-
gelegde, partner van alle intercom-
munales die energie verdelen. Dat-
zelfde door Fransen gedomineerde
Electrabel verdeelt nu volledig onze
tv-distributie.

Het zal wel neerkomen op het intrap-
pen van open deuren wanneer ik hier
verwijs naar de Franse Suez-groep
die de Benedetti opvolgde in zijn
streven naar het verwerven van in-
vloed in de Generale Maatschappij.
Waar de Benedetti niet slaagde, daar
slaagde de Suez-groep wel. Opval-
lend was dat toen, ten tijde van de
pogingen vanwege de Benedetti, de-
zelfde bedrijfsleider uit mijn inleiding
met zeer veel glans opkwam voor een
Belgische verankering terwijl nu vol-
gens sommige mensen uit het be-
drijfsleven niet mag worden aange-
drongen op een Vlaamse veranke-
ring, want dan wordt onmiddellijk
verwezen naar een Vlaamse ver-
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kramping  en naar emotionele motie-
ven die zouden spelen.

Collega’s, het is wel degelijk zo dat
de sociaal-economische motieven die
aan de basis lagen van de emotionele
taalstrijd resultaten hebben gekend.
De beide zijn onverbrekelijk met el-
kaar verbonden en de gevolgen van
die taalstrijd voor de Vlamingen zijn
u welbekend.

Mijnheer de Voorzitter van de Exe-
cutieve, ik weet dat u verbaal opkomt
voor een Vlaamse verankering maar
ik meen dat u uw invloed niet vol-
doende aanwendt, omwille van de
vrees om voor vreemdelingenhater te
worden uitgescholden. Tijdens het-
zelfde tv-debat beklemtoonde u trou-
wens onmiddellijk dat helemaal geen
xenofobie aan de basis lag van uw
verankeringsstreven. Eigenlijk is het
erg dat degenen  die ervoor bedanken
om vreemdeling te worden in eigen
land op alle terreinen, angst moeten
hebben om voor racist te worden uit-
gekreten en dat zij zich onmiddellijk,
kleintjes en onderdanig, moeten ver-
ontschuldigen voor elke uitdrukking
van Vlaamse zelfbescherming tegen
ontworteling. Zij moeten dat zelfs
doen in een doodgewoon tv-debat.
Dat zou kunnen klinken als, kijk
eens, mijnheer de Vlaamse werkne-
mer van Pacha,  wij zijn er ook tegen
dat een Fransman bij nacht en ontij
als een dief in de nacht uw machines
komt opladen om naar Wallonië te
voeren, maar wij kunnen niet reage-
ren want ze zullen zeggen dat wij xe-
nofoben zijn.

En tegelijk is het fysisch materiaal,
waarover de heer Denys het daarnet
had, nog altijd aanwezig in Halle,
maar de machines en de kapitalen
zijn naar Wallonië vervoerd. Daar
was er geen sprake van verankering
en kon onmiddellijk gereageerd wor-
den.

Welnu, het is geen uiting van xenofo-
bie om te vertellen dat Vlaamse be-
drijven, met Vlaamse werknemers,
die dus gebruik maken van de
Vlaamse werklust, moeten geleid
worden door Vlamingen, waardoor
ook de winsten opnieuw ten bate van
Vlamingen zullen worden aange-
wend. En wie dat niet wil horen moet
het maar afstappen.
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Verreycken

Ten tweede, vrees ik dat u uw in-
vloed niet voldoende aanwendt, uit
belgitude. De onderdanigheid aan de
Belgische broodheren speelt u par-
ten. Hoe valt het anders te verklaren
dat Air France het Vlaamse Zaven-
tem kan cadeau krijgen van de Bel-
gische Regering, zonder dat u een
luid protest laat horen ? Parijs be-
schouwt Vlaanderen duidelijk als een
eentalig Frans hinterland, en uw vak-
bondsvriend Dehaene trekt zich daar
niks van aan. Hij dient een nieuw
ontwerp-statuut in bij de Kamers -
wij hebben het daarstraks kunnen be-
kijken - dat SABENA zou onttrek-
ken aan de verplichting taalkaders te
hanteren, maar dat toch via de meer-
derheidsparticipatie het ophoesten
van Belgische gelden zou bestendi-
gen. En Belgisch geld is, gezien het
bewezen teren van Wallonië op
Vlaamse kosten, Vlaams geld. (On-
derbreking door de heer E. Van Rom-
PUY)

Indien morgen de hoofdzetel van het
bedrijf in Zaventem zou gevestigd
zijn en niet langer in Brussel-Hoofd-
stad, zoals Minister Coëme vertelde,
dan zou er inderdaad geen enkel pro-
bleem zijn. De NV SABENA is in-
derdaad in Zaventem gevestigd,
maar de uitbatingszetel bevindt zich
nog altijd in Brussel-Hoofdstad. Ik
vraag mij nog altijd af waarom in een
Vlaams bedrijf de taalkaders niet
worden gehanteerd. Wij wijken dui-
delijk af van het onderwerp van deze
interpellatie, maar het is toch zo dat
de taalkaders, zeker de hogere ka-
ders bij Sabena, slecht of zelfs hele-
maal niet worden ingevuld en dat de
francofonie er wel degelijk de plak
zwaait. Dit is meermaals beschreven
en vastgesteld in statistieken.

De heer E. Van Rompuy : 65 ten
honderd van de personeelsleden zijn
Vlamingen.

De heer W. Verreycken : Bij het la-
gere personeel. En wat zegt u van de
taalkaders bij het hogere personeel,
waar het Franstalige overwicht nog
altijd overweldigend is ? Ik ga in het
kader van deze interpellatie geen cij-
fers aanhalen, maar indien u mij niet
gelooft zal ik ze u vast en zeker be-
zorgen.

Mijnheer de Voorzitter van de Exe-
cutieve, ik kom terug op ons onder-
werp. Naast de ontwikkelingshulp
van 12 ten honderd van ons bruto
regionaal produkt aan Wallonië, ver-
plicht de Belgische Regering uw Exe-
cutieve om ontwikkelingshulp te be-
steden aan verlieslatende Franse be-
drijven. Ik zeg dat omdat Belgisch
geld uiteraard Vlaams geld is zolang
wij blijven opdraaien voor de uitga-
ven van één deel van het land.

Mijn concrete vragen zijn : kan u mij
zeggen waar en wanneer u daartegen
protesteerde ? Kan u mij ook zeggen
waarom in uw Regeringsverklaring
geen voorstellen te vinden waren om
de Vlaamse economie in Vlaamse
handen te houden ? Kan u mij zeggen
welke concrete maatregelen u over-
weegt om de totale uitverkoop van
Vlaanderen tegen te gaan ? Ik kan
dit samenvatten in een sloganeske
eindvraag : kan u mij zeggen wan-
neer Vlaanderen eindelijk zichzelf zal
besturen zonder Belgische schoon-
moeder ?

De Voorzitter : De heer Dierickx
heeft het woord.

De heer L. Dierckx (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, collega’s, het is
een interessant en bijna passioneel
debat geworden. Toch meen ik dat
wij voor een zeer moeilijk probleem
staan, vooral wanneer ik zie, hoe in
bepaalde landen, onder meer in de
gewezen Sovjetunie, in de gewezen
DDR, men om investeren smeekt ;
daar hoort men niets over veranke-
ring ; daar vraagt men om investerin-
gen en bedrijfsovernamen, vanwaar
zij ook komen.

Hoeveel burgemeesters, gemeente-
besturen, intercommunales,  hebben
bij ons geen sporen verdiend door het
aantrekken van vreemde bedrijven
die zich op onze industrieterreinen
kwamen vestigen ?

Recentelijk had ik een ontmoeting -
dit is ook het geval voor Groene par-
lementsleden - met bedrijfsleiders
van grote Vlaamse ondernemingen
die aan Europa 1992 dachten en tot
het inzicht waren gekomen dat wan-
neer zij opdrachten in andere lidsta-
ten van de Gemeenschap wilden be-

komen of er bestellingen plaatsen,
het niet volstond een offerte te ma-
ken, maar dat ook een bepaalde
vorm van lobbying onontbeerlijk
was. Deze lobbying in een andere lid-
staat moest echter gebeuren door
mensen uit een bedrijf van de lidstaat
zelf. Daarom voelden deze Vlaamse
bedrijfsleiders zich verplicht ook over
te gaan tot bedrijfsovernamen.

Dus, ook Vlaamse bedrijfsleiders
zien in dat, wanneer zij een bestelling
willen plaatsen in Italië, zij best in-
tens en gestructureerd samenwerken
met een Italiaans bedrijf om ter
plaatse de onontbeerlijke lobbying te
doen.

Laten wij dus realist zijn en inzien
dat er zich economische en industrië-
le bewegingen voordoen, die niet ge-
lijklopen met de politieke en sociale
bewegingen. Mensen uit de sociale
sector en Groenen kunnen dit be-
treuren. Industriëlen hanteren ande-
re solidariteitscriteria en hebben an-
dere gedeelde waarden dan mensen
die in de sociale of de politieke sector
werkzaam zijn. Bij hen telt vooral het
monetaire ; wij moeten vaststellen
dat over het monetaire veel vlugger
eensgezindheid ontstaat dan over het
sociale of het culturele. Dat is een
werkelijkheid waar we niet om heen
kunnen.

Wij staan dus voor de keuze : ofwel
zeggen wij dat wij de internationalise-
ring van de economie in feite niet
aanvaarden en dat wij daarom pleiten
voor de nationalisering, in de ruime
zin van het woord, van de economie ;
dat is een optie die ik hier hoor ver-
dedigen. Ofwel zeggen wij dat de
economie zich internationaal mag
ontwikkelen maar dat ze dan ook in-
ternationaal moet worden gecontro-
leerd, dat er een tegengewicht moet
zijn voor de vrije internationale eco-
nomische ontwikkeling. Dit tegenge-
wicht moet gevonden worden in in-
ternationale syndicale actie en in de
internationalisering van de democra-
tie. Wij hebben de keuze : ofwel wil-
len we de economie nationaal hou-
den en nationaal verankeren ; ofwel
willen we de democratie aanpassen
aan de dimensie van de economie.
Dit wil dan zeggen dat de democratie
moet worden geïnternationaliseerd.
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Dierickx

Dientengevolge meen ik dat wij allen
samen moeten inzien dat de demo-
cratisering van de Europese instellin-
gen en, morgen van de UNO, bijzon-
der belangrijk zijn, tenminste indien
wij willen vermijden dat de economi-
sche krachten, de nationale staten te-
gen elkaar uitspelen en al te vrij hun
gangen gaan.

Voor machtige multinationale bedrij-
ven die vestigingsplaatsen zoeken of
dreigen te verlaten is het niet moei-
lijk staten, gewesten en steden tegen
elkaar uit te spelen ten einde de
meest gunstige voorwaarden te beko-
men. Dit leidt dan tot een ongezond
nationalistisch opbod van staten te-
gen staten, van gewesten tegen ge-
westen, van havens tegen havens.

Collega’s, laten wij democraten zijn.
Ik denk dat de internationalisering
van de democratie het beste tegenge-
wicht vormt voor de internationalise-
ring van de economie. (Applaus bij
AGALEV)

De Voorzitter : De Minister-Presi-
dent heeft het woord.

Minister L. Van den Brande (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
collega’s, ik zal mij, in het licht van
sommige beschouwingen van de frac-
tieleider van de CVP, pogen te uiten
op een fatsoenlijke, intellectuele me-
diaan zodat dit de synthese kan uit-
maken - ik heb niet gezegd opdat u
het ook zou kunnen volgen...

Mevrouw A. De Maght-Aelbrecht :
Ik vraag dat u zich zou uiten in een
begrijpelijke en eenvoudige taal.

Minister L. Van den Brande : Wij
zullen pogen, collega, ook daar in
een verankerde taal te spreken.

Voorzitter, collega’s, ik ben eigenlijk
heel blij dat we op dit ogenblik dit
debat in ons eigen Vlaams Parlement
kunnen voeren. Ik zal u zeggen wat
mijn uitgangspunt is geweest. Buiten
de contacten die we met een aantal
partners uit het maatschappelijk le-
ven hebben en na het debat en het
vertrouwen in ons eigen Vlaams Par-
lement, dacht ik dat het mijn plicht
was om na te gaan welke de thema’s
waren die bij een aantal mensen in
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onze samenleving leven. Dat zijn niet
altijd de zogenaamde grote thema’s
of die thema’s waarvan wij zeggen
dat ze essentieel zijn voor de politie-
ke besluitvorming. Het gaat vaak
over dingen van elke dag die voor
mensen heel belangrijk zijn. Het is
mij echter ook opgevallen dat er een
grote twijfel en misschien ook ver-
warring is ontstaan met betrekking
tot de jobzekerheid en een conjunc-
tuur die verflauwt en zelf zwak ge-
worden is. Ik heb in een aantal ge-
sprekken kunnen vaststellen dat heel
het gegeven van beslissingsbevoegd-
heid, het centrum van beslissing, de
afgeleiden voor de werkgelegenheid,
sterk naar voren zijn gekomen.

Naar aanleiding van het opstellen en
het finaliseren van de Vlaamse be-
groting en het opstellen van beleids-
brieven - en dat was één van de
vragen van collega Candries - is er
een nota opgesteld zoals er zoveel
nota’s moeten circuleren opdat de-
batten kunnen worden aangetrokken
en in thema’s kunnen worden ontleed
- met betrekking tot de thematiek
van de Vlaamse verankering.

Voorzitter, collega’s, ik vestig er uw
aandacht op dat deze thematiek in
wezen niet nieuw is. De vorige
Vlaamse Regering heeft, onder meer
inzake het kabeldecreet en de milieu-
problematiek, een aantal beslissingen
genomen die tot een houding in de
Vlaamse Raad hebben geleid. Er is
ook de beslissing die de Executieve
gisteren genomen heeft met betrek-
king tot de watervoorziening. Er
werd daarover gesproken en op een
andere tijdstip wil ik zoals daarnet is
aangehaald daar even dieper op in-
gaan. Dat zijn een aantal bekommer-
nissen die naar voren zijn gekomen.
Ik wens te beklemtonen dat het pu-
bliek karakter van een aantal nuts-
voorzieningen niet per se gelijk is aan
heel de thematiek van de Vlaamse
verankering. Dit onderscheid moeten
we duidelijk maken. De twee vallen
niet altijd samen.

De bedoeling van een aantal nota’s
en gedachtenoefeningen die we heb-
ben gemaakt is om in ons Vlaams
Parlement een aantal lijnen uit te zet-
ten.

Wanneer ik in het licht van een be-
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leidsbrief met betrekking tot deze
thematiek mij niet enkel heb ge-
steund op een aantal gesprekken en
contacten in de afgelopen weken,
dan heb ik ook gemeend dat het be-
langrijk was om te verwijzen naar
volgens mij vier belangrijke basisdo-
cumenten, onder meer van de Ko-
ning Boudewijnstichting van 1991. Er
is trouwens een niet onXbelangrijk
nieuw document in voorbereiding.
Sommigen staan ietwat argwanend
tegenover deze discussie. Zij zouden
misschien tot de vaststelling kunnen
komen dat het een reëel gegeven is.

Ik verwijs eveneens naar een studie
van professor Daems : Analyse van
Eigendomsstructuur, van 1991. Er is
een artikel verschenen in het Tijd-
schrift voor Economie, van Sleeu-
waegen en Van den Houtte. Er is ook
- en ik zeg dit zeer objectief - een
niet onbelangrijke CEPESS-nota die
precies handelt over de verankering
van het bedrijfsleven. Deze studies
schetsen de evolutie van de overna-
mes in België in de voorbije jaren en
bevatten ook een aantal beleidsimpli-
caties.

Mijnheer de Voorzitter, enkele vast-
stellingen. Eén derde van de top-
drieduizend bedrijven is in buiten-
landse handel. Recente ramingen van
een studiebureau geven aan dat nog
slechts 38 ten honderd van de top-
honderd van de industriële bedrijven
in Belgische handen is - en ik maak
de vergelijking ruimer dan alleen
maar de Vlaamse verankering - en
dit tegenover 75 ten honderd in Ne-
derland en 78 ten honderd in Frank-
rijk. Van de 200 grootste Belgische
ondernemingen is ongeveer één der-
de in Belgische handen. Tussen 1985
en 1990 werden in ons land 222 be-
drijven door buitenlandse groepen
overgenomen ; 175 hiervan hadden
eigen eigenaars. Bij de overnemers
domineerden vooral de Franse en de
Nederlandse bedrijven. Ik wil met-
een zeggen dat een aantal nota’s die
wij aan het voorbereiden zijn niet ex-
clusief zijn gericht op de Frans-Bel-
gische, Frans-Vlaamse verankering,
maar dat wij evengoed tot reflectie
zijn gedwongen ten aanzien van over-
names  uit Nederland, Groot-Brittan-
nië en Duitsland. 43,5 ten honderd
van de toegevoegde waarde wordt
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door de buitenlandse ondernemingen
gecreëerd. Buitenlandse onderne-
mingen zijn vooral belangrijk in de
chemische industrie, de metaalver-
werkende industrie en de distributie,
toch belangrijke basisindustrieën
voor het economische en het sociale
weefsel van onze gemeenschap.

Wij hebben weinig ondernemingen
van wereldformaat in vergelijking
met andere kleine landen. Buiten-
landse overnames in ons land zijn
slechts gedeeltelijk gecompenseerd
door eigen overnames in het buiten-
land ; bovendien is er een bijzonder
sterke toename van het aantal bui-
tenlandse overnames.

Ik wil nogmaals een onderscheid ma-
ken tussen investeringen - en ik ver-
wijs vooral naar de periode van de
jaren 1960, begin de jaren 1970 - en
de activiteiten die nu bijna exclusief
op overnames zijn gericht.

Als ik even de belangrijkste sectoren
overschouw, meer bepaald wat de
overnames betreft, dan gaat het over
de metaalverwerkende industrie,
chemie, voeding en distributie. De
meeste overnames gebeuren door
buitenlandse bedrijven. In de textiel-
nijverheid gebeuren de meeste over-
names  evenwel door eigen onderne-
mingen. In chemie en bouwmateria-
len bestaat er quasi een evenwicht
tussen eigen en buitenlandse overna-
mes. Het zijn, zoals ik daarjuist heb
gezegd, vooral Franse, Nederlandse
en Britse bedrijven die kopen in ei-
gen land. Belgische bedrijven kopen
vooral in Frankrijk, Nederland en de
Verenigde Staten van Amerika.

Dit zijn enkele vaststellingen in deze
stand van de discussie. De vraag die
daaruit volgt is welke beleidsimplica-
ties wij uit al deze gegevens kunnen
puren. In dit verband verwijs ik naar
het onderzoek van de Koning Boude-
wijnstichting waarin duidelijk twee
denkpatronen naar voren komen.

In de eerste plaats het kanaliseren
van beschikbare spaarvolumes. Mijn-
heer Denys, wat dit deel van de ver-
ankering betreft, deel ik uw stand-
punt. Het is natuurlijk niet louter een
debat van overheid versus veranke-

ring. Een aantal onderzoeken die op
dit vlak gebeurden, onder meer van
de Koning Boudewijnstichting, geven
aan dat het kanaliseren van de be-
schikbare spaarvolumes naar eigen
vermogen voor de ondernemingen
heel belangrijk is.

In de tweede plaats, de vorming van
clusters, die netwerken van geogra-
fisch nabijgelegen en activiteitsver-
wante ondernemingen aangeven.

Het past dat zowel de interpellant als
degene die het antwoord geeft uit de-
zelfde bronnen putten. Collega Can-
dries, nopens een aantal conclusies
deel ik uw mening. Het verband tus-
sen de autonomie van een samenle-
ving en de beheersing van een aantal
factoren is, zoals u heeft gezegd, zeer
belangrijk, evenals de identiteit van
een onderneming, die grotendeels
door de nationaliteit van de domine-
rende aandeelhouder wordt bepaald.
De multinationale ondernemingen
hebben steeds - dat wordt meestal
vergeten - een bepaalde graad van
nationale verankering behouden.

In een ander document worden de
instrumenten aangegeven voor het
beleid. Daarbij beschikt men over
een brede waaier mogelijkheden,
met name de bescherming van de
strategische belangen, de rendabili-
teit van de onderneming, een aange-
past fiscaal klimaat en de rol van de
openbare investeringsmaatschappij.
Hieruit blijkt dat de identificatie bij
het publiek optreden slechts een on-
derdeel is van de verankeringsproble-
matiek. Bovendien zijn er nog andere
instrumenten beschikbaar.

Uit de CEPESS-studie citeer ik dat
Vlaanderen geen financiële roeping
of visie heeft. Het korte-termijnden-
ken of de onmiddellijke financiële
winsten zouden primeren op het uit-
werken van een Vlaamse economi-
sche strategie. Ongetwijfeld is heel
wat Vlaams kapitaal voorhanden, dat
potentieel zou kunnen worden ge-
groepeerd. Deze groepering kan
slechts tot stand komen indien er een
maatschappelijke consensus ontstaat
rond de vraag waarom dit moet wor-
den gegroepeerd. Deze consensus is
vandaag niet aanwezig. Het voeren
van een strategische verankeringspo-

litiek vereist tenslotte ook het gedeel-
telijk opgeven van een gesloten fami-
liale traditie en het aangaan van sa-
menwerkingsverbanden, die de eigen
familiale ondernemingen overstijgen.

Steunend op een beleidslijn van de
vorige Vlaamse Regering, zoals inza-
ke media- en milieubeleid, dienen wij
het debat en het overleg over deze
aangelegenheid tot de ganse Vlaamse
economie uit te breiden.

Enkele uitgangspunten zijn in dat
verband cruciaal. De diverse sociaal-
economisch verantwoordelijken in
Vlaanderen moeten in staat zijn stra-
tegisch sociaal-economische beslis-
singen zowel op wereld- als op Euro-
pees vlak te kunnen nemen.

In diverse sectoren van de Vlaamse
economie hebben bedrijfsleiders en
sociale gesprekspartners een wel-
vaart en een tewerkstelling opge-
bouwd vanuit hun eigen verantwoor-
delijkheid en vaak op eigen risico.

Ik ben ervan overtuigd dat de verant-
woordelijke Vlamingen anno 2000 dit
ook nog kunnen en willen. Ik ben er
evenzeer van overtuigd dat de ver-
antwoordelijken in onze gemeen-
schap deze beslissingen op een open
wijze zullen nemen. Ik zie geen ge-
vaar in wat ik een protectionistische
reflex zou noemen, aangezien wij te
Europees gericht en te open zijn.

Mijnheer Verreycken, wanneer ik ge-
zegd heb dat wij ter zake geen xeno-
fobe houding willen aannemen, was
dat niet omwille van de stelling die
we in hoofdorde poneren, maar om-
dat we niet als xenofoben willen
doorgaan. Ik heb willen zeggen dat
het een vergissing zou zijn een defen-
sieve verankeringsstrategie te voe-
ren, maar dat we deze integendeel
offensief moeten voeren.

Eén element van een offensieve aan-
pak bestaat erin ons niet op te slui-
ten, maar ten minste de zekerheid te
behouden dat er in Europees ver-
band wederkerigheid bestaat, dit wil
zeggen dat wij in andere landen en
andere landen in België bedrijven
kunnen overnemen. Dit is ook heel
klaar gebleken uit een contact dat ik
gisteren had met één van de topver-
antwoordelij ken voor ons econo-
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misch leven. Om het eenvoudig uit
te drukken : in Nederland is het uit-
eindelijk onmogelijk iets te onderne-
men door de administritis, in Frank-
rijk bestaat er gewoon geen pro-
bleem, omdat men Fransman moet
zijn om verantwoordelijkheid te krij-
gen en in Duitsland moet men een
examen afleggen alvorens men kan
worden opgenomen in een beslis-
singsstructuur. Als overtuigde Euro-
peanen, die wij toch zijn, moeten wij
onze economie absoluut openhou-
den. Het zou een economische en so-
ciale vergissing zijn het tegenoverge-
stelde te doen. Mijnheer Denys, ik
pleit dan ook voor openheid en niet
voor een terugplooien op zichzelf.
Een federale Europese structuur
houdt immers ook in dat kansen en
mogelijkheden wederkerig en weder-
zijds aanwezig zijn.

Ik geloof dat het ook nuttig is het
volgende uitgangspunt te onderstre-
pen. Er is een duidelijk verschil tus-
sen de golf van overnames nu en wat
er in de jaren 1960 en begin 1970 is
gebeurd. In die periode ging het over
nieuwe investeringen die een nieuwe
toegevoegde waarde creëerden en op
die manier ook de basis vormden
voor een groei in de sociale sector en
in de werkgelegenheidssector. De ve-
le overnames van de afgelopen jaren
waren van industriële, financiële en
strategische aard en waren vaak het
gevolg van een strategie die in de bui-
tenlandse hoofdkwartieren werd be-
paald. Hierbij vormden de Vlaamse
bedrijven slechts een schakel in de
onbekende bedrijfs- of groepsstrate-
gie. De wil van de Vlaamse gemeen-
schap om een grotere politieke en
culturele autonomie te verwerven,
mag derhalve niet los worden gezien
van de noodzaak om ook in Vlaande-
ren een sociaal-economische macht
uit te bouwen.

Ten slotte onderstreep ik dat de wil
om een Vlaamse verankering op so-
ciaal-economisch vlak te waarborgen
geen alibi is om overheidsbedrijven
niet verder te moderniseren of privé-
bedrijven meer door de overheid te
laten controleren. Ik ben er mij inte-
gendeel van bewust dat geen enkele
overheid, ook de onze niet, uiteinde-
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lijk over voldoende middelen be-
schikt om als enige de Vlaamse ver-
ankering te kunnen garanderen. In-
dien een dergelijke bekommernis
niet eveneens aanwezig is bij de fi-
nanciële, industriële, commerciële,
sociale en wetenschappelijke verant-
woordelij ken van Vlaanderen, dan
zal de Vlaamse overheid machteloos
moeten toezien of zich beperken tot
marginale initiatieven. Ik durf dit rus-
tig zo uitdrukken en dit was ook de
draagwijdte van de nota die wij heb-
ben opgesteld. Ook daarom bereid ik
een initiatief voor om na te gaan of
deze bekommernis inderdaad aanwe-
zig is en of er een consensus kan
groeien om gezamenlijk initiatieven
te nemen, rekening houdend met on-
ze open economie, met de Europese
gegevens en met de internationale
evolutie. Hierbij moeten wij even-
eens rekening houden met het feit
dat een beslissingsstrategie, zeker op
het ogenblik van een verzwakte of
slechte conjunctuur, ook in grote ma-
te in de eigen gemeenschap moet lig-
gen. Het is geen ramp dat een indivi-
duele onderneming wordt overgeno-
men. Soms betekent dit eigenlijk de
redding van deze onderneming. Een
overname is echter heel wat erger
wanneer de onderneming in kwestie
een belangrijke bijdrage levert tot de
technologische vooruitgang en de
toegevoegde waarde. Wanneer een
dergelijk bedrijf teloor gaat, kan dit
zeer zware consequenties hebben.
Het is dan niet denkbeeldig dat de
beslissingsmacht op sociaal vlak en
op het vlak van tewerkstelling inder-
daad volkomen wordt losgemaakt
van de gemeenschap waarin de toe-
gevoegde waarde tot stand komt.

Motie van aanbeveling

De Voorzitter : Door de heren Can-
dries en Van Grembergen werd tot
besluit van deze interpellatie een met
redenen omklede motie van aanbeve-
ling ingediend. Ze zal worden ge-
drukt en rondgedeeld.

De Raad zal zich daarover tijdens
een volgende Openbare Vergadering
moeten uitspreken.

Het incident is gesloten.

Invloed Franse bedrijven in de Vlaamse economie
Motie van aanbeveling
Reglementering i.v.m. milieubeheer

Interpellatie van de heer P. Van
Grembergen tot de heer N. De Bat-
selier, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu en
Huisvesting, over de gevolgen voor
de gemeentebesturen van de nieuwe
regeling voor de milieuvergunningen
en van de met de Vlaamse Gemeen-
schap gesloten milieu-overeenkomst

Interpellatie van de heer L. Barbé tot
de heer N. De Batselier, Vice-Voor-
zitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van Leefmi-
lieu en Huisvesting, over de toepas-
sing van VLAREM en het vergun-
ningenbeleid van de Vlaamse Execu-
tieve inzake hinderlijke inrichtingen

De Voorzitter : Aan de orde zijn de
samengevoegde interpellaties van de
heer Van Grembergen tot de heer De
Batselier, Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu en
Huisvesting, over de gevolgen voor
de gemeentebesturen van de nieuwe
regeling voor de milieuvergunningen
en van de met de Vlaamse Gemeen-
schap gesloten milieu-overeenkomst
en van de heer Barbé tot Minister De
Batselier, over de toepassing van
VLAREM en het vergunningenbe-
leid van de Vlaamse Executieve inza-
ke hinderlijke inrichtingen.

De heer Van Grembergen heeft het
woord.

De heer P. Van Grembergen (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, geachte colle-
ga’s, de Vlaamse gemeentebesturen
kregen de jongste tijd een omvangrijk
pakket taken en verplichtingen inza-
ke milieubeheer.

Mijnheer de Minister, uw voorgan-
ger, de heer Kelchtermans, was blijk-
baar gehaast. Haast is echter niet al-
tijd goed. Soms is haast noodzakelijk.
Ik denk wel dat haast noodzakelijk
is, maar men zou tegelijkertijd moe-
ten kunnen cumuleren. Het gevolg is
dat de gemeentebesturen op het
ogenblik geplaagd zijn door stapels
papier. De uitvoering van al deze de-
creten, besluiten, plannen en conve-
nanten dreigt evenwel in het honderd
te lopen.
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In de eerste plaats is er VLAREM,
het Vlaams Reglement op de Milieu-
vergunningen. De tekst van VLA-
REM 1 is bekend en van toepassing
sedert 1 september 1991. De inde-
lingslijst van hinderlijke inrichtingen
bestaat, maar daarover valt veel te
zeggen.

De tekst van VLAREM II waarin de
milieuvoorwaarden zijn opgesomd is
goedgekeurd door de Vlaamse Exe-
cutieve, maar werd nog niet gepubli-
ceerd in het Staatsblad. Het zou gaan
om een turf van ongeveer 700 bladzij-
den.

Hoewel de gemeentebesturen van
deze tekst nog geen kennis konden
nemen, wordt in de Regeringsverkla-
ring van de Vlaamse Regering reeds
over bijsturen gesproken. De huidig
bevoegde Gemeenschapsminister liet
zich reeds ontvallen dat hij de goed-
gekeurde tekst - naar het schijnt
omdat het onverteerbare kost is -
wellicht niet zal laten publiceren in
het Staatsblad.

Dit alles is volgens ons niet ernstig
ten aanzien van de Vlaamse gemeen-
tebesturen die, hoe dan ook gemoti-
veerd zijn om op het gebied van het
milieu een gemeentelijk beleid te
voeren.

Heel wat gemeentebesturen leveren
momenteel een inspanning om be-
kwame krachten aan te trekken,
maar die blijken niet in voldoende
mate beschikbaar te zijn en deze
,,markt” wordt ook afgeschuimd door
privé-bedrijven die veel aantrekkelij-
ker voorwaarden bieden. Bovendien
wordt hen vaak niet de nodige tijd
gegeven om zich goed in te werken
in deze omvangrijke en vrij moeilijke
materie. Zo dienden de bestaande in-
richtingen, die meldings- of vergun-
ningsplichtig werden door het VLA-
REM, zich bij het gemeentebestuur
te melden vóór 1 maart 1992.

De Minister zelf heeft de onmogelijk-
heid daarvan ingezien en de termijn
met één jaar verlengd, maar de ge-
meentebesturen konden dat pas om-
streeks de vervaldatum van 1 maart
via de kranten vernemen.
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De tekst van VLAREM 1 roept vele
vragen op en lijkt een aantal absurdi-
teiten te bevatten. Sommige hinder-
lijke bedrijven kunnen onmiddellijk
aan de slag na eenvoudige melding.
De gemeentebesturen weten niet
goed bij wie ze te rade moeten gaan
om de juiste interpretatie te kennen
van sommige onduidelijke teksten.
Zij worden overstelpt met vragen
vanuit het meldings- en vergunnings-
plichtig  publiek en krijgen veel kri-
tiek omwille van de omslachtige pa-
perasserij die eraan te pas komt. Zij
vragen zich ook af waarvoor allerlei
opgevraagde gegevens dienen en of
dat allemaal wel zal kunnen worden
opgevolgd. Tenslotte staan ze nog
voor een zware controletaak inzake
de inrichtingen van Klasse 2 en 3.
Ook dat vraagt speciaal opgeleid per-
soneel dat vooralsnog niet voorhan-
den is.

Dan is  er  nog de milieu-overeen-
komst, ook wel convenant genoemd,
die tussen de meeste gemeentebestu-
ren en de Vlaamse Gemeenschap
werd gesloten. Bezield als ze zijn met
goede wil ten opzichte van het mi-
lieu, hebben deze gemeentebesturen
niet goed de omvang beseft van de
taken die zij op zich hebben geno-
men. Dit wordt nu stilaan duidelijk.
In januari jongstleden kregen zij bij-
voorbeeld een brief van AMINAL,
waarin hen diets werd gemaakt wat
zij moeten verstaan onder de milieu-
inventaris die zij in de periode 1992-
1996 moeten opmaken.

Het lijkt alsof AMINAL ervan uitge-
gaan is dat elke gemeente voor die
periode kan beschikken over een
team universitair geschoolde specia-
listen om dat werk te klaren. Mijn
vrees is nu dat velen er niet eens zul-
len aan beginnen omdat het hen on-
doenbaar  lijkt. En dat zou jammer
zijn, want een goede inventaris van
de bestaande toestand is toch het al-
lereerste wat nodig is wil men een
doordacht beleid uitstippelen.

Handen vol werk en bovendien grote
uitgaven zullen zij ook hebben met
de verplichting tot selectieve inzame-
ling van het huishoudelijk afval vol-
gens de door OVAM te bepalen
voorwaarden. Zo moet elke gemeen-
te een containerpark inrichten en uit-
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baten, het klein gevaarlijk afval se-
lectief inzamelen en laten verwerken
en huis-aan-huis het composteerbaar
afval of de droge recycleerbare afval-
stoffen inzamelen.

Bovendien moet elke gemeente haar
bevolking sensibiliseren, volgens een
draaiboek dat OVAM zal opmaken.

Daar bovenop moet elk schepencol-
lege nog een jaarlijkse beleidsnota
volgens welbepaalde regels opstellen
en tenslotte ook nog een jaarlijkse
enquête invullen ten gerieve van
AMINAL en OVAM.

Dit zijn op zichzelf allemaal goede
zaken, en ieder van ons wil dat er nu
eindelijk eens ernstig werk wordt ge-
maakt van het milieubeleid. Ook de
gemeentebesturen zijn daartoe in ho-
ge mate bereid en ze willen daartoe
hun personele en financiële bijdrage
leveren.

Zoals het er de jongste tijd aan toe
gaat, kan er echter van ernstig werk
bijna geen sprake zijn. De decreet-
en besluitteksten waarmee ze over-
stelpt worden zijn onaf, onrijp, over-
bodig, overgecompliceerd, onbegrij-
pelijk en vrijwel onuitvoerbaar. Ze
worden bovendien al gewijzigd als ze
pas gepubliceerd zijn, of zelfs vóór
ze gepubliceerd zijn. Ze krijgen er te
veel op te korte tijd. Zo moet het wel
een chaos worden. Het werkt in elk
geval demotiverend, en daarmee is
ons milieu helemaal niet gebaat.

Ik wil u met aandrang vragen, mijn-
heer de Minister, om orde op zaken
te stellen in deze sector en vooral om
de gemeentebesturen de nodige tijd
te gunnen om zich behoorlijk in te
stellen op hun omvangrijke nieuwe
taak.

Conkreet vernam ik graag van u het
volgende. Wat gebeurt er met al die
gegevens die de gemeenten moeten
doorspelen aan de AMINAL en de
OVAM ? Is daar voldoende be-
kwaam personeel voorhanden om die
gegevens zinnig te verwerken ? Wie
zal dat alles opvolgen ? Is er in AMI-
NAL en OVAM een info-cel voor-
zien, die de gemeenten met de juiste
informatie kan vooruit helpen ? Is de
Minister niet van oordeel dat een
snelle evaluatie van het VLAREM
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en de bijsturing ervan zich opdringt ?
Dringt een soepele toepassing van de
verplichtingen in de milieuconvenant
zich niet op in de eerstkomende ja-
ren ?

Mijnheer de Minister, ik hoop dat de
discussies hier en in de Commissie als
resultaat zullen hebben dat wij in de
komende maanden gezamenlijk con-
sistent en efficiënt het milieubeleid
zullen doorvoeren en het op een be-
grijpelijke manier naar de onderge-
schikte besturen doorseinen. (Ap-
plaus)

De Voorzitter : De heer Barbé heeft
het woord.

De heer L. Barbé (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, Minister Tobback
heeft vorig jaar verklaard dat hij
nachtmerries krijgt van de kleine che-
misten. De kleine chemisten zijn klei-
ne chemische bedrijven die vaak heel
wat risico’s inhouden voor de omge-
ving en die vaak heel wat milieuver-
vuiling veroorzaken. Ik denk dat Mi-
nister Tobback sinds VLAREM geen
nachtmerries meer krijgt omdat hij
gewoon niet meer slaapt. Want met
het in voege treden van VLAREM
hebben de nieuwe kleine chemisten
carte blanche  gekregen. Het lijkt me
dan ook hoog tijd om over VLA-
REM te interpelleren.

Op 6 februari 1991 werd het Vlaams
Reglement betreffende de Milieuver-
gunning goedgekeurd, VLAREM 1
dus. Op 1 september 1991 werd dit
nieuw reglement van kracht. VLA-
REM 1 veranderde de milieuwetge-
ving in Vlaanderen fundamenteel.
Wij hebben met AGALEV reeds
vroeger onze kritiek geuit op VLA-
REM 1. Ik wil nu enkel de indelings-
lijst onder de loupe nemen, omdat
die alles te maken heeft met VLA-
REM II.

Ik zal niet ontkennen dat de inde-
lingslijst van VLAREM 1 overzichte-
lij ker is dan die van het oude ARAB ,
en de klompendrogerijen en andere
antiquiteiten die je nog in het ARAB
aantrof zijn er terecht uitgezwierd.
Maar een aantal aspecten zijn zo erg

dat ze een degelijk vergunningenbe-
leid onmogelijk maken.

In mijn kritiek op de indelingslijst van
VLAREM 1 heb ik vijf punten :

Ten eerste is er de indeling in 3 klas-
sen. In het ARAB had je maar 2
klassen, in het VLAREM heb je er
dus 3. Het is echter totaal onduidelijk
waarop deze indeling gebaseerd is.
Alvast niet op milieuhinder, want
sommige indelingen Klasse 2 - het
houden van meer dan 3 bijenvolken
in een woongebied bijvoorbeeld -
zijn duidelijk minder milieubelastend
dan sommige Klasse 3-inrichtingen.
Ik denk aan het verbranden van af-
valstoffen tot 5000 ton per jaar.

Het tweede punt handelt over de
Klasse 3-inrichtingen. Deze hebben
geen vergunning nodig, maar hoeven
zich enkel te melden aan het college
van burgemeester en schepenen en
kunnen de dag erop met de exploita-
tie van de inrichting beginnen. Het
overlopen van de inrichtingen Klasse
3 legt toch een aantal merkwaardig-
heden bloot.

Enerzijds zijn er een aantal inrichtin-
gen die daar echt niet thuishoren,
maar die in Klasse 1 of 2 zouden
moeten zijn ingedeeld en met name :
de opslag van afvalolie tot 1000 liter ;
het verbranden van industriële of
huishoudelijke afvalstoffen met een
jaarcapaciteit tot 5000 ton ; een hele
reeks kleine chemische bedrijven ;
bepaalde opslagplaatsen voor giftige
en ontplofbare stoffen. Het komt er
dus op neer dat door VLAREM een
hele reeks milieuverontreinigende en
gevaarlijke bedrijven geen vergun-
ning meer nodig hebben.

Anderzijds heb je in die Klasse 3 een
aantal inrichtingen die volgens ons
uit de indelingslijst zouden moeten
geschrapt worden. Ik denk dan aan :
het lozen van normaal huisafvalwa-
ter ; fotokopieerapparaten van 1 tot
en met 5 kW, de middelgrote dus ;
het houden van bijenvolken. Het
gaat hier eigenlijk om een hobby die
de natuur en de mens ten goede
komt. Het landelijk wetboek biedt
hier genoeg garanties voor eventuele
problemen.

Je zou je gaan afvragen waarom die

Klasse 3 eigenlijk ingevoerd is. De
veronderstelling van de auteurs van
het boek, De milieuvergunning in het
Vlaamse Gewest, lijkt me eigenlijk
aannemelijk. Zij zeggen : de mel-
dingsplicht is vermoedelijk ingevoerd
om de gemeenten toe te laten met
meer gemak belastingen te heffen.
Inderdaad, mijnheer de Minister,
meer en meer gemeenten voeren een
eigen gemeentelijke milieubelasting
in. Het invoeren van een Klasse 3
biedt de gemeenten de mogelijkheid
om straks alle bezitters van een mid-
delgroot fotokopieerapparaat een
zware milieubelasting op te leggen.

Het derde punt handelt over de inde-
lingslijst en vooral over de Klasse 2-
inrichtingen. Ook in deze klasse vin-
den we een aantal bedrijven die er
echt niet thuishoren, in de eerste
plaats een reeks chemische bedrij-
ven. Volgens ons had men beter alle
chemische bedrijven in Klasse 1 gela-
ten. De meeste gemeenten hebben
trouwens noch het personeel noch de
middelen om de vergunningsaanvra-
gen van deze bedrijven degelijk te
behandelen.

Ten vierde hebben de auteurs van
VLAREM 1 wel aan de imkers ge-
dacht, maar zijn een aantal volgens
ons toch veel belangrijker inrichtin-
gen helemaal vergeten. De heliha-
vens, waarover mijn collega me-
vrouw Vogels onlangs nog heeft ge-
sproken, de crematoria en de par-
keerruimtes voor personenwagens
vind ik ook niet terug.

Dan is er nog een laatste punt inzake
de indelingslijst. In tegenstelling met
het ARAB vind je het opslaan en
produceren van springstoffen in het
VLAREM wel terug. Is hier geen be-
voegdheidsoverschrijding ? Er is
hiervoor immers een nationale wet-
geving, namelijk de wet van 28 mei
1956 en een aantal koninklijke beslui-
ten. Ik vraag de Minister dit eens
grondig te laten uitzoeken.

In verband met de indelingslijst van
VLAREM 1 kan ik niet anders dan
spreken van klungelwerk. Ik wil trou-
wens ook verwijzen naar het advies
van de SERV. Zij hebben er expliciet
op aangedrongen de indelingslijst van
VLAREM te wijzigen voor het goed-
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keuren ervan. Fundamenteel is
echter niks meer aan veranderd.

er

Tot zover VLAREM 1. Dan heb ik
het nog over VLAREM II. VLA-
REM II moet VLAREM 1 vervolle-
digen en het sluitstuk worden van de
vernieuwde politiek inzake milieu-
vergunningen in Vlaanderen. VLA-
REM II zou algemene en sectoriële
normen voor alle mogelijke inrichtin-
gen geven.

Positief is dat een aantal Europese
richtlijnen worden omgezet in een
Vlaamse wetgeving. Bovendien krij-
gen een aantal sectoriële normen ein-
delijk juridische kracht.

Negatief aan VLAREM II is echter
in de eerste plaats het complexe ka-
rakter : 818 artikels worden onover-
zichtelijk uitgesmeerd over 647 pagi-
na’s - zonder bijlagen - goed voor
drie kilo vierhonderd gram. Op vlak
van gebruiksvriendelijkheid scoort
deze wettekst nul. Ik heb, mijnheer
de Minister, als ingenieursstudent af-
schuwelijk moeilijke cursussen moe-
ten studeren, maar dit heb ik nooit
meegemaakt. Als je dan bedenkt dat
dit de leidraad moet zijn voor ge-
meentelijke leefmilieu-ambtenaren,
die veelal slecht opgeleid zijn, voor
KMO’s zowel als voor buurtcomités,
kan je maar tot 1 besluit komen.
VLAREM II is niet werkbaar. Hier-
mee kan je geen duidelijk en door-
zichtig milieubeleid voeren.

Juristen wijzen trouwens op de on-
verstaanbaarheid, de tegenspraken
en het onduidelijk verband met ande-
re wetgevingen. Volgens hen zal
VLAREM II een stroom aan rechts-
zaken veroorzaken. En wie zal daar
het sterkst uitkomen ? Wie het mees-
te geld heeft om de beste juristen te
betalen. Dat zijn niet uw eigen dien-
sten, mijnheer de Minister, laat staan
leefmilieubewegingen of particulie-
ren, maar wel de grote bedrijven.
Met andere woorden : met VLA-
REM II kunnen de grote bedrijven
nog maar eens een leefmilieustrijd
winnen ! Of was dat de bedoeling ?

Tot daar mijn algemene bedenkingen
bij VLAREM II. Ik wil toch nog een
aantal zaken op een rijtje zetten.
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De normering in VLAREM II is
veelal te soepel, zowel inzake lucht-,
water- als bodemvervuiling. Volgens
artikel 3 kan de Gemeenschapsminis-
ter afwijkingen toestaan van de mi-
lieuvoorwaarden. Dit zet de deur
open voor vergunningen die op maat
van de bedrijven gesneden zijn, zoals
al jaren de gewoonte is in Vlaande-
ren. Er zijn te weinig garanties bij de
voorziene zelfcontrole. De ecologi-
sche kwaliteit is sterk gebiedsgericht
en dat komt onvoldoende tot uiting
in de normering.

Waar staan we nu met VLAREM
II ? Op 22 januari 1991 verklaarde
toenmalig Minister van Leefmilieu
Kelchtermans in de Vlaamse Raad
dat VLAREM II op 1 september
1991 van kracht zou worden, dus te-
gelijkertijd met VLAREM 1. Een
verstandige stelling, waarvan echter
niks in huis kwam. Pas op 7 januari
1992 keurde de voorgaande Vlaamse
Regering VLAREM II goed. Het be-
sluit is echter nog niet in het Belgisch
Staatsblad verschenen en dus nog
niet in voege. Er werd wel aan de
administraties gevraagd VLAREM II
al toe te passen.

In de Regeringsverklaring van de
nieuwe Vlaamse Regering stond ech-
ter al te lezen : Het vergunningenbe-
leid zal voortgezet worden op basis
van VLAREM 1 en II, maar zal tegen
einde 1992 geëvalueerd en vervol-
gens bijgestuurd worden. VLAREM
1 is amper zeven maand in voege,
VLAREM II zelfs nog niet, en men
spreekt al van bijsturen.

Kort daarna verklaart u, mijnheer de
Minister, dat u overleg pleegt met uw
diensten om VLAREM II eventueel
niet van kracht te laten worden,
waarmee u
voorganger

beleid van uwdus het
afschiet.

Ik wil nu bij de verwarring rond
VLAREM II de volgens mij drie be-
langrijkste problemen aangeven,
waarbij ik een aantal vragen voor de
Minister heb.

Ten eerste, de vorige Minister heeft
de administraties gevraagd VLA-
REM II al te gebruiken bij het be-
handelen van vergunningen. U hebt
echter gezegd dat u VLAREM II in
deze vorm misschien niet zal publice-
ren. Welke
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wettekst, welke normen dienen de
administraties nu bij de behandeling
van vergunningsaanvragen te gebrui-
ken ?

Ten tweede, het grootste probleem
met VLAREM II rijst inzake de in-
richtingen Klasse 3. VLAREM II zou
hiervoor de normen bieden. Maar nu
VLAREM II er niet is, is er geen
enkele voorwaarde voor het uitbaten
van een nieuwe inrichting Klasse 3,
en zijn deze ook onvatbaar voor toe-
zicht ! Dit wil zeggen dat iedereen
zomaar een nieuwe verbrandingso-
ven tot 5.000 ton per jaar kan opstar-
ten in een woonzone  zonder dat je
een vergunning nodig hebt. Je hoeft
het maar te melden tegen 1 maart
1993. De oven kan zelfs niet gecon-
troleerd worden door de inspectie
want er zijn geen normen voor. Ook
kleine chemische fabrieken - dat is
de nachtmerrie van Minister Tob-
back - kunnen zonder enige voor-
waarde opgestart worden. Dit is een
onhoudbare én gevaarlijke situatie.
Ik zou dan ook graag van de Minister
vernemen hoe hij het juridisch va-
cuüm inzake de nieuwe Klasse 3-in-
richtingen aanpakt.

Ten derde, als bij de behandeling van
een beroep de termijn niet wordt ge-
respecteerd is de vergunning automa-
tisch toegekend. Dat is de stilzwij-
gende vergunning. Gemeentelijke en
gewestelijke overheden hebben al la-
ten weten dat de termijnen in VLA-
REM 1 niet haalbaar zijn, een stand-
punt dat ook gedeeld wordt door de
Commissie Boeken.  Het is dus best
mogelijk dat binnenkort de eerste
stilzwijgende vergunningen worden
afgeleverd.

Als het in eerste aanleg om een stil-
zwijgende weigering ging, dient de
inrichting te voldoen aan de algeme-
ne en sectoriële normen van VLA-
REM II. Maar VLAREM II is er nog
niet, dus ook hier zal er een complete
rechteloosheid zijn, met alle risico’s
vandien.  Er kunnen dan bedrijven
Klasse 2 en zelfs Klasse 1 opstarten
zonder dat er enige voorwaarde is,
zonder dat er enig toezicht mogelijk
is ! Ook hier zou ik graag van de Mi-
nister vernemen hoe hij dit probleem
aanpakt.
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Mijnheer de Voorzitter, ik heb nog
vier kleine vragen.

Ten eerste, bestaat er een corcondan-
tietabel tussen de indelingslijst van
het ARAB en die van het VLA-
REM ? Daarover bestaat momenteel
verwarring in de administratie.

Ten tweede, gaat de Minister het ad-
vies van de SERV volgen om jaarlijks
het aantal stilzwijgende vergunnin-
gen per rubriek van de indelingslijst
bekend te maken ?

Ten derde, hoe wordt de Commissie
Leefmilieu betrokken bij de evaluatie
van VLAREM ? Welke timing wordt
hier gepland ? Het zal van uw ant-
woord afhangen of ik hierrond  een
motie van aanbeveling zal indienen.

Ten vierde, van welke Europese
richtlijnen komt de uitvoering op de
helling te staan doordat VLAREM
II nog niet van kracht is.

Tot slot, mijnheer de Minister, wil ik
nog het volgende zeggen.

VLAREM moest de kroon worden
op het vernieuwd Vlaams milieube-
leid. Het lijkt echter eerder de com-
plete afgang te worden : verwarring,
misverstanden, rechteloosheid. U
hebt een triest boeltje van uw voor-
ganger geërfd. Hier moet dringend
iets aan gedaan worden. We kunnen
niet wachten, we mogen niet wachten
tot de geplande evaluatie van VLA-
REM in het najaar. In de Regerings-
verklaring lees ik dat u krachtig wil
bestuderen, en snel en duidelijk be-
slissen. Ik ben benieuwd of u in dit
dossier zo zal optreden. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Timmer-
mans heeft het woord.

De heer J. Timmermans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, de heer
Van Grembergen en vooral de heer
Barbé hebben vragen gesteld over
VLAREM 1 en II en over de toepas-
sing van de gemeentelijke milieucon-
venant. Hun vragen stemmen groten-
deels overeen met opmerkingen die
zijn gemaakt in de vorige legislatuur
voor het verschijnen van die docu-
menten.
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Er zijn een aantal onvolkomenheden
weggewerkt maar de discussie van
vandaag en van vorige gelegenheden
bewijzen dat er nog werk op de plank
ligt.

Er zijn afspraken gemaakt tijdens de
Vlaamse regeringsonderhandelingen.
Er zal bijvoorbeeld een evaluatie
worden uitgevoerd. De Minister
heeft trouwens al aangekondigd dat
hij zal ingrijpen nog voor die evalua-
tie is gemaakt.

Voor de SP is voornamelijk VLA-
REM II belangrijk omdat er voor de
Klasse 3-bedrijven geen wettelijke
voorwaarden zijn. Het dilemma voor
de Minister is dus dat hij op vrij korte
termijn een goed reglement moet uit-
werken.

Voor de gemeenten betekent VLA-
REM een zeer ernstige opdracht. Zij
moeten daarom alle steun krijgen om
die taak zo goed mogelijk uit te voe-
ren.

VLAREM is voor de gemeenten zo-
wel een uitdaging als een instrument
om een vooruitstrevend milieubeleid
uit te stippelen. VLAREM is in feite
niet ingewikkelder dan het vroegere
ARAB. De duidelijkheid en over-
zichtelijkheid zijn wel groter gewor-
den maar toch blijven er in deze inge-
wikkelde materie onvermijdelijke in-
terpretatieproblemen bestaan.

De heer Van Grembergen beweert
dat de gemeentebesturen een bijko-
mende, zware opdracht wordt opge-
legd. De gemeentebesturen hebben
altijd al een controletaak gehad maar
de ervaring leert ons dat die taak zeer
weinig werd uitgevoerd. Dit moeten
wij toch ook durven toe te geven.

Op dat vlak zijn bijsturingen drin-
gend noodzakelijk. De gemeenten
moeten nu een instrument krijgen
waardoor ze kunnen controleren.

In het regeerakkoord staat ook dat
er een protocol zal worden uitge-
werkt om de verschillende bestuurlij-
ke niveaus tot overeenstemming te
brengen. Het Gewest, de provincie
en de gemeenten mogen niet langer
allerlei maatregelen nemen of belas-
tingen heffen want dat maakt alles
nog meer onontwarbaar. De gemeen-
ten moeten dus bevoegdheden, mid-
delen en mogelijkheden krijgen.
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Mijnheer Van Grembergen, met uw
opmerkingen in verband met de mi-
lieuconvenant kan ik niet geheel in-
stemmen. U beweert dat die een bij-
na onoverkomelijke last zou leggen
op de gemeenten.

Ten eerste, de ondertekening ge-
beurt op vrijwillige basis. De ge-
meenten zijn niet verplicht om die
milieuconvenant te ondertekenen.

Ten tweede, zijn de opdrachten in die
milieuconvenant zeer minimaal en de
periode zeer ruim. Er is namelijk een
periode van vijf jaar, waarin de ge-
meenten de vrijwillig gekozen op-
drachten kunnen uitvoeren. De ge-
meenten kunnen kiezen uit een gam-
ma van voorstellen.

Een aantal opdrachten, zoals de ge-
scheiden inzameling van afval, zijn
reeds wettelijk vastgelegd in het af-
valstoffenplan en zijn dus in wezen
onafhankelijk van die milieuconve-
nant .

Voor de gemeenten die een degelijk
milieubeleid willen voeren zal de mi-
lieuconvenant een bijkomend middel
zijn om dat doel te bereiken. In het
akkoord dat door de Vlaamse Rege-
ring werd onderhandeld hebben wij
duidelijk gesteld dat er meer logistie-
ke steun moet komen voor de ge-
meentebesturen, ook meer man-
kracht.

De SP is er zich van bewust dat er
nog legistieke en praktische proble-
men zijn bij het reglement op de mi-
lieuvergunning, waar wij overigens in
het verleden voor gewaarschuwd
hebben. Wij menen dat de Minister
van Milieu en Huisvesting effectief
werk wil maken van het milieubeleid.
Wij vertrouwen erop dat de Minister
en de Vlaamse Executieve die conve-
nant zullen stimuleren en VLAREM
1 en II zullen bijsturen en uitvaardi-
gen.

De Voorzitter : De heer Verwilghen
heeft het woord.

De heer M. Verwilghen (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, terecht
titelde De Financieel Ekonomische
Tijd boven een artikel over de mel-
dingsplicht ingevolge VLAREM II :
Kafka in de Jozef II-straat. Deze uit-
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spraak hoeft ons helemaal niet te ver-
wonderen, want in de doolhof van
milieureglementen, dec re ten ,  ge-
bods- en verbodsbepalingen vindt de
spreekwoordelijke kat haar even
spreekwoordelijke jongen niet meer.
Het is zeer de vraag of er op deze
wereld wel iemand is die zijn weg in
deze doolhof kan vinden.

Ik meen dat er drie belangrijke op-
merkingen moeten worden gemaakt
over de toepasbaarheid van VLA-
REM II in zijn huidige vorm. Ten
eerste, het hele concept is in vrij kor-
te tijd tot stand gekomen. 818 artikels
en 650 bladzijden werden op enkele
maanden tijd in elkaar gebokst. Het
reglement is er nog gauw doorge-
jaagd voor het einde van de vorige
legislatuur bij het ontslag van de Re-
gering Geens IV. Het moest allemaal
nog voor de datum van 7 januari, de
dag van het ontslag, gebeuren. Het
gevolg is dan ook dat de tekst op tal
van punten onvolkomen en onduide-
lijk is. De vraag is dan ook of het
nog allemaal kon. Juristen zullen er
een hele kluif aan hebben uit te ma-
ken of een regering in die omstandig-
heden, met een parlement dat haar
controlebevoegdheid niet meer kon
uitoefenen, nog wel bevoegd was om
dergelijke beslissingen te nemen. Ik
vrees dat deze werkwijze omschreven
zal moeten worden als een vorm van
onbehoorlijk bestuur.

Ten tweede legt VLAREM II een
vrij zware verplichting op aan de ge-
zinnen en bedrijven. De meldings-
plicht gaat in principe in op 1 maart,
maar zoals hier al is gezegd heeft het
Belgisch Staatsblad tot op vandaag
VLAREM II nog niet in zijn geheel
gepubliceerd. Ik zou zeggen gelukkig
maar. Die beslissing werd terecht ge-
nomen. Kafka is dus nog niet naar
de Wetstraat verhuisd.

Op het ogenblik is het ook niet duide-
lijk of er voor de afvalwaterlozingen
al dan niet uitstel werd verleend. En-
kele weken geleden lazen wij in de
pers dat uitstel werd verleend, maar
dit bericht werd nadien tegengespro-
ken. Zulke toestand wekt bij de be-
volking de indruk dat men het in de
Jozef II-straat ook niet meer weet.
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Niet alleen de gezinnen en de bedrij-
ven worstelen met de onduidelijk-
heid, ook de gemeente- en stadsbe-
sturen hebben er moeite mee.

Aangezien de reglementering nog
niet in het Staatsblad is gepubliceerd,
kan VLAREM II ook nog niet wor-
den toegepast. Het gaat hier om een
type voorbeeld van regeren vanuit
een ivoren toren, in casu de Vlaamse
kabinetten. Wat daar werd uitge-
werkt blijkt eens te meer niet voor
consumptie vatbaar te zijn.

Mijnheer de Minister, ik wil u ten-
slotte uitdrukkelijk vragen om de
reglementering vooralsnog niet toe te
passen. Wij hebben er nochtans alle
belang bij dat dit zeer vlug zou ge-
beuren, maar niet in de huidige om-
standigheden. Ik ben ervan overtuigd
dat u zich, als gedegen politicus, be-
ter dan wie ook niet op ijs van één
nacht zult begeven. Dit is immers
zeer dun ijs waarop men enkel kan
overleven indien men zich zeer snel
aanpast. Een log apparaat als de
Vlaamse administratie zal niet verder
geraken dan één meter. (Applaus)

De Voorzitter :
heeft het woord

De heer Wymeersch

De heer F. Wymeersch (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, de heer
Van Grembergen vertrekt inderdaad
van het juiste uitgangspunt wanneer
hij de problematiek van de gemeen-
tebesturen hier aanhaalt. Ik kan hem
volledig bij treden.

Het kind waarvan de Executieve be-
vallen is, en dat VLAREM heet,
heeft inderdaad reeds heel wat ge-
spreksstof geleverd en aanleiding ge-
geven tot heel wat discussie. Wellicht
is het mede daarom dat de bevalling
van VLAREM II zal moeten geschie-
den met een keizersnede. De vrucht
bevindt zich blijkbaar in een stuitlig-
ging.

VLAREM 1 is er doorgejaagd door
een Minister die het imago wilde op-
bouwen van een vriendelijk Milieu-
minister en van een milieuvriendelijk
Minister. Het besluit staat echter bol
van tegenstrijdigheden en onduide-
lijkheden. Het wordt de zoveelste pa-
pieren rompslomp die veel geld zal
kosten en waarvan uiteindelijk het
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milieu geen zier beter wordt. De
overheid heeft als taak een duidelijke
koers te varen, maar in deze materie
is de koers nog nooit zo verward ge-
weest. Zelfs de lagere overheden we-
ten niet meer hoe de regels moeten
worden toegepast.

Ik heb het daarstraks reeds aange-
haald dat de reglementering veel geld
zal kosten. Hier spelen de gemeente-
lijke overheden een belangrijke rol.
Zij hebben de mastodont-reglemen-
tering VLAREM 1 op zich zien toe-
komen terwijl VLAREM II nog altijd
als een donkere wolk aan de hemel
hangt. Heel wat gemeentebesturen
zien door de bomen het bos niet
meer, onder meer wegens gebrek aan
personeel. De bijkomende taken die
hen worden opgelegd door de Execu-
tieve stellen hen inderdaad voor pro-
blemen en kosten. Deze laatste ver-
halen zij op de mensen en bedrijven
die vallen onder de VLAREM-regle-
mentering. Is het normaal dat men-
sen en bedrijven extra moeten boeten
voor een administratieve warboel die
door de overheid in het leven wordt
geroepen ? De vraag stellen, is ze
beantwoorden. Wij hebben trouwens
de indruk dat de kosten die heel wat
gemeentebesturen aanrekenen aan
de betrokkenen er in feite enkel toe
bijdragen om hun eigen financiële
toestand wat aan te zuiveren. De
meest uiteenlopende tarieven wor-
den gehanteerd. Graag vernam ik
van de Minister of de gemeentebestu-
ren inderdaad kunnen overgaan tot
het innen van bijkomende kosten en
zo ja, hoe ver zij daarin kunnen gaan.
Welke normen kan en mag men han-
teren ? We mogen trouwens niet ver-
geten dat heel wat gemeentebesturen
de voorbije jaren reeds zijn overge-
gaan tot het heffen van een zoge-
noemde milieubelasting. Het gaat
hier om een lineaire belasting die niet
rechtvaardig is. Aldus moeten de be-
trokkenen dikwijls tot driemaal toe
opdraaien voor het heilige milieu.

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, in dit korte tijds-
bestek zal ik toch even de problema-
tiek van de land- en tuinbouwers aan-
raken. Dat heel deze materie hen
zwaar op de maag ligt, bleek uit de
betoging van vorige week maandag
in Brussel waarbij deze hun ongenoe-
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gen uitten en aandrongen op enkele
maatregelen die alsnog een en ander
zouden kunnen bijsturen. Het valt
mij overigens op dat een bepaald seg-
ment uit deze sector op straat komt
nu er plotseling een Minister uit een
andere politieke familie bevoegd
wordt voor leefmilieu. Voor sommi-
gen is het nu blijkbaar wel opportuun
om wijzigingen te eisen, wat niet het
geval was toen een Minister van de-
zelfde partij verantwoordelijk voor
de besluitvorming, die post bekleed-
de. Dat verbaasde mij echter niet. De
dag dat de CVP ons kan verstomd
doen staan, zal het voor de Vlaamse
Gemeenschap allemaal veranderen.
Daarvoor zijn wellicht nog meer sig-
nalen nodig.

Ik herinner eraan dat het hier meest-
al gaat om sterk familiaal gebonden
ondernemingen die dikwijls van va-
der op zoon overgaan. De huidige
reglementering biedt de werknemers
weinig of geen bestaanszekerheid.
Trouwens, de praktijk leert ons dat
zij die met dergelijke bedrijven hun
boterham en soms ook het beleg ver-
dienen, bij het wegvallen van de in-
komsten in een vacuüm terechtko-
men. In heel de goochel-historie van
vergunningen allerhande pleiten wij
dan ook voor een loopbaanvergun-
ning die dan toch voor enige be-
staanszekerheid zou kunnen zorgen.

Milieu schiet in actie : buurtcomités

Ook een betere afstemming op en de
eerbiediging van de gewestplannen

worden opgetrommeld, petities en

dringen zich op. Het is niet de schuld
van de sector dat het landbouwge-
bied zwaar wordt aangetast. (Protest

andere acties worden opgestart met

van de heer J. Geysels) Ik illustreer
dit met het voorbeeld van de woon-

als uiteindelijk gevolg dat bedrijven

zones met landelijk karakter. Wij
stellen immers vast dat heel wat bur-
gers de stad ontvluchten - niet on-
begrijpelijk - en zich in meer lande-
lijke gebieden vestigen. Boerderijtjes
komen vrij en worden door hen tot
gezellige fermettes omgebouwd. Dan
beginnen de problemen. Plots ont-
dekken zij dat er zich nog andere be-
drijven in de buurt bevinden, met alle
gevolgen vandien.  Het milieu van het

in de buurt aan banden worden ge-
legd of zelfs moeten verdwijnen. Dit
werkt een verstedelijking van het
platteland in de hand. De stedeling
wil wel uitwijken naar het platteland,
wil de geneugten ervan ervaren,
maar de hinder moet worden uitge-
schakeld. Op de buiten mogen des-
noods wel varkens wonen, maar liefst
niet stinken.

De Voorzitter : Mag ik u vragen af
te ronden ?

De heer F. Wymeersch : Dat zal ik
doen, mijnheer de Voorzitter.

Daarom vinden wij het noodzakelijk
dat er werk wordt gemaakt van het
eerstgezetenerecht.

Het is nu niet het ogenblik om heel
de landbouwproblematiek uit de doe-
ken te doen en te behandelen. Ik laat
in het midden of het nu al dan niet
om gerechtvaardigde eisen van deze
sector gaat. Eén zaak moet echter
wel voor ogen worden gehouden.
Deze moet worden beschouwd als
een economisch gegeven en niet en-
kel als een onderdeel van het milieu-
debat.

Wij dringen erop aan dat de land- en
tuinbouwsector bij de evaluatie van
zowel VLAREM 1 als VLAREM II
worden betrokken en dat niet enkel
wordt gewerkt op basis van gegevens
die vanuit een bureaucratische ivoren
toren werden verzameld.

Mijnheer de Minister, wij durven er-
op rekenen dat u, die ook uit een
landelijk arrondissement komt en de
problemen voldoende aanvoelt, deze
koe bij de horens zal vatten en de
vuilnisbak die uw voorganger voor
uw voeten heeft leeggegooid, op een
ordentelijke manier zal opruimen.
(Applaus bij het VB)

De Voorzitter : Minister De Batse-
lier heeft het woord.

Minister N. De Batselier : Mijnheer

woord ; ik heb er trouwens reeds op

de Voorzitter, collega’s, op een aan-
tal vragen die hier vandaag zijn ge-
steld, heb ik reeds tweemaal geant-

4 maart op geantwoord. Daarom
vraag ik aan de collega’s dat zij daar-
voor oog zouden willen hebben en

niet drie of viermaal dezelfde vraag
zouden stellen.

Vermits wij spreken over een inge-
wikkelde materie - het geeft inder-
daad de indruk van een mastodont te
zijn - verzoek ik u een fotocopie te
maken van alle reeds bestaande wet-
ten en besluiten die hierin zijn vervat.
Dat is nog veel erger.

Ik onderstreep de ingewikkeldheid,
maar mijn voorganger heeft gepoogd
een vereenvoudiging door te voeren,
met een aantal voor- en nadelen. Er
moet worden erkend dat dit reeds
een vereenvoudiging is van wat be-
stond. Het is nog erger geweest,
maar nu is er in de bestaande milieu-
wetgeving een verbetering ingetre-
den. Erger is dat, door de manier
waarop het is gepresenteerd, nu pas
wordt ontdekt dat men moest vol-
gen ; men wist niet dat deze verplich-
ting was opgelegd. Het lozen door de
particulieren van de afvalwateren in
de rioleringen, de stookolietanken,
waren reeds vroeger opgelegd. Nu
heeft men de indruk dat dit door
VLAREM 1 en II gebeurt. Wanneer
ik nu probeer van de termijnen te
verlengen en via een omzendschrij-
ven probeer de gemeenten uit te leg-
gen dat zij niet moeten optreden voor
bepaalde bureaucratische handelin-
gen, die reeds veel vroeger beston-
den, betekent dit dat ik hen vraag
van op dat vlak verder te doen wat
zij reeds deden. Zij wisten immers
niet dat dit een verplichting was.

Er werden een aantal kritieken geuit.
Mijn zorg bij de evaluatie zal zijn na
te gaan in hoeverre wij inzake milieu-
beleid een aantal doelstellingen iden-
tiek kunnen behouden, maar daarbij
toch de administratieve mallemolen
niet op gang brengen. Het is evenmin
de bedoeling van op papier over de
meest ideale normering te beschik-
ken, waarvan ik nadien moet zeggen
dat ik administratief niet in staat ben
van ze te controleren of te handha-
ven.

Ik wens indelingen die aanduiden dat
wij alles grondig moeten evalueren.
Er werden hier een aantal kritieken
naar voren gebracht, vooral door de
heer Barbé. Van een aantal zaken
zegt hij of het al dan niet kan. Ik
spreek mij er niet over uit of het al
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De Batselier treft VLAREM 1, hetgeen dit jaar Commissie voor Leefmilieu van de
nog zal gebeuren. Vlaamse Raad zal kunnen worden

dan niet terecht is ; u begrijpt dat
mijn situatie delicaat is. Er is een in-
deling in drie klassen ; inzake Klasse
3 werden er een aantal voorbeelden
aangehaald, alsook betreffende Klas-
se 2 ; er werden eveneens voorbeel-
den aangehaald van wat nationale
wetgeving is en waarvoor men op het
vlak van het Gewest niet echt be-
voegd is ; aan de andere kant zegt u
dat er ook positieve elementen zijn,
bijvoorbeeld via VLAREM II, een
aantal Europese richtlijnen die wor-
den toegepast en dat wanneer VLA-
REM II niet wordt gepubliceerd, de-
ze wegvallen.

Uiteindelijk ken ik nog steeds het
standpunt van uw fractie niet. De
heer Verwilghen bijvoorbeeld stelde
duidelijk dat VLAREM II niet mocht
worden gepubliceerd. Wat is uw
standpunt, mijnheer Barbé ? Wenst
u dat het niet wordt gepubliceerd, of
wenst u dat het wordt gecorrigeerd ?
U vraagt mij snel een beslissing te
nemen. Toch wordt er ook kritiek
geuit op mijn voorganger die snel be-
slissingen nam. U zal begrijpen dat
indien wij deze aangelegenheid ern-
stig willen evalueren er een timing
moet worden vooropgesteld, om te
vermijden dat binnen een jaar dezelf-
de opmerkingen worden geformu-
leerd. Het vervelende van deze zaak
is volgens mij dat wij niet punt per
punt kunnen corrigeren want dan
vervallen wij opnieuw in de vorige
situatie waarbij de wetgeving ter zake
zo complex is dat enkel de groten er
hun weg in terugvinden. Ik deel uw
bekommernis, mijnheer Barbé, wan-
neer u zegt dat er duidelijkheid in de
wetgeving moet worden gebracht
teneinde de verantwoordelijken ter
zake aan te pakken. Zowel in het
regeerakkoord als in het advies van
het college van de secretarissen-gene-
raal werd bepaald dat VLAREM 1
en II zouden worden geëvalueerd. Ik
heb weliswaar een aantal zaken uit-
gesteld tot 1 maart 1993. Deze na-
middag nog heb ik uitgelegd wat wij
op dat vlak verwachten. Ik heb te-
vens uitgelegd wat de gemeentelijke
omzendbrief zal inhouden. Volgens
mij moeten wij komen tot een her-
schikking van de indelingslijst wat be-
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In antwoord op de vraag van de heer
Van Grembergen aangaande de ti-
ming lijkt het mij logisch vandaag
met de evaluatie te starten. Dit zal
gebeuren in overleg met de geweste-
lijke milieuvergunningscommissie.
Er werden 12 subcommissies samen-
gesteld die tegen 1 mei een eerste
rapport zullen voorleggen. De eva-
luatie-opdracht zal klaar zijn tegen 1
november 1992. Op dat ogenblik zal
op niveau van de MINA-raad het
werk worden bijgestuurd. Ik heb ech-
ter nu reeds aan de MINA-raad ge-
vraagd hun werk te doen op basis van
de huidige teksten. In dat verband
denk ik onder meer aan de indelings-
lijst, waaraan terecht veel aandacht
wordt besteed vermits het een van de
sleutelelementen is in deze wetge-
ving.

De herwerking van deze indelingslijst
kan voor mij zowel worden ver-
strengd als worden afgezwakt. Daar-
van werden enkele voorbeelden ge-
geven. Ik spreek mij niet uit over
concrete voorbeelden. Ik denk dat
wij het allen eens zijn over de imkers.
De Executieve neemt een beslissing,
maar de gemeenten koppelen daar-
aan soms belastingen. Wij beslissen
dus niet tot deze belastingen, maar
de gemeenten koppelen ze eraan
vast. Een imker bijvoorbeeld betaald
in sommige gemeenten 10.000 frank
gemeentebelastingen. Dat is al te
gek. Het betekent dat wij ter zake de
indelingslijst moeten bekijken, zowel
met het oog op verstrenging als op
afzwakking, wat volgens het regeer-
akkoord mogelijk is.

De vraag werd gesteld hoe wij de Co-
missie voor Leefmilieu daarbij be-
trekken. Ik stel voor dat wij de zaken
systematisch opvolgen. Eens wij tot
een ongeveer finaal stadium komen
- dus na het parlementair reces in
oktober - bezorgen wij u een stand
van zaken. Dit zal een goed moment
zijn om na te kijken of de commissies
de vooropgestelde datum van novem-
ber kunnen halen. Op dat ogenblik
kunnen wij reeds mededelen wat de
MINA-raad of de SERV daarvan
vonden, waarvan een globaal rapport
zal worden opgemaakt dat in de
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besproken, zonder dat ik mij reeds
tot een standpunt moet binden. Ik
kan dan vernemen wat de leden van
de Commissie voor Leefmilieu daar-
over namens hun fractie of te per-
soonlijken titel te vertellen hebben.
Ondanks het feit dat het hier gaat
over een besluit en ik dit dus niet
hoef te doen, wil ik mij engageren
tot het voeren van een debat over
een wetgeving die veel belangrijker
is dan sommige decreten. Het is voor
mij belangrijk dat dit op deze manier
gebeurt.

Inzake het probleem dat zowel de he-
ren Van Grembergen, Timmermans,
Verwilghen als de heer Barbé naar
voren brachten over de publikatie
van VLAREM II kan ik u het volgen-
de mededelen. In afwachting van de
publikatie moeten wij VLAREM II
gebruiken als handleiding bij de
beoordeling van vergunningsaanvra-
gen. U zal mij vragen wat te doen
met de Klasse 3 die in feite niet be-
stond en dus nu nieuw is. Zolang
VLAREM II niet van kracht is en de
publikatie ervan niet is gebeurd -
gezien de omvang en het feit dat wij
verplicht zijn dit document te verta-
len, waarmee de diensten van het
Staatsblad nog veel werk zullen heb-
ben - zijn de Klasse 3-inrichtingen
niet gebonden aan algemene en sec-
toriële milieuvoorwaarden. Dat im-
pliceert niet dat zij niet onder toe-
zicht zouden staan.

Artikel 22 van het decreet op de mi-
lieuvergunning bepaalt, en ik citeer :
de exploitant van een inrichting is
verplicht de exploitatievoorwaarden
na te leven. Ongeacht de verleende
vergunning moet hij steeds de nodige
maatregelen treffen om schade, hin-
der en zware ongevallen te voorko-
men en om bij ongeval de gevolgen
ervan voor de mens en het leefmilieu
zo beperkt mogelijk te houden. Ein-
de citaat. Deze algemene bepaling
biedt aan de milieu-inspectie de mo-
gelijkheid om op te treden bij een
milieuverstoring, ook bij de Klasse
3-inrichting. Bij haar optreden kan
de milieu-inspectie zich laten leiden
door de bepalingen van VLAREM
II. Reeds eerder werd aan de admi-
nistratie gezegd dat dit de leidraad is.
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Tevens werd hier het probleem aan-
gehaald van de stilzwijgende vergun-
ningen. Onmiddellijk na mijn aantre-
den heb ik aan de administratie richt-
lijnen gegeven om stilzwijgende ver-
gunningen maximaal te voorkomen.
In het geval dat er ter zake toch pro-
blemen zouden rijzen, geldt ook hier
het door mij daarnet geciteerde arti-
kel 22 als leidraad van toezicht. Bo-
vendien voorziet VLAREM in de
mogelijkheid om ambtshalve de ver-
gunningsvoorwaarden te wijzigen of
aan te vullen. In geval van stilzwij-
gende vergunningen zal ik ook deze
bepaling toepassen om desgevallend
alsnog de noodzakelijke milieuvoor-
waarden op te leggen. Het systeem
van stilzwijgende vergunningen werd
hier terecht gecontesteerd maar dit
systeem is uiteraard toch belangrijk
om te evalueren.

De heer L. Barbé : Mijnheer de Mi-
nister, ik begrijp niet dat artikel 22
aan de inspectie de mogelijkheid
biedt bijvoorbeeld toch te controle-
ren en VLAREM II als kader te ge-
bruiken. VLAREM II bestaat offi-
cieel nog niet, heeft dus ook geen
juridische kracht. Waarop kan men
als overheid bij de eerste’ de beste
rechtszaak steunen om dat hard te
maken, want de inspectie gaat dan
zogezegd normen uit VLAREM II
gebruiken maar die zijn juridisch nog
niet van kracht. Sta je daar als inspec-
tie dan niet zwak ?

Minister N. De Batselier : Wat de
eerste orde betreft om te inspecteren,
heeft men dat als handleiding. Wan-
neer het tot een juridische discussie
komt, zal men uiteraard moeten na-
gaan in hoeverre het conform de vo-
rige wetgeving is. Intussen kan deze
vorm als handleiding worden toege-
past. Meer kan op dit ogenblik niet
wat uw specifiek probleem van Klas-
se 3 betreft.

Ik kom terug tot de stilzwijgende ver-
gunningen waar de evaluatieprocedu-
re op de daarnet aangehaalde wijze
zal gebeuren. Ik heb geen enkel pro-
bleem om de inventaris van deze stil-
zwijgende vergunningen bekend te
maken.

U hebt ook gevraagd wat VLAREM
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SP- Volksvertegenwoordiger L. Peeters drong er bij Cultuurminister H. Weckx
(CVP) op aan duidelijkheid te scheppen in het dossier over de huisvesting van het
Museum voor Hedendaagse Kunst te Gent

II niet heeft gepubliceerd en wat dus
niet van kracht zal worden, in weer-
wil van de Europese richtlijnen. In
VLAREM II worden een negental
Europese richtlijnen geheel of ge-
deeltelijk in uitvoering gebracht die
tot op heden nog niet in intern recht
werden omgezet. Ik lees ze even
voor : in 1984, betreffende de lucht-
verontreiniging door industriële in-
stallaties ; in 1986, betreffende het
gebruik van zuiver slib in de land-
bouw ; in 1987, inzake de verwijde-
ring van afvalolie ; eveneens in 1987,
betreffende de verontreiniging door
asbest ; in 1988, betreffende de emis-
siegrenswaarden voor lozing van be-
paalde gevaarlijke stoffen ; in 1989,
betreffende de luchtverontreiniging
door nieuwe installaties voor de ver-
branding van stedelijk afval ; even-
eens in 1989, betreffende de luchtver-
ontreiniging door bestaande installa-
ties voor verbranding van stedelijk
afval ; in 1990, betreffende genetisch
gemodificeerde organismen en in
1991, betreffende de behandeling van
stedelijk afvalwater.

Ziedaar mijn groot probleem. Ik zou
deze negen richtlijnen graag van toe-
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passing zien worden en moet daar
dus rekening mee houden bij mijn
evaluatie, zodanig dat wij niet mis-
lukken op vlak van toepassing van
EG-richtlijnen wanneer wij tot een
andere tekst komen.

Er werden vragen gesteld in verband
met de gemeentelijke milieuconve-
nanten. Wij moeten een onderscheid
maken tussen het luik afvalstoffen en
het luik gemeentelijk milieubeleid.
Het hoofdstuk afval in de milieuover-
eenkomst met de Vlaamse steden en
gemeenten heeft vooral betrekking
op de financiële ondersteuning van
initiatieven. Het zijn vooral initiatie-
ven die te maken hebben met de se-
lectieve inzamelingen die door de ge-
meenten worden gedaan. Hier gaat
het dus meestal over eenheidsprijzen
en financiële tussenkomsten per be-
diende inwoner. Het is daarom nood-
zakelijk dat een facturatie wordt op-
gesteld door de steden en gemeenten
en dat de tot stand gebrachte resulta-
ten op het terrein worden gecontro-
leerd. Dit vergt uiteraard administra-
tief werk vanwege OVAM, maar ik
meen dat wij enkel op basis van ech-
te, gerealiseerde initiatieven mogen
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werken. Sommige leden vragen zich
af of de gemeenten niet proberen
geld te innen vanuit inkomstenover-
wegingen  en niet vanuit milieubeleid.
Dat moeten wij tegengaan, hoewel
wij goed moeten beseffen dat dit op-
nieuw een controle is door de voog-
dijoverheid, in casu de Minister van
Leefmilieu en dat dit een vorm van
betutteling, dirigisme en bureaucra-
tie kan worden genoemd. Ik heb de
vraag gehoord, maar men moet mij
bij een volgende gelegenheid geen
verhaal ophangen over de autonomie
van de gemeenten, want dit zou een
tegenstrijdigheid zijn.

Bij OVAM is de dienst Doelgroepen-
beleid belast met de opvolging en de
bijstand van de gemeenten. Inzake
de toepassing van de verplichtingen,
vastgelegd in de milieuconvenant,
zullen binnenkort aan de steden en
gemeenten meer gegevens worden
verstrekt. De verplichtingen staan
vast : ten eerste, het uitbouwen en
uitbaten of laten uitbaten van een
containerpark, wat nu door mij wordt
gesubsidieerd, maar wat gemakkelijk
door de gemeenten kan worden ge-
daan ; ten tweede, de selectieve inza-
meling van klein gevaarlijk huishou-
delijk afval ; ten derde, de selectieve
inzameling van ofwel composteer-
baar afval, ofwel droge recycleerbare
materialen ; ten vierde, de sensibili-
sering van de bevolking.

Aangezien niet vanaf het eerste jaar
aan alle verplichtingen kan worden
voldaan, zal hier gefaseerd tewerk
worden gegaan. Over de uitvoering
van de convenant is er eind februari
een overleg geweest tussen OVAM
en de Vlaamse afdeling van de Ver-
eniging van Belgische Steden en Ge-
meenten, waar die fasering werd be-
sproken.

Inzake het gemeentelijk milieubeleid
dienen de gemeenten in uitvoering
van de artikelen 2, 3, 16 en 19 van
de overeenkomst volgende verbinte-
nissen na te komen :

Ten eerste, een inventarisatie en een
onderzoek naar de staat van het leef-
milieu en de natuur in de gemeente.
Dat is een eenmalige operatie.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 13
19 maart 1992

Ten tweede, een jaarlijkse beleidsno-
ta betreffende het gemeentelijk mi-
lieu- en natuurbeleid. De gemeenten
moeten daardoor de mogelijkheid
krijgen daarover een politiek debat
te houden.

Ten derde, het opstellen van een ge-
meentelijk natuurontwikkelingsplan
gespreid over de ganse duur van de
overeenkomst.

Ten vierde, een jaarlijks enquêtefor-
mulier.  Dat enquêteformulier moet
toelaten om de evolutie van de toe-
stand inzake milieu op het gemeente-
lijk vlak te evalueren. Die vragenlijst
wordt trouwens opgesteld om
OVAM en AMINAL in staat te stel-
len een overzicht te hebben met het
oog op de de milieuplanning op het
gewestelijk vlak.

De heer Van Grembergen heeft ge-
vraagd waarvoor die gegevens die-
nen. Er is de Commissie Boeken.
Professor Boeken  heeft belangrijk
werk geleverd rond milieuplanning.
Dat deel is rond. Hij heeft mij het
advies gegeven, ik heb hem zelf die
vraag gesteld, om daarmee te starten.
Milieuplanning heeft geen zin zonder
informatie. Ik denk dat de gemeente
het dichtst bij de burger is geplaatst
om een toestand inzake het milieu op
te maken. Wij gaan aan de Vlaamse
Milieumaatschappij de opdracht ge-
ven om dit op basis van onder meer
de tekst van professor Boeken, snel
uit te werken zodat wij deze milieu-
planning in de Vlaamse Raad kunnen
bespreken. Dan zullen wij dat samen
met de administratie uitvoeren.

Het is duidelijk dat wij ook aan de
gemeenten een handleiding met
richtlijnen ter beschikking zullen stel-
len, onder meer inzake de opmaak
van de inventaris en hoe ze een ge-
meentelijk milieubeleids- en natuur-
ontwikkelingsplan moeten opstellen.

Ik denk dat ik thans alle problemen
die hier ter sprake zijn gekomen heb
behandeld. Milieubeleid vergt uiter-
aard ook verantwoordelijkheid. Ik
heb een beetje de indruk dat wij hier
voor een domein staan waar wij in de
komende jaren nog heel wat moei-
lijkheden zullen hebben. Immers, ie-
dereen, zowel de burger, de industrie
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als de landbouw, probeert zijn ver-
antwoordelijkheid te ontwijken. Men
zegt dat wij in een computermaat-
schappij leven. Ik denk echter dat de
paraplu meer dan de computer wordt
gebruikt. Ik heb dat ook aan de ad-
ministratie gezegd. Ik denk dat wij
verantwoordelijkheid moeten opei-
sen voor de drie factoren die de oor-
zaak zijn van de vervuiling. Dat vergt
tijd, verantwoordelijkheid, doorzich-
tigheid en inspanningen. Die inspan-
ningen moeten wij proberen te leg-
gen, op een rechtvaardige manier, bij
degenen die het meest voor de ver-
vuiling verantwoordelijk zijn.

Ik ben het ermee eens om aan de ene
kant zware verplichtingen op te leg-
gen - en het zullen zware verplich-
tingen zijn - maar aan de andere
kant mag dit niet als bureaucratische
pesterijen overkomen. Op het terrein
hebben zij trouwens geen enkel ef-
fect.

Zowel de industrie, de landbouw als
het gezin, zullen maar bereid zijn om
die inspanningen te leveren als zij
zien dat er op het terrein wijzigingen
plaatsvinden.

Samen met u wil ik zoeken naar op-
lossingen om orde op zaken te stel-
len. Geef mij daarvoor echter de no-
dige tijd. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Barbé heeft
het woord.

De heer L. Barbé : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Minister, ik
heb het misschien niet expliciet ge-
zegd, maar zoiets publiceer je niet.
Mijn voorstel is op korte termijn het
probleem van de risico-inrichtingen
Klasse 3 op te vangen door ze mor-
gen in Klasse 1 of 2 onder te brengen.
Op die manier wordt het probleem
ondervangen. Nu kan men ervan uit-
gaan dat de inspectie zich bijvoor-
beeld kan steunen op artikel X van
VLAREM II, maar op juridisch vlak
staat u daar nog niet sterk.

Wat de complexiteit betreft, kan u er
natuurlijk van uitgaan dat wat vroe-
ger bestond nog erger was. Ik dacht
evenwel dat het de bedoeling was nu
een duidelijke en eenvoudige milieu-
wetgeving tot stand te brengen. Blijk-
baar is iedereen, zowel de adminis-
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tratie, de leefmilieubeweging als de
politici, ermee akkoord dat het ver-
gunningenbeleid niet eenvoudig en
ook niet werkbaar is.

Wat de controle betreft, zegt de Mi-
nister dat wij over een wetgeving
moeten beschikken die te controle-
ren valt, zoniet heeft zij geen zin. Ik
heb in dit verband de verslagen van
de Vlaamse Raad en de interpellaties
van mijn collega nog eens nageke-
ken. In 1990 heeft Minister Kelchter-
mans gezegd dat de Commissie Boc-
ken ervoor heeft gewaarschuwd niet
tegelijkertijd de wetgeving en de ad-
ministratie te hervormen, want dan
komt men in de problemen. Dit is
het laatste jaar wel gebeurd en zowel
op het gebied van wetgeving als van
inspectie valt een woordje te zeggen.

Ik verneem van de Minister dat hij
op korte termijn een evaluatie zal
maken ; hij stelt de data van 1 mei
en 1 november voorop. Ik hoop dat
wij als commissieleden permanent bij
deze evaluatie zullen worden betrok-
ken.

Tot slot wenste ik twee technische
vragen te stellen. Ik begrijp dat u de-
ze niet dadelijk kunt beantwoorden.
Ik wou u vragen of er een concordan-
tietabel bestaat tussen de indienings-
lijst voor het ARAB en VLAREM.
Over het probleem van de springstof-
fen, die op een indelingslijst zijn op-
genomen, had ik graag meer duide-
lijkheid gekregen. Misschien kan u
mij daarop in de Commissie of schrif-
telijk antwoorden.

De Voorzitter : De heer Wymeersch
heeft het woord.

De heer F. Wymeersch : Mijnheer de
Gemeenschapsminister, u heeft zo-
even het voorbeeld van de imkers
aangehaald, erop wijzend dat de
10.000 frank bijkomende kosten op-
gelegd door de gemeenten u als cri-
mineel voorkomen, wat het ook is.
Waar houdt de criminaliteit evenwel
op ?

U heeft de nadruk gelegd op de onaf-
hankelijkheid van de gemeenten ter
zake, maar aangezien vele gemeen-
ten bijkomende kosten zullen voor-

zien, die ze thans in hun colleges of
gemeenteraden bespreken, ben ik de
mening toegedaan dat hierover meer
duidelijkheid moet komen. Sommige
tarieven zouden 100.000 frank bedra-
gen voor een Klasse 1-bedrijf. Ik
vraag me af of een familiaal varkens-
bedrijf met 200 varkens ook als een
Klasse 1-bedrijf zal worden be-
schouwd. Ook zij zullen 100.000
frank als crimineel ervaren.

Mijnheer de Minister, is het mogelijk
dat u de betrokken sectoren zal uit-
nodigen om samen met hen de eva-
luatie door te nemen ?

De Voorzitter : Minister de Batselier
heeft het woord.

Minister N. De Batselier : De heer
Barbé suggereert als oplossing Klasse
3 over te brengen naar de Klassen 2
en 1. Dit zou ik echter niet doen. Dit
wil immers zeggen dat bijvoorbeeld
fotokopieerapparaten en imkers ook
naar Klasse 1 en 2 zouden gaan.

De heer L. Barbé : De elementen die
risico inhouden moeten er natuurlijk
worden uitgehaald.

Minister N. De Batselier : Dit wordt
dan wel een zeer technische operatie,
die niet zomaar van vandaag op mor-
gen kan worden uitgevoerd. Ze zou
trouwens het best worden ingepast in
een globale herindeling.

U hebt ook nog twee technische op-
merkingen gemaakt, mijnheer
Barbé. Een concordantie met ARAB
bestaat inderdaad niet. Naar het
voorbeeld van de springstoffen heb
ik reeds verwezen toen ik sprak over
de nationale wetgeving. Op die vraag
heb ik dus reeds impliciet een ant-
woord gegeven.

Tenslotte heb ik nog een antwoord
op uw vragen over de gemeentelijke
autonomie. Wij maken de indeling in
klassen, maar de gemeenten beschik-
ken over de autonomie om daaraan
belastingen te koppelen en deze ook
te innen. Ik heb echter het voorbeeld
van de imker aangehaald om aan te
tonen dat we wellicht zaken in de
indelingslijst hebben opgenomen
zonder te weten wat de uiteindelijke
consequenties op het terrein zijn. Ik
heb er echter geen moeite mee dat

sommigen terecht zeer hoge bedra-
gen moeten betalen wanneer zij een
overtreding doen. Beter zou het ech-
ter zijn dat zij daardoor afzien van
vervuilen. Het is immers niet de be-
doeling meer inkomsten te krijgen,
maar wel de vervuiling tegen te gaan.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden.

Ik stel voor het bepalen van datum,
uur en agenda voor de volgende
Openbare Vergadering aan het Bu-
reau en uw Voorzitter over te laten.

Geen bezwaar ? (Instemming)

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
19.07 uur.
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VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor Onderwijs, Vorming en Wetenschapsbeleid

Vergadering van 3 maart 1992

Vaste verslaggever : de heer R. Deswaene, Secretaris van de Commissie

- Vraag om uitleg van de heer E. Baldewijns tot de heer L. Van den Bossche, Gemeenschapsminister van Onderwijs en
Ambtenarenzaken, over het spijbelen in het onderwijs

1. Uiteenzetting door de vraagsteller

De vraagsteller zegt verheugd te zijn over het feit dat een van de eerste initiatieven die de Gemeenschapsminister onderneemt
op het spijbelen betrekking heeft. Het spijbelen is samen met het zittenblijven één van de grootste maatschappelijke
problemen waarmede ons onderwijs wordt geconfronteerd.

Het spijbelen is ook in het onderwijs een groeiend probleem.
pers van mening dat dringende maatregelen nodig zijn.

De Gemeenschapsminister is blijkens recente berichten in de

Toch is duidelijkheid nodig over de omvang van het probleem. Vandaar de volgende vragen.

In welke regio’s doet het spijbelen zich voor ?

Kan een onderscheid worden gemaakt naar gelang het onderwijsniveau ?

Welke is de sociale achtergrond van de spijbelaars ?

In welke maatregelen voorziet de Gemeenschapsminster concreet ?

Is ter zake een rol voor de inrichtende macht weggelegd ?

In het verleden werden reeds een aantal initiatieven genomen. Moeten die worden geactiveerd ?

Het spijbelprobleem houdt ook verband met het toezicht op de leerplicht. Dit is een opdracht die is toevertrouwd aan de
gemeentebesturen, Zal de Gemeenschapsminister de gemeentelijke overheden bij het aanpakken van het spijbelen betrek-
ken ?

2. Opmerkingen van andere commissieleden

Een ander commissielid wil in samenhang met deze problematiek de aandacht vestigen op het gebruik van drugs in en rond
de school. Uit recente onderzoeken blijkt er een gevoelige stijging te zijn van dergelijk druggebruik.

De gevolgen voor jongeren die al dan niet gewild met drugs in aanraking komen zijn vrij ernstig. Bovendien is er ook een
psychologische dimensie. De scholen treden aarzelend op wanneer ze druggebruik in hun instelling of bij hun leerlingen
vaststellen, omdat ze bevreesd zijn voor de gevolgen van de negatieve publiciteit op hun leerlingenaantal.

Het lid wil weten of het departement
schoolgebeuren iets te ondernemen.

Onderwijs initiatieven heeft gepland om aan het drugprobleem in relatie tot het

3. Antwoord door de Gemeenschapsminister van Onderwijs en Ambtenarenzaken

1. Algemeen ,

De Gemeenschapsminister antwoordt dat hij door het zenden van een omzendbrief inderdaad een initiatief heeft genomen
om het spijbelen tegen te gaan. Door de voorganger van de Minister werd aan de Administratie een onderzoek gevraagd
in hoeverre de omzendbrieven in verband met het spijbelen nog adequaat waren. Uit dit onderzoek is gebleken dat het
probleem zich niet zozeer op het niveau van het basisonderwijs stelde, doch wel in het secundair onderwijs. In dit niveau
werd de toepassing van de reglementering zodanig uitgehold, dat optreden noodzakelijk was.

De Gemeenschapsminister heeft dan op voorstel van de administratie een omzendbrief gestuurd
moet worden gesitueerd in een geheel van initiatieven om het schoolverzuim aan te pakken.

2. De kennis van het spijbelprobleem

aan de scholen. Dit schrijven

Er bestaan ter zake weinig wetenschappelijke gegevens.
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Het probleem van het spijbelen is in Vlaanderen nooit echt kwantitatief in kaart gebracht. Het is ook niet eenvoudig : het
zou veronderstellen dat alle afwezigheden worden geregistreerd en opgevolgd en dat is niet het geval.

Enkele steeksproefsgewijze onderzoeken geven echter aanduidingen van de omvang. Volgens een onderzoek aan de RUG
enkele jaren terug, zou in Oost- en West-Vlaanderen 1 procent van de leerlingen uit het technisch secundair onderwijs en
2 procent van de leerlingen uit het beroepssecundair onderwijs hardnekkig spijbelen, terwijl 7 procent van de jongeren uit
het technisch secundair onderwijs en 13 procent, van de jongeren het beroepssecundair onderwijs incidentieel spijbelen.
Een onderzoek van de KU Leuven in de periode na de leerplichtverlenging in 33 scholen, in functie van relevante kenmerken
gespreid over Vlaanderen, geeft aan dat 9,2  procent van de beroepssecundair onderwijs-leerlingen één keer spijbelde, 17
procent echter méér dan één keer. Er is dus een probleem.

Het spijbelen varieert met de onderwijsvorm. In het deeltijds onderwijs en het beroepssecundair onderwijs komt het vaker
voor dan in het technisch secundair onderwijs. Voor het algemeen secundair onderwijs beschikt de Gemeenschapsminister
op dit moment niet over cijfers. Het schoolverzuim stijgt met de leeftijd, komt vooral voor bij jongeren uit lagere sociale
milieus en in verstedelijkte context.

Nederlands onderzoek vertelt dat sommige leerlingen verstandig spijbelen, bij vakken en op momenten waarop ze het zich
berekend kunnen veroorloven. Sommigen profiteren van een filmforum, een staking van het openbaar vervoer, slecht weer
enzovoort om niet naar school te gaan. Anderen worden gedwongen de school te verzuimen omdat de sociale situatie thuis
van die aard is dat ze nodig zijn, bijvoorbeeld door ziekte van een ouder of om tolk te spelen voor ouders, en/of omdat de
cultuur van die aard is dat aan schoolgaan minder belang wordt gehecht. Sommige migrantenleerlingen, vooral meisjes, zijn
daarvan een voorbeeld. Spijbelen wordt in een aantal gevallen gelegitimeerd door een doktersbewijsje of een briefje van
thuis, wat echter niet altijd blijkt te betekenen dat de leerling werkelijk ziek was of dat er echt een noodzaak was om thuis
te blijven.

Deze vorm van legitimatie zal steeds een zwak punt blijven bij de controle op het spijbelen.

Een groep spijbelaars staat onder invloed van leeftijdsgenoten, vrienden die niet meer schoolgaan, onregelmatig werken of
werkloos zijn. In het leefpatroon van die vrienden speelt de school geen rol meer. In plaats van naar school gaat de jongere
dan mee naar cafés of lunaparken en hangt rond in het stadscentrum. Spijbelen kan dan criminogeen werken : rondhangen
kost geld, de jongere heeft niet voldoende geld en de weg naar de kleine of grote criminaliteit ligt open. De samenhang
van spijbelen met criminaliteit, druggebruik en dergelijke is verontrustend.

Spijbelen is dus niet uitsluitend een pedagogisch probleem. Het spijbelgedrag heeft een belangrijk aantal consequenties op
sociaal vlak. Dit gedrag moet dan ook worden bekeken in zijn gehele sociale samenhang.

Overigens is de weg terug voor de spijbelaar niet eenvoudig. Van de school, in een aantal gevallen ook van thuis, zijn er
behoorlijke sancties te verwachten. Het vraagt lef om, zonder bemiddeling, de stap terug te zetten.

Uit alle onderzoeken blijkt dat vooral schoolmoeë leerlingen het meest ontvankelijk zijn voor spijbelen. Zij bleven vaak
één of meermaals zitten, kunnen geen motivatie meer opbrengen en hebben voor zichzelf uitgemaakt dat schoolgaan geen
zin meer heeft. Dat hangt logisch samen met het feit dat we spijbelaars vooral aantreffen in het beroepssecundair onderwijs
en het deeltijds onderwijs.

De leerplichtverlenging, hoe groot de achterliggende nobele sociale bedoeling ook was, heeft wellicht bij bepaalde jongeren
het spijbelen in de hand gewerkt. Vóór 1983 was bijna één op drie jongens en één op vier meisjes op 17 jaar al van de
schoolbanken af. De wet op de leerplichtverlenging is geen wonder dat ook de motivatie bij wet verlengt en ook het deeltijds
onderwijs kan de moeilijke opdracht om schoolmoeë leerlingen op te vangen niet probleemloos vervullen. Het deeltijds
onderwijs is nochtans een positief experiment, doch het heeft als nadeel dat de succesvolle scholen er niet of slechts
onvoldoende in slagen om het tweede aspect van de opleiding, namelijk de tewerkstelling, te realiseren.

Er is nog een extreme vorm van spijbelen, waarvan niet iedereen het bestaan beseft, namelijk deze waarbij de leerplichtige
jongere totaal niet meer naar school gaat. Hun spijbelen wordt gewoon niet meer geregistreerd. Een zeer ruwe raming geeft
aan dat, met pieken in de grootsteden en enkele andere steden, in Vlaanderen zowat 1.000 jongeren zwerven, omdat geen
enkele school hen nog opvangt. De scholen zuiveren deze leerlingen weg omdat ze niet in de schoolfilosofie passen. Ze zijn
deze leerlingen liever kwijt dan rijk. Het gevaar is reëel dat deze jongeren definitief evolueren naar de marge van de
samenleving. Dit is een moeilijk probleem waarvoor geen eenvoudige oplossing bestaat. Het heeft echter geen zin het langer
te ontkennen.

3. De aanpak van het spijbelprobleem

Uit wat voorafgaat blijkt al dat de aanpak van spijbelen niet simpel kan zijn. Er zijn zeker twee belangrijke motieven om
er ernstig werk van te maken. Het eerste is de zorg om een maximale onderwijsbagage voor de jongere, het tweede is het
reële risico dat bepaalde van deze jongeren lopen in de criminele sfeer te verzeilen.
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Niet alleen de leerling is bij de problematiek van het schoolverzuim betrokken. Ook de leerkrachten, de school, de ouders,
de inspectie, de politie, het parket, de cafébazen enzovoort zijn betrokken partijen. Bij een oplossing zouden er, zo blijkt
uit een aantal concrete initiatieven, zelf nog meer moeten worden betrokken : het PMS, het jeugdwelzijnswerk en soortgelijke
instanties . . . De aanpak kan alleen maar lukken wanneer de grenzen van het onderwijs worden overschreden. De gehele
welzijnssector moet bij de aanpak van deze aangelegenheid worden betrokken. Deze heeft samen met de scholen een
essentiële rol te vervullen. De verantwoordelijkheid ligt desondanks in de eerste plaats bij de scholen. ‘Ook al is het soms
begrijpelijk dat men lastige leerlingen liever kwijt dan rijk is, spijbelen moet door de school altijd ernstig worden genomen
en worden opgevolgd.

Het is in dit kader dat de Gemeenschapsminister onlangs een omzendbrief aan de scholen liet toekomen. Deze maatregel
had absoluut niet de ambitie het spijbelprobleem op te lossen. Het was slechts één, maar een noodzakelijk element in de
vele die nodig zijn. Hij beseft dat deze zogenaamd repressieve methode wellicht slechts bij een kleine groep spijbelaars
werkt, namelijk deze die zelf en van wie de ouders gevoelig zijn voor het probleem en voor sancties. In vele andere gevallen
blijkt spijbelen slechts een sleutelsymptoom van een cumulatie van problemen, bij de jongeren zelf, bij hun thuismilieu, bij
hun beleving van de school, bij hun toekomstperspectief.

De Gemeenschapsminister wijst op het driehoeksoverleg dat werd geïntroduceerd door de Leuvens procureur des konings
Ivo Carmen. Dit overleg gebeurt tussen de justitie, de betrokken sector en de welzijnssector. Aan de hand van een duidelijk
seponeringsbeleid wordt gepoogd eerder te remediëren dan repressief te handelen.

Een dergelijke aanpak zal vermijden dat de onderwijsinstellingen problemen als spijbelen of druggebruik doodzwijgen
teneinde de negatieve publiciteit te vermijden die er mede gepaard kan gaan. Indien de school weet dat het parket niet
onmiddellijk repressief optreedt, zal ze rapper geneigd zijn de stap naar de justitie te zetten. Met een dergelijk discreet
driehoeksoverleg kunnen de probleemjongeren worden doorverwezen naar de welzijnssector, zonder dat de school of de
jongere zelf direct gelabeld wordt. Dergelijke acties moeten worden gekaderd in een globale aanpak. Een voorlichtingscam-
pagne, zowel met brochures als in de klas, rond bijvoorbeeld drugs of zware alcoholverslaving is noodzakelijk.

Wat specifiek het spijbelen betreft, stelt de Gemeenschapsminister dat spijbelen uiteraard in de eerste plaats moet worden
voorkomen door een onderwijs dat dag-na-dag boeit, ook in het beroepssecundair onderwijs en in het deeltijds onderwijs.
Het feit bijvoorbeeld dat het deeltijds onderwijs niet aan alle leerlingen die dit wensen en vooral voor wie dit nodig zou
zijn, tewerkstelling kan bieden, ondermijnt sterk de motivatie. Dat vraagt om een aanpak op lange termijn.

Verder onderzoek zou zinvol kunnen zijn om een beter kwantitatief en kwalitatief beeld van spijbelen te geven. De
Gemeenschapsminister vraagt zich af of de meest zinvolle en snelle aanpak er op dit ogenblik niet in bestaat om meteen
op het terrein te gaan en een aantal initiatieven te ontwikkelen, die ons naast een dieper inzicht in het probleem tegelijkertijd
ook de lijnen voor een haalbare aanpak opleveren.

Daarbij denkt hij aan twee verschillende pistes.

- In het Vlaams Regeerprogramma staat aangegeven dat er een voorrangsbeleid zal worden gevoerd in een aantal
probleemscholen, bij voorkeur in scholen waar beroepssecundair onderwijs en deeltijds onderwijs wordt georganiseerd.
Geïnspireerd door de ervaringen van bevoorrechte getuigen in en rond het onderwijs en van reeds bestaande privé-initiatie-
ven, wil de Minister vanuit deze scholen een geïntegreerde anti-spijbelactie opzetten, gekoppeld aan een initiatief rond de
alcohol- en drugproblematiek.

Deze actie zou kunnen kaderen  in of worden gekoppeld aan het VFIK.

- De Gemeenschapsminister wil uitzoeken of het mogelijk is op het niveau van één of meerdere gemeenten een anti-spij-
belnetwerk op te zetten, waarbij scholen, PMS, politie, parket, cafébazen, jeugdwerk, zich verbinden tot een registratie,
positieve opvang en bemiddeling tussen jongere, thuis en school.

De ernstige problematiek van de zwerfkinderen zal de Gemeenschapsminister grondig laten onderzoeken. Een sanctie als
buitenzetten uit de school, te verantwoorden vanuit de optiek van de school, maakt vanuit de optiek van de leerling de
problemen alleen maar groter. Het vermijden dat leerlingen door deze vicieuze cirkel in de armen van de delinquentie
terecht komen, vraagt een grondige en geëigende oplossing, waarbij we niet over één nacht ijs kunnen gaan. Men moet
erkennen dat op dit ogenblik geen aangepast alternatief kan worden geboden.

In het algemene kader van spijbelen, zowel op het Vlaamse niveau als op het lokale niveau, en in het specifieke kader van
wat voorlopig de zwerfproblematiek wordt genoemd, moet er een overleg plaats grijpen tussen het onderwijs, de politie en
het parket, en de welzijnssector.

4. Replieken

De vraagsteller dankt de Gemeenschapsminister voor zijn volledige screening van het spijbelprobleem. Hij leidt eruit af dat
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het onderwijs niet almachtig is, dat het niet alleen voor een oplossing kan zorgen. Het onderwijs is slechts een onderdeel
van de sociale structuur van de samenleving. Voor een ander onderdeel van die structuren, namelijk de welzijnssector is
een belangrijke taak weggelegd om samen met het onderwijs, aan het schoolverzuim en de afgeleide gevolgen ervan het
hoofd te bieden.

Een ander lid verwijst naar een studie waaruit zou blijken dat dertig procent van de leerlingen in het tweede jaar van het
beroepssecundair onderwijs van bij de start niet op hun plaats zitten. Deze vaststelling vormt een van de belangrijkste
oorzaken van het schoolabsenteïsme.

Hoewel het zeer duidelijk is dat spijbelen een belangrijk maatschappelijk probleem is, moet volgens een ander lid nog meer
studies worden verricht naar de redenen waarom de school als geheel met bepaalde leerlingen moeilijkheden heeft. Er moet
meer onderzoek plaats vinden naar de achtergrond van het schoolverzuim.

Dezelfde spreker wijst erop dat niet alleen in Leuven aan het spijbelen iets wordt gedaan. Zo probeert het Roeselaarse
politiekorps reeds lang te registreren en te remediëren. De stadspolitie houdt daar nauw contact met de scholen.

De Gemeenschapsminister antwoordt dat hij Leuven als voorbeeld heeft gegeven, omdat de procureur des konings daar
zelf het initiatief heeft genomen voor een driehoeksoverleg. De Minister heeft deze magistraat uitgenodigd voor een gesprek
over deze problematiek op zijn kabinet. Het is nu de bedoeling dat deze parketmagistraat zijn collega’s informeert over
zijn initiatief. De Minister kan dan eventueel via de Minister van Justitie tot een landelijk georganiseerde actie overgaan.
Het is vanzelfsprekend de bedoeling voor het gehele Vlaamse land initiatieven te nemen.

Wel moet worden vastgesteld dat de politie vooral in de kleine of de middelgrote steden aandacht heeft voor het spijbelpro-
bleem. Dit is minder het geval in de grote steden. De politie heeft er talrijke andere taken en de sociale controle is er veel
kleiner. Het moet duidelijk zijn dat de grootstedelijke context een belangrijke factor is voor het schoolabsenteïsme.

Men moet er zich voor hoeden de school niet te vlug te culpabiliseren. Het vormt een uitdaging om in sommige onderwijs-
niveaus algemene vakken te geven. Er wordt daar hard en gemotiveerd gewerkt in zeer moeilijke pedagogische omstandig-
heden. Dat verdient alle lof.
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VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor Onderwijs, Vorming en Wetenschapsbeleid

Vergadering van 3 maart 1992

Vaste verslaggever : de heer R. Deswaene, Secretaris van de Commissie

- Vraag om uitleg van de heer L. Van Nieuwenhuysen tot de heer L. Van den Bossche, Gemeenschapsminister van
Onderwijs en Ambtenarenzaken, over de aanwezigheid van kinderen van taalgemengde en Franstalige gezinnen in Vlaamse
scholen in Brussel

1. Uiteenzetting door de vraagsteller

Het fenomeen dat meer en meer kinderen van taalgemengde en van volledig Franstalige gezinnen schoollopen in Vlaamse
scholen in Brussel is niet nieuw.

Uit de schoolstatistieken blijkt dat het aantal kinderen uit homogene Nederlandstalige kinderen in het Vlaams kleuteronder-
wijs in Brussel in het schooljaar 1991-1992  33 procent bedraagt, terwijl dit voor het schooljaar 1980-1981 nog 70 procent
was. Het aantal kleuters uit taalgemengde gezinnen is tijdens die tien jaar gestegen van 18 procent naar 28 ten honderd,
terwijl de stijging van het aandeel van kleuters uit homogeen anderstalige gezinnen nog sterker is : van 12 tot 39 procent.

In het Nederlandstalig lager onderwijs in Brussel is voor dezelfde periode van tien jaar een vergelijkbare tendens merkbaar.
Het aantal kinderen uit homogeen Nederlandstalige gezinnen halveerde bijna : van 85 naar 48 procent. Het aantal kinderen
uit taalgemengde gezinnen verdrievoudigde : van 10 procent tot 30 ten honderd. Het aantal kinderen uit homogeen anders-
talige gezinnen nam toe van 4 tot 22 procent.

Thans zijn er al klassen
uitmaken.

waar de kinderen die niet afkomstig zijn uit homogeen Nederlandstalige gezinnen een meerderheid

Dat heeft allicht een invloed op het algemeen onderwijspeil in de betrokken instellingen. Dergelijke
werken op de kennisoverdracht. De kennisoverdracht moet immers in de moedertaal gebeuren.

situatie moet remmend

Door de minorisering van kinderen uit homogeen Nederlandstalige gezinnen komt de eigenheid van het Vlaamse onderwijs
in het gevaar. Dit is vooral gevaarlijk in het eerste leerjaar.

De vroegere Nederlandse Cultuurcommissie
om aan dit probleem het hoofd te bieden.

ww heeft een zestal jaar geleden reeds een taalactiveringsprogramma opgezet

Bovendien verneemt de vraagsteller geregeld dat in sommige gevallen de voertaal in en buiten de klassen veeleer Frans
dan Nederlands is. Immers ook voor de leerkrachten leidt de situatie tot onduidelijkheid. Zij bedienen zich soms van het
Frans in hun contacten met de leerlingen en vooral de ouders.

De heer Gryp van de Vlaamse Gemeenschapscommissie heeft ter zake reeds richtlijnen verstrekt om het gebruik van het
Nederlands te bewaren, doch de vraagsteller betwijfelt of deze instructies ook worden nageleefd.

Dat gemengde en Franstalige gezinnen hun kinderen naar het Nederlandstalig onderwijs sturen is verheugend. De verfransing
van Brussel moet immers een halt worden toegeroepen. Sommige anderstalige ouders opteren voor het Nederlandstalig
onderwijs omwille van de voordelen van tweetaligheid en omwille van de kwaliteit van het Vlaamse onderwijs in Brussel.
Iedereen weet echter ook dat veel ouders kiezen voor het Vlaamse onderwijs omdat de Franstalige onderwijsinstellingen
worden overspoeld met kinderen uit de Maghreb-landen.

Het gevaar is echter reëel dat de goede reputatie van het Nederlandstalig onderwijs te Brussel, als zijnde onderwijs van
zeer goede kwaliteit, een knauw krijgt.

De vraagsteller wil weten of de Minister ervan op de hoogte is dat ook in bepaalde taalgrensgemeenten het probleem zich
stelt, waar kinderen van Waalse ouders in Nederlandstalige onderwijsinstellingen schoollopen ? De vraagsteller verwijst naar
de Vlaamse afdeling van de gemeenteschool van Ottenburg.

Kan
deze

de Gemeenschapsminister een overzicht geven
specifieke problemen tegemoet te komen ?

van de maatregelen die op dit ogenblik al werden genomen om aan

Is het juist dat vanuit de Vlaamse Gemeenschapscommissie werd gevraagd een honderdtal logopedisten aan te stellen ?
Uiteindelijk zouden er effectief slechts 7 werken en werden er nog 14 beloofd. Dit betekent dat het effectief een vijfde
bedraagt van het gevraagde aantal.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 13
19 maart 1992 Bijlagen 366



Zal de Gemeenschapsminister andere maatregelen nemen ?

aan een splitsing van de eerste leerjaren met een aangepast integratieprogrammaHeeft de Gemeenschapsminister al gedacht
voor kinderen van Franstalige gezinnen ?

2. Antwoord van de Gemeenschapsminister van Onderwijs en Ambtenarenzaken

Allereerst kan worden gesteld dat het kiezen voor de kinderen van taalgemengde en Franstalige gezinnen
talige school op zich verheugend is. De kennis van het Nederlands is in veel opzichten een must.

van een Nederlands-

De groei van het Nederlandstalig onderwijs in Brussel is evenwel quasi uitsluitend het gevolg van recrutering uit taalgemengde
of anderstalige gezinnen. Daar zijn verschillende redenen voor. Onmiskenbaar speelt mee dat de kennis van het Nederlands
voor Frans- of anderstaligen in Brussel een must is geworden.

Uitgaande van dit algemene kader, zal de Gemeenschapsminister op de specifieke vragen van het lid antwoorden, echter
niet zonder naar wijlen Daniël Coens te verwijzen, aangezien deze meermaals op vragen van gelijke strekking heeft
geantwoord.

De situatie in de scholen van Brussel-Hoofdstad
taalgrensgemeenten inbegrepen.

is op dit gebied anders dan in de andere Vlaamse scholen, deze in de

De ouders in Brussel-Hoofdstad hebben immers door de wijziging van de taalwetgeving inzake het onderwijs van 1971 de
vrije keuze hun kinderen naar een Frans- of Nederlandstalige school te sturen.

Uit de spoedtelling van de Vlaamse Gemeenschapscommissie (VGC), die aan het begin van dit schooljaar werd uitgevoerd
en dewelke  omstreeks deze tijd ook in detailversie zal worden gepubliceerd, blijkt duidelijk dat Franstalige ouders hun
kinderen naar het Nederlandstalig kleuter- en basisonderwijs sturen, maar dat deze kinderen vervolgens naar het Franstalige
secundair onderwijs overstappen.

wordt evident nog aangescherpt door het aantal leerlingen uit homogeen anderstalige gezinnen, meestalDe probleemsituatie
migrantengezinnen.

Op deze leerlingen is echter reeds
migranten tot stand zijn gekomen.

een pakket van maatregelen van toepassing, die in het kader van de voorrangsregeling

De Vlaamse Gemeenschapscommissie (VGC) heeft twee projecten opgezet om deze situatie tegemoet te komen.

1. Een GECO-project met logopedisten die aan de Vlaamse scholen zijn toegevoegd voor taal- en uitspraaklessen aan de
leerlingen.

2. Een project met taallessen Nederlands aan anderstalige ouders in een tiental scholen van alle netten.

Tien logopedisten is misschien niet voldoende, maar men moet rekening houden met de restricties die door de onderwijsbe-
groting zijn opgelegd.

Daarbij dient opgemerkt, dat de Vlaamse scholen van Brussel-Hoofdstad omwille van hun specifieke situatie in het basison-
derwijs van gunstnormen genieten, waardoor de omkadering er groter is dan in de andere scholen van de Vlaamse Gemeen-
schap.

Binnen die omkadering kan inderdaad worden gezocht naar andere, speciale regelingen om een aantal problemen op te
lossen, bijvoorbeeld door de inschakeling van taakleraars. Dit is evenwel een zeer moeilijke opdracht, omdat het Nederlands-
talig karakter van de scholen zeker niet mag verminderen.

Over de andere Vlaamse scholen, speciaal de Nederlandstalige scholen in de taalgrensgemeenten of dicht bij de taalgrens
gesitueerd, zijn volgens de Gemeenschapsminister geen cijfers bekend. Daar kunnen immers, in tegenstelling met Brussel,
vrij Franstalige of anderstalige kinderen worden ingeschreven.

Het departement Onderwijs heeft geen speciale maatregelen getroffen om deze situatie op te vangen.

De Gemeenschapsminister heeft reeds naar de gunstnormen in Brussel-Hoofdstad verwezen. Er is ook een speciale maatregel
om zogenaamde neveninstromers, dit wil zeggen Nederlandsonkundige leerlingen van vreemde nationaliteit op te vangen.
Om een onderwijsstimulering voor migrantenkinderen mogelijk te maken, wordt aan scholen die aan een aantal voorwaarden
voldoen - onder meer minstens 10 ten honderd of 20 leerlingen zijn doelgroepleerlingen, verplichte begeleiding, samenwer-
king met welzijns- of sociaal-culturele instellingen inzake schoolopbouwwerk - een extra lestijdenpakket toegekend.

In dit kader zullen dit
tenkinderen.

schooljaar 41 voltijdse kleuterleiders en onderwijzers kunnen werken aan de begeleiding van migran-
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We zullen in de toekomst zeker verscherpte aandacht dienen te hebben voor de problematiek. Immers, op dit ogenblik
komt twee derden van de kleuters uit taalgemengde en migrantengezinnen. Het zou dus niet verwonderlijk zijn, indien dit
aantal binnen afzienbare tijd dus ook in het lager- en in het secundair onderwijs zal worden aangetroffen. De genomen
maatregelen dienen dus de totaliteit van de kinderen te omvatten.

Het spreekt vanzelf dat ook de navorming en de bijscholing van leerkrachten zeer specifiek aan dit samengaan van diverse
taalsituaties aandacht dient te besteden. De navorming zal ten andere meer worden gericht op de school als geheel in plaats
van op de leerling als individu. Dit zal toelaten specifieke schoolproblemen aan te pakken en het onderwijzend korps als
team te benaderen.

In geen geval kan worden overwogen de inschrijving van bedoelde leerlingen te voorkomen of te beperken. Zowel de
internationale regelgeving, meer bepaald het Europees verdrag van rechten van de mens en de richtlijnen en jurisprudentie
van de Europese Gemeenschap, als de nationale wetgeving, meer bepaald de grondwet, de wet op de leerplicht en de
taalwetgeving, veronderstellen dat de publieke overheden de door hen georganiseerde scholen moeten openstellen voor
eenieder die voor bedoelde school kiest.

Het lijkt dan ook nodig dat scholen die met het probleem te kampen hebben echt de grenzen van het Nederlandstalig
karakter van hun school eerbiedigen en anderstalige ouders daar ernstig over voorlichten. De Gemeenschapsminister is wel
bereid in discussie te treden over de eventueel noodzakelijke tijdelijke opvangmaatregelen voor de anderstalige leerlingen,
zij het met een duidelijk accent op het Nederlandstalige karakter van het onderwijs.

Een splitsing van eerste leerjaren met een aangepast urgentieprogramma voor kinderen van Franstalige gezinnen lijkt de
spreker geen oplossing. Enerzijds dienen de kinderen zich bewust te blijven van de multiculturele dimensie van Brussel en
anderzijds dient het Nederlandstalig karakter van de school duidelijk gevrijwaard.

In Nederland wordt gewerkt met een soort van brugklas, waar de leerlingen in het bijzonder worden getraind op taalverwer-
ving.

Een dergelijk systeem van brugklas veronderstelt wel dat de
op driejarige leeftijd. Anders heeft deze regeling geen zin.

3. Repliek

De vraagsteller repliceert dat het juist is dat het aantal kinderen in het Vlaamse onderwijs in Brussel
aandeel van de kinderen uit Nederlandstalige gezinnen in de totale leerlingenpopulatie afneemt.

De spreker benadrukt dat hij niet heeft gepleit voor het ontzeggen
onderwijs, maar alleen voor het behoud van de eigenheid ervan.

Het aantal gevraagde logopedisten mag dan hoog lijken, het
dat werd toegewezen moet toch kunnen worden verkleind.

kinderen dan in het Vlaamse kleuteronderwijs zouden debuteren

van de toegang van anderstalige tot het Nederlandstalig

verschil tussen het aantal gevraagde logopedisten en het aantal

stijgt, doch dat het

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 13
19 maart 1992 Bijlagen 368



VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor Economie, Energie en Werkgelegenheid

Vergadering van dinsdag 3 maart 1992

Vaste verslaggever : de heer P. Deprez, Secretaris van de Commissie

- Vraag om uitleg van de heer L. Bril aan de heer L. Van den Brande, Voorzitter van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Economie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en Externe Betrekkingen, over het economisch beleid
betreffende het Beaulieu-dossier

1. Uiteenzetting van de vraag door de vraagsteller :

Op vrijdag 10 januari 1992 gaf collega Van Rossem in de Kamer van Volksvertegenwoordigers een persconferentie waarin
hij de firma Beaulieu en zijn beheersverantwoordelijken, niet alleen van financiële fraude, maar ook nog van mogelijke
betrokkenheid bij de dood van professor Walter De Backer beschuldigde.

Uit de antwoorden van Minister van Economische Zaken, Willy Claes, op mijn vraag om uitleg van 28 januari 1992
betreffende het Beaulieu-dossier bleek dat de verklaringen van Van Rossem kant noch wal raakten.

Daar de bevoegdheid inzake de nationale sectoren sinds 1 januari 1989 aan de Gewesten overgedragen is, richt ik mij
eveneens tot u om verdere details nopens dit dossier te bekomen.

Graag had ik antwoord op volgende vragen :

1. Wat is de stand van zaken in verband met de terugbetaling van de niet-stemgerechtigde aandelen in Idealspun, Lystex,
Polyweave en Verlipack, alsmede over de terugbetaling van de niet-stemgerechtigde aandelen door de diverse bedrijven die
in het kader van het textielplan staatssteun ontvangen hebben ?

2. Welke tegenprestaties werden aan de overnemers van Fabelta-Zwijnaarde gevraagd en werden deze laatste uitgevoerd ?

2. Antwoord van de Gemeenschapsminister

1. Stand van zaken in verband met de terugbetaling van de bevoorrechte aandelen zonder stemrecht (inclusief uitgiftepremie
en winstbewijzen)

Bedrijf Globale tussenkomst Terugbetaald Saldo

Idealspun’ 274.000.000 82.200.000 191.800.000
Polyweave 145.000.000 14.500.000 130.000.000
Verlipack-Mol2 206.670.000 28.420.000 178.250.000

625.670.000 125.120.000 500.050.000

1 Deze deelneming wordt langs gerechtelijke weg teruggevorderd.
2 Winstbewijzen ten behoeve van 64.570.000 kunnen vernietigd worden zonder terugbetaling bij voldoende cash flow.

De dossiers Lystex alsmede de andere bedrijfszetels van Verlipack alsmede de andere bedrijfszetels van Verlipack vallen
onder de bevoegdheid van het Waalse Gewest.

De terugbetaling in het raam van het Textielplan (exclusief hoger vermelde) bedragen 1.565.628.765 frank op 31 december
1991.

2. Fabelta Ninove : Dit dossier wordt behandeld door de NV Socobesom (dochter NIM) buiten het Textielplan. Informatie
moet ingewonnen worden bij de nationale Minister van Economische Zaken.

3. Repliek

De vraagsteller meent dat het nuttig zou zijn om te beschikken over een gedetailleerd overzicht van de bedrijven aan wie
staatssteun in het kader van het Textielplan werd toegekend, alsmede de stand van de terugbetaling ervan.

De Gemeenschapsminister zal deze informatie aan de Commissieleden verstrekken.

Door een lid wordt gesteld dat het om aanzienlijke bedragen gaat. Bestaat er een reële kans op terugvordering ?
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De Gemeenschapsminister repliceert dat hij zich hiervoor ten volle zal
worden gehouden met de financiële structuur van de vennootschappen.

inzetten, maar dat ter zake ook rekening moet

In de Idealspun-zaak wordt door een ander lid opgemerkt dat het hier gaat om niet-stemgerechtigde aandelen. Volgens
Professor P. Devroede is de steunverlening ten behoeve van de Belgische textielindustrie als volgt geconcipieerd :

,,Krachtens die regeling zouden de bedragen die door particuliere ondernemingen werden uitgetrokken voor de terugloop
van hun eigen aandelen bij publiekrechtelijke investeringslichamen, die deze in de afgelopen jaren hadden verkregen, worden
vrijgesteld van de toepassing van artikel 117 van de Belgische wet op de inkomstenbelastingen en dus van de normale
vennootschapsbelasting, t.w. voor 45 ten honderd in 1986 en 43 ten honderd daarna, en voor de gehele periode 37 ten
honderd voor kleine ondernemingen. De geprojecteerde vrijstelling zou van toepassing zijn tot einde 1990 en in ieder jaar
beperkt blijven tot de wederinkoop van een blok aandelen van ten hoogste 20 ten honderd van de overheidsholding.

Zij zouden gelden voor aandelen zonder stemrecht bij publiekrechtelijke lichamen in textiel- en kledingsondernemingen tot
een totaal van ongeveer 7.200 miljoen frank. Dergelijke steun, via vrijstelling voor de wederinkoop van aandelen zonder
stemrecht van vennootschapsbelasting, verlicht op een kunstmatige wijze de fiscale last voor vennootschappen en verzwakt
aldus de concurrentiepositie van andere producenten in de EEG.” (zie De Vroede, P.,, ,,Handboek van het Belgisch
Economisch Recht”, Kluwer Rechtswetenschappen, 1988, 3e, herziene en vermeerderde druk, Band 2, blz. 999, nrs.
2250-2251). Dit gaf aanleiding tot het inleiden van de procedure van artikel 93, lid twee, van het EEG-Verdrag door de
Europese Commissie.

Nog een ander lid vestigt de aandacht erop dat in de Senaat een voorstel werd ingediend tot oprichting van een bijzondere
commissie belast met de controle op de verleende overheidssteun aan de ondernemingen uit de sectoren van nationaal
beleid, over de periode van 1 januari 1978 tot 31 december 1988. De vijf nationale sectoren waaraan staatssteun werd
toegekend waren : de steenkoolmijnen, de scheepsbouw en de scheepsherstelling ; de glasverpakkingsnijverheid ; de textiel-
nijverheid ; de staalnijverheid, met inbegrip van het vervoer van ertsen en cokes. Deze bijzondere commissie zal een
financiële doorlichting maken per onderneming, met inbegrip van het Beaulieu-dossier, van de aan deze nationale sectoren
toegekende overheidssteun. De burger heeft het recht om te weten hoe de overheidssteun worden besteed en of deze wordt
terugbetaald.

De resultaten van deze financiële doorlichting kunnen de cijfers van de Gemeenschapsminister vervolledigen. Vervolgens
stipt het lid aan dat, met uitzondering van Sidmar, de terugbetalingen alleen aan de orde zijn in ondernemingen uit de
textielsector. Andere bedrijven, uit andere sectoren, (onder andere scheepsbouw, verpakkingsglas) worden ongemoeid
gelaten hoewel ze ook van overheidssteun genoten.

Spreker betreurt dat de Beaulieu-zaak wordt aangegrepen om het ganse Textielplan in een kwalijk daglicht te stellen. Hij
benadrukt dat het Textielplan een verdienstelijk steunplan was, met een positieve impact op het tewerkstellingseffect in
deze sector.

De Gemeenschapsminister treedt dit standpunt bij. Uit verschillende Europese Lid-staten, en zelfs uit Zuid-Oost-Azië werd
interesse betoond voor het Textielplan.

De vraagsteller wenst te weten wie nu eigenlijk bevoegd is om de bedragen terug te vorderen. Is het de nationale overheid,
of zijn het de Gewesten ? Hij stelt dat het Textielplan een door de nationale overheid toegekende sectoriële steunmaatregel
was, die evenwel een met de Gemeenschappelijke Markt onverenigbare steunmaatregel uitmaakte. De Europese Commissie
oefent een toezicht uit op deze steunmaatregelen, op grond van artikel 93, lid 1 EEG-Verdrag en kwam tot het besluit van
deze onverenigbaarheid met de Gemeenschappelijke Markt, na een grondig onderzoek voorgeschreven door artikel 93, lid
2 van het EEG-Verdrag.

De Gemeenschapsminister stelt dat vanaf 1 januari 1989 de vroegere vijf nationale sectoren vallen onder het aan de Gewesten
toegewezen ,,economisch beleid” (artikel 6, 9 1, VI, l”, van de bijzondere wet van 8 augustus 1980 tot hervormifng der
instellingen, zoals gewijzigd bij artikel 4, 6 8 van de wet van 8 augustus 1988). Ingevolge de regeling van het probleem van
de rechtsopvolging van de Staat door de Gemeenschappen en de Gewesten door de bijzondere wet van 16 januari 1989
betreffende de financiering van de Gemeenschappen en Gewesten, moet het Vlaamse Gewest terugvorderen, en dit op last
van een veroordeling door het Europese Hof van Justitie.

De vraagsteller betuigt zijn ongerustheid met betrekking tot de uitvoering van de tegenprestaties door de diverse bedrijven
van de Beaulieu-groep. Werd hier voldoende strikt op toegezien ? Quid indien dit niet het geval was ? Zal dit de andere
bedrijven niet aanzetten tot niet-naleving van de bedongen voorwaarden, om overheidssteun te bekomen ?

De Gemeenschapsminister verduidelijkt dat alleen in de Beaulieu-zaak een veroordeling werd uitgesproken.

Door een ander lid wordt met betrekking tot de financiële doorlichting door de bijzondere commissie van de vijf nationale
sectoren opgemerkt, dat het toch de Gewesten zijn die zullen moeten optreden metbetrekking tot die lasten uit het verleden.
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Dit wordt door nog een ander lid betwijfeld. Ingevolge de bepalingen van artikel 61, 0 5 van de bijzondere financieringswet
is de Staat ertoe gehouden alle uitgaven ten laste te nemen welke voortvloeien uit de verbintenissen die vóór 1 januari 1989
werden aangegaan inzake de ,,sociale begeleiding van de herstructurering van de ondernemingen” die tot de nationale
economische sectoren” behoren.

Krachtens de bepalingen van artikel 55, 0 11, van de bijzondere financieringswet is de Staat ertoe gehouden alle uitgaven
ten laste te nemen welke voortvloeien uit beslissingen die door de nationale overheid vóór 1 januari 1989 werden genomen
met toepassing van de economische expansiewetgeving (de wetten van 17 juli 1959, 30 december 1970 en 4 augustus 1978)
en die betrekking hebben op ondernemingen die tot de desbetreffende sectoren behoren. Het lid vestigt er de aandacht op
dat over de periode 1 januari 1978 tot en met 31 december 1988 de nationale Staat bevoegd is. Het is de nationale Staat
die de financiële lasten van de herstructurering draagt. Na 1 januari 1989 zijn de Gewesten bevoegd.

De Gemeenschapsminister merkt op dat er in de Regeringsverklaring
regeling is met betrekking tot deze schuldproblematiek.

van 30 januari 1992 (Stuk 10 (BZ 1992) - Nr. 1) geen

De vraagsteller concludeert vervolgens dat de terugbetalingen in het raam van het textielplan (exclusief de reeds door de
Gemeenschapsminister vermelde bedragen met betrekking tot 3 bedrijven) thans 1.565.628.767 frank bedragen.
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VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor Economie, Energie en Werkgelegenheid

Vergadering van dinsdag 3 maart 1992

Vaste verslaggever : de heer P. Deprez, Secretaris van de Commissie

- Vraag om uitleg van de heer G. Vermassen aan de heer L. Van den Brande, Voorzitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van Economie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en Externe Betrekkingen over de grindexploitatie
in het Maasland

1. Uiteenzetting van de vraag door de vraagsteller :

Spreker vestigt de aandacht op de intense ontgrinding van het Maasland. Tot op heden werden ongeveer 2000 ha ontgrind.
Indien men dit tempo blijft aanhouden, nl. 9 à 10 miljoen ton grind per jaar, betekent dit nog eens 50 ha per jaar ! Hij
stelt dat er in de gewestplannen specifieke ontgrindingsgebieden werden gereserveerd en dat deze gereserveerde effectieve
ontgrindingsgebieden quasi allemaal zijn ontgrind. De problematiek van de grindwinning in Limburg kwam herhaalde malen
in de belangstelling. In 1987 werd de Technische Grindcommissie opgericht, die het grinddossier actualiseerde en meerdere
afbouwscenario’s voorstelde, nl. 2000-2010-2040. Geopteerd werd door de rondetafelconferentie  voor een afbouwscenario
tegen 31 december 2005 waarbij er tot deze periode nog 60 miljoen ton zou worden ontgrind. Tevens besliste men bij decreet
over te gaan tot de oprichting van een Grindfonds. Dit Grindfonds zou beheerd worden door een Technisch Grindcomité.
Er zouden tevens een aantal subcomités opgericht worden, werkzaam op het terrein van de sociale begeleiding van de
afvloeiende werknemers ; het landschappelijk herstel en het vervangen van grind door alternatieve (bouw)materialen.  Er
was hieromtrent een ruime consensus en op 16 oktober 1991 werd het ontwerp-grinddecreet door de Vlaamse Executieve
ingediend bij de Vlaamse Raad.

De vraagsteller wenst van de Gemeenschapsminister een concreet antwoord op de volgende vraag :

- Wanneer zal het grinddecreet opnieuw aanhangig worden gemaakt ? Spreker beroept zich op de urgentie, vermits er
thans geen grindgronden meer ter beschikking zijn en men aldus in de onwettelijkheid dreigt te verzeilen.

2. Antwoord van de Gemeenschapsminister :

De problematiek van de grindwinning in Limburg is reeds meermaals op beleidsniveau ter sprake gekomen. Als gevolg
hiervan werd reeds in 1987 de Technische Grindcommissie onder voorzitterschap van de heer De Rijck opgericht, die het
grinddossier actualiseerde en meerdere afbouwscenario’s voorstelde.

Op 31 juli 1990 keurde de Vlaamse Executieve de beleidsnota inzake de grindwinning in het Limburgse Maasland  goed.
De tekst van deze beleidsnota was het resultaat van besprekingen tijdens drie rondetafelconferenties  (14 maart, 19 april en
6 juli 1990) met alle betrokken partijen en belangengroepen. Op 6 juli 1990 gaven zij met een ruime meerderheid hun
consensus voor een afbouwscenario tegen 31 december 2005. Deze partijen waren : de provincie Limburg, de Intercommunale
Maatschappij Limburg I.M.L., de GOM, Maaseik, Maasmechelen, Lanaken,  het paritair subcomité, de milieubeweging.
Alleen de Boerenbond en twee gemeenten onthielden hun goedkeuring.

De rondetafel woog alle economische, sociale, ecologische en ruimtelijke elementen van het dossier grondig af. De maatre-
gelen en het scenario waarover een consensus was, maakten het mogelijk drie doelstellingen tegelijk te verwezenlijken :

- sociale begeleiding voor afvloeiende werknemers ;

- landschappelijk herstel of landschappelijke integratie van overblijvende grindplassen ;

- het vervangen van grind door alternatieve (bouw)materialen.

Er werd toen al (in juli 1990) gesteld dat deze maatregelen middels een decreet doorgevoerd moesten worden.

Op 16 oktober 1991 heeft de Vlaamse Executieve haar definitieve goedkeuring gegeven aan het ontwerp-decreet over de
ontgrinding in het Maasland. Dit ontwerp had het advies van de SERV en de Raad van State gekregen, en was ook
voorgelegd aan de Vlaamse Raad voor het Leefmilieu (voorloper van de MINA-raad). Met de daar gemaakte opmerkingen
werd rekening gehouden.

De Vlaamse Executieve wilde echter niet wachten met een aanpak van de grindproblematiek tot er een globaal ontgrondings-
decreet zou komen : SERV en Vlarale hadden voorgesteld om ook meteen een decretale basis te leggen voor kleiontgrin-
dingen en andere vormen van ontgronding in heel Vlaanderen.

De pxecutieve  zei letterlijk “de situatie in de grindsector is zo op de spits gedreven dat een afzonderlijke aanpak verantwoord
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is en prioriteit moet krijgen. Voor de betrokken bedrijven, de werknemers uit de grindsector en de landbouw, leidt het
aanslepen van de kwestie tot een onzekere toekomst die de goede werking van de bedrijven en de werkgelegeheid hypothe-
ceert”.

De Vlaamse Executieve onderstreept in haar regeerakkoord van 28/1/92  het prioritair karakter van dit decreet. Ze zal de
bevoegde commissie vragen het decreetbij voorrang te behandelen, en zal zelf de nodige uitvoeringsbesluiten dringend
goedkeuren.

Op 19 februari 1991 en op 29 mei 1991 ging de Executieve akkoord over het volume en de winningsplaatsen van grind.
Buiten de huidige ontginningsgebieden, waar nog 23 mln ton ontgrind kan worden, zal het gewestplan aangepast worden
om de reservegebieden Kleizone, Boterakker, Meerheuvel te kunnen ontgrinden dit is nog bijkomend 52 mln ton.

De Gemeenschapsminister zal dus binnenkort het ontwerp van decreet opnieuw in de bevoegde Commissie neerleggen.

3. Repliek

Een lid drukt zijn bezorgdheid uit t.a.v. de huidige situatie. De grindsector dreigt door het getalm van de overheid in de
onwettelijkheid terecht te komen. Dit dient vermeden te worden. Er moet duidelijkheid worden geschapen op het vlak van
vergunningen en ecologie. De opmerkingen door Vlarale en SERV gemaakt met betrekking tot het grinddossier moeten
ernstig worden genomen.

Spreker pleit voor een geïntegreerde aanpak van de grindproblematiek. Aandacht moet eveneens uitgaan naar het ontgron-
dingsdossier. Grind is vaak ook synoniem van klei en zand. Een totale decretale basis voor beide aspecten dringt zich niet
dadelijk op, maar aan het grindprobleem moet prioritair aandacht worden besteed.

Spreker nodigt uit tot enig realisme met betrekking tot de substitutieproduktie. Ruimtelijke en economisch aspecten dienen
geïntegreerd benaderd. Verder dient de nodige zorg besteed aan mogelijke importmogelijkheden, vanuit Schotland, Boven-
rijn. Ook zeegrind is niet verwaarloosbaar. Het lid meent dat ook Nederland niet uit het oog mag verloren worden. De
aansnijding van nieuwe grindgebieden dient met de grootste omzichtigheid te gebeuren. Het lid merkt op dat het nuttig
zou zijn te beschikken over de verslagen van de rondetafelconferenties  van 14 maart, 19 april en 6 juli 1990. Alhoewel vaak
gesteld wordt dat er een ruime consensus was bereikt in verband met het ontwerp-grinddecreet, stelt spreker dat de
grindwinning in de Maasuiterwaarden een ernstige bedreiging vormt voor de landbouw. Het volstaat echt niet om een
decreet te stemmen om deze protesten weg te nemen.

De vraagsteller treedt de idee van vorige spreker bij in verband met de nood aan een ontgrondingsdecreet. Hij pleit evenwel
voor prioritaire aandacht voor het grinddecreet. Hij wijst op de hoogdringendheid om de grindproblematiek te regelen.
Verder dralen, berokkent veel nadeel aan werkgevers, lokale besturen en het leefmilieu. Het ontwerp-decreet is de resultante
van een ruime consensus tussen economische en ecologische belangen. Hij dringt aan op spoed, teneinde de onwettelijkheid
te vermijden.

Een ander lid merkt op dat er een voorstel van decreet is ingediend door de heer J. Gabriels houdende reglementering van
de ontgrondingen (297 (1984-1985) - Nr. 1). Nog een ander lid vraagt aandacht voor het landschappelijk herstel en de
landschappelijke integratie en revalorisatie van de grindplassen. Ook dient zorg besteed aan de sociale gevolgen van de
stopzetting van de grindexploitatie. Herscholing van de arbeidskrachten dringt zich op. Wat het herstel van de Maasvallei
betreft, verwijst dit lid naar de Hoge Veluwe, waar op een creatieve wijze 16000 nieuwe arbeidsplaatsen werden gecreëerd.
Hij pleit voor een kritische benadering van de grindproblematiek met betrekking tot de ecologische gevolgen.
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VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor Huisvesting, Ruimtelijke Ordening en Landinrichting

Vergadering van woensdag 4 maart 1992

Verslaggever : de heer R. Van Rompaey, Secretaris van de Commissie

- Vraag om uitleg van mevrouw C. Harnie aan de heer T.
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse Aangelegenheden,
Lembeek in verband met het SST-project

Kelchtermans, Gemeenschapsminister van Openbare Werken,
over de afgifte van een bouwvergunning voor de gemeente

1. Uiteenzetting van de vraag door de vraagsteller :

De vraagsteller stelt vast dat er door de vorige Regering ten aanzien van het SST-project een aantal concrete standpunten
werden ingenomen. Het lid meent dat het evident is dat de nieuwe Gemeenschapsminister deze beslissingen overneemt,
daar zij steunen op een quasi volledige consensus zowel in de Vlaamse Raad als in de Vlaamse Executieve. Met betrekking
tot de deelgemeente Lembeek werd in de notulen van de vergadering van de Vlaamse Executieve van 24 juli 1991 volgende
tekst opgenomen : ,,Inzonderheid wat Lembeek betreft gaat de voorkeur van de Vlaamse Executieve op basis van de huidige
elementen van het dossier uit naar een oplossing via ondertunneling”.

De vraagsteller wenst van de Gemeenschapsminister
Lembeek voor deze ondertunneling.

2. Antwoord van de Gemeenschapsminister :

te vernemen of men een bouwvergunning zal afgeven aan de gemeente

De Gemeenschapsminister bevestigt dat de beslissing van de vorige Executieve ter zake onverkort gelding heeft.

De vraagsteller verduidelijkt nog dat, er nopens het standpunt van de Vlaamse Executieve met betrekking tot het SST-project
enige twijfel was gerezen, tengevolge van een voorstudie van de NMBS in verband met een alternatief traject. Deze voorstudie
werd door de NMBS aan de leden van de gemeenteraad van Halle overgezonden. Het werd evenwel verworpen. Het lid
dankt de Gemeenschapsminister voor de opheldering in dit dossier.
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VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor Huisvesting, Ruimtelijke Ordening en Landinrichting

Vergadering van woensdag 4 maart 1992

Verslaggever : de heer R. Van Rompaey, Secretaris van de Commissie

- Vraag om uitleg van de heer J. De Mol aan de heer T. Kelchtermans, Gemeenschapsminister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse Aangelegenheden, over een omzendbrief van 3 januari 1992 waarbij ,,Richtlijnen
met betrekking tot de aard van bedrijven die kunnen toegelaten worden in een industriezone of een gebied voor ambachtelijke
bedrijven en kleine en middelgrote ondernemingen” worden verstrekt

1. Uiteenzetting van de vraag door de vraagsteller :

De omzendbrief van 3 januari 1992 wijzigt de voorschriften van het koninklijk besluit
de inrichting en de toepassing van de ontwerp-gewestplannen en gewestplannen.

van 28 december 1972 betreffende

Alhoewel hier verordenende interpretaties worden opgenomen, werd deze omzendbrief niet goedgekeurd
Executieve. Alleen al om dit proceduregebrek is het intrekken van deze omzendbrief aangewezen.

door de Vlaamse

Ook op het inhoudelijke vlak zijn er voldoende redenen voorhanden om deze omzendbrief in te trekken. Deze omzendbrief
werd opgesteld in functie van één bepaald dossier, en heeft als doel artikelen 7 en 8 van het koninklijk besluit van 28
december 1972 ,,nader toe te lichten”. Deze toelichting heeft enkel tot doel om Jouter  dienstverlenende bedrijven”, met
name hotels, als complementair te beschouwen aan industriële of ambachtelijke bedrijven. In de toelichting bij het koninklijk
besluit van 28 december 1972 (gewijzigd bij het koninklijk besluit van 13 december 1978) wordt in punt 4 van artikel 7.3
aangegeven wat bedoeld wordt met complementaire dienstverlenende bedrijven. Daarenboven worden in artikel 7 de
complementaire dienstverlenende bedrijven limitatief opgesomd : ,,Tevens worden in deze gebieden complementaire dienst-
verlenende bedrijven ten behoeve van de andere industriële bedrijven toegelaten, namelijk : bankagentschappen, benzine-
stations, transportbedrijven, collectieve restaurants, opslagplaatsen van goederen bestemd voor nationale of internationale
verkoop”. Daarnaast geeft artikel 7 aan dat naast de industriële of ambachtelijke bedrijven op een industriegebied, de
huisvesting van het bewakingspersoneel kan plaatsvinden. De erg strikte aanduiding dat het daarbij moet gaan om de
veiligheid en de goede werking van het bedrijf, is reeds op een onaanvaardbare manier verruimd. Zo worden op industrie-
terreinen, naast het bedrijf, de woning van de bedrijfsleider ingeplant ; op deze wijze worden tegen zeer goedkope voorwaar-
den woningen gebouwd, sporthallen ingeplant . . .

In de omzendbrief van 3 januari 1992 wordt zelf aangeduid dat de procedure van de omzendbrief geen deugdelijke werkwijze
is : ,,Normaliter zouden de gewestplannen dienen onderzocht in het kader van de evolutie die zich het laatste decennium
heeft voorgedaan. Een dergelijk onderzoek en de daaruitvolgende aanpassing van de gewestplannen neemt echter heel wat
tijd in beslag ; ondertussen gaat de evolutie in het bedrijfsleven verder”. Het begrip tijd wordt gebruikt om tot een
onaanvaardbare verruiming te gaan.

De omzendbrief interpreteert de reglementeringen. Dit blijkt duidelijk uit : ,,Met andere woorden bij ontstentenis van een
vlugge opvolging van de reglementeringen (gewestplannen) verhoudingsgewijze met de evolutie van het socio-economisch
leven, is men omwille van het goed bestuur van het land gehouden de interpretatie van de begrippen in deze reglementerende
teksten aan te pasen  in functie van het tijdsgebeuren en de socio-economische gegevenheid van het ogenblik”. In geval van
interpretatie diende deze omzendbrief aan de Executieve te worden voorgelegd. Dit is niet gebeurd, wat om deze reden de
onwettelijkheid van deze omzendbrief impliceert.

De toelichting bij artikel 8 van het koninklijk besluit van 28 december 1972 stelt dat men van de feitelijkheden moet uitgaan.
Alleen wordt deze zin uit zijn context gelicht. De zin ,,bij  de beoordeling zal men van feitelijkheden dienen uit te gaan”
(toelichting artikel 8) slaat op het bepalen van de criteria om vast te stellen of het gaat om een vervuilend, milieubelastend,
ambachtelijk bedrijf of om kleine of middelgrote ondernemingen. Deze zin slaat enkel op het bepalen van de hinderlijkheid
om op deze wijze uit te maken tot welke categorie het bedrijf behoort. De interpretatie van de gewestplannen naar de geest
en niet naar de letter, leidt ertoe dat ook ,,niet-materiële produkten” tot de normale produktie gerekend worden en de
verhouding produktie-stockageruimte wordt als niet meer zinvol bestempeld. De nood om op ambachtelijke en industriële
zones grote complexen te voorzien die niet bedoeld zijn in de artikelen 7 en 8 (en de toelichting) wordt enkel gebruikt om
hotelaccomodaties goed te praten op ambachtelijke en industriële zones.

De vraagsteller meent dat men de verruiming van de artikelen 7 en 8 en de toelichting hierbij, bezwaarlijk als een goede
legistieke werkwijze kan beschouwen, maar dat dit eerder neigt naar een ruimtelijke ordening à la carte. Problemen
interpreteren dient vermeden, Een flexibele planning is uiteraard wat anders dan louter casuïstisch de zaak te benaderen.
De aanpassing - via interpretaties - van verordenende bepalingen leidt niet tot een goede ruimtelijke ordening. De kans
dat men op deze wijze, dossiersgewijs, algemene verordenende bepalingen aantast is erg evident, waardoor de rechtszekerheid
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wordt uitgehold en de grenzen tussen het wettelijke en het onwettelijke vervagen.

Deze omzendbrief is op deze wijze een typische uiting van pseudo-wetgeving. Men wekt de schijn dat de voorgestelde
maatregelen gesteund zijn op bestaande wetgeving, terwijl de omzendbrief nieuwe regels schept die indruisen met de
bestaande wetgeving. Hierdoor worden de rechtszekerheid en de prerogatieven van de decreetgever aangetast.

De vraagsteller benadrukt dat, indien de toelichting van de gewestplannen achterhaald is, deze enkel rechtsgeldig, conform
de adviezen van de Raad van State, kan herwerkt  worden door een decreet, en niet door middel van omzendbrieven, die
een oneigenlijk rechtsmiddel zijn.

Hij stelt dat de omzendbrief - die enkel bedoeld was voor één bepaald dossier - moet ingetrokken worden omdat :

1. bij de vaststelling van deze omzendbrief er procedurefouten
na akkoord in de Executieve worden verspreid ;

zijn gemaakt. Reglementerende omzendbrieven kunnen enkel

2. deze omzendbrief een interpretatie geeft die het koninklijk besluit van 28 december
met de bepalingen en met de toelichting van dit koninklijk besluit.

1972 overstijgt en zelfs strijdig is

2. Antwoord van de Gemeenschapsminister :

De Gemeenschapsminister merkt op dat deze vraam om uitleg duidelijk aantoont dat de gewestplannen en de procedure
om deze te wijzigen moeten worden aangepast. In de Regeringsverklaring van de Vlaamse Executieve (10 (BZ 1992) - Nr.
1) wordt gesteld dat op basis van het Structuurplan Vlaanderen die gewestplannen zullen worden aangepast. Verder komt
er een moratorium voor BPA’s die wijzigingen inhouden van de gewestplannen.

De Gemeenschapsminister verklaart dat niet
Vaak zal men moeten interpreteren, waarbij

alle fei
echter

telijke  omstandigheden nauwkeurig door
de nodige omzichtigheid is geboden.

regels kunnen worden gevat.

In verband met de omzendbrief van 3 januari 1992 verduidelijkt hij dat het om een interne nota gaat gericht aan de
directeur-generaal van de Administratie voor Ruimtelijke Ordening, Huisvesting en Leefmilieu (AROHM)  en niet om een
verordenende omzendbrief, zodat deze niet diende overgelegd te worden aan de Vlaamse Executieve. Deze interne nota
bevat slechts een aantal algemene beschouwingen nopens de evolutie van de gewestplannen, de wijzigingen in de bestem-
mingsgebieden en socio-economische evoluties, die waardevol zijn.

Bij de beoordeling van bepaalde dossiers, moet men nauwkeurig nagaan of deze beantwoordt aan de ruime criteria gesteld
in deze verklarende nota. De Gemeenschapsminister verduidelijkt dat de nota in ruime mate geïnspireerd is door de
problematiek van de ruimtelijke aspecten van de secundaire en tertiaire sector en de evolutie van de begrippen ,,industrie”,
,,ambachtswezen”,  ,, KMO’s”. Nieuwe zachte industriële activiteiten ontwikkelden zich, onder andere software- en diensten-
activiteiten (niet-materiële  produktie”). Hij weerlegt met klem dat de nota afgestemd zou zijn op één bepaald dossier. Hij
is voorstander van een zekere interpretatieruimte bij de beoordeling van de inplanting van bepaalde vestigingen in de
industriegebieden.

De gemachtigde ambtenaar, en in geval van beroep, de Bestendige Deputatie of de Gemeenschapsminister zelf beschikken
over een appreciatiebevoegdheid van de criteria ter zake. Gelet op de schaarste aan bedrijfsterreinen werd aan de Adminis-
tratie opdracht gegeven de artikelen 7 en 8 van het koninklijk besluit van 28 december 1972 restrictief te interpreteren. De
Gemeenschapsminister belooft hiertoe de nodige instructies aan AROHM  en de buitendiensten te geven en concludeert dat
de wet op de ruimtelijke ordening en stedebouw dringend dient herdacht.

3. Repliek

De vraagsteller wenst geen formele discussie aan te gaan.

De Gemeenschapsminister spreekt over een ,,interne nota”. De vraagsteller repliceert dat het een brief is, gericht aan de
directeur-generaal van AROHM,  waaraan een ruime verspreiding is gegeven. Hij interpreteert dit als een omzendbrief.
Indien deze kwalificatie niet weerhouden wordt, gaat het over een richtlijn, wat zeker noopt tot een strikte toepassing van
de wettelijkheid.

Het lid beklemtoont, dat wat duidelijk limitatief in de toelichting bij het koninklijk besluit van 28 december 1972 is
opgenomen, niet moet geïnterpreteerd worden, ook niet op grond van socio-economische oogmerken. Hij stelt dat het hier
gaat om de inplanting van een hotelaccomodatie in industriegebieden.

Spreker verwijst naar het arrest van de R.v.St., 7 mei 1981. Puttaert, nr. 21.114, dat stelt : ,,Er is geen reden om een op
zichzelf duidelijke tekst aan de hand van bedoelingen - hoe billijk ook - te interpreteren, want dat zulk een, nergens
door de tekst geschraagde uitlegging, ten koste van de rechtszekerheid, zou leiden tot een verdraaiing van de betekenis van
de draagwijdte”.
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Een lid vraagt dat men zich eerder zou toespitsen op een
Gewestplannen en de wet op de ruimtelijke ordening en de
en APA’s dient gerevaloriseerd.

goede ruimtelijke ordening dan op juridische haarklieverij. De
stedebouw dienen dringend aangepast, waarbij de rol van BPA’s

Het lid weerlegt dat het om één dossier gaat. Er rezen reeds vroeger vele interpretatieproblemen
8 van het koninklijk besluit van 28 december 1972. Men omzeilde de al te stringente bepalingen.

nopens de artikelen 7 en

De interne nota is de resultante van vele dossiers. Hij meent dat de richtlijn van Gemeenschapsminister Waltniel van 3
januari 1992, het koninklijk besluit van 28 december 1972, niet wijzigt. De toelichting van Staatssecretaris M. Eyskens blijft
onverkort van kracht.

Hij betoont zich evenwel voorstander van een strikte interpretatie, hierin bijgetreden door verschillende andere leden.

Een ander lid heeft geen bezwaar tegen de inplanting
tegen de vestiging van KMO’s in industriegebieden.

van hotelaccomodaties in industriegebieden. Wel is het lid gekant

Vervolgens ontspint zich een gedachtenwisseling tussen verschillende leden met betrekking tot een stadsuitbreidende trend.
Paal en perk dient gesteld aan de uitbouw van de industriezones. Stadskernen kwijnen weg en de open ruimte wordt verder
aangetast. Veel zorg moet besteed worden aan een goede globale invulling van de ruimtelijke ordening in Vlaanderen. De
industrieterreinen moeten selectief opgevuld worden. De schaarste inzake industrieterreinen mag niet opgelost worden door
een extensieve interpretatie van de artikelen 7 en 8 en de toelichting van het koninklijk besluit van 28’ december 1972.
Sportinfrastructuren, villa’s als conciërgewoning, groothandelszaken en heli-havens horen niet thuis in industriegebieden.

Verschillende leden betonen enig scepticisme ten aanzien van de inplanting van KMO’s, als ondersteunende factor van
bedreigde stadskernen. Al te vaak dienen ze, onder druk van milieuverenigingen, uit te wijken naar de rand, vermits in de
woonzone  voor hen geen plaats is, en de beschikbare KMO-terreinen nog schaarser zijn. Niet aangesneden industrieterreinen
dienen hiertoe prioritair bestemd. Gestreefd moet naar een evenwichtige balans tussen economie, werkgelegenheid en
ecologie. Het onderbrengen van hotelaccomodaties in de stadskernen, kan waardevol zijn, maar bedreigt de verdere
plattelandsontwikkeling van die regio’s, die de afgelopen decennia, door een verhoogde industrialisatiegraad, voor tewerk-
stelling in eigen streek zorgden. In het kader van de groeiende densiteit van de mobiliteitsstromen en het tekort aan
hotelaccomodatie in bepaalde regio’s moet men hier met de nodige omzichtigheid optreden. Indien er nood is aan een
heli-haven, moet dit kunnen, maar niet in een open ruimte. Indien collectieve restaurant toegelaten zijn in industriegebieden,
dan moet volgens verschillende leden ook een beperkte hotelaccomodatie toegelaten zijn in industriegebieden.

De Gemeenschapsminister repliceert tot slot dat het wel om een ,,interne nota” gaat. De Minister kan aan zijn Administratie
toelichting verstrekken, nopens de toepassing van de wetgeving waarover hij dient te waken, onder de controlebevoegdheid
van de Vlaamse Raad. Het verdient aanbeveling dat de Minister een verklarende nota verstrekt aan de directeur-generaal.
De Gemeenschapsminister is politiek verantwoordelijk. Hij pleit verder voor een grotere responsabilisering van de ambtenaar.
Aan de hand van vooraf vastgestelde limieten, moet deze over een zekere beoordelingsvrijheid beschikken. Wijzigingen
van gewestplannen à la carte dienen geweerd. Hij stelt dat hij inhoudelijk gedeeltelijk rekening moet houden met wat
verwezenlijkt werd door zijn voorganger.

De vraagsteller stelt vast dat het niet om een verschil in interpretatieruimte gaat, maar eerder om een afwijking van wettelijke
regelingen. Hij kant zich met klem tegen een verdere ontwikkeling van een pseudo-wetgeving, waarbij men via richtlijnen
en bijkomende interpretaties koninklijke besluiten verder uitwerkt. Indien de gewestplannen moeten bijgestuurd worden
dient dit te gebeuren via de wettelijk vastgelegde procedure.
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VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor Welzijn en Gezondheid

Vergadering van dinsdag 3 maart 1992

Vaste verslaggever : mevrouw L. Maximus.

- Vraag om uitleg van de heer M. Van houtte aan mevrouw W. Demeester-De Meyer, Gemeenschapsminister van
en Begroting, Gezondheidsinstellingen, Welzijn en Gezin, over een mogelijke fraude bij kredietverlening door
voor de Bouw van Ziekenhuizen en Medisch-Sociale Instellingen

Financiën
het Fonds

1. Uiteenzetting van de vraag door de heer M. Van houtte

Reeds jaren terug heeft de PVV-fractie geijverd voor het organiseren van een audit binnen het Fonds voor de Bouw van
Ziekenhuizen en Medisch-Sociale Instellingen. Begin januari werd deze eis opnieuw brandend actueel nadat een CVP-schepen
te Mechelen, tevens inspecteur-generaal bij de genoemde instelling, op een onrechtmatige wijze zou hebben gezorgd voor
een waarborg voor een kredietverstrekking vanwege het Fonds van ongeveer 285 miljoen aan het rusthuis Renaissance.

Hieromtrent zou ik van de Minister willen vernemen :

1) Wat is de huidige stand van zaken in dit dossier ?

2) Hoe is de kredietwaarborg in dit dossier verstrekt ?

3) Wie is verantwoordelijk voor het verstrekken van een kredietwaarborg ?

4) Zal de som moeten terugbetaald worden aan de kredietverstrekker ?

5) Is het rusthuis momenteel gesloten ?

6) Is de Vlaamse Executieve bereid om een audit te organiseren binnen het Fonds voor de Bouw van Ziekenhuizen en
Medisch-Sociale Instellingen ?

2. Antwoord van mevrouw W. Demeester-De Meyer, Gemeenschapsminister van Financiën en Begroting, Gezondheidsinstel-
lingen, Welzijn en Gezin

Wat de bovengenoemde aangelegenheid betreft, kan ik het geachte lid de volgende elementen
verwijzend naar de respectievelijk door hem gestelde deelvragen.

van antwoord geven, daarbij

1. De huidige stand van zaken in het dossier

In verband met het door betrokkene bedoelde dossier Renaissance loopt er momenteel een strafrechtelijk onderzoek naar
mogelijke fraude en verduistering van gelden. De Vlaamse Gemeenschap heeft zich daarbij burgerlijke partij gesteld. De
CV Renaissance, die het rusthuis exploiteerde en die de voorlopige vergunning tot het bouwen ervan heeft, werd door de
Rechtbank van Koophandel te Leuven failliet verklaard. De Vlaamse Gemeenschap deed een aangifte van schuldvordering
in het faillissement.

Anderzijds zal de Vlaamse Gemeenschap, en dat op eigen initiatief, de procedure inzetten tot ontbinding van de VZW
Renaissance die eigenaar is van het patrimonium van het rusthuis. Daarbij wordt eveneens een verzoekschrift opgesteld tot
aanstelling van een voorlopig bewindvoerder. Dat verzoekschrift wordt deze week nog formeel ingeleid door de advocaat
die de belangen van de Vlaamse Gemeenschap in deze zaak behartigt.

2. De kredietwaarborg

Voor de bouw van het rust- en verzorgingstehuis Renaissance werd geen beroep gedaan op de subsidiëring van de investe-
ringsverrichtingen ten laste van het Vlaams Fonds voor de Bouw van Ziekenhuizen en Medisch-Sociale Instellingen. De
lening bij de financiële instelling voor die investeringskredieten gebeurde op naam van de VZW  Renaissance waarbij het
geleende krediet volledig werd gewaarborgd door het bovengenoemde Vlaams Fonds.

3. De verantwoordelijkheid voor de waarborgverlening

Wat de verantwoordelijkheid voor het verstrekken van de waarborg betreft, moet er gewezen worden op het verschil dat
er bestaat tussen de situatie ten tijde van het betrokken dossier en de huidige regeling. Op het moment dat aan het rusthuis
Renaissance de bovengenoemde waarborg werd verleend, bestond er een delegatiebevoegdheid aan de toenmalige admini-
strateur-generaal van het Fonds, de heer W. Terryn, om bepaalde overeenkomsten af te sluiten en goedkeuringen te verlenen.
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Die bevoegdheden konden bovendien verder worden gedelegeerd aan de inspecteur-generaal, de heer A.
heer Van Stappen werd naar aanleiding van het betrokken dossier in het belang van de dienst geschorst.

Van Stappen. De

Na de herstructurering van het Ministerie van de Vlaamse Gemeenschap evenwel werd de secretaris-generaal van het
Departement Welzijn, Volksgezondheid en Cultuur belast met het dagelijks financieel beheer van het Fonds en dat met
ingang van 22 mei 1991. Daarbij moet er zeker ook worden gewezen op het feit dat er momenteel en samen met het
Departement Algemene Zaken en Financiën, een sluitende procedure werd uitgewerkt waarbij de waarborg enkel wordt
toegekend indien de aanvrager ook gesubsidieerd wordt en bijgevolg ook technisch en financieel gecontroleerd wordt.
Bovendien kan die waarborg als gevolg van dit systeem nooit meer bedragen dan 40 % van het maximaal door de Executieve
vastgestelde totaalbedrag. Op die manier wordt een mogelijke herhaling van het dossier Renaissance duidelijk ook onmoge-
lijk.

4. De terugbetaling aan de kredietverstrekker

Inzake de eventuele terugbetaling van het gewaarborgde krediet aan de financiële instelling evenals wat de hoegrootheid
daarvan betreft, moet er rekening worden gehouden met het nog steeds niet afgeronde strafonderzoek. Gelet op het feit
ook dat één en ander deel zal uitmaken van verdere onderhandelingen, dient het geachte lid te begrijpen dat het antwoord
op de door hem gestelde vraag, als element van een strafrechtelijk onderzoek en van nadere onderhandelingen, te delicaat
ligt om hier op dit moment al een duidelijk standpunt over mee te delen.

5. De huidige toestand van het rusthuis

Na het faillissement van de CV Renaissance werd het rusthuis door de curator en de rechtercommissaris gesloten. De familie
van de voormalige directrice mevrouw François, heeft evenwel het tehuis onmiddellijk terug geopend en neemt de uitbating
waar in de vorm van een zogenaamde “NV Renaissance” die echter geen officiële oprichting kende. Daarop werd op 29
januari 1992 door de administratie een proces-verbaal opgesteld met betrekking tot de wederrechtelijke uitbating van het
rusthuis door die vermeende NV.

Hierbij moet eveneens verwezen worden naar het antwoord bij vraag 1, met name wat de aanstelling van de sekwester
betreft. Die voorlopige bewindvoerder zal, in afwachting van een definitieve regeling, het patrimonium van de VZW  -zijnde
de gebouwen waarvoor het Vlaams Fonds de waarborg verleende- vrijwaren.

6. De organisatie van een audit

Met betrekking tot de eventuele organisatie van een audit binnen het Vlaams Fonds voor de Bouw van Ziekenhuizen en
Medisch-Sociale Instellingen, kan ik het geacht lid meedelen dat die audit momenteel plaats vindt als onderdeel van een
algemene consulting van de dossieropvolging binnen de sector Gezondheidszorg. Bovendien moet daarbij ook gewezen
worden op de hierboven al vermelde reorganisatie van de bevoegdheden betreffende het Fonds. Als gevolg daarvan wordt
er ook gewerkt aan een passende invulling van de uitvoeringsbesluiten en van de nieuwe delegatie en worden er sluitende
protocols  en systemen van dossierverloop ontworpen. De uitwerking van die nieuwe reglementeringen en van een efficiënte
en effectieve procedure, ook wat de waarborgverstrekking betreft, zal voor de toekomst een sluitende regeling voor de
dossiers van het Vlaams Fonds voor de Bouw van Ziekenhuizen en Medisch-Sociale Instellingen garanderen. Ik verwijs in
dat verband ook naar het antwoord op de derde vraag van het geachte lid waaruit blijkt dat de momenteel vastgelegde
procedure een volledige en ongecontroleerde 100 % waarborg, structureel onmogelijk maakt.

3. Repliek

Een lid vroeg zich af hoe die toestand mogelijk gemaakt is en met welke criteria rekening gehouden werd.

De Gemeenschapsminister antwoordde hierop dat zij alleen kan spreken over de toekomst.
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VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor Welzijn en Gezondheid

Vergadering van dinsdag 3 maart 1992

Vaste verslaggever : mevrouw L. Maximus

- Vraag om uitleg van de heer G. Anthuenis aan mevrouw W. Demeester-De Meyer, Gemeenschapsminister van Financien
en Begroting, Gezondheidsinstellingen, Welzijn en Gezin, in verband met de acties van het personeel in de sector van de
bijzondere jeugdbijstand

1. Uiteenzetting van de vraag door de heer Anthuenis

Vorig jaar werden de instellingen voor bijzondere jeugdbijstand in Mol door de toenmalig bevoegde Gemeenschapsminister,
de heer Lenssens, grondig hervormd. De motivering voor de fusionering die werd doorgevoerd, was een rationelere
begeleiding van de jongeren mogelijk te maken. Daarenboven werd de fusie ook verantwoord door de dalende trend in de
bezettingsgraad.

Vandaag blijkt dat die fusie is geïnspireerd door foutieve inschattingen en verkeerde overwegingen. De instellingen zitten
overvol met bezettingsgraden die soms de 110 procent bereiken. Dit leidt tot onhoudbare situaties en zelfs tot de weigering
in een aantal gevallen om nog jongeren op te nemen.

Hieromtrent zou ik van de thans bevoegde Minister willen vernemen :

1. Wat zal de Executieve ondernemen om aan deze situatie te verhelpen ?

2. Is de Minister de mening toegedaan dat de begeleiding van de jongeren na de hervormingen in de sector is verbeterd ?

3. Overweegt
sturen ?

de Minister aan de Executieve voor te stellen de eerder gedane hervormingen ongedaan te maken of bij te

4. Hoe is de weigering om jongeren op te nemen in regel te brengen met de opnameplicht die ten aanzien van de instellingen
geldt ?

2. Antwoord van mevrouw W. Demeester-De Meyer, Gemeenschapsminister van Financiën en Begroting, Gezondheidsinstel-
lingen, Welzijn en Gezin

De sector van de bijzondere jeugdbijstand wordt de laatste jaren gekenmerkt door vele vernieuwingen.

De uitgangspunten van het beleid ter zake zijn vastgelegd in de decreten inzake bijzondere jeugdbijstand gecoördineerd op
4 april 1990. Een van de kenmerkende vernieuwingen bestaat in de verschuiving van de residentiële opvang van jongeren
naar semi-ambulante en ambulante begeleiding. Daarnaast beperkte de wet van 19 januari 1990 tot verlaging van de leeftijd
van burgerlijke meerderjarigheid tot achttien jaar in grote mate de tussenkomst van de gerechtelijke bescherming inzake
de jongeren met een leeftijd tussen achttien en twintig jaar.

Deze reglementeringen schiepen de verwachting van een dalende trend in de
betrokken gemeenschapsinstellingen als in de erkende, private voorzieningen

residentiële opvang van jongeren zowel in de

Het lag dan ook
afgebouwd.

voor de hand dat bij de herstructurering van de gemeenschapsinstellingen enige opnamecapaciteit werd

Bovendien bleek bij de fusie van deze instellingen het personeelskader, in zijn totaliteit
de behoefte inzake pedagogisch personeel volledig voldaan werd.

bekeken, wel volzet zonder dat aan

Op het huidige ogenblik vertonen de opnamen van jongeren in de gemeenschapsinstelling een grillig beeld met hoogten en
laagten die vooraf slechts bij benadering kunnen ingeschat worden. Op het ogenblik van de hoge pieken in de bezetting
van de jongeren kunnen zich problemen voordoen omdat de personeelsbezetting nooit optimaal is, gelet op de constante
afwezigheid van personeelsleden om diverse redenen (ziekte, verlof zonder wedde, loopbaanonderbreking, deeltijds werken-
den e.d.).

Op korte termijn worden volgende maatregelen genomen om aan de meest dringende noden een oplossing te geven :

1. het heropenen van een leefgroep te Mol die voorheen tijdelijk gesloten werd wegens tekort aan opvoedend personeel ;
de heropening van deze opvoedingsafdeling moet een snellere doorstroming vanuit het onthaal en oriëntatie mogelijk maken ;
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2. het verhogen van de opnamecapaciteit van de gesloten instelling voor meisjes te Beernem met acht eenheden.

Hiertoe dienen 6 mannelijke en 6 vrouwelijke pedagogische assistenten bijkomend in dienst te treden. Met het oog op een
dringende afhandeling van deze aanwervingen heb ik reeds contact opgenomen met de bevoegde collega, de heer Luc Van
den Bossche, Gemeenschapsminister van Onderwijs en Ambtenarenzaken.

Eveneens wordt voorzien in de werving van vier nachtwakers respectievelijk 2 voor de instelling “De Kempen” te Mol en
2 voor de instelling “De Zande” te Ruiselede.

Tevens wordt in overleg met de heer Van den Bossche een procedure uitgewerkt waarbij delegatie zou worden
aan de plaatselijke directies om sneller te kunnen overgaan tot werving van contractuelen in de betrokken regio.

Een afvaardiging van de betrokken jeugdmagistraten wordt uitgenodigd
knelpunten met betrekking tot het plaatsingsbeleid te bespreken.

om op 10 maart eerstkomend op mijn kabinet de

verleend

samenwerking met de
een heroriëntatie van

De door mijn voorganger ingezette hervorming van deze instellingen moet worden gekaderd :

- enerzijds in de herstructurering van de administratieve diensten van de Vlaamse Gemeenschap ;

- anderzijds in de reorganisatie van de opvang en begeleiding van jongeren in de sector bijzondere jeugdbijstand.

In uitvoering van deze hervormingen werkt de administratie - in overleg en samenspraak met de betrokken Directies en
met de Erkenningscommissie - aan een algemeen beleidsplan betreffende de gewenste organisatie van deze gemeenschaps-
instellingen die sinds 1991 opgericht zijn als diensten met afzonderlijk beheer. Dit plan zal uitgaan van de specifieke rol die
deze inrichtingen moeten spelen in het geheel van de hulpverlening inzake bijzondere jeugdbijstand.

Hierbij zal eveneens rekening gehouden worden met de evolutie van de opnamen van jongeren die zich in een problematische
opvoedingssituatie bevinden. Gelet op de reeds geciteerde wisselvalligheden in deze evolutie zal bijsturing noodzakelijk zijn.

Zo dient de reeds genoemde uitbreiding van de opnamecapaciteit begrepen te worden als een momenteel
bijsturing, die meteen een adequaat antwoord biedt op de opnameplicht van de gemeenschapsinstellingen.

noodzakelijke
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VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor Economie, Energie en Werkgelegenheid

Vergadering van dinsdag 3 maart 1992

Vaste Verslaggever : de heer P. Deprez, Secretaris van de Commissie

- Vraag 6m uitleg van de heer M. Didden aan mevrouw L. Detiège, Gemeenschapsminister van Tewerkstelling en Sociale
Aangelegenheden, over het aanstellen van euroconsulenten bij de Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsop
leiding

1. Uiteenzetting van de vraag door de vraagsteller :

De vraagsteller merkt op dat er met betrekking tot de euro-consulenten, ten behoeve van de grensarbeiders, een aantal
samenwerkingsakkoorden werden gesloten met Nederland en de Nederlandse grensprovincies. Deze euro-consulenten ver-
vullen diverse taken op het vlak van de sociale zekerheid, beroepsopleiding en arbeidsbemiddeling. Ze zullen vooral
werkzaam zijn in Antwerpen en Oost-Vlaanderen (7-tal). Hij benadrukt het belang van de grensarbeid in Limburg, waar
een aanzienlijk deel van de tewerkstelling wordt gerealiseerd door grensoverschrijdende activiteiten. Nochtans zou er slechts
één consulent voorzien zijn voor de provincie Limburg, terwijl 60 % van de arbeidskrachten tewerkgesteld zijn als grensar-
beider. Bovendien zijn de Limburgse grensarbeiders méér dan deze in andere provincies industriële werknemers of behorend
tot de secundaire sector. Zij komen dus ongetwijfeld het meest in aanmerking voor beroepsopleiding, bemiddeling en
informatie. Er dient eveneens opgemerkt dat de verschillende vigerende sociale zekerheidsstelsels aanleiding geven tot
discriminaties.

De vraagsteller wenst van de Gemeenschapsminister een antwoord op de volgende vragen :

1. Is de weergegeven informatie juist en kan de verdeling van het aantal consulenten volgens meer objectieve criteria worden
verdeeld ?

2. Waar zullen de euro-consulenten gelokaliseerd worden en hoe zal de concrete samenwerking met Nederland verlopen ?

3. Wat is de jaarlijkse kostprijs van de euro-loketten ?

2. Antwoord van de Gemeenschapsminister :

1. Aantal, verdeling en lokalisatie van het aantal consulenten.

Wat het aantal en de verdeling in het project “Intensieve grensoverschrijdende activiteiten” betreft werden in het Vlaams-Ne-
derlands projectvoorstel aan de Europese Commissie twee medewerkers per deelproject voorzien. De deelprojecten betreffen
drie samenwerkingsgebieden, namelijk : Euregio Scheldemond (Gent-Terneuzen), Benelux-Middengebied (Antwerpen-Bre-
da) en de Euregio Maas-Rijn (Lanaken-Maastricht). Bovendien zijn er reeds twee medewerkers bij de Vlaamse Dienst voor
Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding - Kortrijk aangesteld voor het PACTE-programma (samenwerking met de Waalse
en Franse euro-loketten), die de functie van euro-consulent uitoefenen.

In het “definitief kadervoorstel” van de Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding werden 7 euro-con-
sulenten voorzien :

2 voor de Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding - Kortrijk ;

2 voor de Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding - Antwerpen ;

1 voor de Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding - Gent ;

1 voor de Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding - Tongeren

1 voor Hoofdbestuur (voor Sedoc-activiteiten),

Thans ligt er een voorstel aan het Beheerscomité voor waardoor het aantal euroconsulenten met één eenheid in Limburg
(Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding - Tongeren) wordt verhoogd, en dat ook een andere omslag
over de diverse lokalisaties voorziet.

Het Beheerscomité van de Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding zal hierover een uitspraak doen
tijdens de vergadering van 4 maart 1992.
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2. Concrete samenwerking met Nederland :

De concrete samenwerking beoogt vier grote taakstellingen te verwezenlijken, namelijk :

1. het verstrekken van informatie over sociale zekerheid
werken, met betrekking tot de verschillende wetgevingen ;

aan met name werkzoekenden die over de grens willen gaan

2. een gestructureerde uitwisseling van vacatures tot stand brengen ;

3. het opstellen van een inventaris van de beschikbare beroepsopleidingsmogelijkheden
van een vergelijking met de meest gevraagde studieniveaus ;

aan beide zijden van de grens en

toekomstgericht tewerkstellingsbeleid, via grensoverschrijdend overleg, met de betrokken economische4. het bepalen van een
en sociale partners.

3. Kostprijs euro-loket :

De jaarlijks geraamde kostprijs van één loket bedraagt 2,7  miljoen BF. Er zijn 4 euro-loketten (3 met Nederland, 1 met
Frankrijk) voorzien bij de Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding. De Europese Commissie neemt
50 % van de kostprijs voor haar rekening tijdens de duurtijd van de projecten “PACTE” en “Intensieve grensoverschrijdende
activiteiten”. Gehoopt wordt aldus een aantal knelpunten inzake grensoverschrijdende tewerkstelling op te lossen.

3. Repliek :

Een lid verzoekt om meer duidelijkheid met betrekking tot de taakomschrijving van de euro-consulent in Limburg. Door
wie is hij benoemd ? Wat is de Europese dimensie van deze functie ? Hij wijst erop dat 50 % van de kostprijs van het
euroloket wordt gefinancierd door de Europese Commissie.

De Gemeenschapsminister repliceert dat de aanstelling van de euro-consulent gebeurt door het Beheerscomité van de
Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding. Voor de provincie Limburg zullen er twee euro-consulenten
worden benoemd, die informatie zullen verstrekken met betrekking tot de verschillende sociale zekerheidsstelsels, de
vacatures, de beroepsopleiding en arbeidsbemiddeling. Er zal nauw samengewerkt worden met de plaatselijke VDAB-dien-
sten.

Na het wegvallen van de grenzen in de Europese Gemeenschap, zal de euro-consulent een stimulerende rol vervullen ter
verhoging van het mobiliteitseffect van de doorstroom van arbeidskrachten. In deze context verwijst de Gemeenschapsminis-
ter naar het uitwisselingsprogramma tussen Wallonië en Frankrijk, in samenwerking met Kortrijk, Mons, Pas-de-Calais. De
bijkomende euro-consulent zal als standplaats Tongeren hebben.

Ondanks de intensieve aandacht en zorg besteed aan de grensoverschrijdende tewerkstelling, merkt een ander lid op, dat
men er niet in slaagt, om in bepaalde regio’s, de mobiliteit te verhogen. Wat de Westvlaamse regio betreft, wijst het lid
naar de samenwerkingsakkoorden tussen Kortrijk, Doornik en Mons.

Er is een grote doorstroom van arbeidskrachten uit Noord-Frankrijk naar Zuid-West-Vlaanderen, maar probleemgebieden
met een hoge werkloosheidsgraad (30 %), zoals Ath en Doornik, blijven verstoken van de migratie van arbeidskrachten.

Dit gebrek aan dynamiek in de doorstroom resulteert in een zware financiële last voor de sociale zekerheid.

Spreker meent dat de euro-consulenten, naast een informatieve rol, in belangrijke mate kunnen bijdragen aan de verhoging
van het mobiliteitseffect van de arbeidskrachten.

De Gemeenschapsminister repliceert dat bij de opening van de euro-loketten in Mons en Kortrijk, ter zake nauw zal
samengewerkt worden met Noord-Frankrijk en Wallonië.
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VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor

Vergadering van

Welzijn en

dinsdag 3

Gezondheid

maart 1992

Vaste verslaggever : mevrouw L. Maximus

- Vraag om uitleg van mevrouw M. Vogels aan mevrouw L. Detiège, Gemeenschapsminister
Aangelegenheden, over een mogelijke foldercampagne met betrekking tot AIDS.

1. Uiteenzetting van de vraag door mevrouw M. Vogels

Naar verluidt werd net vóór het ontslag van de vorige Executieve door de toenmalige
zondheid beslist een foldercampagne op te zetten met betrekking tot AIDS.

van Tewerkstelling en Sociale

Gemeenschapsminister van Volksge-

De wetenschappelijke stuurgroep die normaal de Minister moet adviseren bij dergelijke initiatieven werd niet vooraf
geraadpleegd. Bij de bevoegde organisaties bestaan de grootste twijfels over zowel doelstelling als uitwerking van deze actie.
De evaluaties van de voorbije foldercampagne werden niet mee ingerekend.

1. Zal de Minister hiertoe alsnog de wetenschappelijke stuurgroep raadplegen ?

2. Zal de Minister bij eventueel negatief advies de uitvoering van deze campagne opschorten ?

2. Antwoord van mevrouw L. Detiège, Gemeenschapsminister van Tewerkstelling en Sociale Aangelegenheden

In uitvoering van het Vlaams Regeerakkoord besliste de vorige Gemeenschapsminister van Volksgezondheid tot een sensi-
biliseringscampagne over Aids.

OP
een

basis van een beperkte offerte-aanvraag werd het reclame-adviesbureau
TV-spot uit te werken en een folder op te maken.

Universal Advertising Team de opdracht gegeven

Omwille van de verregaande kritieken op de ontwerptekst van de Wetenschappelijke Stuurgroep voor Aids-preventie werd
beslist de campagne uit te stellen tot september 1992, zodat er niet alleen een betere voorbereiding mogelijk wordt, maar
eventueel andere initiatieven kunnen genomen worden om de campagne efficiënter te maken.

Ik opteer daarbij voor een meersporencampagne, met als doelgroep de jongeren, zonder de totale bevolking te vergeten.
Deze hertekende campagne moet wel gebeuren binnen de goedgekeurde offerte.

De Wetenschappelijke
acties.

Stuurgroep voor Aids-preventie zal nauw betrokken worden bij de uitwerking van de bijkomende
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VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor Leefmilieu en Natuurbehoud

Vergadering van 3 maart 1992

Vaste verslaggever : de heer E. De Groot, Secretaris van de Commissie

- Vraag om uitleg van de heer F. Dielens aan de heer N. De Batselier, Vice-Voorzitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van Leefmilieu en Natuurbehoud, in verband met de ongehoorde verhoging der stortprijzen in
Vlaams Brabant

I. Uiteenzetting van de vraag door de vraagsteller :

Op 31 december 1992 loopt de overeenkomst af tussen het Vlaamse en het Waalse Gewest om te Mont-Saint-Guibert in
Waals Brabant “Vlaams” huishoudelijk afval te storten en niets wijst erop dat ze wordt verlengd. Intussen stelt zich scherp
het probleem van de prijsbepaling. Herhaalde malen reeds is de stortprijs te Mont-Saint-Guibert eenzijdig verhoogd ; nu
wordt een stijging met niet minder dan 1.326 frank per ton, in één klap (samen met de milieuheffing) in het vooruitzicht
gesteld.

De gebruikers, Haviland en andere intercommunales, die er storten, staan hiertegen
om deze verhogingen te ondergaan en door te verrekenen aan de inwoners.

blijkbaar machteloos. Ze zijn veroordeeld

Graag had ik van de Gemeenschapsminister vernomen :

1. of er langs het Waalse Gewest om geen druk kan uitgeoefend worden om deze prijsverhogingen in te tomen, wetende
dat vroegere prijsverhogingen onder andere gemotiveerd werden door zogenaamde plaatselijke infrastructuurverbeteringen
die er nooit zijn gekomen ;

2. of bovenvermelde overeenkomst inderdaad zou verlengd kunnen worden, ten einde de discussie omtrent de uiteindelijke
oplossing voor de huisvuilverwerking in de regio Vlaams-Brabant,  met meer kennis van zaken te kunnen beëindigen ;

3. of hierdoor aan de verbranding van het huishoudelijk afval in Vlaams-Brabant zelf, hetzij in één, hetzij in twee installaties,
finaal niet kan ontkomen worden, wetende dat onder andere Haviland inmiddels al concrete stappen heeft genomen om,
in het kader van het afvalstoffenplan ‘91-‘95  en in overeenstemming met de beschikkingen van de overheid, zelf een oplossing
uit te werken of er aan mee te werken samen met derden, voor de ophaling en de verwerking van belangrijke fracties van
het afval, als het klein gevaarlijk afval en de droge fractie ?

2. Antwoord van de Gemeenschapsminister :

Vooreerst wil ik in alle duidelijkheid stellen dat de Vlaamse Executieve geen enkele vat heeft op de besluitvorming binnen
het Waalse Gewest en het ook niet wenst. Bovendien heeft het Vlaamse Gewest steeds de stelling ingenomen - en deze
houding wens ik ook verder in te nemen - dat elk land en elke regio in de eerste plaats zijn afvalproblemen intern moet
oplossen. Het getuigt van weinig burgerzin om het eigen afvalprobleem op anderen af te wentelen door de afval naar andere
regio’s of landen uit te voeren.

Het Waalse Gewest bepaalt autonoom de hoogte van de aanslagvoet van de milieuheffing. Binnen het eigen Vlaamse Gewest
wensen we ook deze autonomie te behouden. Ook de uitbater van de stortplaats te Mont-Saint-Guibert beslist autonoom
in het kader van de handelsovereenkomsten die hij aangaat, welke stortprijs hij wenst aan te rekenen.

De overeenkomst tussen het Waalse en het Vlaamse Gewest om in Mont-Saint-Guibert “Vlaams” huishoudelijk afval te
storten zou kunnen worden verlengd. De verlenging van het akkoord lost het probleem niet ten gronde op. Ik wens mij
dan ook alleen te engageren voor zinvolle, en als het kan permanente afspraken met het Waalse Gewest. Derhalve moet
het arrondissement Halle-Vilvoorde zijn afvalprobleem binnen zijn gebied zelf oplossen en dient ze hoogdringend zelf een
beslissing te nemen over de verwijdering binnen haar eigen grenzen. In het verleden zijn vrij duurzame initiatieven voorgesteld
geweest om het probleem structureel op te lossen. Alle initiatieven werden steeds gecontesteerd en binnen het arrondissement
Halle-Vilvoorde werd voor geen van de voorgestelde oplossingen een politieke consensus bereikt. Het aangedragen probleem
is niet dit van geheel Vlaams-Brabant, maar wel van het arrondissement Halle-Vilvoorde, inzonderheid van de verschillende
intercommunales Haviland, Incovo, Interza, Interrand en alle privé-ophalers die werken in opdracht van de gemeenten.

Ik stel vandaag vast dat het arrondissement Halle-Vilvoorde de enige subregio  is, die voor de verwijdering van
afhankelijk is én van het Waalse Gewest én van de privé-ui tbater van de stortplaats te Mont-Saint-Guibert.

Er dient een einde gesteld te worden aan het voor zich uitschuiven van het probleem en de afvalklus door andere te laten
klaren, met name de buren aan de andere kant van de taalgrens. De gemeenten en de intercommunales van het arrondis-

haar huisvuil
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sement Halle-Vilvoorde moeten zo vlug mogelijk het sorteercentrum voor de droge fractie van hun huisvuil aanvaarden en
mee een uitvoering geven aan de verpakkingsovereenkomst tussen het Vlaamse Gewest en de “verpakkingsketen” waarin
onder meer overeengekomen is om de subregio  Halle-Vilvoorde als eerste testgebied te nemen voor de selectieve inzameling
van de droge huisvuilfractie, alsmede de scheiding van de verschillende soorten verpakkingsmaterialen in een sorteercentrum.
De investeringen en de uitbating gebeuren op kosten van de verpakkingssector. Voor de verwerking van de natte en
gevaarlijke fracties van het huisvuil, in voorkomend geval de restfracties na scheiding, dienen de intercommunales  of de
gemeenten van de subregio  Halle-Vilvoorde hoogdringend zelf oplossingen uit te werken om de verwijdering van het huisvuil
in overeenstemming te brengen met de beschikkingen van het afvalstoffenplan ‘91-‘95. Ze kunnen daarbij steeds ondersteu-
ning krijgen vanuit instanties en openbare besturen op het niveau van het Vlaamse Gewest.

3. Repliek

De vraagsteller staat positief tegenover een mogelijke verlenging van de overeenkomst tussen het Waalse en het Vlaamse
Gewest . Hij is anderzijds, net als de Gemeenschapsminister vanoordeel dat er naar een definitieve oplossing moet worden
gezocht.

Zulke definitieve oplossing kan er komen met de installatie van een verbrandingsoven. Hier zijn twee houdingen mogelijk.
Ofwel wordt de beslissing om een verbrandingsoven te installeren zo snel mogelijk uitgevoerd, ofwel wordt deze beslissing
alsmaar uitgesteld. De spreker is er zelf voorstander van dat er geen verbrandingsoven zou komen. Er moet dus gezocht
worden naar alternatieve oplossingen, die het probleem van de verwerking van het huishoudelijk afval in Vlaams-Brabant
definitief uit de wereld kunnen helpen.
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VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor Leefmilieu en Natuurbehoud

Vergadering van 3 maart 1992

Vaste verslaggever : de heer E. De Groot, Secretaris van de Commissie

- Vraag om uitleg van de heer M. Maertens aan de heer N. De Batselier, Vice-Voorzitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van Leefmilieu en Huisvesting, over de stand van zaken inzake de onteigeningsprocedure van het
natuurgebied “Zwinbosjes” te Knokke

1. Uiteenzetting van de vraag door de vraagsteller :

Op 6 november 1987 ondertekende de bevoegde Minister het onteigeningsbesluit van de Zwinbosjes te Knokke. Sedertdien
volgden een vijftal parlementaire vragen ter zake van de collega’s Desseyn, Vogels, Van Dienderen en Chevalier. Op 16
juni 1991 antwoordde Gemeenschapsminister Kelchtermans op de laatste vraag dat het zijn bedoeling bleef de onteigenings-
procedure door te voeren op basis van een nieuwe realistische schatting door hem op 17 november 1990 gevraagd. In maart
1991 keurde het gemeentebestuur van Knokke een nieuw APA goed waardoor natuurgebied in woongebied wordt omgezet
en de bouw van een congrescentrum in de Zwinbosjes mogelijk wordt. Het regeerakkoord van 28 januari 1992 (blz. 25
paragraaf 15) stelt decretale maatregelen voor om de duinen maximaal te beschermen, en op 1 februari 1992 hebben jonge
milieu-activisten de Mermaid-bar in de Zwinbosjes bezet om hun ongenoegen te uiten over het uitblijven van duidelijkheid
in deze zaak.

Graag had ik van de heer Gemeenschapsminister vernomen :

a)of hij het beleid van zijn voorganger zal voortzetten ;

b)of de nieuwe schatting al is gebeurd, en hoeveel die bedraagt ;

c)of de vertraging van het dossier inderdaad te wijten is aan een verschillende interpretatie tussen hem en
Financiën van art. 31 van de Wet op de Ruimtelijke Ordening en de Stedebouw, en hoe dit is opgelost ;

zijn collega van

d)in hoeverre het niet wenselijk zou zijn de bevoegdheid voor schattingen van natuurgebieden aan de Minister voor het
Leefmilieu toe te kennen ?

2. Antwoord van de Gemeenschapsminister :

a) Ik zal er op toezien dat het regeerakkoord strikt uitgevoerd wordt. Binnen mijn bevoegdheden
ik de Zwinbosjes beschouwen als belangrijk natuurgebied en dus maximaal proberen te vrijwaren

inzake natuurbehoud zal

b) De initiële onteigeningsvergoeding tot verwerving van bedoeld duingebied, werd op 28 december 1988 door het Aankoop-
comité te Brugge bepaald op 1.102.000.000 frank. Gezien deze ogenschijnlijke hoge schatting werd op 17 juni 1991 een
nieuwe schatting gevraagd, deze werd op 10 oktober 1991 door het Comité vastgesteld op 1.075.000.000 frank.

c) Een verschil in interpretatie van art. 31 van de wet op de Ruimtelijke Ordening en de Stedebouw tussen mij of mijn
voorganger en de Minister van Financiën is mij niet bekend. Deze vraag wordt best gesteld aan de Gemeenschapsminister
bevoegd voor de Ruimtelijke Ordening.

d) De Vlaamse Gemeenschap beschikt op dit ogenblik niet over bevoegd personeel om deze taken op een adequate wijze
te volbrengen. Tot hiertoe hebben de bevoegde diensten van het Ministerie van Financiën dergelijke zaken opgevolgd. De
bevoegdheidsverdeling is tot heden duidelijk.

3. Replieken :

De vraagsteller wenst verder nog te weten of het Vlaamse Gewest eventueel kan overgaan tot aankoop van het gebied.

De Gemeenschapsminister zegt dat de prijs voor aankoop zeer hoog ligt. Gezien de budgettaire middelen voorzien voor
zulke aankopen, is het eerder. utopisch te denken dat het Vlaamse Gewest de Zwinbosjes zou kunnen verwerven.

Een ander lid wijst op de lange voorgeschiedenis van dit dossier en het verband dat er moet gelegd worden met de geplande
aanleg van een congrescentrum door de Compagnie du Zoute.

De Gemeenschapsminister antwoordt dat de Compagnie du Zoute niet bereid is hetbeheer van de Zwinbosjes af te staan,
ook als het genoemde congrescentrum zou worden gerealiseerd.

De vraagsteller stelt vast dat het hier om een zeer groot project blijkt te gaan. Hij uit dan ook zijn verontrusting dat daardoor
de Zwinbosjes volledig zullen verloren gaan.
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VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor Leefmilieu en Natuurbehoud

Vergadering van 3 maart 1992

Vaste verslaggever : de heer E. De Groot, Secretaris van de Commissie

- Vraag om uitleg van mevrouw M. Aelvoet aan de heer N. De Batselier, Vice-Voorzitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van Leefmilieu en Natuurbehoud, over de aanwezigheid van dioxines in het Dijlewater

1. Uiteenzetting van de vraag door de vraagsteller :

Zopas liep in Waver een openbaar onderzoek af naar de prestaties van de verbrandingsoven, die beheerd wordt door de
IBW,Intercommunale van Waals-Brabant. Het rapport van het studiebureau SGS laat uitschijnen dat de afvalverbranding
in de oven kan gepaard gaan met dioxinevorming. De Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening heeft aangekondigd
stalen te zullen nemen van het Dijlewater om de aanwezigheid van dioxines na te gaan. De Vlaamse Maatschappij voor
Watervoorziening liet ook weten dat het aan de Intercommunale voor Waals Brabant toelating zou vragen om stalen van
het waterzuiveringsstation van de Intercommunale voor Waals Brabant te nemen.

- Kan de Minister mij mededelen of er overleg geweest is tussen de Executieve
exploitatievergunning van deze verbrandingsoven ? Is er overleg geweest tussen de
die deze oven kan creëren voor de volksgezondheid publiek geworden zijn ?

in het Waalse en Vlaamse gewest over de
betrokken Executieven sinds de problemen

- Hoever staat het door de Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening aangekondigde onderzoek ? Zijn
genomen in de Dijle en van het waterzuiveringsstation ? Tegen wanneer kunnen de resultaten bekend worden ?

er stalen

2. Antwoord van de Gemeenschapsminister :

In antwoord op de vragen van het geacht lid met betrekking tot de verbrandingsoven van de Intercommunale van Waals
Brabant te Waver, kan ik mededelen dat er omtrent bedoelde verbrandingsovens tot op heden geen overleg geweest is
tussen het Vlaamse Gewest en het bevoegde Waalse Gewest.

In het Vlaamse Gewest is overeenkomstig het besluit van de Vlaamse Executieve van 23 maart 1989 houdende organisatie
van de milieu-effectbeoordeling van bepaalde categorieën van hinderlijke inrichtingen, de vergunningsaanvraag voor zowel
een verbrandingsoven voor toxische en gevaarlijke afvalstoffen ongeacht van de capaciteit, als een verbrandingsoven voor
huisvuil en/of industriële afval met een jaarcapaciteit van 25.000 ton of meer onderworpen aan de MER-plicht.

Volgens de EG-richtlijn 85/337/EEG  van 27 juni 1985 betreffende de milieu-effectbeoordeling van bepaalde openbare en
particuliere projecten, geldt de MER-plicht alleen voor “afvalverwijderingsinstallaties voor verbranding van toxische en
gevaarlijke afvalstoffen”. Voormelde EG-richtlijn (artikel 7) schrijft voor dat wanneer een MER-plichtig project aanzienlijke
effecten kan hebben op het milieu in een andere Lid-Staat er een overleg moet plaatshebben tussen beide Lid-Staten. In
de mate dat het over een volgens de EG-richtlijn MER-plichtig project gaat, zou in de geest van deze EG-bepaling bijgevolg
een overleg tussen het Waalse en Vlaamse Gewest moeten plaatshebben over de inplanting, nabij het Vlaamse grondgebied,
van een verbrandingsoven voor toxische en gevaarlijke stoffen.

Volgens de bij mijn administratie beschikbare informatie betreft de inplanting te Waver evenwel een verbrandingsoven voor
niet-toxische en niet-gevaarlijke afvalstoffen. In dit geval is er bijgevolg geen dwingend gestelde overlegplicht. Door het
College van Burgemeester en Schepenen van de gemeente Huldenberg werd ik reeds eerder geïnformeerd over bepaalde
plannen van de Intercommunale van Waals Brabant (IBW). Ik heb mijn collega van het Waals Gewest dan ook gevraagd
mij nader te informeren over bedoeld vergunningsaanvraagdossier en zelfs als het geen EG-MER-plichtig project zou zijn
ter zake met het Vlaams Gewest toch overleg te willen plegen vooraleer een eventuele exploitatievergunning te verlenen.
Zodra ik een positief gevolg mag ontvangen, zal ik niet nalaten de in de nabijheid gelegen gemeenten zoals Hoeilaart,
Overijse en Huldenberg de gelegenheid te geven kennis te nemen van het vergunningsaanvraagdossier en hun eventuele
bezwaren te uiten. Tevens zal ik het Bestuur Milieuvergunningen dan ook om advies verzoeken omtrent de mogelijke
schadelijke effecten op het leefmilieu in Vlaanderen.

Door de Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening werd mij in een gemotiveerde nota het standpunt medegedeeld dat
op basis van een grondige evaluatie van het potentieel gevaar ten opzichte van het grondwater geen enkel risico bestaat
voor de verontreiniging van het grondwater en dat er inzake bescherming geen begeleidende controles op het grondwater
moeten worden uitgevoerd. Door de Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening werden geen verdere bemonsteringen
op het Dijlewater verricht.

Op mijn verzoek liet de VMM mij weten dat noch door de VMM noch door het IHE in het verleden metingen werden
verricht naar de aanwezigheid van doxines in oppervlaktewater.
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Momenteel voert de VMM een studie uit naar het voorkomen van de zogenaamde zwarte lijst-stoffen in het oppervlaktewater
in het Vlaamse Gewest (zowel waterkolom als waterbodem). Slechts op drie plaatsen worden bij deze zwarte lijst-stoffen
(zware metalen en organische micropolluenten) ook dioxines geanalyseerd. Deze drie plaatsen zijn gelegen in het Boude-
wijnkanaal in de omgeving van de verbrandingsoven van Brugge. In de stalen van de waterkolom, genomen op deze plaatsen,
was het gehalte aan dioxines kleiner dan de detectielimiet. De monstername van bodemstalen op deze drie plaatsen is
momenteel nog aan de gang, de analyseresultaten zullen bij de VMM bekend zijn vóór 11 april aanstaande. Dat in het
oppervlaktewater waarin het afvalwater van de verbrandingsoven van Brugge wordt geloosd, geen sporen van dioxines
worden gevonden is niet abnormaal vermits deze stof eerder naar het bodemslib verdwijnt dan dat het in de waterkolom blijft.

Vermits het verdunningseffect van een stromende rivier (in casu de Dijle) groter is dan dit van een stilstaande waterloop
(Boudewijnkanaal) mag worden verwacht dat, bij gelijke omstandigheden met betrekking tot de verbrandingsovens Waver
en Brugge in het water van de Dijle eveneens geen dioxines zullen worden aangetroffen.

De VMM zal zich
in het bodemslib.

derhalve, wat de dioxines in de omgeving van de verbrandingsovens betreft, concentreren op de meting

Het eerder genoemde zwarte lijst-stoffen onderzoek van de VMM zal volledig beëindigd zijn rond midden april 1992.

Op basis van de resultaten van deze studie, die aangeven op welke plaatsen ontoelaatbare concentraties in oppervlaktewater
en bodemslib voorkomen, zal de VMM een volgend meetprogramma naar organische micropolluenten opzetten waarbij zeer
gericht gezocht wordt naar deze stoffen in de lozingen (riolering - industrie - diffuus).

Het aan de gang zijnde onderzoek is het eerste in zijn soort in Vlaanderen en op basis van de nu reeds beschikbare
(gedeeltelijke) resultaten heeft de VMM beslist stelselmatig het onderzoek naar organische micropolluenten zowel in
oppervlaktewater als in bodemslib als in de lozingen op te drijven.

3. Replieken :

Op verzoek van de vraagsteller zegt de Gemeenschapsminister toe de resultaten van het onderzoek van de VMM naar het
voorkomen van zwarte lijst-stoffen in het oppervlaktewater, ter beschikking te zullen stellen.

De vraagsteller merkt ook op dat dioxines gevaarlijke stoffen zijn en dat in deze aangelegenheid overleg met het Waalse
Gewest zeker nodig is. Dit overleg verloopt blijkbaar erg moeizaam. Dit kan er op wijzen dat de overlegstructuren te wensen
overlaten.

De Gemeenschapsminister antwoordt hierop dat hij van oordeel is dat er snel een protocol moet komen in verband met de
gewestgrensoverschrijdende milieuproblemen.
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VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor Leefmilieu en Natuurbehoud

Vergadering van 3 maart 1992

Vaste verslaggever : de heer E. De Groot, Secretaris van de Commissie

- Vraag om uitleg van de heer M. Maertens aan de heer N. De Batselier, Vice-Voorzitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van Leefmilieu en Natuurbehoud, over de stand van zaken in het ontmijningscomplex van Poelka-
pelle-Houthulst

I. Uiteenzetting van de vraag door de vraagsteller :

Uit persberichten kon worden opgemaakt dat de Minister van Landsverdediging nog geen beslissing heeft genomen in
verband met de bouw van een vernietigingsinstallatie voor probleemmunitie in het onmijningscomplex van Poelkapelle-Hou-
thulst. De Minister zou het resultaat afwachten van een studie die in opdracht van de Staatssecretaris van Leefmilieu is
besteld over het ophalen en verwerken van de chemische munitie. Deze studie zou klaar zijn tegen eind juni, waarna de
opdracht tot de bouw van de ontmantelingsinstallatie kan worden toegewezen.

De vraagsteller merkt op dat het hier dus om een problematiek gaat die onder de bevoegdheid valt van de nationale regering.
Hij wenst van de Gemeenschapsminister te vernemen, of ook het Vlaamse Gewest enige bevoegdheid heeft in deze.

2. Antwoord van de Gemeenschapsminister :

De Gemeenschapsminister antwoordt dat de verantwoordelijkheid voor stockage en ontmanteling van de probleemmunitie
ligt bij de nationale Minister van Landsverdediging. De repercussies voor het leefmilieu vallen onder de verantwoordelijkheid
van de nationale Staatssecretaris van Leefmilieu.

Het gaat hier echter om gifitig afval. Artikelen 53 en 54 van het decreet bestuurlijk beleid bepalen welke de taak van het
Ministerie van de Vlaamse Gemeenschap en van de Openbare Vlaamse Afvalstoffenmaatschappij is wat de wet van 22 juli
1974 op de giftige afval en het decreet van 2 juli 1981 op het beheer van afvalstoffen betreft. Het Vlaamse Gewest draagt
dus een stuk van de verantwoordelijkheid, welke zal moeten worden overeengekomen in overleg tussen het Gewest en de
nationale regering.

De Gemeenschapsminister
van de vraagsteller.

zal de gegevens in verband met de voor deze zaak voorziene middelen ter beschikking stellen
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VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor Leefmilieu en Natuurbehoud

Vergadering van 3 maart 1992

Vaste verslaggever : de heer E. De Groot, Secretaris van de Commissie

- Vraag om uitleg van de heer L. Barbé aan de heer N. De Batselier, Vice-Voorzitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van Leefmilieu en Huisvesting, over de openbaarheid van de lozingsvergunningen

I. Uiteenzetting van de vraag door de vraagsteller :

Sinds het in voege treden van VLAREM 1 zijn ook de lozingsvergunningen openbaar. De Vlaamse Milieumaatschappij zou
deze aan de betrokken gemeentebesturen opsturen, zodat zij ter inzage zijn van het publiek.

1. Hoe ver staat het met het doorsturen van de lozingsvergunningen door de Vlaamse Milieumaatschappij aan de gemeenten ?

2. Tegen wanneer zullen alle gemeenten de lozingsvergunningen van de bedrijven op hun grondgebied hebben ?

2. Antwoord van de Gemeenschapsminister :

In antwoord op de vragen
volgende mededelen :

van het Geacht Lid met betrekking tot de openbaarheid van de lozingsvergunningen, kan ik het

* op basis van artikel 32 van het besluit van de Vlaamse Executieve houdende vaststelling van het Vlaams Reglement
betreffende de milieuvergunning (VLAREM), kunnen derden (zonder dat zij belang hoeven aan te tonen) gedurende
tenminste twee dagen per week (door de gemeentebesturen te bepalen) op het gemeentehuis inzage nemen van de inhoud
van de lozingsvergunningen verleend aan de in de gemeente geëxploiteerde inrichtingen.

* op basis van artikel 72 dienen alle lozingsvergunningen die vóór de inwerkingtreding van VLAREM (1 september 1991)
door de Vlaamse Milieumaatschappij werden verleend krachtens de wet van 26 maart 1971 op de bescherming van de
oppervlaktewateren tegen verontreiniging, door de leidend ambtenaar van de Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening/
Vlaamse Milieumaatschappij te worden overgemaakt via een voor éénsluidend verklaard afschrift binnen een termijn van
30 kalenderdagen vanaf 1 september 1991 bij per post aangetekende zending (of bij afgifte tegen ontvangstbewijs) aan de
Bestendige Deputatie van de provincie en aan de burgemeester van de gemeente waarin de exploitatie is gepland of gebeurt
evenals aan het Bestuur Milieuvergunningen voor AMINAL.

* gelet op de overdracht van de vergunningsbevoegdheid van VMZ naar het Bestuur Milieuvergunningen van AMINAL
(zie decreet Bestuurlijk Beleid) werden alle bestaande dossiers met betrekking tot de lozingsvergunningen reeds in het
voorjaar van 1991 door de Vlaamse Milieumaatschappij overgedragen aan AMINAL naar aanleiding van de overgang aan
de met de materie verbonden personeelsleden.

* tengevolge van deze overdracht werd door de Vlaamse Milieumaatschappij vooralsnog geen gevolg gegeven aan de
uitvoering van artikel 72 inzake overmaken van de voor waar verklaarde afschriften aan de betrokken Bestendige Deputatie
en gemeentebestuur.

* op 19 februari 1992 heb ik de Administrateur-generaal van de Vlaamse Milieumaatschappij reeds schriftelijk verzocht mij
een tijdsschema  voor te leggen om deze zaak alsnog in overeenstemming te brengen met de wettelijke bepalingen. Ik zal
niet nalaten het geacht lid over het antwoord te informeren.

Volledigheidshalve wens ik hier wel aan toe te voegen dat zowel de Bestendige Deputatie als de gemeentebesturen in het
verleden systematisch een afschrift werd toegezonden van de lozingsvergunningen die in uitvoering van de wet van 26 maart
1971 werden afgeleverd. In principe kunnen de gemeentebesturen de in artikel 32 van VLAREM voorziene informatieplicht
nakomen.
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VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor Leefmilieu en Natuurbehoud

Vergadering van 3 maart 1992

Vaste verslaggever : de heer E. De Groot, Secretaris van de Commissie

- Vraag om uitleg van de heer L. Dierickx aan de heer N. De Batselier, Vice-Voorzitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van Leefmilieu en Huisvesting, over de Vlaamse vogelopvangcentra en de wijziging van het koninklijk
besluit van 9 september 1981 houdende de vogelbescherming

I. Uiteenzetting van de vraag door de vraagsteller :

Waarom worden de Vlaamse vogelopvangcentra door VLAREM (blz. 103) beschouwd als hinderlijke inrichtingen van de
eerste klasse en onderworpen aan zware administratieve regelingen en aan financiële verplichtingen ?

Deze centra hebben niets met milieuverontreiniging te maken.

Waarom vallen handelaars in kleine dieren (zoals vogels) niet onder deze reglementen ? Houders en
dan 10 volwassen papegaaien of roofvogels moeten slechts een vergunning tweede klasse bezitten.

handelaars van meer

Genoemde opvangcentra (vogelasielen) krijgen geen subsidie. Nu moeten ze nog een belasting betalen ook.

Hoe dient deze bepaling van VLAREM te worden begrepen ? Is een wijziging mogelijk ?

Hoe dient het standpunt van uw administratie te worden geïnterpreteerd (cf. brief van 5 februari 1992) ?

Is het anderzijds waar dat de Vlaamse Executieve recentelijk een beslissing heeft getroffen aangaande de bescherming
het houden van vogels behorende tot de op het grondgebied van de lidstaten van de EG in het wild voorkomende soorten ?

en

Is het mogelijk dat deze beslissing werd getroffen op basis van een voorontwerp van decreet ingediend kort vóór de val
van de vorige regering en dit namens de administratie in de toen gevormde werkgroep jacht- en vogelbescherming in het
kader van de Commissie Leefmilieu van de Vlaamse Raad ?

Zou er geen contradictie te bespeuren zijn in de regeling enerzijds betreffende de opvangcentra (die ernaar streven vogels
zo vlug mogelijk vrij te laten) en anderzijds het verruimen van de lijst van vogelsoorten die onbeperkt in duur in gevangenschap
mogen worden gehouden ?

2. Antwoord van de Gemeenschapsminister :

De indelingslijst van VLAREM (bijlage 1) omvat onder andere de volgende rubriek :

9.2. Diergaarden en dergelijke (met uitzondering van inrichtingen waar huisdieren, landbouwhuisdieren, gezelschapsdieren,
vissen, schildpadden en elders vermelde dieren worden gehouden).

Met als subrubriek :

9.2.1. Dierentuinen en -parken, safariparken, evenals de opvang- en verzorgingscentra voor gekwetste, verdwaalde en
verzwakte wilde dieren (klasse 1 - inrichting).

Deze indeling is voor uiteenlopende interpretaties vatbaar. Eén interpretatie wordt verwoord in het standpunt van de
administratie (brief van 5 februari 1992). Deze komt erop neer dat :

“het sporadisch en individueel verzorgen van een wild dier dat daarna onmiddellijk wordt vrijgelaten niet onder deze rubriek
valt. Wanneer in zo’n centra eventueel permanent dieren voor opvang en verzorging aanwezig zijn is een klasse 1 vergunning
vereist .”

Bij deze interpretatie vallen de vogelopvangcentra wel degelijk onder de vergunningsplicht.

Volgens andere bronnen kan deze rubriek ook strikter geïnterpreteerd worden. Deze is gebaseerd op het feit dat de opvang-
en verzorgingscentra in dezelfde context geplaatst worden als “dierentuinen, dierenparken en safariparken”. In die zin zou
het hier hoofdzakelijk betrekking hebben op grootschalige instellingen (Planckendael, Bellewaarde en dergelijke) of op
instellingen waar door de aard van de gehouden dieren (intrinsieke gevaarlijkheid of mogelijkheid tot verspreiding van voor
de mens gevaarlijke ziektekiemen) een hinder of gevaar voor de mens en het leefmilieu kan bestaan.

Vogelopvangcentra, waar tijdelijk gekwetste vogels worden verzorgd, dienen als dusdanig niet als zo een inrichting te worden
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beschouwd. Zelfs al is het mogelijk dat er permanent dieren in de inrichting aanwezig zijn.

Deze visie is in elk geval coherenter met de subrubriek 9.2.2. met betrekking tot het houden en verhandelen van dieren.
De risico’s voor de omgeving verbonden aan de vogelopvangcentra zijn inderdaad verwaarloosbaar in vergelijking met
bijvoorbeeld

- de handel in uitheemse zoogdieren, gifslagen en krokodillen, schorpioenen en dergelijke (klasse 2, ongeacht het aantal
dieren)

- andere reptielen (klasse 3 voor minder dan 30 dieren)

- roofvogels (niet ingedeeld indien minder dan 10 volwassen vogels).

Ik ben mij tenvolle  bewust van het aanzienlijk en onbaatzuchtige werk dat in de Vlaamse vogelopvangcentra gepresteerd
wordt in het belang van het natuurbehoud. Ik meen dan ook dat de tweede - soepele - interpretatie moet gehanteerd
worden in afwachting van het herwerken van de indelingslijst ten einde de erin aanwezige anomalieën weg te werken. Ik
zal aan de administratie richtlijnen ter zake verstrekken,

Ik besef ten volle dat hiermee geen fundamentele oplossing geboden wordt voor de belastingen die sommige gemeenten
heffen op de hinderlijke inrichtingen op basis van de indelingslijst, zonder hierbij rekening te houden met het niet te
weerleggen maatschappelijk en ecologisch nut van bepaalde inrichtingen. Deze aangelegenheid behoort evenwel tot de
gemeentelijke autonomie, waarop ik vanuit mijn functie geen invloed kan uitoefenen. Deze vaststelling versterkt mij in de
overtuiging dat de indelingslijst prioritair moet aangepast worden ten einde deze problemen in de nabije toekomst van de
baan te krijgen.

Daarnaast is er nog de dossiertaks die ingevolge het programmadecreet van 21 december 1991 geheven wordt ten voordele
van het MINA-fonds. In tegenstelling tot de jaarlijkse gemeentelijke belasting is deze taks slechts éénmalig verschuldigd,
namelijk op het ogenblik dat een vergunning wordt aangevraagd. Het bedrag van deze dossiertaks is gekoppeld aan de
klasse-indeling van de activiteiten. Ook hier zal de problematiek opgelost worden middels een aanpassing van de indelingslijst
in het voordeel van milieuvriendelijke inrichtingen. Een verlaging van de dossiertaks lijkt mij minder aangewezen aangezien
dat hierdoor ook de echte hinderlijke bedrijven zouden bevoordeeld worden.

Aangaande de vogelbescherming werd op 6 januari 1992 een besluit tot wijziging van het koninklijk besluit van 9 december
1981 betreffende de bescherming van vogels in het Vlaamse Gewest door de Vlaamse Executieve goedgekeurd. Het besluit
werd door het kabinet van Minister Kelchtermans ter publikatie in het Staatsblad overgezonden aan de Kanselarij.

Naast een aanpassing ten gevolge van de goedkeuring van het Jachtdecreet van 24 juli 1991, en een beperking van het in
bezit houden van vogelsoorten die onder strikte voorwaarden mogen verdelgd worden, heeft dit besluit de bedoeling een
feitelijke situatie met betrekking tot het bezit van vogels op een aanvaardbare wijze te regulariseren.

In uitvoering van de Richtlijn 79/409 van de Raad van Europese Gemeenschappen (2 april 1979) inzake het behoud van de
vogelbestand werden bij besluit van de Vlaamse Executieve van 20 november 1985 vogels die behoren tot de in het wild
voorkomende vogelsoorten van al de lidstaten van de EG en bij besluit van de Vlaamse Executieve van 4 november 1987
een aantal jachtwildsoorten, onder de toepassing van het koninklijk besluit van 9 september 1981 geplaatst.

Beide besluiten voorzagen een overgangsregeling  om zo het bezit van vele soorten door talrijke vogelhouders te laten
uitdoven. Door het al dan niet gewild kweken van deze vogels, kon de via de overgangsregels voorziene uitdoving door
natuurlijke sterfte niet gerealiseerd worden. Het vrijlaten van deze langdurig in gevangenschap gehouden en gekweekte
vogels zou trouwens om ecologische redenen niet verantwoord zijn.

Een regularisatie drong zich op en daarom werd een nieuwe bijlage toegevoegd aan het koninklijk besluit van 9 september’
1981, bestaande uit een lijst van tachtig vogelsoorten die onder strikte voorwaarden in bezit mogen gehouden worden.

Zo moet elke vogel
in een inventaris.

geringd zijn met een gesloten voetring, over een individuele steekkaart beschikken en ingeschreven zijn

Dergelijke afwijking op het algemeen principe van de volledige bescherming van alle natuurlijk in het wild levende vogelsoor-
ten is voorzien in artikel 9 van de Europese Richtlijn, voor zover het gaat over kleine hoeveelheden, op selectieve wijze
en onder strikt gecontroleerde omstandigheden.

Deze regeling staat los van het beleid ten aanzien van de vogelopvangcentra, wiens rol in het opvangen, verzorgen en
ontwennen van zieke, gekwetste en in beslag genomen vogels met de bedoeling deze terug vrij te laten, duidelijk erkend
wordt. Deze centra, wanneer zij aan zekere voorwaarden voldoen, worden hiervoor gemachtigd in uitvoering van artikel 8
van het koninklijk besluit van 9 september 1981.
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VRAAG OM UITLEG (Regl. art. 20)

Commissie voor Cultuur

Vergadering van woensdag 4 maart 1992

Vaste verslaggever : de heer H. Lauwers, Secretaris van de Commissie

- Vraag om uitleg van de heren J. Peeters, L. Barbé, W. Verreycken en M. Van Peel aan de heer Hugo Weckx,
Gemeenschapsminister van Cultuur en Brusselse Aangelegenheden, over het tekort aan kampeermateriaal voor de Vlaamse
jeugdbewegingen tijdens de zomermaanden

1. Uiteenzetting door de vraagstellers :

De heer Jan Peeters schetst de problematiek : zowel wat het aantal beschikbare tenten betreft, als wat de kwaliteit aangaat
van het kampeermateriaal dat de Vlaamse Gemeenschap ter beschikking stelt van de Vlaamse Jeugdbewegingen is de laatste
jaren een duidelijke achteruitgang. Op dit ogenblik kunnen 200 aanvragen in de periode eind juli-begin augustus niet worden
ingewilligd.

Het lid stelt de volgende vragen :

1. Welke inititiatieven zal de Gemeenschapminister op budgettair vlak nemen, zodat nieuwe tenten kunnen worden aange-
kocht ?

2. Welke stappen worden er ondernomen om de problemen die zich dit jaar stellen op te lossen ?

3. Wordt samenwerking met de Franse Gemeenschap overwogen ?

De heer Barbé sluit zich bij de vorige spreker aan en stelt dat een oplossing moet worden gezocht voor de aanvragen die
niet konden worden ingewilligd. Ook is een oplossing op langere termijn nodig, zodat de problemen zich de volgende jaren
niet zullen herhalen.

De heer Verreycken meent dat een mogelijke oplossing te vinden is in het contacteren van legereenheden. Daarom zou via
de Minister van Landsverdediging aan de eenheden moeten worden opgedragen eventuele aanvragen om kampeermateriaal
van jeugdbewegingen in te willigen.

De heer Van Peel stelt dat er over meerdere jaren een budgettaire inspanning moet worden geleverd, zodat het tentenpa-
trimonium van de Algemene Dienst voor Jeugdtoerisme volledig kan worden vernieuwd en uitgebreid. Dit is mogelijk omdat
is toegezegd dat er meer middelen voor cultuur zullen worden ter beschikking gesteld. Een gedeelte van deze middelen
moet dienen om dit probleem op te lossen..

2. Antwoord van de Gemeenschapsminister :

1. Probleemstelling :

De uitleendienst van de Algemene Dienst voor Jeugdtoerisme ontving tot op 3.4 februari
ontlening van tenten voor kampeeractiviteiten tijdens de periode juli-augustus 1992.

1992 in totaal 964 aanvragen voor

Van deze aanvragen konden er 742 met gunstig gevolg worden afgehandeld.

Wegens tekort aan tentenmateriaal dienden 222 aanvragen geweigerd te worden.

Overzicht van weigeringen per periode :

1 - 10 juli : geen
10 - 21 juli : 64
21 - 31 juli : 108
1 - 10 augustus of langer : 83
7 augustus - . . . : geen

De som van dit overzicht bedraagt 255 omdat sommige aanvragen zich in meer dan één periode bevinden.

Overzicht van tekort aan tentenmateriaal en slaapplaatsen :

De periodes rond 21 juli en 1 augustus vormen de twee piekmomenten betreffende het tekort aan tenten.
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In de periode rond 21 juli ontbreken er in totaal :

422 seniortenten (slaapgelegenheid voor 10 personen)
178 juniortenten(slaapgelegenheid voor 4 personen)
252 patrouilletenten(slaapgelegenheid voor 8 personen)

In totaal zijn er in deze periode 6.948 slaapplaatsen tekort.

In de periode rond 1 augustus ontbreken er in totaal :

403 seniortenten
195 juniortenten
299 patrouilletenten

Dit komt neer op een tekort van 7.202 slaapplaatsen.

Overzicht van de kampplaatsen waar de geweigerde aanvragen doorgang zouden moeten vinden :

Provincie Antwerpen : 32
Provincie Brabant : 12
Provincie Limburg :54
Provincie 0 + W-Vlaanderen :28
Wallonië :96

2. Oplossingen

2.1. - Herschikking basisallocaties

Ten gevolge van het uitblijven van een uitgavenbegroting van de Vlaamse Gemeenschap voor het begrotingsjaar 1992 stelde
er zich een ernstig probleem inzake het kunnen plaatsen van een bestelling begin 1992 voor de fabricatie van tenten en
bijbehorend geraamte, teneinde het tentenbestand van de uitleendienst van de Vlaamse Gemeenschap te Machelen  niet nog
verder achteruit te laten gaan.

Het Bestuur Jeugdwerk plaatst de bestelling van deze tenten steeds in het voorjaar teneinde - rekening
fabricagetermijn - de nieuwe tenten nog te kunnen inschakelen in de uitleenperiode juli-augustus.

houdende met de

Momenteel beschikt het Bestuur Jeugdwerk op basisallocatie 74.02.42 slechts over 2,5 miljoen frank ten gevolge van het
financiedecreet van 23 september 1991. (lste schijf voorlopige twaalfden = 3/12  van 10 miljoen BF - bedrag 1991).

Bij de voorbereiding van het decreet betreffende de voorlopige kredieten voor april, mei en juni van het begrotingsjaar
1992 werd het probleem van de aankoop van kampeermateriaal gesteld en werd voorgesteld om een verhoging van basisal-
locatie 74.02.42 te regelen via een herschikking binnen het programma 42.

Ik heb na gunstig advies van de Inspectie van Financiën een ministerieel besluit ondertekend dat tot doel heeft - op basis
van het financiedecreet van 23 september 1991 - een herverdeling door te voeren :

- een vermeerdering van basisallocatie 74.02.42 met 4,5 miljoen frank.

- een vermindering van basisallocatie 33.01.42 met 4,5  miljoen frank.

Aldus zal er na de vrijgave van de voorlopige kredieten voor de periode april, mei en juni 1992 een bedrag van 9,5 miljoen
frank (tweemaal 2,5 miljoen frank via de voorlopige kredieten en 4,5 miljoen frank via de herverdeling) ter beschikking
zijn, zodat het Bestuur Jeugdwerk de bestelling voor het kampeermateriaal kan plaatsen.

Dit ontwerp van ministerieel besluit
voor Financiën en Begroting.

berust nu ter medeondertekening bij mijn collega Wivina Demeester-De Meyer , bevoegd

Met deze maatregel heb ik, ondanks de periode van voorlopige kredieten, het nodige gedaan om de grootst mogelijke
bestelling van nieuw kampeermateriaal tijdig te kunnen plaatsen.

2.2. Brief Minister van Landsverdediging

Op 24 februari 1992 stuurde ik een brief naar de heer Guy Coeme, Minister van Landsverdediging, met de vraag om een
dringend onderhoud tussen onze respectievelijke medewerkers, teneinde met de hulp van de krijgsmacht een structurele
oplossing te kunnen uitwerken.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 13
19 maart 1992 Bijlagen 395



Alhoewel ook reeds telefonisch contact werd opgenomen, werd nog geen concreet
periode van regeringsonderhandelingen op nationaal vlak daarmee te maken.

antwoord ontvangen. Wellicht heeft de

Ik blijf dit echter op de voet volgen, en hoop dat bilaterale contacten tot de best mogelijke oplossing kunnen
een agendering op het Overlegcomité Regering-Executieven niet nodig zou blijken.

2.3. Rode Kruis - Vlaamse Gemeenschap

Ik heb tevens het Rode Kruis
ter beschikking te stellen.

gecontacteerd om na te gaan over welke mogelijkheden deze organisatie beschikt om tenten

leiden, zodat

Vanwege de heer Mare  Van Der Stock, directeur-generaal, ontving ik op 3 maart 1992 een antwoord waaruit blijkt dat de
Rode Kruis-hulpdienst in Vlaanderen beschikt over 240 standaardtenten die echter niet op een centrale plaats gestockeerd
zijn, doch behoren tot de uitrusting van de plaatselijke afdelingen.

Het Rode Kruis is bereid om in uitzonderlijke omstandigheden te helpen om tenten ter beschikking te
lang niet aan alle aanwezige behoeften in juli-augustus voldoen, temeer omdat in de vakantiemaanden veel
worden georganiseerd, waarbij het Rode Kruis gevraagd wordt om preventief een hulppost te plaatsen.

stellen, doch kan
sportmanifestaties

2.4. Franse Gemeenschap

Ik heb ook telefonisch en schriftelijk contact opgenomen met de heer B. Anselme, Voorzitter van de Franse Gemeenschaps-
regering, tevens bevoegd voor cultuur, teneinde na te gaan of de Franse Gemeenschap tenten kan ter beschikking stellen
aan Vlaamse jeugdgroepen die in Wallonië kamperen.

Hierover heb ik nog geen officieel antwoord gekregen.

Informeel kan wel gesteld worden dat een onevenwichtige verdeling van tenten tussen beide gemeenschappen in 1975 op
50/50 basis, nu - na 17 jaar - nog nauwelijks relevant kan worden genoemd. Zoals in Vlaanderen zullen de tenten van
vóór 1975 in Wallonië evenmin in goede staat zijn.

Het heeft dus nog weinig zin na 17 jaar ervan uit te gaan dat de Franse Gemeenschap nog steeds een ruime voorraad tenten
zou hebben. Niettemin hoop ik dat toch enige hulp zou mogelijk zijn.

2.5. Begroting 1992

Ik neem mij voor, in de mate van het mogelijke, reeds in 1992 een budgettaire inspanning te doen om het voorziene krediet
op te trekken, zodat aan deze manifeste tekorten kan worden verholpen. Deze extra-inspanning moet mijns inziens terecht
enige tijd volgehouden worden.

2.6. Solidariteit tussen jeugdverenigingen

Ik ben van mening dat ook binnen de jeugdbewegingen zelf maximaal moet worden nagegaan
over eigen tenten beschikken, deze kunnen ter beschikking stellen van andere groepen.

Het is mij bekend dat de jeugdbewegingen daartoe momenteel de nodige maatregelen nemen.

op welke wijze groepen die
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Trefwoordenregister
Actuele interpellaties
Zie Gevangenis

HOBU
Onderwijs

Actuele vragen
Zie Afvalwater

Basisscholen
Beringen
Betoging zondag 22 maart 1992
Boekenprijs
Burst-Borsbeke
BRTN
EKOL
Enquête
Gent
Gentse kanaalzone
Geschiedenis
Helihavens
Jeugdbijstand
Klasse 1-stort
Leerplicht
Moskee
Museum voor Hedendaagse Kunst
van Gent
Nederlands
Onderwijs
Radio Donna/Radio 5
Radio 3
Recyclage
Schelde
Stortplaats
Vakhonden
VLAREM 1
Waterkwaliteit
Werkingstoelagen

Advies- en overlegcomité
Wijziging samenstelling, blz. 285

Afvalwater
Meldingsplicht van lozing door gezinnen,
blz. 324

AIDS
Mogelijke foldercampagne, blz. 384

Antwerpen
Begroting voor het begrotingsjaar 1992,
blz. 302

Arbitragehof
Zie Ingekomen Stukken

Basisscholen
Laattijdige uitbetaling van werkingstoela-
gen, blz. 265

Beaulieu
Economisch beleid betreffende het dos-
sier, blz. 369

Belastingen
Opnemen van de jaareindepremie en de
bedrijfsvoorheffing 1991 in het aan te ge-
ven bedrag voor de belastingaangifte van
het aanslagjaar 1992, blz. 314

Bijlagen
Zie Uitleg

Bijzondere jeugdbijstand
Acties van het personeel in de sector,
blz. 380

Begrotingen
Toekenning voorlopige kredieten voor de
maanden april, mei en juni 1992, blz. 288
Zie ook Ingekomen stukken

Stemmingen

Beringen
Bouw moskee, blz. 315

Betoging zondag 22 maart 1992
Actie van de christelijke en socialistische
vakbonden van de BRTN, blz. 318

Boekenprijs
Vaststelling van vaste boekenprijs,
blz. 320

BRTN
Actie van de christelijke en socialistische
vakbonden in het kader van de betoging
van zondag 22 maart 1992, blz. 318
Benoeming van de leden van de Raad van
Bestuur van de BRTN, blz. 332

Brussel
Vrije radio’s, blz. 231, 309

Burst-Borsbeke
Stortplaats, blz. 322

Commissies
Benaming, blz. 231
Wijzigingen samenstelling, blz. 285

Dijlewater
Aanwezigheid van dioxines, blz. 388

Dioxine
Aanwezigheid in het Dijlewater, blz. 388

EKOL
Recyclage van wegwerpverpakking in het
kader van EKOL, blz. 323

Enquête
Bij de 308 Vlaamse colleges van burge-
meesters en schepenen via de brief van 27
februari 1992, blz. 316

Euroconsulenten
Aanstelling bij de Vlaamse Dienst voor
Arbeidsbemiddeling en Beroepsoplei-
ding, blz. 382

Fonds voor de Bouw van Ziekenhuizen
en Medisch-Sociale Instellingen
Mogelijke fraude, blz. 378

Frankrijk
Groeiende invloed van Franse bedrijven
in de Vlaamse economie, blz. 341
Zie ook Moties van aanbeveling

Gemeentebesturen
Gevolgen voor de gemeentebesturen van
de nieuwe regeling voor de milieuvergun-

ningen en van de met de Vlaamse Ge-
meenschap gesloten milieu-overeen-
komst, blz. 350

Gent
Huisvesting van het Museum voor Heden-
daagse Kunst, blz. 321

Gentse kanaalzone
Aanleg Klasse 1-stort , blz. 262

Geografisch Informatiesysteem
Organisatie, blz. 237

Geschiedenis
Eventuele afschaffing in het technisch en
beroepsonderwijs, blz. 266

Gevangenis
Opsluiten van kinderen beneden de 14
jaar, blz. 275

Gewestplannen
Herziening, blz. 278

Grindexploitatie
Maasland, blz. 372

Helihavens
Aanleg door bedrijven, blz. 261

HOBU
Sociale toelagen, blz. 270

Ingekomen Stukken
Adviezen, blz. 286
Arresten van het Arbitragehof, blz. 230,
287
Begroting, blz. 229
Kennisgeving van het Rekenhof, blz. 230
Kennisgevingen van het Arbitragehof,
blz. 230, 287
Ontwerp van decreet, blz. 229, 285
Opmerking van het Rekenhof, blz. 287
Rapport van het Rekenhof, blz. 229
Schriftelijke vragen, blz. 230, 287
Verslag van het Rekenhof, blz. 229, 287
Verslagen, blz. 287
Verzoekschriften, blz. 287
Voorstel tot wijziging van het Reglement,
blz. 286
Voorstellen van resolutie, blz. 229, 286
Voorstellen van decreet, blz. 229, 286

Ingetrokken stukken
Voorstellen van decreet, blz. 286

Interpellaties
Zie Antwerpen

Brussel
Frankrijk
Geografisch Informatiesysteem
(GIS)
Jeugd
KS
Onderwijs
Staatshervorming
Vergunningenbeleid
Vlaams Brabant
Vlaamse economie
Vlaamse Executieve
VLAREM

Omslag 5



Vormingsbeleid
Vrije radio’s

Zie ook Moties van aanbeveling

Onderwijs
Achteruitgang fysieke conditie jeugd,
blz. 231
Einde van de leerplicht, blz. 267
Eventuele afschaffing Nederlands en Ge-
schiedenis in het technisch en beroepson-
derwijs, blz. 266
Laattijdige uitbetaling werkingstoelagen
aan de basisscholen, blz. 265
Sociale toelagen voor het HOBU, blz. 270
Spijbelen, blz. 362
Aanwezigheid van kinderen van taalge-
mengde en Franstalige gezinnen in
Vlaamse scholen in Brussel, blz. 366

Beslissing van de BRTN om te star-
ten met Radio 5, blz. 281
Heffingen ter bescherming van de op-
pervlaktewateren, blz. 280
Herziening gewestplannen, blz. 278
Verdere uitvoering Staatshervor-
ming, blz. 339

Hoofdelijke stemmingen (ontwerp van de-
creet)

Voorlopige kredieten voor de maan-
den april, mei en juni 1992, blz. 337

Jeugd
Achteruitgang fysieke conditie, blz. 231

Jeugdbijstand
Gevolgen van de verlaging van de meer-
derjarigheid, blz. 269

Jeugdbeweging
Tekort aan kampeermateriaal, blz. 394

Stortplaats
Burst-Borsbeke, blz. 322

Ontwerp van decreet
Zie Begroting
Zie ook Ingekomen stu

Kampeermateriaal
Tekort voor de Vlaamse jeugdbewegin-
gen, blz. 394

Stortprijzen
Verhoging in Vlaams Brabant, blz. 385kken

SST
Bouwvergunning voor de gemeente Lem-
beek, blz. 374

Opnieuw aanhangig te maken stukken
Ontwerpen van decreet, blz. 229

Klasse 1-stort
Aanleg in de Gentse kanaalzone, blz. 262

Oppervlaktewateren
Heffingen ter bescherming,

Knokke
Stand van zaken inzake de onteigenings-
procedure van het natuurgebied Zwinbos-
jes, blz. 387

Vlaams Brabant
Verhoging stortprijzen, blz. 385
Vrije radio’s, blz. 231, 309

blz. 280

Poelkapelle-Houthulst
Stand van zaken in het ontmijningscom-
plex, blz. 390 Uitleg

Zie AIDS
Beaulieu
Bijzondere Jeugdbijstand
Dijlewater
Dioxines
Euroconsulenten
Fonds voor de Bouw van Ziekenhui-
zen en Medisch-Sociale Instellingen
Grindexploitatie
Jeugdbeweging
Kampeermateriaal
Knokke
Lembeek
Lozingsvergunningen
Maasland
Omzendbrief van 3 januari 1992
Onderwijs
Poelkapelle-Houthulst
SST
Stortprijzen
Vlaams Brabant
Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemid-
deling en Beroepsopleiding
Vogelbescherming
Zwinbosjes

KS
Herstructurering en reconversie, blz. 325 Raad van Bestuur

Benoeming van de Raad van Bestuur van
de BRTN, blz. 332Leden

Berichten van verhindering, blz. 229,261,
285, 315
Onderzoek naar taalgroep en woonplaats,
blz. 288

Radio Donna/Radio 5
Gevolgen voor de ontvangst van Radio 3,
blz. 264
Zie ook StemmingenLeerplicht

Einde, blz. 267 Radio 3
Problemen met ontvangst ten gevolge van
het opstarten van Radio Donna, blz. 264Lembeek

Bouwvergunning in verband met het SST-
project, blz. 374 Recyclage

Wegwerpverpakking in het kader van
EKOL, blz. 323Lozingsvergunningen

Openbaarheid, blz. 391
Reglement 
Voorstel tot wijziging, blz. 286Maasland

Grindexploitatie, blz. 372
Rekenhof
Zie IngekomenMoskee

Beringen, blz. 315
stukken

Vakbonden
Actie bij de BRTN in het kader van de
betoging van zondag 22 maart 1992,
blz. 318

Schelde
Benodigde bedragen ter realisatie van de
beloofde waterkwaliteit, blz. 322

Moties van aanbeveling
Groeiende invloed van Franse bedrijven
in de Vlaamse economie, blz. 350
Verdere uitvoering van de Staatshervor-
ming, blz. 260
Zie ook Stemmingen

Schriftelijke vragen
Zie Ingekomen stukken

Vergunningenbeleid
Toepassing, blz. 350

Staatshervorming
Verdere uitvoering, blz. 250
Zie ook Moties van aanbeveling

Vlaams Brabant
Vrije radio’s, blz. 231, 309, 385

Museum voor Hedendaagse Kunst van
Gent
Huisvesting, blz. 321

Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling
en Beroepsopleiding
Aanstelling van euroconsulenten, blz. 382

Stemmingen
Aangehouden stemmingen (ontwerp van
decreet)

Voorlopige kredieten voor de maan-
den april, mei en juni 1992, blz. 333

Hoofdelijke stemmingen (moties van aan-
beveling)

Nederlands
Eventuele afschaffing in het technisch en
beroepsonderwijs, blz. 266

Vlaamse economie
Groeiende invloed van Franse bedrijven,
blz. 341

Omzendbrief van 3 januari 1992
Inhoud, blz. 375
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Zie ook Moties van aanbeveling

Vlaamse Executieve
Toepassing van VLAREM en het vergun-
ningenbeleid , blz. 350

VLAREM 1
Problemen inzake toepassing, blz. 263
Toepassing, blz. 350

Vogelbescherming
Vlaamse vogelopvangcentra en wijziging
van het koninklijk besluit van 9 september
1981 houdende de vogelbescherming,
blz. 392

Voorstellen van decreet
Zie Ingekomen stukken

Voorstellen van resolutie
Zie Ingekomen Stukken

Ingetrokken Stukken

Vormingsbeleid
Eventuele aanpassing, blz. 245

Vrije radio’s
In Brussel en Vlaams Brabant, blz. 231,
309

Waterkwaliteit
Schelde, blz. 322

Werkgroepen
Benaming, blz. 231
Wijziging samenstelling, blz. 285

Werkingstoelagen
Laattijdige uitbetaling aan de basisscho-
len, blz. 265

Werkzaamheden
Regeling, blz. 260, 283, 288, 314, 360

Zwinbosjes
Stand van zaken inzake de onteigenings-
procedure, blz. 387
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